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pred vama je boæiÊni i novogodiπnji broj glasila, pa je moæda i vrijeme da na kraju 

godine pokuπam reÊi nekoliko rijeËi i o njemu.

Uzevπi u obzir vrijeme u kojem djelujemo, moguÊnosti i potencijale s kojima 

raspolaæemo, mislim da Êete se sloæiti s konstatacijom da smo napravili iskorak. I u 

odnosu na prijaπnje grafiËko ureenje, kvalitetu, sadræaj, ali πto je posebno vaæno i na 

broj Ëitatelja i suradnika. Siguran sam da je poveÊanje interesa za novine te poveÊanje 

broja Ëitatelja neπto πto je za svake novine i redakciju najvaænije. Prema nekim naπim 

istraæivanjima, mislim da smo u tome i uspjeli. Joπ je neπto vaæno: pisanje o vaπim 

aktivnostima, vaπem radu, na πto otpada najveÊi dio naπeg glasnika sigurno je joπ 

jedan dobar potez. To je bila æelja i struËnog savjeta i redakcije. Jednostavno da πto 

viπe Ëitamo o sebi.

Mislim da rubrika Intervju mjeseca takoer zasluæuje da ju spomenemo. Objavili 

smo razgovore s Ëitavim nizom uglednih ljudi Ëija razmiπljanja zasigurno mogu izazvati 

interes svih nas. »injenica da su svi, ukljuËujuÊi i Predsjednika Republike Hrvatske, 

odmah pristali na razgovor, silno nas veseli jer pokazuje da oËito imamo potrebnu 

ozbiljnost, ali i odgovornost.

Potpuno je sigurno da treba postaviti pitanje jesmo li mogli bolje. Vjerojatno 

jesmo, ali ako smo napravili i mali pomak, a to je ipak neosporno, vjerujem da Êemo 

u buduÊnosti napraviti joπ veÊi i kvalitetniji. Ponavljam: tu su vaπe ideje i prijedlozi 

najvaæniji, vaπa joπ veÊa suradnja. Uz tu suradnju pokuπat Êemo uvesti joπ neke novosti 

kako bismo bili joπ bolji.

Kraj godine je pred nama. Kakva je bila ova najbolje zna svaki od nas. Neka nova 

bude malo bolja i mislim da Êemo se svi sloæiti da bi nas to veselilo.

InaËe, iduÊi naπ broj izaÊi Êe u sijeËnju 2010. godine. 

Æelim svima vama, vaπim obiteljima i najmilijima Ëestitati blagoslovljen BoæiÊ. Neka 

svjetlo BoæiÊa unese u vaπe domove obilje mira i zajedniËke sreÊe. A u Novoj godini 

neka vam Novoroeni podari obilje zdravlja, ljubavi te mirnijeg i sigurnijeg æivota s vaπim 

obiteljima.

Æelim svima vama puno sreÊe!
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MUP: Prije samo nekoliko mjeseci, ovoga ljeta preuzeli ste 
duænost ministra MZO© RH. DoËekala  Vas je „vruÊa jesen“, 
naime poËetak πkolske godine obiljeæili su udæbenici, tu 
su i uËenici, studenti, roditelji, ali i nastavnici, sindikati 
svojim brojnim zahtjevima, nerijeπenim pitanjima. 
UnatoË krizi i teπkoj gospodarskoj situaciji, s Vama na Ëelu 
hrvatski obrazovni sustav biljeæi pozitivne pomake. Jeste li 
zadovoljni postignuÊima svoga ministarstva u posljednjih 
nekoliko mjeseci?

R. F:  Jesam li zadovoljan pomacima teπko mi je reÊi, je li 
Ëovjek zadovoljan svojim radom? Mislim da Ëovjek ne treba 
nikad biti zadovoljan. UnatoË svim problemima u prvom redu, 
gospodarskoj krizi koja je zahvatila svijet pa tako i Hrvatsku, ipak 
mislim da smo sustav znanosti i obrazovanja odræali na razini na 
kojoj je bio. Vlada je naglasila da Êe krizu iskoristiti za Ëitav niz 
promjena u druπtvu u svim segmentima, to se odnosi i na naπe 
ministarstvo. Tako smo i mi najavili da Êemo kroz nova zakonska 
rjeπenja, kroz promjene u sustavu znanosti i obrazovanja sustav 

Razgovor: Dr. sc. Radovan Fuchs, ministar 
Ministarstva znanosti, obrazovanja i πporta RH 

Vrlo dobra suradnja MZO©-a i MUP-a 
u prevenciji nasilja

Ovo je ministarstvo uspostavilo i Nagradu „Luka Ritz“ koju dobivaju aci i πkole koje su se 
pokazale najuspjeπnijima tijekom godine u smislu sprjeËavanja nasilja i razvijanja tolerancije. 

Nadamo se da Êemo tako doprinijeti smanjenju nasilja. Naravno, u tome nismo sami, tu je i MUP 
naπ partner - naglasio je dr. sc. Radovan Fuchs, ministar MZO©-a



intervju mjeseca

7
 mir • ugled • povjerenje • 2009. •studeni/prosinac 

moraju provesti zbog pristupanja Hrvatske EU. Obzirom da 
Ustav nije zakon, ili nekakav pravilnik kojeg mijenjate svaki Ëas, 
onda je definitivno opravdano da se naprave i promjene onog 
Ëlanka Ustava koji govori o obrazovanju. Naπa intencija je da 
izmjena Ëlanka Ustava koji se odnosi na obrazovanje bude toliko 
πiroka i toliko fleksibilna kako bi se kasnije moglo lakπe zakonima 
ureivati osnovno i srednje πkolstvo, relativno jednostavno, a u 
skladu s potrebama, trendovima u druπtvu, gospodarstvu, kao 
i s potrebama EU i svijeta.   

Naπ prijedlog promjena govori o tome da bi opÊe 
obrazovanje bilo besplatno i obavezno u RH, a ukupno 
obrazovanje svima dostupno pod jednakim uvjetima i u skladu 
s osobnim moguÊnostima. Imamo i neke suprotstavljene 
prijedloge. Primjerice da u ustavnu kategoriju ue neπto πto bi 
se definiralo kao do prvog zanimanja ili do prve kvalifikacije. Mi 
definitivno mislimo da to ne bi bila dobra tipizacija, jednostavno 
zato πto ona pretpostavlja nekakve ograniËavajuÊe faktore pri 
Ëemu naravno poËinje i problem: πto je to prvo zanimanje? 
MUP: Koji je osnovni cilj uvoenja desetogodiπnjeg 
obveznog πkolovanja, zaπto ste se odluËili baπ za taj 
model? 

Dr.sc. Radovan Fuchs, ministar Ministarstva znanosti, 
obrazovanja i πporta (MZO©) u razgovoru za „Mir, ugled, 
povjerenje“ otkriva nove smjernice i naËine organizacije 
hrvatskog znanstvenog i obrazovnog sustava, a dotaknuo 
se i teme sprjeËavanja nasilja meu mladima, nasilniËkog 
ponaπanja navijaËkih skupina te suradnje svoga ministarstva 
po tim i drugim pitanjima s Ministarstvom unutarnjih poslova.

Moæe se samo pozdraviti ukljuËivanje 
struËnjaka iz CFIIV „Ivan VuËetiÊ“ u izvoenje 

studija forenzike, jer oni svojim iskustvom 
i znanjem mogu buduÊim studentima i 

doktorantima puno toga prenijeti.

R. F: Osnovni cilj nam je zadræati djecu do πesnaeste 
godine u πkoli, u obrazovnom sustavu. Imamo i moguÊnosti 
dvogodiπnje, trogodiπnje i Ëetverogodiπnje srednje πkole. 
Bitna stvar je da se to opÊe obrazovanje, a opÊe obrazovanje 
u Europi podrazumijeva da svaka graanka i graanin ima 
nakon obaveznog πkolovanja temeljne kompetencije, a one 
se pak stjeËu opÊim obrazovanjem. Dakle, svatko bez obzira 
hoÊe li nastaviti πkolovanje ili neÊe po izlasku iz tog opÊeg 
obaveznog dijela mora se znati sluæiti raËunalom, suvremenom 
tehnologijom, mora dobiti toliko opÊeg znanja da postane vrlo 
koristan i ravnopravan Ëlan druπtva, druπtvene zajednice u kojoj 
æivi. Za ovaj model smo se odluËili jer smo htjeli na odreeni 
naËin zadræati tradicionalni sustav obrazovanja u Hrvatskoj, da 
ne mijenjamo strukturu osmogodiπnje πkole, jer u dosadaπnjoj 
ustavnoj odredbi imamo da je osmogodiπnje obrazovanje 
obavezno i besplatno. Nakon toga slijedi zakon koji kaæe 
da je osnovno obrazovanje osmogodiπnja πkola. Naravno, 
moæe se postaviti pitanje zaπto nismo osmogodiπnju osnovnu 
πkolu promijenili na desetogodiπnju? Nismo, jer bi to znaËilo 
da sve πkole u Hrvatskoj moraju prijeÊi na devetogodiπnji, 
desetogodiπnji sustav, da se svugdje mora uspostaviti i 
infrastruktura koja moæe odræavati i deveti i deseti razred, a to bi 
traæilo i poveÊanje broja uËitelja, nastavnika. Studije struËnjaka 
govore kako djeca od 14 godine nisu dovoljno zrela da bi se 
mogla u toj æivotnoj dobi jasno odluËiti za ono πto u æivotu æele 
raditi. To se drastiËno mijenja samim dizanjem dobne granice 
na 16 godina, jer πesnaestogodiπnjaci puno kompetentnije 
promiπljaju i vide svoju buduÊnost u znanjima kojima bi se æeljeli 
baviti. Osoba sa πesnaest godina po svim pokazateljima puno 
je zrelija. I stoga ovaj naπ prijedlog uvoenja desetogodiπnjeg 
obveznog obrazovanja dræim apsolutno opravdanim. 

uËiniti efikasnijim, ali uz maksimalnu pozornost da se oËuvaju 
radna mjesta u ovom naπem segmentu te da napravimo i 
odreene racionalizacije u smislu efikasnosti. Onog trenutka 
kada je donesena odluka o ukidanju, nemoguÊnosti financiranja 
i kupovine udæbenika iz dræavnog proraËuna praktiËno ta tema 
nije silazila sa stranica dnevnog tiska, a i ostalih medija. Stoga 
smo donijeli zakon koji je upuÊen u saborsku proceduru. To je 
dobar, jasan potpuno transparentan zakon koji Êe dugoroËno 
uvesti jasnu sliku i red u podruËju udæbenika u naπim πkolama. 
IzdavaËi Êe nakon πto zakon bude donesen shvatiti i ponaπati 
se po pravilima. Onaj tko ima kvalitetne udæbenike, koji su 
odobreni, ima zagarantiran posao. 
MUP: Koje nove zakone joπ pripremate?

R. F:  U zavrπnoj smo fazi izrade novog Zakona o sveuËiliπtima 
koji Êe promijeniti naËin financiranja sveuËiliπta u Hrvatskoj, ali 
ne samo naËin njihova financiranja, nego i njihovu organizaciju. 
U nekim naπim starijim sveuËiliπtima, prvom redu ZagrebaËkom 
imali smo joπ onaj austro-ugarski oblik organizacije, a to je da 
imate rektorat koji funkcionira kao „holding poduzeÊe“ razliËitih 
fakulteta. Kroz takve oblike strukture sveuËiliπta oteæano je 
njihovo financiranje. Prijedlog novog zakona postavlja sasvim 
nove temelje strukture i organizacije sveuËiliπta. Uvjereni smo da 
tim novim zakonskim rjeπenjem koje se sveuËiliπtima nudi, a koje 
predvia potpisivanje tzv. izvedbenog programa, dogovaranje 
financiranja pojedinog sveuËiliπta na razdoblje od tri godine, pri 
Ëemu Êe doÊi do pregovaranja izmeu ministarstva i sveuËiliπta. 
Po zavrπenom pregovaranju, potpisivanju i zakljuËivanju ugovora 
dolazi do pune implementacije kompletnog proraËuna sveuËiliπta 
kojim onda sveuËiliπte, u okviru onog πto mu je odobreno, moæe 
potpuno autonomno funkcionirati. Zakon je ono πto nam je i EU 
stavila u opasku, a i neke druge studije o evaluaciji. Tu Êe se 
pojaviti i dobar dio sredstava koji Êe biti racionalnije iskoriπten 
i sigurno da Êe se takvom organizacijom sveuËiliπta otvoriti i 
drugi prostori. Predstoji i izrada Zakona o visokom πkolstvu koji 
treba obuhvatiti i sva ostala visoka uËiliπta. Zakon o znanosti 
jednako tako treba presloæiti. Znanstveno istraæivaËku djelatnost 
u Hrvatskoj treba bolje organizirati, takoer i sustav istraæivaËke 
djelatnosti pa i javnih instituta i svega onoga πto je vezano za 
znanstveno-tehnoloπku politiku. 

Mislim da je naπ obrazovni sustav sasvim 
solidan

MUP: Najavili ste uvoenje obveznog desetogodiπnjeg 
obrazovanja. Pribliæava li se naπ obrazovni sustav time 
standardima i obrazovnim sustavima zemalja EU? Na kojoj 
je razini hrvatski u odnosu na finski model obrazovnog 
sustava, po mnogim struËnjacima najbolji u Europi i svijetu ?

R. F: Trebamo jasno teæiti onim obrazovnim sustavima koji 
su najkvalitetniji i u voenju obrazovne politike uvijek treba u tom 
smjeru djelovati kako bi bili dobri, pribliæili se onim najboljima. 
Mislim da je naπ obrazovni sustav sasvim solidan. Vlada je 
predloæila izmjene sada u kontekstu promjene Ustava koje se 
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MUP: Na Policijskoj akademiji MUP-a RH od πk. god. 
2011./12. uvodi se dvogodiπnje obvezno srednjoπkolsko 
obrazovanje za zanimanje policajac, policajka? Dræite 
li to opravdanim, u skladu s najavljenim promjenama 
srednjoπkolskog obrazovanja?

R. F: Mislim da je to opravdano, potpuno u skladu s onim πto 
smo dosada razgovarali. To je i dio neËega Ëime se bave ljudi 
odgovorni za edukaciju u policiji. Vi dobivate nakon dvije godine 
obrazovanja za zvanje policajac bolje pripremljene policajce, 
nego πto su to oni koji imaju zavrπen samo jednogodiπnji teËaj. Tu 
je jasno i cijeloæivotno obrazovanje kojim osoba moæe prikupljati 
i nadograivati svoja znanja, kroz radni i æivotni vijek dizati se na 
ljestvici kvalifikacije, konaËno hrvatskog klasifikacijskog okvira 
kojeg radimo i bit Êe donesen do 2012. godine.

I mediji bi morali promovirati nenasilje

MUP: Problemi nasilja meu mladima, nasilnih navijaËkih 
skupina zaokupljaju svekoliku javnost, medije, policiju. Za 
brzo i uËinkovito rjeπavanje te problematike zauzela se i 
sama predsjednica Vlade Jadranka Kosor. Kakva je suradnja 
MZO© i MUP-a RH po tim pitanjima? 

R. F: Po tim pitanjima suradnja MZO© i MUP-a RH je vrlo 
dobra, rekao bih odliËna. ©to moæemo Ëiniti i Ëinimo jest Ëitav 
niz programa u smislu prevencije nasilja, prevencije ovisnosti, 
prevencije nasilnog ponaπanja, konaËno i na πportskim 
priredbama, utakmicama. Sve to skupa pokuπavamo Ëim 
viπe implementirati kroz edukativne programe, radionice, 
natjecanja, zatim dijeljenjem i struËne, ali i promidæbene literature 
nastavnicima, a koja im ukazuje naËin na koji o tim temama 
razgovaraju s uËenicima, djecom u razredima od osnovne 
πkole pa na dalje. Ovo ministarstvo je i uspostavilo Nagradu 
„Luka Ritz“ koju dobivaju aci i πkole koje su se pokazale 
najuspjeπnijima tijekom godine u smislu sprjeËavanja nasilja 
i razvijanja tolerancije. Nadamo se da Êemo tako doprinijeti 
smanjenju nasilja. Naravno, u tome nismo sami, tu je i MUP naπ 
partner. No, i drugi bitni Ëimbenici u druπtvu osim nas, moraju 
se vrlo intenzivno ukljuËiti. Tu su izrazito vaæni i bitni i mediji. 
Oni bi u prvom redu morali promovirati nenasilje, a ne od nekih 
nasilnika stvarati „vaæne osobe“ za kojima se netko drugi moæe 
povoditi, identificirati se s njima, a to onda na neki naËin moæe 
generirati i daljnje nasilniËke skupine. Nadalje, vaæan je i rad s 
roditeljima. Intenzivnosti u tim djelatnostima nikad dovoljno. Evo 
MZO© i Ministarstvo zdravstva i socijalne skrbi zajedno djeluju 
u promociji takvih programa. Financira se i Ëitav niz nevladinih 
udruga koje isto tako na terenu provode razliËite programe 
sprjeËavanja nasilja. 
MUP: U mnogim gradovima i opÊinama u Hrvatskoj na 
inicijativu MUP-a, policijskih uprava i postaja osnovana 
su VijeÊa za prevenciju kriminaliteta. U pravilu su Ëlanovi 
tih vijeÊa ravnatelji osnovnih i srednjih πkola i tu dobro 
surauju s djelatnicima MUP-a. Naπa policija, pak, u 
suradnji sa πkolama i djeËjim vrtiÊima provodi mnoge 
preventivne programe, podiæe prometnu kao i kulturu 
nenasilja u obitelji, πkoli, zajednici. Jeste li zadovoljni 
djelovanjem MUP-ova projekta Policija u zajednici i radom 
kontakt policajaca u lokalnoj zajednici? 

R. F: Dobro je da se VijeÊa za prevenciju spuπtaju na lokalne 
razine, da su aktivna, a bilo bi dobro da budu joπ aktivnija u 
svom radu. ©port je sigurno jedan od bitnih Ëimbenika koji moæe 
ogromnu energiju mladih usmjeravati πportskim natjecanjima, 

a ne ka izraæavanju nasilja. Kroz organizirani πkolski πport 
se moæe prevenirati dobar dio nasilja. Lokalna zajednica, 
uprava i samouprava na svojim podruËjima trebale bi stvarati 
djeci preduvjete za bavljenje πportom, ali i bavljenje raznim 
aktivnostima u njihovo slobodno vrijeme. Mi smo nedavno 
donijeli i novi pravilnik o sankcijama za uËenike koji ne poπtuju 
pravila ponaπanja, od discipline pa nadalje. Naime, prije se 
moglo primjenom ukora uËenike nedoliËna ponaπanja izbacivati 
iz πkole. Novi Êe pravilnik dovesti takvog uËenika do toga da 
on ipak obavlja svoje uËeniËke duænosti, ispuni svoje obveze 
i zavrπi svoje πkolovanje. Naæalost, brojni naπi programi kao i 
oni VijeÊa za prevenciju o sprjeËavanju nasilja uopÊe nisu dobro 
predstavljeni u naπim medijima, pa nisu poznati πiroj druπtvenoj 
zajednici. Iz tog razloga ovdje u naπem ministarstvu odræali smo 
pred mjesec dana konferenciju za sredstva javnog priopÊavanja 
na kojoj  smo s kolegama i iz MUP-a i iz drugih ministarstava 
predstavili  naπe programe o sprjeËavanja nasilja i ovisnosti 
meu mladima. Moæda to i nije dovoljno interesantno za medije, 
jer jednostavno izgleda sve se kod njih svodi na pisanje koje 
moæe podiÊi nakladu? 

Nedopustiva su divljanja navijaËkih skupina na 
nogometnim utakmicama

MUP: Hrvatska dræava troπi velika materijalna sredstva 
angaæiranjem velikog broja policijskih sluæbenika na 
osiguravanje nogometnih utakmica. Kako osim represijom, 
obuzdati nasilnike na naπim πportskim priredbama? 

R. F: To je zasigurno problem i to je neπto πto se definitivno 
mora rijeπiti. Ovakva divljanja navijaËkih skupina na nogometnim 
utakmicama, ne samo kod nas u Hrvatskoj, nego i onih koje 
odlaze izvan hrvatskih granica kad igraju hrvatski nogometni 
klubovi ili reprezentacija, ostavljaju tragiËnu sliku i to je neπto 
πto nije dopustivo, nije u skladu sa πportskim priredbama, 
navijanjem. Tu se ipak radi uvijek o priliËno ograniËenom broju 
navijaËa, o jednim te istim ljudima. Mi imamo zakon koji predvia 
i bitno stroæe represivne mjere, nego πto se one moæda u ovom 
Ëasu primjenjuju i pitanje je ukoliko ne doe do smirivanja takvih 
ponaπanja πto Êe se ubuduÊe primjenjivati? Koliko policajaca 
treba na osiguranjima, procjenjuje policija. Ponaπanja takvih 
navijaËa nanose brojne πtete - od materijalnih koje nastaju 
njihovim razbijanjem javne i privatne imovine do tjelesnih ozljeda 
pojedinaca. To je prvo za svaku osudu, a drugo to su i ogromni 
financijski izdaci za dræavu, ali i druπtvo kao takvo. 
MUP: Vratimo se ljepπim temama. ©to smatrate najveÊim 
dostignuÊima, projektima u hrvatskoj znanosti danas? 

R. F: Znanost je izrazito dinamiËna, izrazito πiroka, ne uzevπi 
neki od projekata ili rezultata koje bih mogao nabrojiti, trebalo 
bi se ipak osvrnuti na bolje ukljuËivanje hrvatske znanstvene 
zajednice u projekte EU. Tu su se hrvatski znanstvenici pokazali 
vrlo dobri u startu. Jest da je ministarstvo ulagalo ogromne napore 
u poËetku kako bi pribliæilo naËin, aplikacije, pravila za ukljuËivanje 
svima onima koji se u takve okvirne projekte EU mogu ukljuËiti.  
Mislimo da je tu postignut zaista velik napredak. Negdje oko tri i 
pol milijuna eura je ove godine plaÊeno u zajedniËki fond u EU, a 
sada smo se negdje pribliæili svoti od 18-20 milijuna eura koji su iz 
tih istraæivaËkih fondova doπli u Hrvatsku na osnovu sudjelovanja 
naπih znanstvenika u takvim velikim projektima. To samo pokazuje 
da postoji vrlo dobar znanstveni potencijal u Hrvatskoj, treba 
ga samo, moæda, bolje usmjeriti i bolje organizirati, malo jaËe 
okrupniti.  Pameti nam sigurno ne nedostaje.
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Otvoren novi studij forenzike u Splitu

MUP: Otvoren je novi studij forenzike u Splitu. U njegov rad i 
djelovanje ukljuËen je i MUP-ov Centar za forenziËna ispitivanja, 
istraæivanja i vjeπtaËenja „Ivan VuËetiÊ“, na kojoj razini?

R. F:  Studijski programi i naËin njihovog organiziranja zbi-
vaju se shodno autonomiji sveuËiliπta. Prema tome sveuËiliπta 
pokreÊu takve studije, u ovom sluËaju radi se o Splitu. Ono πto je 
bitno i vaæno je da takvi studiji dobiju tzv. dopusnicu koja na razini 
dræave predvia miπljenje Nacionalnog vijeÊa za visoko πkolstvo o 
valjanosti predloæenog nastavnog plana i programa. Tu je i provjera 
infrastrukturnih kapaciteta za izvoenje studija, ali i predavaËa 
koji Êe izvoditi takav program. Ako je to zadovoljeno, onda 
ministarstvo nema puno dileme i potpisuje dopusnicu. Program 
za studij forenzike se radio dugo, na razini je poslijediplomskih, 
odnosno doktorskih studija i ukljuËen je u njegov rad dobar dio 
struËnjaka iz MUP-ova CFIIV „Ivan VuËetiÊ“. To je jako dobro, 
obzirom da je to prvi studij na toj razini poslijediplomskog studija 
u nas. Dobro je da se sve ono πto se u Hrvatskoj u tom segmentu 
zna, svi struËnjaci da budu ukljuËeni u izvoenje toga studija. 
Moæe se samo pozdraviti ukljuËivanje struËnjaka iz CFIIV „Ivan 
VuËetiÊ“ u izvoenje studija forenzike, jer oni svojim iskustvom i 
znanjem mogu buduÊim studentima i doktorantima puno toga 
prenijeti. OËekujem da Êe taj studij imati puno zainteresiranih 
polaznika. Zamiπljen je tako da ne bude samo za potencijalne 
studente iz Hrvatske, nego i za πkolovanje forenziËara iz zemalja 
jugoistoËne Europe. Ukoliko studij postane kvalitetan i poznat, 
sigurno neÊe biti problema oko privlaËenja studenata i iz drugih 
dijelova svijeta, obzirom da ima naznaka da Êe na studiju predavati 
i zvuËna imena iz SAD i nekih drugih zemalja. 
MUP: Kako teËe primjena Zakona o akademskim nazivima? 
Po nekim miπljenjima, zakon ima nedoreËenosti. Primjerice, 
osobe koje su zavrπile Ëetverogodiπnji studij kriminalistike na 
Policijskoj akademiji u rangu su prvostupnika, zaπto? Postoji i 
petogodiπnji studij kriminalistike. Kako Êe se titulirati oni koji 
zavrπe taj petogodiπnji studij kriminalistike? 

R. F: Svjesni smo problema koji postoje u primjeni 
spomenutog zakona. Upravo zato je ministarstvo pristupilo izradi 
prijedloga izmjena i dopuna Zakona o akademskim nazivima 
kako bi se spomenute nelogiËnosti otklonile. U prvom redu to 
znaËi da Êe osobama koje su zavrπile Ëetverogodiπnji struËni 
studij prije Bolonje, biti vraÊen status koji su imale prije stupanja 
na snagu novog Zakona o akademskim nazivima. Naime, 
poznato Vam je da su po prijaπnjem zakonu sve osobe koje su 
zavrπile Ëetverogodiπnji studij, stjecale visoku struËnu spremu 
bez obzira radilo se u konkretnom sluËaju o sveuËiliπnom ili 
struËnom studiju. Takoer, izmjenama i dopunama zakona 
izjednaËila bi se druga razina struËnog studija s drugom razinom 
sveuËiliπnih studija. To bi znaËilo da bi naziv mag. ili master 
u odgovarajuÊem obliku i nazivu stjecali i oni koji su zavrπili 
petogodiπnji studij u okviru takozvane struËne vertikale. Problem 
je, meutim, u tome πto je oko potonjeg pitanja potrebno postiÊi 
konsenzus u okviru akademske zajednice, zbog Ëega smo 
pokrenuli raspravu o tom pitanju i na rektorskom zboru. Takoer, 
situaciju oteæava i vaæeÊi Zakon o znanstvenoj djelatnosti i 
visokom obrazovanju Ëije odredbe koËe ovakva rjeπenja. Zbog 
toga oËekujemo da Êemo sva ova pitanja rijeπiti u paketu s 
donoπenjem nove regulative u visokom obrazovanju „kojima 
Êe se rijeπiti i druga pitanja poput: reorganizacije sveuËiliπta, 
uvoenja novog sustava financiranja, novog sustava πkolarina 
i sliËno. U tom smislu oËekujemo da Êe spomenute promjene 
ugledati svjetlo dana veÊ poËetkom iduÊe godine.

MUP: Doktorirali ste iz podruËja toksikologije i farmakologije 
na SveuËiliπtu u Uppsali, poznati ste naπ toksikolog, bili 
ekspert Svjetske zdravstvene organizacije iz podruËja 
toksikologije. Otkrijte nam kakvi i koji otrovi nam danas 
najviπe prijete? Treba li se bojati nekih veÊih katastrofa, 
vjerujem da Êe to svakako zanimati naπe Ëitatelje? 

R. F: Treba i dalje raditi na sustavu zaπtite Ëovjekove sredine, 
zaπtite okoliπa. Treba podizati maksimalno svijest o tome kako i 
na koji naËin se ponaπamo prema prirodi? U Hrvatskoj je zadnjih 
godina po tom pitanju bitno bolje, nego πto je bilo ranije. U tom 
smislu krenimo od zbrinjavanja pojedinih potencijalno opasnih i 
izrazito opasnih tvari sustav treba joπ i te kako nadograivati. Mi 
imamo joπ uvijek problema oko zbrinjavanja opasnog otpada. 
Nemamo nigdje u Hrvatskoj pogon koji takav opasan otpad 
moæe neπkodljivo uniπtiti. Uglavnom se sve svodi na to da se 
plaÊaju ogromne sume novca ne bi li se to zbrinulo u nekim 
drugim zemljama koje takve pogone imaju, najËeπÊe sve to 
odlazi u Nizozemsku. Mi Êemo, bez obzira na sve, jednom morati 
uspostaviti jednu takvu jedinicu na razini Hrvatske, a moramo 
uspostaviti i skladiπta opasnog otpada. Znam da Ministarstvo 
zaπtite okoliπa i prostornog ureenja ulaæe oko toga ogromne 
napore i puno je toga napravljeno na zbrinjavanju deponija. 
Idemo u dobrom smjeru i stvari se pomiËu i rjeπavaju.
MUP: Imate li pored brojnih ministarskih duænosti 
vremena i za svoj znanstveni rad, struku, koji hobi? 

R. F: ©to se znanstvenog rada tiËe na konzultativnoj 
razini joπ uvijek suraujem sa svojim kolegama na Institutu za 
medicinska istraæivanja, a i s nekim drugim institucijama. Nemam 
dovoljno vremena za samo fiziËko izvoenje pokusa, ali imam 
sjajne kolege i suradnike s kojima Êu se sigurno nastaviti baviti 
znanoπÊu kad jednoga dana prestanem raditi ono πto u ovom 
trenutku radim. Za ostali dio, ni prije nisam imao vremena, a 
sada imam joπ manje.m

Ministre, hvala Vam na razgovoru.

Razgovarala Biserka LUKAN
Snimio Ivica LAJTNER

intervju mjeseca
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Glasilo je vrlo sadræajno, kvalitetno s mnoπtvom 
zanimljivih tema; iz vaπeg glasila se da iπËitati o tome 
koliko je u stvari bitno, teπko i Ëasno biti hrvatski 
policajac; Ëasopis je izuzetno kvalitetan i Ëitak, ima 
puno interesantnih stvari i novosti o tome πto se 
dogaa u policiji u svim policijskim upravama; sad 
moæemo reÊi da imamo prave novine; konaËno na 
jednom mjestu mnoπtvo informacija, zanimljivosti, 
ali i pouËnih Ëlanaka; svia mi se to πto se u listu 
nae viπe obiËnih smrtnika policajaca, a manje 
πefova, dobro je πto ima puno slika - samo su neki 
od komentara o naπem novom glasilu Mir, Ugled, 
Povjerenje, koje smo dobili od naπih Ëitatelja

Naπ mjeseËnik Mir, Ugled, Povjerenje („MUP“) nastavio je, od oæujka 
2009.,  izlaziti u novom, redizajniranom ruhu i s novom ureivaËkom 
koncepcijom, tj. s novim temama i rubrikama, novim uredniπtvom i struËnim 
savjetom.

Od oæujka do prosinca 2009. izdali smo 8 brojeva naπeg novog glasila 
Mir, Ugled, Povjerenje,  s gotovo dvostruko veÊim brojem stranica u 
odnosu na njegova prethodna izdanja, s kvalitetnijim knjiænim uvezom, ali u 
recesijskim uvjetima s manjom nakladom - 5000 primjeraka. Tijekom toga 
razdoblja u naπim je izdanjima objavljeno oko 568 Ëlanaka i 80 oglasa. 
KoliËina objavljenih priloga govori o pojaËanom angaæmanu naπe u oæujku 
formirane redakcije te naπih suradnika u policijskim upravama i MUP-u.

Naπi Ëitatelji su ubrzo prepoznali sadræajnu i vizualnu raznolikost lista, 
njegov sveobuhvatniji i inovativniji pristup, nove rubrike: Tema mjeseca, 
Intervju mjeseca, MUP-info, EU-vijesti, Poznati o nama, Reagiranja, Filatelija, 
Zanimljivosti, Kriæaljka…

Poziv na suradnju mnogi naπi Ëitatelji (veÊinom policijski sluæbenici) 
shvatili su vrlo ozbiljno i sadræaj glasila obogatili svojim Ëlancima, vijestima, 
izvjeπÊima, reportaænim zapisima, prijedlozima i sugestijama. Tako su se 

Glasilo Mir, Ugled, Povjerenje izazvalo velik interes Ëitatelja

Uspjesi nove redakcije i    suradnika

Veleposlanici posjetili 
MUP

Dana 19. listopada, izvanredni i opunomoÊeni 
veleposlanik SlovaËke Republike u Republici 
Hrvatskoj Roman Supek susreo se s ministrom 
Tomislavom  Karamarkom. Tom prilikom Supek je 
istaknuo kako je suradnja s hrvatskom policijom 
izuzetna, potkrijepivπi to izvanrednim rezultatima 
suradnje slovaËkih policajaca koji su tijekom ljetnih 
mjeseci boravili u PU primorsko-goranskoj. Supek 
je uz ostalo izrazio veliko zadovoljstvo nedavnom 
deblokadom pregovora od slovenske strane, te 
dodao kako ga izrazito veseli skori ulazak RH u 
EU. GovoreÊi o suradnji sa susjednim dræavama, 
Karamarko je naglasio kako je suradnja sa Srbi-
jom, Bosnom i Hercegovinom te Crnom Gorom 
intenzivna, o Ëemu svjedoËi i potpisan Sporazum 
o potpunoj policijskoj suradnji s Republikom 
Srbijom. GovoreÊi o hrvatskim pripremama za 
schengenski graniËni sustav, ministar Karamarko 
kazao je kako se u  pripremama vodi raËuna o 
poveÊanju broja djelatnika graniËne policije Ëiji 
Êe se broj uskoro poveÊati s 4 800 na 6 500, 
dolaskom novih πkolovanih ljudi. Razgovaralo 
se i o skorom posjetu slovaËkog ministra MUP-
u RH, kada bi se trebao potpisati i Sporazum o 
policijskoj suradnji.

Veleposlanik Ukrajine u RH Boris ZajËuk 26. 
listopada boravio je u sluæbenom posjetu MUP-
u RH. Tom je prigodom veleposlanik ZajËuk, 
naglasio kako je ove godine u RH boravilo 
dvadeset do trideset tisuÊa ukrajinskih turista, a 
da ih sljedeÊe 2010. godine planira u Hrvatsku 
doÊi na odmor i do πezdeset  tisuÊa zbog 
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glasnogovornici (kao i policijski sluæbenici) pojedinih policijskih 
uprava u svojim novinskim prilozima pokazali kao uspjeπni 
izvjestitelji i reporteri. A to nam je, zapravo, i bio cilj: ostvariti 
bolju i πiru komunikaciju izmeu  svih zaposlenika u sustavu, 
otvoriti prostor za objavu tema od interesa za sve naπe Ëitatelje 
i tako podiÊi veÊu razinu informiranja unutar MUP-a. A koliko 
smo, zapravo, u tome uspjeli govore uglavnom pozitivne 
reakcije - pohvale naπe i πire Ëitateljske javnosti. 

Pozitivne reakcije Ëitatelja

Tome u prilog govore i najnoviji komentari koje  smo, uoËi 
izlaska ovoga broja, dobili od nekih zaposlenika PU brodsko-
posavske i Ëelnika lokalne vlasti.

Danijel MaruπiÊ, æupan Brodsko-posavske æupanije: 
Izuzetno me veseli πto za mene odvajate po jedan primjerak 
vaπeg glasila, koji sam imao priliku proËitati i uvijek Êu ga rado 
Ëitati. Vrlo je sadræajno, kvalitetno s mnoπtvom zanimljivih 
tema, koje se ne odnose samo na rad policije, a opet s druge 
strane, mi obiËni ljudi moæemo vidjeti na fotografiji i proËitati πto 
to sve policija radi diljem Lijepe naπe. I iz vaπeg glasila se da 
iπËitati o tome koliko je u stvari bitno, teπko i Ëasno biti hrvatski 
policajac. Mir, Ugled, Povjerenje je za svaku pohvalu.

Mirko Duspara, gradonaËelnik grada Slavonskog Broda: 
Ovu priliku koristim da vam  zahvalim πto mi dostavljate 
primjerak vaπeg sluæbenog glasila. Iako kao gradonaËelnik 
imam puno obveza, ipak pronaem vremena kako bih 
prelistao vaπ Ëasopis i saznao kako i na koji naËin se vi borite 
sa svakodnevnim problemima. Posebno mi je drago kad vidim 
uspjehe i u vaπem radu i nastojanju da se i ovaj posao obavlja 
na πto bolji i uËinkovitiji naËin. Mogu vas pohvaliti, Ëasopis vam 
je izuzetno kvalitetan i Ëitak, ima puno interesantnih stvari i 
novosti o tome πto se dogaa u policiji u svim policijskim 

upravama, koje inaËe u svakodnevnom æivotu ne moæemo 
saznati, a objedinjene su u vaπem glasilu.

Novo glasilo izazvalo je veÊi interes zaposlenika u PU 
brodsko-posavskoj, na πto ukazuju uglavnom pozitivni 
komentari o tome da je glasilo interesantnije, tako da i oni koji 
ga nisu obiËavali Ëitati, sada ipak pogledaju piπe li πto novo 
o njima i njihovim radnim kolegama te πto se dogaa u PU. 
Ako niπta drugo, barem pregledaju sliËice i proËitaju naslove. 
I to je neπto!

Iz komentara nekih zaposlenika PU brodsko-posavske 
izdvajamo: 
• Tek sada moæemo reÊi da imamo prave novine! Ali zaπto 

na ovom glatkom papiru? Mogle bi se, kao druge novine, 
tiskati na onom tankom jeftinijem papiru, ovaj je zasigurno 
vrlo skup, a recesija je, moæda se i ukine zbog recesije - 
bila bi πteta!

• KonaËno na jednom mjestu mnoπtvo informacija, zanimljivosti, 
ali i pouËnih Ëlanaka koje volim proËitati, takoer me 
zanimaju novosti i poneπto Ëak nauËim. InaËe, sve OK!

• Ne stignem proËitati, a kad se sjetim da uzmem glasilo, veÊ 
je razgrabljeno.

• Nemam nekih zamjerki, svia mi se to πto se u njemu nae 
viπe obiËnih smrtnika policajaca, a manje πefova, dobro je 
πto ima puno slika, a znamo da slika govori tisuÊu rijeËi. 

• Ne Ëitam list, jer baπ i nemam vremena, uglavnom pregledam 
sliËice i naslove i ako je neπto iz naπe Policijske uprave, onda 
proËitam detaljno.

• Glasilo je odliËno, dosta je novoga, bazirano na struci. Moæda 
bi dobro doπli edukativni pozitivni primjeri iz rada policije, 
posebno ono πto je za pohvaliti, ali i negativni primjeri iz 
prakse kojih baπ i nema, jer bi policajci imali πto nauËiti iz 
pozitivnih, a iz negativnih primjera mogli bi nauËiti πto nikako 
ne bi trebali raditi (naravno bez imena i koje PU).
Vesele nas, dakako, pohvale kao i dobronamjerne primjedbe 

i kritike naπih Ëitatelja, njihovi prijedlozi i sugestije.
ZahvaljujuÊi dobroj suradnji redakcije sa svojim suradnicima 

i Ëitateljima, „MUP“ je izvjeπtavao o raznim policijskim 
aktivnostima (projektima, policiji u zajednici, akcijama, 
meunarodnoj policijskoj suradnji…), ali i o njihovim 
humanitarnim, sportskim i drugim hobijima. Stoga zahvaljujemo 
svima iz policijskih uprava, Ravnateljstva policije i MUP-a, 
koji su se spremno odazvali naπem pozivu na suradnju, te 
pozivamo sve one koji to nisu uËinili da to uËine jer æelimo biti 
joπ bolji i informativniji.m

Marija KRE©, glavna urednica

Uspjesi nove redakcije i    suradnika

Svima vama,
cijenjeni Ëitatelji i suradnici, 
u ovo blagdansko vrijeme iπËekivanja 
BoæiÊa i Kristova roenja,
æelimo mnogo mira 
i obiteljskog veselja.
Æelimo vam ostvarenje svih æelja i 
planova u nadolazeÊoj 2010. godini!.
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Obiljeæen Dan sjeÊanja na ærtvu Vukovara 1991.

Vukovar
je juËer, danas i sutra 

Pod geslom “Vukovar je juËer, danas i sutra”, a u 
nazoËnosti najviπeg dræavnog vrha predsjednika RH, 
Hrvatskog sabora i Vlade, Stjepana MesiÊa, Luke BebiÊa 
i Jadranke Kosor, u Vukovaru je 18. studenoga  obiljeæen 
Dan sjeÊanja na ærtvu Vukovara 1991.- 2009. 

Ëega je Republika Ukrajina zainteresirana za 
ukidanje ulaznih viza za ukrajinske dræavljane 
turiste i tijekom nadolazeÊe turistiËke sezone u 
RH.  Razgovaralo se i o  moguÊnosti proπirenja 
suradnje MUP-ova Ukrajine i Hrvatske na 
podruËju borbe protiv organiziranog kriminala, 

Goran RakoËeviÊ, veleposlanik Crne Gore u 
Republici Hrvatskoj 28. listopada susreo se s 
ministrom Karamarkom. Teme sastanka bile su 
organizirani kriminalitet i korupcija u regiji. 

RakoËeviÊ je policijsku suradnju dviju zemalja  
istaknuo kao primjer sveopÊe profesionalizacije 
dræavnih institucija koje se hrabro, zajedniËkim 
naporima odupiru svim vidovima kriminala, 
postiæuÊi izvanredne rezultate.

Glavni ravnatelj posjetio  
japanskog veleposlanika

Glavni ravnatelj policije Oliver GrbiÊ i naËelnik 
Ureda ravnatelja Krunoslav Borovec 17. studenog 
sluæbeno su posjetili japanskog veleposlanika u 
RH Yoshia Tamura u njegovoj rezidenciji u 
Remetama. Na radnom sastanku prisustvovao 
je i konzul Japana Munetoshi Sugiura. Teme 
sastanka bile su dosadaπnja uspjeπna suradnja 
hrvatske i japanske policije, koja se pokazala 
najintenzivnijom u podruËju borbe protiv terorizma 
i organiziranog kriminaliteta. O dobroj suradnji 
svjedoËi i posjet predstavnika hrvatske policije 
Japanu te sudjelovanje u programima obuke i 
na seminarima iz djelokruga rada policije, koje 
je Japanska agencija za meunarodnu suradnju 
(JICA) ponudila MUP-u RH. Veleposlanik Yoshio 
Tamura ravnatelju GrbiÊu je izrazio zahvalnost 
na mjerama osiguranja koje njegovoj rezidenciji 
i Veleposlanstvu Japana pruæa Policijska uprava 
zagrebaËka.
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Obiljeæavanje i sjeÊanje na taj, 
jedan od najtragiËnijih dana u 
hrvatskoj povijesti i ove godine 
okupilo je pored mnoπtva branitelja 
Vukovara 1991., njihovih obitelji, 
predstavnike brojnih braniteljskih 
udruga proizaπlih iz Domovinskog 
rata, obitelji poginulih i nestalih 
vukovarskih branitelja, bile su tu 
i hrvatske povijesne postrojbe, 
tisuÊe graana samog Vukovara, 

ali i onih koji su se ærtvi Vukovara doπli pokloniti iz cijele 
Hrvatske, BiH. 

Prigodni program obiljeæavanja zapoËeo je u dvoriπtu 
vukovarske OpÊe bolnice recitalom “Moj Vukovar sazdan 
od prkosa i Ëuda” u izvedbi uËenika vukovarske Gimnazije 
te Ëlanova Mjeπovitog pjevaËkog zbora Hrvatskog kulturnog 
glazbenog druπtva “Dunav”. 

„A deËki, bili su to dragovoljci i iskusni hrvatski ratnici i 
branitelji iz svih krajeva Lijepe naπe, najbolji sinovi ovoga 
naroda. Bili su to heroji Ëije je ogromno domoljublje omoguÊilo 
viπemjeseËno nadmoÊno suprotstavljanje  zastraπujuÊoj vojnoj 
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Velik doprinos obrani Vukovara dali su 
pripadnici MUP-a RH

Valja i ovoga puta istaknuti kako su velik doprinos obrani Vukovara dali 
pripadnici MUP-a RH kojih je meu oko 1800 branitelja pripadnika Zbora 
narodne garde, dragovoljaca HOS-a ustrojenih u 204. vukovarsku brigadu 
HV-a bilo 720. Braniteljskim policijskim postrojbama zapovijedao je Stipo 
Pole. Vukovar je i na ovu 18. obljetnicu njegova stradanja, izmeu inih 
pohodilo sa svojim obiteljima viπe desetaka njegovih branitelja  policijskih 
sluæbenika iz PU-a  varaædinske i meimurske. Meu njima je bio i 
nadasve ponosan policajac branitelj Drago ©pac, danaπnji dopredsjednik 
HVIDR-e Varaædin. Zasigurno su mu kao i mnogim njegovim suborcima 
dani toga ljeta i jeseni provedeni u obrani Hrvatske, potom punih devet 
mjeseci u srpskim logorima obiljeæili i odredili cijeli æivot. Da su i danas 
Vukovar i Vukovarci dio njegova biÊa, osobnosti odavali su njegovi 
emotivni susreti i pozdravljanja s njima kao i æiva sjeÊanja na te herojske 
dane, doista „sazdane od prkosa i Ëuda“. 

Prema iznesenim podatcima toga 18. i 19. studenoga 1991. slomljena 
je  tromjeseËna obrana grada. Tada je u srpske koncentracijske logore 
odvedeno oko 7 tisuÊa zarobljenih hrvatskih branitelja i civila, a iz 
grada je prognano oko 22 tisuÊe Hrvata i onih koji nisu bili Srbi. Do 
19. studenog 1991. poginulo je 450 branitelja i 1350 civila, od toga 86 
djece. Ranjeno je bilo viπe od dvije i pol tisuÊe ljudi, bez jednog ili oba 
roditelja ostalo je 858 djece. Nakon okupacije 18. studenoga nestalo je 
2 630 graana Vukovara. Njihove se sudbine doznaju tek po okonËanju 
procesa mirne reintegracije otkrivanjem viπe od 50 masovnih grobnica 
u gadu i njegovoj okolini meu kojima je najstraπnija ona na OvËari. 
Na popisu zatoËenih i nestalih iz Domovinskog rata joπ je 350 osoba s 
vukovarskog podruËja.

InaËe 18. studenoga,  Dan sjeÊanja na ærtvu Vukovara 1991., 
odreen je odlukom Hrvatskog dræavnog sabora 1999., a i ove godine 
je pored srediπnjeg programa odræano tom prigodom i niz popratnih 
priredaba. Tako je veÊ 12. studenoga bila otvorena izloæba fotografija 
Vukovar - dokumenti vremena 1991.-2001., 13.-14. u Organizaciji 
instituta druπtvenih znanosti Ivo Pilar - Centar Vukovar upriliËen je bio 
12. znanstveno-struËni skup „ Vukovar 91- osamnaest godina poslije“, 
16. je predstavljena knjiga „ PredveËernji spomen na ærtvu Vukovara 
1991.“, autora fra Branimira Koseca i fra Ante PerkoviÊa, dok je 19. i 20. 
obiljeæeno sjeÊanja na ærtve i stradanja u Borovu Naselju.

Policijski sluæbenici 
otputovali u mirovne 

misije
Mladen KobaπeviÊ, policijski sluæbenik iz 

PU vukovarsko-srijemske Policijske postaje 
Æupanja 18. listopada otputovao je u mirovnu 
misiju EULEX (EU misija vladavine prava 
na Kosovu) u Republiku Kosovo gdje Êe u 
mandatu od godinu dana obavljati poslove 
graniËnog policijskog sluæbenika. 

Policijski sluæbenik Ivan PetroviÊ, naËelnik 
PP Donji Miholjac u PU osjeËko-baranjskoj 18. 
studenog otputovao je u mirovnu misiju UN-a  
u IstoËni Timor. 

Spaljeno pola tone 
opojnih droga

U krugu tvornice Naπicecement d.d. u 
Naπicama 23. studenog  spaljeno je oko 
500 kilograma opojne droge oduzete tijekom 
provoenja policijskih akcija. Spaljena droga 
oduzeta je u

1 278 predmeta iz preteæno manjih zapljena 
droga koja je oduzeta od 2005. do 2009. 
godine. Droga je uniπtena na temperaturi od 1 
400 stupnjeva Celzijevih, a spaljeno je viπe od 
470 kilograma marihuane i haπiπa, 20 kilograma 
heroina, 6 kilograma kokaina i drugih ilegalnih 
opojnih sredstava i predmeta s tragovima 
droge. Glavni ravnatelj policije Oliver GrbiÊ 
najavio je kako Êe se strategija djelovanja protiv 
zloporabe opojnih droga ubuduÊe zasnivati na 
tome da se zadaÊa smanjenja ponude droga i 
uliËna redukcija u potpunosti prepustiti lokalnim 
policijskim postajama, dok Êe se Policijske 
uprave i Policijski nacionalni ured za suzbijanje 
korupcije i organiziranog kriminala boriti protiv 
krijumËarenja droga te nositelja tih aktivnosti 
i njihovih kriminalnih organizacija. Istaknuo je  
kako je veÊina zaplijenjene marihuane uzgojena 
u Albaniji, a preko Hrvatske se krijumËari u 
zemlje Europske unije.  Posljednjih nekoliko 
godine biljeæi se porast krijumËarenja sintetiËkih 
droga, posebice kokaina, i to cestovnim 
pravcima od zapada prema istoku.
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tehnici i brojnijoj srpskoj vojsci. Bili su to Ëuvari i branitelji moga 
Vukovara sazdanog od prkosa i Ëuda. A danas, jeste li Vukovar 
vidjeli danas, pamtite li njegovo juËer, slutite li njegovo sutra? 
“, pod dojmom tih rijeËi izgovorenih u recitalu na 18. obljetnicu 
stradanja ovoga grada iz dvoriπta bolnice ulicama Vukovara do 
Memorijalnog groblja ærtava Domovinskog rata krenula Kolona 
sjeÊanja koju su uz stjegove, branitelje Vukovara predvodili 
Ëlanice i Ëlanovi Udruge roditelja i obitelji zarobljenih i nasilno 
odvedenih hrvatskih branitelja „Vukovarske majke“. UËenici 
osnovnih πkola grada Vukovara zapalili su u jutarnjim satima 
lampione u πest kilometarskoj duæini gradskim ulicama kojima 
je prolazila Kolona sjeÊanja sve do Memorijalnog groblja pod 
simboliËnim imenom „Put sjeÊanja i svjetlosti“ . 

Meu tisuÊbrojnim sudionicima Dana sjeÊanja na ærtvu 
Vukovara 1991. -2009., Kriænog puta, Kolone sjeÊanja bili su 
ministri Vlade Ivan ©uker, Petar »obankoviÊ, Boæo BiπkupiÊ, 
Tomislav IviÊ, u ime MUP-a dræavni tajnik Ivica BuconjiÊ, glavni 
ravnatelj policije Oliver GrbiÊ, njegov zamjenik Milijan BrkiÊ, 
kao i brojni visoki duænosnici MORH-a i OSRH, zastupnici 
Hrvatskoga sabora te ratni zapovjednici obrane grada Mile 
DedakoviÊ i Branko BorkoviÊ.

Na Memorijalnom groblju ærtava iz Domovinskog rata 
dræavna i izaslanstva svih hrvatskih æupanija poloæila su vijence 
i zapalila svijeÊe u spomen na poginule hrvatske branitelje 
i civile u agresiji na Vukovar. Tu je na prigodnom oltaru na 
otvorenom sve nazoËne pozdravio, prisjeÊajuÊi se vukovarskih 
ærtava, nadbiskup i metropolit akovaËko-osjeËki i predsjednik 
Hrvatske biskupske konferencije msgr. Marin SrakiÊ, dok je 
koncelebriranu misu zaduπnicu predvodio biskup poæeπki 
msgr. Antun ©kvorËeviÊ. U vrlo nadahnutoj propovijedi 
govoreÊi o veliËini ærtve hrvatskih branitelja Vukovara, graana 
Vukovara u stvaranju hrvatske dræave biskup ©kvorËeviÊ 
je meu inim naglasio: „Zlo je u ovom gradu prouzroËilo 
neizmjernu patnju neduænih ljudi. Patnja joπ uvijek duboko i 
ozbiljno boli u srcima majki i oËeva, supruga i djece Ëiji su 
najmiliji poginuli te onih koji joπ uvijek traæe svoje najmilije. Tu 
im bol umnaæa ucjenjivaËka πutnja zlopoËinitelja koji znaju 
kamo su pokopali svoje ærtve. Ima li ta vukovarska patnja neko 
znaËenje ili je i ona sastavnim dijelom besmisla koje je stvorilo 
zlo? Ne moæe se mrænjom pobijediti mrænju, ni osvetom zlo.“ 
Nakon misnog slavlja dræavna izaslanstva odala su poËast 
polaganjem vijenaca i paljenjem svijeÊa i poginulima o kod 
Spomen obiljeæja na OvËari.m

Biserka LUKAN
Snimio Ivica LAJTNER

obljetnica
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Seminar o nadzoru 
zakonitosti na moru

U organizaciji Veleposlanstva SAD u Zagrebu 
te Ravnateljstva policije, Uprave za granicu, 
u Policijskom domu u Rijeci 16. studenoga 
zapoËeo  je jednotjedni seminar naziva: 
Advanced Maritime Law Enforcement Boarding 
Course, koji je  namijenjen pomorskoj policiji, 
ali i drugim sluæbama za nadzor zakonitosti na 
moru kao πto su sluæbenici pomorske policije, 
kriminalistiËke policije, carine te luËke kapetanije. 
PredavaËi su bili predstavnici  Obalne straæe 
SAD, a osim teoretskog dijela, predvien je 
i praktiËni dio obuke na policijskim plovilima 
Policijske uprave primorsko-goranske. 

Pripremila Marija ÆUÆUL
Snimili: Ivica LAJTNER, Dubravka PAVKOVI∆-POGA»AR

(Opπirnije na www.mup.hr)

Ministarstvo unutarnjih poslova i SudaËka 
mreæa potpisali Ugovor o suradnji u projektima: 
„Digitalizacija uputa i naputaka za rad policije“ i
„On-line policijske postaje“

U sjediπtu Ministarstva unutarnjih poslova ministar Tomislav 
Karamarko i predsjednik nevladine organizacije SudaËka mreæa Draæen 
Komarica potpisali su 20. listopada Ugovor o suradnji izmeu MUP-
a RH i SudaËke mreæe. Time u realizaciju kreÊu projekti „Digitalizacija 
uputa i naputaka za rad policije“ i „On-line policijske postaje“ koje Êe 
SudaËka mreæa ostvariti u suradnji s Ravnateljstvom policije MUP-a RH.  
SudaËka mreæa je nevladina i neprofitna udruga iza koje stoji deset godina 
uspjeπnog djelovanja u podruËju primjene moderne tehnologije i poboljπanja 
kvalitete rada dræavnih institucija te pruæanja graanima pristup traæenim 
informacijama. 

UËinkovita administracija za EU

Ideja za ovaj projekt nastala je joπ prije godinu dana na temelju „IzvjeπÊa 
Europske komisije o napretku Republike Hrvatske“. Naime, struËnjaci 
Europske unije tada su zakljuËili da usklaivanje s pravnom steËevinom 
u poglavlju „Pravda, sloboda i sigurnost“ dobro napreduje, ali da su joπ 
potrebni veliki napori kako bi se osigurala administrativna i provedbena 
sposobnost, posebno u smislu meuagencijske suradnje, ukljuËujuÊi 
redarstvena tijela, carinsku sluæbu, dræavne odvjetnike i pravosudni sustav, 
te suzbila korupcija i osigurala borba protiv organiziranog kriminaliteta.   

On-line policijske postaje

Poπto ne postoji jedinstven i cjelokupan popis uputa i naputaka u 
digitalnom obliku, Ravnateljstvo policije i SudaËka mreæa su dogovorili 
da Êe radi poveÊanja transparentnosti rada policijskih postaja, provesti 
projekt „On-line policijske postaje“. Radi se o razvoju integralnog portala 
zasnivanog na temelju tehnologije i principa koji su uspjeπno primijenjeni 
na sudove i dræavna odvjetniπtva. Projekt „On-line policijske postaje“ Êe 
na moderan naËin i u skladu sa svjetskim standardima pruæiti graanima 
detaljnije i korisne informacije o policijskim postajama, a funkcionalnost 
aplikacije zadovoljavat Êe kriterije projekta dogovorene s Ravnateljstvom 
policije. Cilj projekta je jaËanje komunikacije s graanstvom te jaËanje 
povjerenja graanstva u rad institucija poveÊanjem transparentnosti 
rada policijskih postaja. NaËelnik Uprave policije Zoran NiËeno rekao je 
da Êe projekt „On-line policijske postaje„ biti od obostrane koristi kako 
za zaposlenike MUP-a tako i za graane. Podsjetio je kako je Europska 
komisija u najnovijem „IzvjeπÊu o napretku Republike Hrvatske“ ponovno 
navela da je potrebna veÊa transparentnost u javnoj administraciji, a 
realizacija ovih projekta upravo je jedan pozitivan korak u tome pravcu. 
- Glavni cilj ovih projekata je stvaranje djelotvornih mehanizama koji Êe 

Suradnja MUP-a i SudaËke mreæe

Zajedno do veÊe 
transparentnosti 

administracije

16
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unaprijediti odnose izmeu MUP-a i nevladinog sektora u 
Republici Hrvatskoj - rekao je NiËeno. 

Digitalizacija uputa i naputaka za rad policije

Drugi projekt „Digitalizacija uputa i naputaka za rad 
policije“ pomoÊi Êe pak svim djelatnicima MUP-a da na 
jednostavan i brz naËin dou do informacija prijeko potrebnih 
za svakodnevno obavljanje posla. Digitalizacijom uputa i 
naputaka bitno Êe se smanjiti teret administracije te poboljπati 
uËinkovitost rada. Predsjednik Udruge SudaËke mreæe Draæen 
Komarica, pri potpisivanju Ugovora o suradnji, rekao je kako 
mu je izuzetna Ëast da kao nevladina organizacija nakon 
desetogodiπnjeg rada ima priliku suraivati s MUP-om RH. 
- Veliku ulogu u ostvarivanju ovog projekta igrala je Vlada 
Kraljevine Nizozemske i projekt e-Hrvatska, koji su zasluæni za 
rjeπavanje administrativnih prepreka u dodjeli donacija. Vrijednost 
projekta, koji Êe se odvijati iduÊih godinu dana, puno je veÊa od 
same donacije opreme jer zahtijeva digitalizaciju podataka na 
koju Êe biti utroπeno puno radnih sati - naglasio je Komarica.

Realizacijom ovih projekata Ravnateljstvo policije MUP-a 
dobit Êe u trajno vlasniπtvo raËunalnu opremu - 26 raËunala 
te izradu softverskog rjeπenja prema vlastitim napucima i 
smjernicama πto je u cilju odræivosti ovih projekata. Troπkove 
projekta u cijelosti Êe snositi inozemni donatori. Tako je Vlada 
Kraljevine Nizozemske za ovaj projekt osigurala 470 tisuÊa 
eura pomoÊi.

Partnerstvo civilnog sektora i Vlade

- U svakom modernom demokratskom druπtvu civilni 
sektor ima vaænu ulogu, ne kao neprijatelj Vladi, veÊ kao 
poæeljan partner - zakljuËila je veleposlanica Kraljevine 
Nizozemske u Republici Hrvatskoj Nj. E. Nienke Trooster. 
Ministar unutarnjih poslova Tomislav Karamarko uputio je zahvalu 
Vladi Kraljevine Nizozemske, kao i SudaËkoj mreæi na vrijednoj 
donaciji koja oznaËava poËetak jednog viπestrukog projekta. 
- Projekt je znaËajan zbog toga πto Êe biti praktiËan i primjenjiv 
na obostranu korist djelatnika MUP-a RH i naπih graana, 
Ëime se ujedno modernizira naπa infrastruktura, dok ovaj 
projekt istovremeno postaje primjerom na koji naËin mogu 
biti artikulirani odnosi nevladinih udruga i jednog ministarstva 
- istaknuo je Karamarko i dodao kako je ovo takoer potvrda 
izuzetno dobrih odnosa Nizozemske i Hrvatske, koja svesrdno 
pomaæe Hrvatskoj u posljednjoj fazi pregovora s Europskom 
unijom.m

Ana Marija VOJKOVI∆
Snimila Dubravka PAVKOVI∆-POGA»AR

VeÊa transparentnost, lakπa dostupnost 
informacijama te bolja tehniËka infrastruktura 

preduvjeti su modernog demokratskog druπtva. 
Suradnja dræavnih tijela i organizacija civilnog 
druπtva uvelike pridonosi ostvarenju istoga.

Predsjednik Udruge SudaËke mreæe Draæen Komarica,Veleposlanica Kraljevine Nizozemske u Republici Hrvatskoj Nj. E. Nienke Trooster 
i ministar  Tomislav Karamarko
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Programske sadræaje izvodili su djelatnici 
bavarskog ministarstva unutarnjih 
poslova: August Resch, naËelnik odjela za 
maloljetniËku delinkvenciju Policijske uprave 
München i Manfred Schröder, kriminolog iz 
Bavarske uprave kriminalistiËke policije

Sukladno programu rada seminara, detaljnije su obraene 
sljedeÊe teme: Agresija meu djecom i mladima - slika 
stanja u Bavarskoj, Ovlasti policije vezeno za djecu i mlade 
i podjela ovlasti unutar policijskog ustroja, Zakonska osnova 
i primjena policijskih mjera kod djece i mladih: poziv na 
informativni razgovor, prikupljanja dokaza, pretraæivanje, 
utvrivanje identiteta, sigurnosna mjera, nadzor i pritvor, Uloga 
policije pri zaπtiti djece i mladih - mjere postupanja u i oko 
πkole, Koordinacija policije s ostalim institucijama - dræavno 
odvjetniπtvo, socijalna skrb, πkole i roditelji te Evaluacija i 
procjena uspjeπnosti policijskih mjera.

Nakon izloæenih tema razvila se πiroka rasprava unutar 
koje su predavaËi davali vrlo iscrpne odgovore na niz pitanja 
sudionicima seminara. Posebnu pozornost izazvala su 
prikazana stajaliπta, metode i postupci u svezi utvrivanja 
djelotvornosti rada policije, odnosno,  naËina provedbe 
evaluacije i procjene uspjeπnosti policijskih mjera.  

Na kraju su polaznici seminara izrazili zadovoljstvo πto 
su u okviru struËnog usavrπavanja imali priliku detaljnije 
upoznati aktualno stanje i obiljeæja pojave agresije meu 
djecom i mladima u Bavarskoj te zakonske ovlasti, naËin rada 
policije u primjeni policijskih mjera suzbijanja nasilja meu 
djecom i mladima kao i uspostavljene modele te postupke 
koordinacije i meuresorske suradnje s ostalim nadleænim 
tijelima, sluæbama, ustanovama i roditeljima na suzbijanju nasilja 
meu djecom i mladima. ZakljuËeno je da su predstavljena 
postupanja i iskustva iz rada bavarske policije te ostalih sluæbi 
na suzbijanju nasilja meu djecom i mladima poticajna, vaæna 
za prosuivanje i unaprjeivanje naËina rada naπe policije na 
suzbijanju ove pojave, koja zadnjih godina biljeæi kontinuirani 
porast i unutar koje su pojedini izuzetno tragiËni dogaaji 
izazvali pozornost hrvatske javnosti.

Seminar je vodio mr. sc. Josip StrmotiÊ, predavaË Visoke 
policijske πkole Policijske akademije.m

Policijske mjere suzbijanja
nasilja meu djecom i mladima

Meunarodni seminar

Na Policijskoj akademiji na Visokoj policijskoj πkoli u Zagrebu 
23. studenoga ove godine odræan je meunarodni seminar na 
temu: Policijske mjere suzbijanja nasilja nade djecom i mladima 
- prikaz stanja, naËina rada, evaluacije i procjene uspjeπnosti 
policijskih mjera u Bavarskoj, u okviru programa suradnje 
s Ministarstvom unutarnjih poslova Slobodne Republike 
Bavarske i Ureda Hanns Seidel Stiftung. 

Polaznici seminara bili su policijski sluæbenici za mladeæ i 
policijski sluæbenici temeljne policije iz devet policijskih uprava 
i Ravnateljstva policije, zamjenica glavnog dræavnog odvjetnika 
za mladeæ i zamjenice æupanijskog i opÊinskog dræavnog 
odvjetnika za mladeæ u Zagrebu te predstavnica  Ministarstva 
zdravstva i socijalne skrbi nadleæna za mjera sustava socijalne 
skrbi za suzbijanje nasilja meu djecom i mladima.

Programske sadræaje na seminaru izvodili su djelatnici 
bavarskog ministarstva unutarnjih poslova: gospoda August 
Resch, naËelnik odjela za maloljetniËku delinkvenciju Policijske 
uprave München i Manfred Schröder, kriminolog iz Bavarske 
uprave kriminalistiËke policije.

Manfred Schröder, kriminolog iz Bavarske uprave kriminalistiËke policije, 
August Resch, naËelnik odjela za maloljetniËku delinkvenciju Policijske 
uprave München i mr. sc. Josip StrmotiÊ 
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ZajedniËkim radom trebamo stvoriti 
nesigurnost svih onih koji se bave 
kriminalnim aktivnostima

Ivan BrajoviÊ, ministar unutarnjih poslova i javne sigurnosti 
Crne Gore, poËetkom studenoga vodio je  sluæbene razgovore 
s ministrom Tomislavom Karamarkom. Tim povodom u kraÊem 
razgovoru za Mir, ugled, povjerenje ministar BrajoviÊ naglasio 
je uspjeπnu i dobru suradnju ministarstava unutarnjih poslova 
Crne Gore i Hrvatske.
MUP: Ministre BrajoviÊu, vodili ste sluæbene razgovore s 
ministrom unutarnjih poslova RH Karamarkom. Donose li 
ovi vaπi razgovori, Vaπ posjet ministru Karamarku, Zagrebu 
unaprjeenje suradnje MUP-a Crne Gore i Hrvatske? ©to 
smatrate najveÊim postignuÊem ovih razgovora? 

I. B: Ja sam novi ministar unutarnjih poslova u Crnoj Gori. 
Ovaj razgovor s ministrom Karamarkom samo me uvjerio u 
dosadaπnju dobru suradnju MUP-a RH i MUP-a Crne Gore. 
Dogovorio sam s gosp. Karamarkom jednu potpunu otvorenost 
i strahovito brzu razmjenu informacija o bilo kakvim pitanjima. 
Mislim da ova dva ministarstva ne smiju imati nikakvih prepreka 
u suradnji. Sa sugovornicima s hrvatske strane, osobito 
razgovarajuÊi i razmjenjujuÊi miπljenja s gosp. Karamarkom 
definitivno sam se i uvjerio u to. Siguran sam stoga  samo u 
daljnji nastavak naπe izvanredne suradnje, jer je ona neophodna, 
ako Êemo se zajedno boriti protiv organiziranog kriminala, a tu 

ne moæe nitko puno uËiniti, ako se ograniËi samo na teritorij 
svoje zemlje. 
MUP: Kakvom ocjenjujete dosadaπnju suradnju 
ministarstava unutarnjih poslova Crne Gore i Republike 
Hrvatske? 

I. B: Da ne govorim o pojedinaËnim akcijama, suradnja je 
bila izvrsna na svim razinama. Recimo od suradnje na planu 
informacija koje se svakodnevno razmjenjuju do konkretnih 
akcija oko kontroliranja trgovine ljudima, narkoticima bili smo 
uspjeπni. To je dalo rezultate.
MUP: Jeste li zadovoljni suradnjom ministarstava 
unutarnjih poslova zemalja u regiji, s obzirom da 
kriminalitet nigdje pa niti na ovim  prostorima jugoistoËne 
Europe nema granica? 

I. B: U posljednjih par mjeseci sudjelovao sam veÊ na tri 
ministarska sastanka ministara unutarnjih poslova zemalja 
ovog okruæenja. Jedan od sastanaka je bio na Brdu kod 
Kranja, jedan u Beogradu gdje je bila ministarska konferencija 
ministara pravosua i ministara unutarnjih poslova, a tu 
je bio i sastanak odræan u Bruxellesu gdje su takoer bili i 
predstavnici ministarstava zemalja naπeg okruæenja. Moram reÊi 
da je suradnja ministarstava unutarnjih poslova naπih zemalja 
izvanredna. To je i pravi put koji pokazuje kako se treba zajedno 
organizirati za borbu i suoËavanje s organizirani kriminalom 
i korupcijom i zaista se tu uvijek Ëuju neke nove korisne 
informacije. Evo danas je ovdje meni gosp. glavni ravnatelj GrbiÊ 

Razgovor: Ivan BrajoviÊ, ministar unutarnjih poslova i javne sigurnosti Crne Gore

Siguran sam u daljnji nastavak 
naπe izvanredne suradnje
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dao korisne sugestije za dodatno unaprjeivanje naπih odnosa. I 
Ëim doem u Podgoricu ja Êu to prenijeti mom direktoru policije 
kako bi on πto prije krenuo u realizaciju tih ideja. Svaka inicijativa 
je dobrodoπla i mislim da regionalna suradnja MUP-ova zemalja 
u okruæenju pokazuje primjer dobre suradnje. 
MUP: Je li takav vid suradnje zemalja u regiji vaæan i za 
prikljuËivanje zemalja ovoga podruËja EU?

I. B: Kolege iz EU i sve meunarodne organizacije sudjeluju 
na tim naπim ministarskim sastancima, imaju neposrednu 
moguÊnost uvida u to πto se kod nas dogaa i kako suraujemo. 
Posebno je to vaæno na putu euroatlantskih integracija i Hrvatske 
i Crne Gore. Hrvatska je nekoliko koraka ispred nas i u tom 
smislu mi koristimo njena iskustva, a  imat Êemo i moguÊnost 
koriπtenja dokumenata koje je Hrvatska veÊ prevela, πto je izjavila 
i premijerka Kosor. Tako da je nesporno da je ta naπa suradnja 
strahovito vaæna. Vaæno je nekom tko je vaπ monitoring pokazati 
kako se to odrauje i u praksi na terenu. Siguran sam kako to 
pokazuju izvjeπÊa za 2009. o napretku Crne Gore koje je radila 
Europska komisija kao i pozitivne ocjene o naπem radu tijekom 
priËa o viznoj liberalizaciji. IzvjeπÊa Europske komisije pokazuju da 
oni jesu zadovoljni onim πto se dogaa i u Crnoj Gori i u Hrvatskoj. 
Naravno, kad neπto radite, æelite da to bude πto bolje, πto bræe, u 
svakom sluËaju naπ rad ide zadovoljavajuÊim tempom naprijed. 
MUP: Kakvo je stanje opÊeg kriminaliteta u Vaπoj zemlji? 
©to Ministarstvo unutarnjih poslova Crne Gore konkretno 
poduzima u borbi protiv svih vrsta kriminala, korupcije?

I. B: Kriminala, korupcije, organiziranog kriminala ima u svim 
zemljama svijeta. Po prirodi stvari u zemljama u tranziciji trebalo 
bi ga biti i viπe, naravno ne moæemo izuzeti niti jednu zemlju pa 
reÊi da Crna Gora toga nema. Mi u Crnoj Gori govorimo otvoreno 
o tim pitanjima. Mislim da je ne okretanje glave od problema 
veÊ jedan korak dalje u rjeπavanju problema. Na primjer, mi smo 
dosta govorili o problemima suzbijanja trgovine narkoticima. 
To je jedna poπast suvremenog svijeta od koje nitko nije imun. 
Nema niti jedne zemlje koja se moæe pohvaliti time da je to 
potpuno iskorijenila. Naravno, policija je tu najpozvanija i moæe 
najodluËnije i najsnaænije djelovati, ali mislim to treba svesti 
na πire strukture druπtva, tumaËiti kao πiri druπtveni problem. 
Mi zajedniËkim radom trebamo stvoriti nesigurnost svih onih 
koji se bave kriminalnim aktivnostima. Jasno,  neÊemo zavrπiti 
s tim problemima  odjednom, ali moramo svaki dan raditi 
vidljive napretke na tom planu, pa naravno, i mi u Crnoj Gori 
to radimo svakodnevno. Naæalost u naπim medijima je uvijek 
prva crna vijest. Imate deset dobrih akcija od kojih jedna nije 
dobro odraena. Ta jedna je u prvom planu sutra u medijima 
prezentirana. Spremamo se, izgraujemo policijske kapacitete, 
pojaËavamo ih i siguran sam da smo svakog dana sve spremniji 
za suËeljavanje sa svim oblicima kriminala u naπoj zemlji. 
MUP: Imate li zadovoljavajuÊi i dovoljno struËan broj 
policijskih sluæbenika u Crnoj Gori?

I. B: Volim reÊi da je policijski posao jedan od najozbiljnijih 
i najsloæenijih poslova uopÊe. Mi imamo Policijsku akademiju 
u Danilovgradu koja se bavi edukacijom kadra. Na akademiji 
su nam Ëesto predavaËi gostujuÊi profesori iz raznih EU-
institucija, od strane drugih dræava. Tim eminentnim profesorima 
vrlo je interesantno doÊi u Crnu Goru, odræati nekoliko dana 
predavanja. Sad imamo na toj naπoj Policijskoj akademiji 
zavrπenu drugu generaciju polaznika koji su poslije srednje πkole 

imali dvogodiπnju policijsku obuku. Na akademiji se  educiraju 
za specijalistiËka znanja i studenti sa zavrπenim fakultetom. 
Po brojnosti mi imamo dovoljan broj angaæiranih ljudi u policiji. 
Uvijek teæimo da policijski sluæbenici budu πto struËniji. 
MUP: Hrvatska je pred vratima ulaska u EU, primjenjivat Êe 
na svojim granicama schengenske standarde. Priprema li se 
i graniËna policija Crne Gore za te promjene, u kojem vidu? 

I. B: Granica je izuzetno vaæna i pravo je zadovoljstvo Ëuti od 
mojih kolega iz Hrvatske koji kaæu da s graniËnom policijom Crne 
Gore nemaju nikakvih otvorenih pitanja, da njihova suradnja 
izvrsno funkcionira. Od 1. sijeËnja 2010. naπi Êe graani bez viza 
putovati u zemlje EU πto Êe biti velika korist za naπe graane. 
Nadam se da Êe Hrvatska biti granica EU prema nama, a vrlo 
brzo i mi neËija granica prema EU.
MUP: Suradnja hrvatske i crnogorske graniËne policije 
je i sada vrlo dobra, no postoje li moguÊnosti joπ tjeπnje 
suradnje, primjerice na podruËjima suzbijanja trgovine 
ljudima, krijumËarenja droga?

I. B: Kriminalci imaju kontinuirano dobru suradnju u regiji. Zato 
uvijek kaæem samo jedinstveni odgovor, snaæan, odluËan moæe 
biti efikasan u borbi protiv njih. Naπe policije su dobro suraivale 
i u priËi suzbijanja trgovine narkoticima i trgovine ljudima. I 
Hrvatska i Crna Gora su tranzitne zemlje u oba sluËaja.
MUP: Hrvatska i Crna Gora poznate su turistiËke zemlje, 
surauju na podruËju te vaæne gospodarske grane. Je li 
suradnja crnogorske i hrvatske policije u vrijeme turistiËke 
sezone pojaËana, koje su njezine posebnosti i naglasci? 

I. B: U turistiËkoj sezoni vi uvijek imate priËu da imate 
ogroman priliv ljudi na granicama, da im trebate omoguÊiti bræi 
protok, a da u isto vrijeme ta policijska kontrola bude πto bolje 
organizirana, a to su dva suprotstavljena zahtjeva. Mislim da su 
tijekom turistiËke sezone naπe graniËne policije svoj posao radile 
na visokoj razini i da su odliËno suraivale. Dobrim odnosima 
naπih zemalja pridonose i nacionalne zajednice kako Hrvata u 
Crnoj Gori tako Crnogoraca u Hrvatskoj. Imamo u Crnoj Gori 
Hrvatsko graansko druπtvo koje izvrsno djeluje i funkcionira. 
Postoji i Hrvatska graanska inicijativa kao koalicijski partner 
i na dræavnoj razini i na razini lokalne vlasti u Tivtu i u Kotoru. 
Manjine su pravi reprezenti dræave iz koje potjeËu. U manjinskim 
i ljudskim pravima nikad ne smijete reÊi zavrπili smo sve, tu uvijek 
postoji prostora za dodatna poboljπanja i unaprjeivanja.m 

Razgovarala Biserka LUKAN
Snimio Ivica LAJTNER
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Hrvatska policija posjetila 
Albaniju

Odræan Lead Nation sastanak 
Ëasnika za vezu u PU 

varaædinskoj

Borba protiv organiziranog kriminaliteta bila 
je glavna tema sastanka

Od 21. do 23. listopada izaslanstvo Ravnateljstva policije 
RH posjetilo je Republiku Albaniju. Izaslanstvo, na Ëelu s 
glavnim ravnateljem Oliverom GrbiÊem, Ëinili su zamjenik 
glavnog ravnatelja Draæen Vitez, naËelnik Ureda ravnatelja 
Krunoslav Borovec te policijska sluæbenica za meunarodnu 
suradnju Iva BalgaË. Bilateralnim sastancima prisustvovao 
je i veleposlanik Republike Hrvatske Darko Javorski.  
U Ëetvrtak, 22. listopada, odræan je sastanak s ministrom 
unutarnjih poslova Republike Albanije Luzimom Bashom te 
generalnim direktorom policije Ahmetom Prenciem. Glavna 
tema sastanka bila je borba protiv organiziranog kriminaliteta. 
Glavni ravnatelj Hrvatske policije i albanski ministar unutarnjih 
poslova osvrnuli su se na dosadaπnje akcije i rezultate te na 
strateπke ciljeve policija svojih zemalja. Naglasak sastanka 
bio je na jaËanju regionalne suradnje te upuÊivanju hrvatskog 
Ëasnika za vezu u Tiranu, kako bi se unaprijedila komunikacija 
i razmjena informacija izmeu dviju dræava. GrbiÊ i Bash 
razgovarali su i o iskustvu Hrvatske u pristupnim pregovorima 
Europskoj uniji te o prenoπenju tih iskustava i pomoÊi Hrvatske 
u integracijskim procesima Albanije.

Istog je dana odræan i sastanak s predstavnicima dræavne 
policije Republike Albanije. Predstavnici policija na ovom su 
se sastanku upoznali s aktualnim dogaanjima, novitetima i 
reorganizacijom u policijama svojih zemalja, a prezentirani su i 
rezultati borbe protiv organiziranog kriminala obiju dræava.

Predstavnici hrvatske i albanske policije sloæili su se kako je 
ovaj posjet bio potvrda dobrih prijateljskih odnosa dviju dræava, 
no kako bi se unaprijedila bilateralna suradnja, pospjeπila 
razmjena informacija i stvorili dobri kontakti izmeu hrvatske 
i albanske policije potrebno je izraditi novi nacrt Ugovora o 
policijskoj suradnji. Ravnateljstvo policije izradit Êe i dostaviti 
prijedlog tog Ugovora albanskoj policiji, a predloæit Êe takoer 
i podruËje suradnje u kojem hrvatska policija moæe albanskoj 
strani pruæiti pomoÊ i edukaciju.m

Krunoslav BOROVEC

Od 15. do 17. listopada ove godine na 
podruËju Policijske uprave varaædinske 
odræan je meunarodni skup Ëasnika 
za vezu 15 europskih zemalja, s temom 
„Policijska suradnja u graniËnom podruËju 
sa Republikom Slovenijom“.

Savezno ministarstvo unutarnjih poslova Republike Austrije i 
austrijski policijski ataπe u Hrvatskoj organizirali su Lead Nation 
sastanak Ëasnika za vezu iz Savezne Republike NjemaËke, 
Velike Britanije, Francuske, Slovenije, SlovaËke, »eπke, Italije, 
Rumunjske, Norveπke, Finske, Danske, ©vedske, Belgije, 
Nizozemske, GrËke i Austrije. 

Tijekom prvog dana skupa, nakon smjeπtaja u hotelu 
„Turist“ u Varaædinu, Ëasnici za vezu u samom su hotelu odræali 
niz svojih internih radionica. 

U petak, 16. listopada, s poËetkom u 9.30 sati u 
prostorijama Æupanijskog poglavarstva, nakon dobrodoπlice 
od strane domaÊina skupa, æupana Æupanije varaædinske, 
Predraga ©tromara, odræano je nekoliko predavanja od strane 
predstavnika Ministarstva unutarnjih poslova, Ministarstva 
pravosua, te Ministarstva vanjskih poslova i Europskih 
integracija. Po zavrπetku predavanja, delegacija se uputila na 
graniËno podruËje izmeu Republike Hrvatske i Republike 
Slovenije gdje je u blizini Meunarodnog cestovnog graniËnog 
prijelaza Dubrava Kriæovljanska demonstriran rad zajedniËkih 
policijskih ophodnji Hrvatske i Slovenije. Demonstraciji su bili 
nazoËni naËelnik Policijske uprave varaædinske Rade Sitar sa 
svojim zamjenikom Siniπom BrkinjaËem te direktor Policijske 
uprave Maribor Danijel Lorbek sa suradnicima.

Nakon navedene uspjeπne demonstracije, za sudionike 
skupa organiziran je zajedniËki ruËak.m

Marina KOLARI∆
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Od 5. do 7. listopada u studijskom posjetu 
MUP-u RH boravila su Ëetiri visoka 
predstavnika afriËkih ministarstava iz 
podruËja graniËne sigurnosti te vanjskih 
i unutarnjih poslova (Sierra Leone, Obala 
Bjelokosti, Kongo i Benin). 

Posjet afriËkog izaslanstva organiziran je u suradnji FIIAPP-a 
(Fundación Internacional y para Iberoamérica de Administración 
y Políticas Públicas) i ICMPD-a (The International Centre for 
Migration Policy Development) Ëiji predstavnici su takoer 
sudjelovali u studijskom posjetu.

Svrha posjeta je bilo upoznavanje afriËkog izaslanstva s 
naËinom rada i funkcioniranjem meunarodne i meuagencijske 
suradnje u skladu sa Strategijom „Integriranog upravljanja 
granicom RH“ te s metodologijom i naËinom rada graniËne 
policije na graniËnim prijelazima.

U tu svrhu od 5. do 6. listopada odræan je sastanak afriËkog 
izaslanstva s rukovoditeljima Uprave za granicu MUP-a RH, 
na kojem je Ëlanove delegacije pomoÊnik naËelnika Uprave za 
granicu Stipica Kuna upoznao s ustrojstvom, metodologijom 
i naËinom rada Uprave za granicu, strateπkim dokumentima i 
Akcijskim planom Strategije integriranog upravljanja granicom 
RH. 

Kako bi se stranim duænosnicima lakπe prikazao naËin 
upravljanja ljudskim resursima, procedure rada, razmjene 
informacija te koriπtenje odgovarajuÊe tehniËke opreme i 

AfriËko izaslanstvo posjetilo Upravu za granicu
pomagala, u okviru programa studijskog posjeta od 6. do 7. 
listopada upriliËen im je posjet i Meunarodnim cestovnim 
graniËnim prijelazima GoriËan i Bregana.

Zahvala ICMPD-a

U vezi s navedenim studijskim posjetom, 11. studenoga 
2009. od ICMPD-a je zaprimljeno pismo izrazitog poπtovanja i 
zahvale povodom organizacije i uspjeπne realizacije studijskog 
posjeta afriËke delegacije. 

Predstavnici ICMPD najsrdaËnije zahvaljuju na izuzetno 
kompetentnoj i profesionalnoj suradnji kao i na najsrdaËnijem 
gostoprimstvu prilikom studijskog posjeta MUP-u. Otvorenost 
u suradnji prilikom terenskog posjeta graniËnim prijelazima, 
kao i moguÊnost uvida u naËine primjene integriranog 
upravljanja granicom i steËeno iskustvo, uvelike Êe im 
koristiti u buduÊnosti. U pismu su istaknuli kako je nesebiËna 
profesionalna i nadasve struËna pomoÊ eksperata Uprave 
za granicu, kao i angaæiranost policijskih sluæbenika graniËne 
policije na terenu, jedan od najdragocjenijih elemenata koji Êe 
afriËka delegacija pamtiti. 

Posebnu zahvalu izrazitog poπtovanja upuÊuju naËelniku 
Uprave za granicu Nikoli Milini i pomoÊniku Uprave za granicu 
Stipici Kuni, kao i svim policijskim sluæbenicima graniËne 
policije.m

Pripremila Mirjana ABRAMOVI∆
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Da posao policije nije samo oËuvanje javnog 
reda i mira, zaπtita æivota i imovine graana, 
dokaz su svi naπi djelatnici koji vrlo uspjeπno 
obavljaju zadaÊe u mirovnim misijama 
diljem svijeta. Policijski sluæbenik Odjela 
za mirovne misije MUP-a Nenad Tuπkanac 
u kolovozu ove godine vratio se iz misije 
EUPOL u Afganistanu. Tuπkanac nam je 
otkrio kako je bilo raditi i æivjeti 18 mjeseci 
u jednoj od najsiromaπnijih zemlja svijeta 
gdje je stanje sigurnosti vrlo nisko.

Od Domovinskog rata do Afganistana 

Nakon sudjelovanja u Domovinskom ratu i iskustva 
na razliËitim linijama rada u policiji, za SiπËanina Nenada 
Tuπkanca odlazak u mirovnu misiju bio je logiËan nastavak 
karijere. Joπ od 2000. godine Ëitao je o mirovnim misijama 
meunarodnih organizacija diljem svijeta, ali pravni temelj za 
odlazak hrvatskih policajaca na rad izvan Hrvatske stvorio se 
tek pet godina kasnije, kada Tuπkanac odlazi na jednogodiπnji 
mandat u misiju Ujedinjenih naroda na Cipar. Kako je i Hrvatska 
proπla rat i poslijeratno doba, te reformirala i reorganizirala 
svoj policijski sustav usklaujuÊi ga s trenutnim izazovima, 
bilo mu je zanimljivo, kaæe, vidjeti kako se i drugi snalaze u 
post-konfliktnom razdoblju, odnosno πto i kako radi policija 

u tzv. „peace keeping“ misijama. Poslije iskustva u misiji 
na Cipru, gdje je bio zapovjednik u dvije UN-ove policijske 
postaje a potom jednog od tri Sektora razgraniËenja, dobio 
je odliËje UN-a za uzoran i profesionalan rad, Tuπkanac traæi 
novi izazov. BuduÊi da je UN velika i Ëesto puta spora i troma 
organizacija, zanimalo ga je πto i kako u „peace keeping“ misiji 
rade novoosnovane snage Europske unije. LogiËan je bio 
odlazak u Afganistan. Na jednoipolgodiπnji mandat u tu azijsku 
turbulentnu zemlju odlazi u veljaËi 2008. godine u sklopu 
mirovne misije Europske unije „EUPOL Afghanistan“.

Kao predstavnik misije radio je u IPCB (International 
Police Coordination Bord), glavnom koordinativnom tijelu 
meunarodne zajednice u Afganistanu za reformu, ustroj i 
institucionalni razvoj policijskog sustava, prvo kao koordinator 
policijske reforme (Police Reform Coordinator), a potom i kao 
nadzornik za provedbu reformi (Police Reform Supervisor).   

- Pravi izazov je bio dobiti posao u IPCB jer su se u tome tijelu 
nalazili predstavnici svih organizacija, agencija i dræava koje su 
po bilo kojoj osnovi radili na ustroju, reformi ili obuci policije, tako 
da je radno okruæenje bilo dinamiËno, saËinjeno od civila, vojnika 
i policajaca. Na projektima koje smo koordinirali ili nadzirali radili 
su mjeπoviti timovi ljudi sa razliËitim znanjima i vjeπtinama, ali 
i kulturoloπkim „background-om“ saËinjeni od diplomatskog 
osoblja, civilnih struËnjaka, vojnih Ëasnika, policajaca πto je bilo 
posebno zanimljivo, dok mi je iskustveno najznaËajnije bilo raditi 
sa vojskom SAD-a, mega sustavom koji je usavrπio procese 
planiranja i analiziranja, a sa kojim se do sada nisam susretao 
i suraivao - kaæe Nenad Tuπkanac. 

Nenad Tuπkanac u kolovozu 2009. vratio se iz mirovne misije u Afganistanu

Povratak u srednji vijek



meunarodna suradnja

27
 mir • ugled • povjerenje • 2009. •studeni/prosinac 

U EUPOL Afghanistan mirovnoj misiji koja, osim policijskih 
eksperata, okuplja i pravne struËnjake te struËnjake za civilnu 
potporu, sudjeluju predstavnici zemalja Ëlanica EU ali i tzv. 
„TreÊih zemalja“ u koje pored Republike Hrvatska spada 
Australija, Kanada, Novi Zeland 
i Norveπka.

- Izuzetno je teπko raditi 
policijski posao u zemlji u kojoj 
gotovo ne postoje pisani zakoni 
niti se zakonodavstvo shvaÊa i 
primjenjuje na naËin kako je to 
uobiËajeno u naπoj kulturi. Tako 
da je najËeπÊi oblik primjena 
vjerskih zakona zajedno sa 
odreenom nasljednom re-
gulativom koja se razlikuje od 
jedne nacionalne skupine od 
druge. Kako nema strateπkih 
razvojnih dokumenata po-
lici jskog sustava koji bi se 
evaluirali i unaprjeivali veÊ 
se razvoj sustava temelji na 
postavkama kriznog mana-
gementa, prvi zadatak nam je 
bio izraditi strategiju razvoja 
po l ic i j e ,  s t ra teg i ju  i  p lan 
izgradnje i razvoja kapaciteta, 
nacionalnu sigurnosnu stra-
tegi ju u di je lu koj i  se t iËe 
policijskog sustava, a potom 
i provedbene dokumente niæe razine, plan i program 
novaËenja, godiπnji plan policijskog djelovanja itd. - 
objaπnjava nam Tuπkanac.

Osim u Kabulu, gdje je sjediπte IPCB u kampu „Green 
Village“ (Zeleno selo), naπ sugovornik je boravio i u pokrajinama 
Herat na jugozapadu i Badahshanu u sjevernom dijelu zemlje. 
Smjeπtaj pripadnika mirovnih misija osiguran je u zaπtiÊenim 

kampovima u Kabulu te u vojnim kampovima pokrajinskih 
timova za obnovu „PRT“ u Afganistanskim pokrajinama 
tako da nema individualnog stanovanja u nezaπtiÊenim 
objektima. Poπto je sigurnosna situacija loπa i svaki izlazak 

na ulicu predstavlja potencijalnu 
opasnost od terorist iËkog 
napada, iz kampa mirovnjaci 
nikad ne izlaze sami. Uvijek 
se izlazi u grupi u blindiranom 
vozilu sa punom opremom - 
pancirkom, πljemom, a iz vozila 
se ne izlazi na ulicu. 

- Nalazite li se u gradu, nikad 
ne znate tko vam je neprijatelj. 
To moæe biti dijete ili æena ispred 
trgovine ili prolaznik na ulici koji 
vam se smijeπi. Opreza nikad 
dosta. Jednostavno ne moæete 
biti povjerljivi prema domaÊem 
stanovniπtvu u tolikoj mjeri da 
biste im povjerili æivot svoj, ili 
æivote kolega sa kojima radite  
- objaπnjava Tuπkanac i kaæe 
kako se nije bojao ali je nastojao 
biti u razumnoj mjeri oprezan 
i pripreman na eventualna 
iznenaenja. 

- U taktiËkom smislu razlika 
izmeu borbe u Domovinskom 
ratu i potencijalne ugroze u 

Afganistanu, pored ostalog je i u nepostojanju jasne linije 
bojiπnice, sukob je latentan do trenutka eskalacije koja se, 
poglavito u Kabulu, manifestira aktiviranjem eksplozivne naprave 
ili s time kombiniranim napadom prema djelomiËno selektiranom 
cilju sa posljediËno velikim kolateralnim ærtvama. Napadi su 
neoËekivani i nikad ne znate tko oko vas moæe biti bombaπ 
samoubojica - kaæe Nenad.

Odlukom Glavnog tajniπtva VijeÊa EU o 
objedinjavanju svih policijskih sustava, koji 

su samostalno funkcionirali po razliËitim 
pokrajinama u Afganistanu, 30. svibnja 2007. 
godine donesena je tzv. ZajedniËka akcija o 
uspostavi EUPOL-Afganistan, mirovne misije 

utemeljene i voene od EU. Na temelju 
ZajedniËke akcije u listopadu iste godine, na 
poziv EU, potpisan je Sporazum izmeu RH i 
EU o sudjelovanju hrvatskih policajaca u toj 
misiji. U EUPOL-u sudjeluju policije zemalja 
Ëlanica EU te tzv. „TreÊe zemlje“ Republika 

Hrvatska, Australija, Kanada, Norveπka i Novi 
Zeland. Trenutno su u EUPOL Afganistan misiji 
angaæirani hrvatski policijski sluæbenici Zoran 
MamuziÊ, na mjestu koordinatora za trening 
u IPCB, te Æeljko Ileπ na mjestu savjetnika za 

policijsku obuku.

Glavni tajnik VijeÊa EU i predstavnik EU-a za zajedniËku vanjsku i sigurnosnu politiku Javier Solana Tuπkancu uruËuje odliËje EU za 
uzoran rad u misiji
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U Afganistanu vlada srednji vijek 

Afganistan spada meu najsiromaπnije zemlje svijeta, bez 
razvijene industrije. Iako je obradivo samo 12 posto povrπine, 
70 posto stanovniπtva se bavi poljoprivredom. Glavna kultura 
koju uzgajaju i za koju imaju osigurano træiπte je mak, dok od 
æivotinja uzgajaju koze i ovce. 

- Afganistan i  Hrvatska 
su sasvim razliËite u svojoj 
povijesti, kulturi i svjetonazorima. 
U Afganistanu je trenutno 1378. 
godina. I zaista okruæenje u 
ruralnom dijelovima zemlje, 
a to je sve izvan glavnoga 
grada Kabula je upravo onakvo 
kako ja zamiπljam srednji vijek 
kod nas.  ProsjeËni æivotni 
vijek stanovniπtva je oko 44 
godine a zdravstvena skrb je 
vrlo niska ili ne postoji tako da 
je mortalitet djece jedan od 
najveÊih na svijetu. Infrastruktura 
je nerazvijena ili uniπtena, tako 
da izvan veÊih gradova gotovo i 
nema infrastrukturnih objekata. 
Veliki je postotak nepismenog 
stanovniπtva, a edukacija æena 
koja tijekom Mudæahedinske 
vladavine nije postojala i sada je 
niska. Drvo za ogrjev, odnosno 
neko crno korijenje, prodaje se 
na kile -  prisjeÊa se Tuπkanac.

Milijunski grad bez 
infrastrukture i 
kanalizacije

U afganistanskoj metropoli 
æivi oko 3 do 5 milijuna ljudi, a 
infrastruktura i sustav kanalizacije 
ne postoj i .  Na pretrpanim 

prometnicama prometna pravila se ne primjenjuju, jer veÊina 
vozaËa nije proπla nikakav program obuke za upravljanje 
vozilom pa voze na svaki naËin koji im se u datom trenutku 
uËini pogodan. Vozila nisu registrirana, nisu tehniËki ispravna 
i veÊina ne zadovoljava nikakve uvjete da bi prometovala. 
Osim automobila na prometnica Ëesto moæete naiÊi i na 

stado ovaca. Kabul se nalazi 
na 1 800 metara nadmorske 
visine pa je postotak kisika 
u zraku znatno niæi nego 
kod nas. Zbog toga je, kaæe 
Tuπkanac,  u  poËetnom 
per iodu adaptac i je  b i lo 
oteæano normalno disanje, 
πto se naroËito manifestiralo 
tijekom poveÊanih tjelesnih 
napora kod vjeæbanja. Iz 
rijeke Kabul u kojoj ima vode 
tijekom perioda otapanja leda 
na planinama, a koja sluæi 
kao kanalizacija isparavaju 
se otpadne vode pa se u 
zraku nalazi sitna praπina 
koju Ëak do 85 posto Ëine 
Ëestica ljudskih izluËevina. 
Temperatura se ljeti penje i do 
50 stupnjeva Celzijevih, a zimi 
se moæe spustiti do minus 
20 stupnjeva. Vegetacije 
je jako malo pa je kamp 
Green Village bio jedan od 
najzelenijih dijelova grada.

Slab odziv 
Afganistanaca u 
policiju

Cilj EUPOL misije je po-
moÊi izgradnji djelotvornog 
po l ic i j skog sustava te-
meljenog na lokalnim vri-

Nenad Tuπkanac u prvu mirovnu misiju na Cipar 
otiπao je 2005. godine s mjesta pomoÊnika 

naËelnika za kriminalistiËku policiju u Policijskoj 
upravi sisaËko-moslavaËkoj. Tamo je godinu 

dana obavljao poslove promatranja, a ubrzo je 
imenovan naËelnikom UN-ove Policijske postaje 

a potom i UN-ovog Sektora razgraniËenja, πto 
je bilo prvi put da je jedan hrvatski policajac 

postavljen na tako odgovornu funkciju. Tuπkanac 
i njegov kolega Mladen VrtariÊ, koji je na 

Cipru obavljao posao Ëasnika za vezu, dobili 
su odlikovanja UN-a za uzoran i profesionalan 
rad. Nenad Tuπkanac je u Valbandonu vodio 

meunarodne teËajeve „UNPOC CROATIA 2006 
i 2007“ na kojem su se hrvatski policajci 
s kolegama iz inozemstva obuËavati za 

sudjelovanje u UN-ovim policijskim operacijama 
i na temelju kojih je MUP RH kao treÊa dræava 
u svijetu dobio UN-ov Certifikat o usklaenosti 
svojih edukativnih aktivnosti sa postavljenim 
standardima. U veljaËi 2008. godine Tuπkanac, 

sada s mjesta Voditelja Odsjeka za mirovne 
misije MUP-a RH, odlazi na 18-mjeseËnu 

misiju u Afganistan. Nenad je kao jedan od 
najuspjeπnijih, odnosno najviπe rangiranih 

policijskih sluæbenika od strane Predsjednika 
Republike odlikovan  Redom hrvatskog pletera.

Glavna prometnica koja iz Kabula vodi na sjever zemlje  Trgovina ogrjevnim gorivom drvetom „na kile“
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jednostima, u skladu sa njihovom vjerom i kulturom kao i 
temeljnim normama meunarodnog prava, te na taj naËin 
prevenirati daljnje πirenje terorizma.

Prema sadaπnjem ustroju, Ministarstvo unutarnjih poslova 
je krovna institucija policije ustrojena po naËelu subordinacije, 
financirana i upravljana od strane centralne vlasti u zemlji. 
Ustrojstvene jedinice meutim, u pokrajinama i regijama, 
sukladno odredbama aktualnog Zakona o policiji, za svoj rad 
bi trebale odgovarati Guverneru pojedine pokrajine na lokalnoj 
politiËkoj razini, πto dodatno oteæava konaËno definiranje 
policijskog ustroja prije no πto se definira ustroj vlasti u zemlji 
ili dok se ne promijene odredbe Zakona o policiji. Kako su 
policajci u redovnim policijskim zadaÊama i ophodnjama 
najvidljiviji i najranjiviji dio sigurnosnog sektora u Afganistanu, 
tako trpe i najveÊe ærtve u svojim redovima jer su glavna meta 
teroristiËkih i pobunjeniËkih skupina i organizacija, πto je 
jedan od razloga slabog odziva stanovniπtva da se prikljuËe 
policijskim snagama. 

- MjeseËna plaÊa afganistanskog policajca ovisi o 
meunarodnoj pomoÊi i iznosi oko 100 dolara (oko 490 
kuna) plus 20 dolara (oko 98 kuna) kao dodatak u hrani, πto 
im nije dovoljno da zadovolje uvjete osnovnog preæivljavanja, 
πto je uz kulturoloπke pretpostavke jedan od temeljnih uzroka 
enormne korupcije u policijskim redovima. S druge strane, 
nije zanemarivo ni to πto na primjer Talibani obeÊavaju veÊi 
novac ako se prijee na njihovu stranu - objaπnjava naπ 
sugovornik.

Tuπkanac kaæe kako mu je iskustvo s hrvatskog bojiπta 
tijekom Domovinskog rata jako pomoglo u mirovnoj misiji.

- Kolege iz drugih zemalja sa kojima sam radio, prolaze 
odreenu obuku u kojoj se pripremaju za rad u nesigurnom 
i æivotno ugroæavajuÊem okruæenju, i tu teoriju svi oni su 
savladali. No ponaπanje na terenu meutim je neπto sasvim 
drugo tako da sama spoznaja da ti netko æeli zlo i to u mjeri u 
kojoj te æeli ubiti kod jednog dijela ljudi izaziva viπe od osjeÊaja 
nelagode tako da su im i reakcije s tim u skladu znale biti 
prekomjerne, s Ëim osobno nisam imao problema upravo 
zbog svega onog πto sam vidio i proæivio tijekom Domovinskog 
rata. Na psihiËkoj razini to puno znaËi - objaπnjava Tuπkanac. 
Kaæe da je bio svjestan opasnosti koju je pokuπao realno 
sagledati i zaπtititi se u mjeri u kojoj je to moguÊe. No, znao 

je da postoje i situacije koje ne moæe predvidjeti niti na njih 
utjecati, pa se s njima i nije optereÊivao. 

Radni dan mirovnjaka poËinje u 8 sati i traje do 17 sati, a po 
potrebi Ëesto i duæe. Slijedi veËera i tuπiranje, pa je slobodnog 
vremena malo. NaveËer bi Ëitao struËnu literaturu i pogledao 
televiziju, uglavnom dokumentarce. Petak je bio neradni dan, 
dok se subotom radilo skraÊeno. 

- Mnogo sam vremena provodio u teretani jer je poznato da 
fiziËka aktivnost pomaæe kod stresa. Gotovo svaki dan sam se 
preko telefona ili interneta Ëuo s obitelji - rekao nam je Nenad. 
Najljepπi dio misije, kaæe, bio mu je posjet hrvatskim vojnicima 
u NATO-voj mirovnoj misiji  ISAF-u, jer je u EUPOL-u bio jedini 
Hrvat.

Mirovnjak se mora znati prilagoditi

Prije odlaska u misiju Tuπkanac je proπao teËaj o 
afganistanskoj kulturi, narodu, obiËajima i normama 
ponaπanja. 

 Prometne guæve Rijeka Kabul koja protjeËe kroz glavni grad

Promet u centru Kabula
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- Nema mirovne misije za onoga policajca koji se ne zna 
prilagoditi novim uvjetima. Lako je biti policajac u svojoj dræavi, 
ali to policijsko znanje je teπko prenijeti na lokalno stanovniπtvo 
pogotovo u uvjetima ovolikog nerazmjera u poimanju i ulozi 
policije u izgradnji civilnog druπtva - smatra Tuπkanac. Osim 
kulturoloπkih i klimatoloπkih razliËitosti te poteπkoÊa izazvanih 
æivotom u skuËenom i zatvorenom kampu, Nenadu se bilo 
teπko naviknuti na hranu.

- U kampu su bili zaposleni lokalni kuhari. Glavni specijalitet 
im je bila ovËetina na leπo i riæa, πto moæda nije loπe ponekad 
pojesti, ali ne Ëetiri-pet dana u tjednu. To je stvarno previπe 
- prisjeÊa se Tuπkanac.  

Priznao nam je da mu je najviπe nedostajalo izaÊi u grad, 
proπetati se pored Kupe, druæenje s obitelji i popiti piÊe s 
prijateljima. 

- Moæda je najteæe bilo za blagdane. Svi iz kampa su uoËi 
BoæiÊa otiπli kuÊi i ostao sam sam. No, teæa je bila prva misija 
na Cipru. U ovoj drugoj sam otprilike znao πto me oËekuje, 
kako se za nju pripremiti, te kako Êe funkcionirati obitelj 
πto mi se Ëini kao najbitniji segment presudan za uspjeπan 
rad. Supruga Æeljka je orkestrirala sustavom, sin Kreπimir je 
uspjeπno zavrπio Gimnaziju i upisao Pravni fakultet, a kÊer 
Anamarija je zavrπila osnovnu i upisala srednju Ekonomsku 
πkolu - i sve to za vrijeme dok sam ja bio u Afganistanu, πto 
je za mene potpuni uspjeh - kaæe Nenad. Otkrio nam je da Êe 
karijeru zasigurno nastaviti u segmentu upravljanju krizama na 
nacionalnim razinama, jer se reflektira i uvjetuje ponaπanja i 
postupanja drugih elemenata sustava pa tako i policije.  

Kakva buduÊnost Ëeka Afganistan?

AmeriËki i europski Ëelnici traæe novu izlaznu strategiju za 
Afganistan, jer dosadaπnja nije dala rezultate. Plan saveznika 
je Ëim prije normalizirati stanje sigurnosti u Afganistanu, ustrojiti 
civilnu vlast, opremiti i obuËiti lokalne sigurnosne snage i 
njima prepustiti daljnji nadzor nad stanjem sigurnosti u zemlji. 
Naπ sugovornik smatra da je loπa perspektiva ove generacije 
u Afganistanu jer su to ljudi koji su posljednjih 30 godina u 
neprekidnom ratu i nije realno za oËekivati da Êe razumjeti 
i prihvatiti svijet u kojem oruæje treba zamijeniti za orue, a 
ubijanje za dugoroËni dijalog. 

- Treba ulagati u nove generacije i djecu πto prije odvesti 
u πkole. Mnoge πkole nemaju ni Ëetiri zida, a kamoli klupe 
i stolice. Djeca sjede na podu u blatu ili praπini, ne piπu 
jer nemaju biljeænice niti olovke. Sadaπnji klinci trebaju 
preuzeti odgovornost za voenje svoje zemlje neoptereÊeni 
animozitetima sadaπnje generacije  - dræi Nenad.m  

Ana Marija VOJKOVI∆
Slike iz osobnog albuma

 Nenad Tuπkanac i Igor Kuπan iz PU sisaËko-moslavaËke na sjeveru Afganistana u pokrajini Feyzabad

UobiËajena „benzinska“ postaja na Jalalabad Rodu u Kabulu





meunarodna suradnja

32
studeni/prosinac• 2009. • mir • ugled • povjerenje

32

Stanje sigurnosti uz zajedniËku dræavnu granicu 
je zadovoljavajuÊe - zakljuËeno je na sastanku 

Predstavnici graniËne policije PU πibensko-
kninske i susjedne BiH na radnom sastanku 
u ©ibeniku razmijenili informacije o 
prekograniËnom kriminalu

Razmjena informacija o prekograniËnom kriminalu bila je 
tema radnog sastanka odræanog 21. listopada 2009. u Uredu 
naËelnika PU πibensko-kninske. Sastanku su prisustvovali: Ivica 
KostaniÊ - naËelnik PU πibensko-kninske, Sandro Santini  - 
zamjenik naËelnika PU πibensko-kninske, Velislav KovaË  - 
naËelnik Terenskog ureda Zapad GraniËne policije BiH,  Radosav 
BaπiÊ - inspektor za istrage Terenskog ureda Zapad GraniËne 
policije BiH, Mario PavlinoviÊ - MUP Herceg-bosanske æupanije, 
Jadran ©kugor - naËelnik Odjela za granicu PU πibensko-kninske, 
Vedranka MamiÊ - voditeljica Odsjeka za granicu PU ©ibensko-
kninske, Zdravko Sedlar - naËelnik Odjela kriminalistiËke policije 
PU πibensko-kninske i Mirko Begura - voditelj Odsjeka za 
organizirani kriminalitet PU πibensko-kninske.

Sigurnosna situacija na podruËju koje pokriva PU πibensko-
kninska je zadovoljavajuÊa - ustvrdio je naËelnik KostaniÊ i 
nastavio: - Zabiljeæen je najveÊi broj imovinskih delikata i upravo je 
namjera ove Uprave mijenjati strukturu kaznenih djela i rad policije 
usmjeriti prema organiziranom kriminalu, tako da u ukupnom broju 
otkrivenih KD-a bude πto veÊi broj djela iz podruËja organiziranog 
kriminala (gospodarski, droge i dr.).

Zaπtita dræavne granice i sprjeËavanje 
krijumËarenja

Nadalje, naËelnik je istaknuo kako je zaπtita dræavne granice i 
sprjeËavanje krijumËarenja jedna od glavnih zadaÊa ove PU, a da 
bi se ta zadaÊa πto efikasnije odradila pomoÊi Êe i ovaj sastanak 
na kojem Êe se policijski sluæbenici jedne i druge dræave osobno 

upoznati  i razmijeniti informacije o prekograniËnom kriminalu, πto 
onda dovodi do kvalitetnije suradnje u zajedniËkom cilju - zaπtiti 
dræavne granice, sprjeËavanju krijumËarenja i ilegalnih migracija.

Velislav KovaË, naËelnik Terenskog ureda Zapad GraniËne 
policije BiH, pozdravio je ideju sastanka i takoer istaknuo kako 
je zadovoljan stanjem sigurnosti na zajedniËkoj granici te kako je 
kod organiziranog kriminala najvaænija razmjena informacija.

NaËelnik ©kugor je posebno istaknuo, a i naËelnik KovaË se 
sloæio da policijski sluæbenici na GP Strmica kvalitetno obavljaju 
graniËnu kontrolu Ëemu doprinosi i nevelik promet, uslijed Ëega 
policijski sluæbenici imaju vremena za detaljne provjere. I mjeπovite 
ophodnje na zajedniËkoj dræavnoj granici doprinose povoljnom 
stanju sigurnosti.

NaËelnik Sedlar naveo je kao uËestale oblike prekograniËnog 
kriminala - krijumËarenje ukradenih vozila i prijevare u vezi s tim, 
krijumËarenje droga i visoko tarifnih roba, ilegalne migracije i drugo, 
istaknuvπi kako je na tom podruËju suradnja s tijelima susjedne 
dræave od presudne vaænosti. 

Nakon diskusije zakljuËeno je kako je suradnja nuæna te kako 
Êe se zajedniËki cilj sprjeËavanja svih oblika prekograniËnog 
kriminala efikasnije ostvariti razmjenom operativnih informacija 
na radnim sastancima koji dovode do stjecanja meusobnog 
povjerenja, a sve u skladu sa Sporazumom Vlade RH i VijeÊa 
ministara BiH o suradnji u nadzoru dræavne granice.m

Marica KOSOR

Sastanak graniËnih policija RH i BiH

U prostorijama Policijske uprave karlovaËke 29. listopada 
ove godine odræan je redovit radni sastanak graniËnih policija 
Ministarstva unutarnjih poslova Republike Hrvatske i Ministarstva 
sigurnosti Bosne i Hercegovine. 

Sastanku su uz naËelnika Policijske uprave karlovaËke Josipa 
∆eliÊa i naËelnika Odjela za granicu Policijske uprave karlovaËke 
Zdenka Vaπka nazoËili predstavnici Ravnateljstva policije, naËelnik 
Uprave za granicu Nikola Milina, pomoÊnik naËelnika Uprave za 
granicu, Zlatko MiletiÊ, naËelnik Odjela za susjedne zemlje, Gilio ToiÊ 
SintiÊ, naËelnik Odjela za zaπtitu dræavne granice Vjekoslav MajiÊ i 
naËelnik Policijske uprave sisaËko-moslavaËke Marko RaπiÊ.

Izaslanstvo graniËne policije Ministarstva sigurnosti Bosne 
i Hercegovine Ëinili su ravnatelj graniËne policije Bosne i 
Hercegovine Vinko DumanËiÊ, pomoÊnik naËelnika graniËne 
policije Bosne i Hercegovine Æarko Laketa i naËelnik Terenskog 
ureda sjeverozapad Nijaz SoftiÊ. Na sastanku je sagledano stanje 
sigurnosti uz zajedniËku dræavnu granicu te je zakljuËeno da je 
stanje zadovoljavajuÊe.

Predstavnici obiju graniËnih policija ukazali su koliko je vaæno 
tijekom predstojeÊih blagdana odræavati protoËnost prometa 
na graniËnim prijelazima te, naravno, sprjeËavati sve oblike 
kriminaliteta i ilegalne migracije uz samu dræavnu granicu.  

Pozitivno je ocijenjena implementacija Sporazuma izmeu 
Vlade Republike Hrvatske i VijeÊa ministara Bosne i Hercegovine 
o suradnji u nadzoru dræavne granice kao i provedbenih 
protokola.

Predstavnici hrvatske graniËne policije upoznali su predstavnike 
graniËne policije Bosne i Hercegovine o dosadaπnjim postignuÊima 
u cilju dostizanja schengenskih standarda i pridruæivanja Republike 
Hrvatske Europskoj uniji, kao i o daljnjim obvezama.

ZajedniËki je konstatirano da je postignut zavidan stupanj 
suradnje kojega Êe i dalje obje strane unaprjeivati.m

Tamara GR»I∆
Snimio Mijo STARE©INA

©ibenik: razmjena informacija o prekograniËnom kriminalu
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Na pitanje gdje na jednom mjestu moæete 
pronaÊi viπe od stotinu policijskih i carinskih 
profesionalaca iz viπe od 35 zemalja, koji 
svakodnevno pruæaju potporu borbi protiv 
najteæih oblika organiziranog kriminaliteta, 
samo je jedan odgovor koji glasi: Europski 
policijski ured (Europol).

Europol je organizacija temeljena na znanju (tzv. ‘knowledge 
based organisation’) i ljudi koji vrijedno obavljaju svoje duænosti 
ovdje u sjediπtu Europola u Den Haagu naπa su najvrjednija 
imovina - Ëesto naglaπavaju rukovodeÊi ljudi ove institucije. 
Krunu ovoga znanja nose Ëasnici za vezu, a Ëinjenica da 
se preko stotinu njih nalazi na jednom mjestu Ëini Europol 
jedinstvenom organizacijom u svijetu borbe protiv 
kriminala.

Potpora razmjeni informacija i praktiËna 
suradnja, koordinacija kod provoenja istraga, 
potpora kriminalistiËkoj prevenciji, zastupanje 
interesa nacionalnih nadleænih tijela, suradnja 
s drugim ustrojstvenim jedinicama Europola, 
sudjelovanje na radnim sastancima i u radu 
radnih skupina, koordinacija provoenja posebnih 
istraænih radnji, promocija vlastite sluæbe za 
provoenje zakona, potpora nacionalnim 
izaslanstvima te promocija produkata i usluga 
Europola, samo su neke od zadaÊa Ëasnika za 
vezu u Europolu.

Od probranih policijskih i carinskih sluæbenika 
iz 27 zemalja Ëlanica Europske Unije te trenutno 
joπ desetak dræava izvan nje, oËekuje se odliËno poznavanje 
nacionalnog zakonodavstva, iskustvo u provoenju istraga 
organiziranog kriminaliteta iz mandata Europola te prekograniËnih 
istraga, praktiËno iskustvo u voenju istraænih timova, dovoljno 
poznavanje engleskog jezika, iskustvo u radu u multikulturalnom 
okruæju te takoer i poznavanje rada na raËunalu i rada s 
nacionalnim bazama podataka.

IMT5 - potpora Ëasnicima za vezu

Druga Ëasnica Europolove jedinice IMT5, gospoa Maria 
Carneiro opisala je rad jedne od najznaËajnijih ustrojstvenih 
dijelova potpore Ëasnicima za vezu:

- Information Management Coordination jedinica Europola 
(IMT5) odgovorna je za upravljanje informacijama o produktima 
i uslugama Europola s posebnim naglaskom na potrebe 
zemalja Ëlanica EU i treÊih strana s kojima Europol ima 
sklopljen sporazum o suradnji.

ZadaÊe ove jedinice izuzetno su raznolike i ukljuËuju 
koordinaciju razvoja strateπkog okvira rada s ciljem kanaliziranja 
potpore sukladno karakteru zahtjeva. Jedinica razvija vrhunske 
koncepte upravljanja informacijama temeljene na razumijevanju 

potreba i zahtjeva Europolovih glavnih klijenata: 
poslovne potrebe i zahtjevi pretvaraju se 
u provediva rjeπenja u podruËju potpore 
Ëasnicima za vezu, upravljanja informacijama 
i informacijske i komunikacijske tehnologije. 
IMT5 takoer asistira kod implementacije ovih 
rjeπenja.

Jedna od glavnih zadaÊa ove jedinice je 
igrati ulogu posrednika u odnosima izmeu 
Direktorata Europola i mreæe Ëasnika za 
vezu i to koordiniranjem i nadziranjem svih 
neoperativnih aktivnosti povezanih s radom 
Ëasnika za vezu. Svrha je ojaËati meusobnu 
suradnju, poboljπati komunikaciju te s tim u 
vezi doprinijeti izgradnji i odræavanju ekspertnog 
znanja u odnosu na provoenje zakona.

IMT5 zapoËeo je sa svojim aktivnostima tijekom srpnja 
2005. sa mreæom Ëasnika za vezu koju je predstavljalo u to 
vrijeme 30 zemalja, zastupljenih sa 85 Ëasnika za vezu koji 
su pripadali razliËitim agencijama za provoenje zakona. U 
ovom trenutku u Europolu je prisutno 36 zemalja (27 zemalja 
Ëlanica Europske Unije i 9 dræava izvan EU: Albanija, Australija, 
Kanada, Kolumbija, Hrvatska, Island, Norveπka, ©vicarska i 5 
federalnih agencija SAD-a). Interpol je takoer zastupljen sa 
svojim Ëasnikom za vezu. Mreæa Ëasnika za vezu zastupljena 
je sada sa 126 predstavnika, ukljuËujuÊi policijske sluæbenike 
i graanske osobe.

Sve ove nacionalnosti, kulturne i jeziËne raznolikosti, Ëinjenica 
da su razliËite agencije za provoenje zakona fiziËki nazoËne 
u sjediπtu Europola i moguÊnosti uspostavljanja osobnih 
kontakata na vrlo jednostavan i neformalan naËin, ono je πto 
Europol Ëini jedinstvenim, napomenula je gospoa Carneiro.

»asnici za vezu su izaslanici svojih nacionalnih tijela s 
ciljem da predstavljaju interese njihovih zemalja u Europolu, u 
suglasju s nacionalnim pravnim propisima te odredbama koje 
se odnose na Europol.

IMT5 potpora Ëasnicima za vezu osigurava neometanu 
integraciju novih Ëasnika za vezu u Europolovo okruæje, 
predstavlja ih kljuËnim ljudima te im omoguÊava sve 
neophodne popratne informacije i telekomunikacijske alate 
koji su temelj njihovog buduÊeg uËinkovitog rada. Tijekom 
2009. godine IMT5 je koordinirao dolazak i odlazak otprilike 
85 Ëasnika za vezu.

EUROPOL

»asnici za vezu - profesionalci bez granica

Sluæbenice IMT5 Europola
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Europol Êe se 2011. preseliti u novo sjediπte, a s ciljem 
zastupanja interesa zemalja Ëlanica i treÊih zemalja u Europolu 
IMT5 Êe svojim djelovanjem osigurati da Ëasnici za vezu budu 
snaæno zastupljeni u svim projektima provedbenog programa 
preseljenja u novo sjediπte u dijelu koji se odnosi na prostorije, 
sigurnost, IT te pravne aspekte.

IMT5 Êe igrati ulogu posrednika u odnosima izmeu 
Ëasnika za vezu i jedinica Europola, u pokuπaju da unaprijedi 
komunikaciju i suradnju izmeu svih strana, podigne njihovu 
razinu svijesti, provede edukaciju te sastanke o svim pitanjima 
od znaËaja za jednu od ukljuËenih strana.

U sklopu potpore Ëasnicima za vezu, IMT5 takoer upravlja 
projektima, iniciranima bilo od zemlje Ëlanice EU, treÊe 
zemlje ili Europolove nadleæne jedinice. Neki od primjera su 
PowerSearch (projekt za unaprjeenje alata za pretraæivanje), 
Video Conferencing (ureaji i pravilnici za koriπtenje video 
konferencija za operativne svrhe), baza podataka najboljih 
iskustava (projekt s ciljem prikupljanja informacija u vezi s 
istraænim radnjama u zemljama Ëlanicama i treÊim zemljama 
koje Êe biti pohranjene u platformi za upravljanje znanjem), 
Extranet projekt za zemlje koje nisu Ëlanice EU (projekt za 
unaprjeenje razmjene informacija s treÊim zemljama tako 
da im se omoguÊi koriπtenje boljeg hardvera), EU fondovi 
(potpora Ëlanicama EU i treÊim stranama kod dostavljanja 
zamolbe za koriπtenjem EU fondova).

Potpora prilikom organizacije seminara s ciljem podizanja 
razine svijesti o Europolu, kao praktiËnom koraku prema 
implementaciji strateπkih il i operativnih sporazuma s 
Europolom, takoer je jedna od zadaÊa IMT5. SljedeÊi seminar 
odræat Êe se 24. i 25. studenoga 2009. godine i u potpunosti 
Êe biti posveÊen Europolovim strateπkim partnerima (zemljama 
koje nisu Ëlanice EU te meunarodnim organizacijama koje 
imaju sklopljen sporazum s Europolom).

IMT5 u svome radu koristi se razliËitim komunikacijskim 
alatima kako bi promovirao svoje produkte i servise, kao πto 

je web stranica u potpunosti posveÊena Ëasnicima za vezu 
i koja sadræi najsvjeæije informacije o dogaanjima unutar 
Europola koje su od izravnog interesa za Ëasnike za vezu 
npr. stupanje na snagu Odluke VijeÊa o Europolu koja se 
primjenjuje od 2010. godine nadalje, razliËite prezentacije, 
vodiËi, priruËnici te druge informacije Ëija namjena je da sluæe 
interesima Ëasnika za vezu.

Izrada nacrta, revizija i uputa o pravilima te drugih doku-
menata u vezi s radom Ëasnika za vezu, neke su od najvaænijih 
zadaÊa IMT5, koje imaju za cilj osigurati provoenje interesa 
Europola, s jedne strane, te Ëasnika za vezu s druge strane, 
koji interesi su propisno zaπtiÊeni uzimajuÊi u obzir razliËite 
nadleænosti prije nabrojanih subjekata. 

Srediπnji projekt ove jedinice u 2010. je provoenje 
kontinuiranih napora s ciljem jaËanja komunikacije izmeu 
zemalja Ëlanica EU, Europola i njegovih partnera kroz 
koriπtenje mreæne aplikacije za sigurnu razmjenu informacija 
(SIENA) koja je zapoËela s radom u srpnju 2009. Ovaj alat za 
komunikaciju nove generacije ispunjava sve komunikacijske 
potrebe koje se mogu javiti kod agencija za provoenje 
zakona u EU u 21. stoljeÊu, na naËin da pruæa uËinkovitu 
i ‘’user friendly’’ platformu za razmjenu informacija te je 
svojim dizajnom usmjeren prema zaπtiti podataka i pitanjima 
klasificiranih informacija sukladno pozitivnom pravnom 
okviru. Sigurnost razmjene informacija je glavni prioritet te 
se iz tog razloga poduzimaju sve potrebite mjere i radnje u 
tom smislu.

ZakljuËno: ako obavljate poslove Ëasnika za vezu ili ste 
buduÊi Ëasnik za vezu i ako imate neka otvorena pitanja o 
Europolu, najvjerojatnije Êe te se u potrazi za odgovorima 
susresti s vrijednim sluæbenicima IMT5.m

Stellan PETRI∆
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UN: Oko 270 tisuÊa ærtava 
trgovine ljudima u EU 

Around 270,000 victims of human trafficking in EU: UN 

18 October 2009

Agence France Presse

Copyright Agence France-Presse, 2009 All reproduction and presentation 
rights reserved. 

UN je izjavio u srijedu da postoji oko 270 000 ærtava trgovine 
ljudima u Europskoj Uniji te je potaknuo na veÊe napore u borbi 
protiv ovih kaznenih djela.

Nadleæne vlasti u Europi su svjesne samo manjih razmjera 
u odnosu na broj ærtava, izjavljeno je od strane Ureda UN-a za 
droge i kriminalitet (UNDOC), uz procjenu da je zapravo broj 
osoba koje su oπteÊene 30 puta veÊi od broja koji je prepoznat 
od strane nadleænih tijela.

Ovaj podatak objelodanjen je tijekom obiljeæavanja 
Europskog dana borbe protiv trgovine ljudima, koji ima za cilj 
privuÊi pozornost na ærtve trgovine ljudima koje su prisiljene 
raditi ‘’na crno’’ nakon πto su prokrijumËarene preko granica.

Antonio Maria Costa, izvrπni direktor UNODC-a, istaknuo 
je da je samo nekoliko trgovaca ljudima uhiÊeno te je okrivio 
policiju za nepoduzimanje dovoljnog broja akcija protiv njih.

Manje od jedne osobe na 100 000 stanovnika je osueno 
zbog trgovine ljudima u Europi, izjavio je g. Costa te je dodao 
da je to manje nego kod nekih rijetkih kaznenih djela kao πto su 
npr. otmice. ‘’Moæda policije ne pronalaze poËinitelje trgovine 
ljudima zato jer uopÊe za njima niti ne tragaju’’, dodao je joπ 
g. Costa.

VeÊina ærtava su æene koje su prisiljene na prostituciju, 
navodi se u izvijeπÊu UNDOC-a. Muπkarci su ËeπÊe prisiljeni na 
rad na gradiliπtima ili na farmama, dok su 10% ærtava pripadnici 
manjina, izjavljeno je od strane ove agencije UN-a.

Novi kompjuterski virusi 
napadaju banke i socijalne 

mreæe
New computer viruses target banks, social networks 

30 September 2009

Reuters News

(c) 2009 Reuters Limited 

By Tarmo Virki, European technology correspondent

HELSINKI, (Reuters) - Cyber kriminalci pokazuju poveÊano 
zanimanje za stotine milijuna korisnika socijalnih mreæa i rupa u 
sigurnosnim sustavima banaka, izjavili su prodavatelji softwarea. 
U isto vrijeme biljeæi se ogroman porast spam poruka u treÊem 
kvartalu, priopÊeno je iz korporacije Symantec.

Danas kada je Facebook dostigao broj od 300 milijuna 
korisnika u rujnu, socijalne mreæe i mediji nastavljaju 
privlaËiti kriminalce, navela je u svojem kvartalnom izvjeπÊu 
manja istraæivaËka tvrtka F-Secure. Kako se biljeæi porast u 
popularnosti Twittera, tako je on sve viπe metom kompjutorskih 
crva, spama i krae identiteta, navode u F-Secure.

Jedan od voditelja tvrtke za sigurnost programa- Finjan, 
Yuval Ben-Itzhak, otkrio je novu metodu kojom se sluæe 
kriminalci kako bi otuili novac sa bankovnih raËuna i prikrili 

tragove svoje rabote. RastuÊi je trend koriπtenja programa 
koji na ekranu prikazuje laæne bankovne izvatke, prikrivajuÊi 
lakovjernim vlasnicima raËuna pravi iznos transakcije, a 
nakon toga ukradeni novac πalju na raËune drugih osoba 
koje koriste samo kao tekliÊe. Koriπtenjem kombinacije 
sofisticiranih programa, tzv. ‘’Trojana’’ i tekliÊa novca kako 
bi prebacivali ukradeni novac na njihove raËune, kriminalci 
minimaliziraju πanse da budu otkriveni, rekao je Ben-
Itzhak.

KoliËina spama u prometu e-mailom narastao je na 88,1% 
u treÊem kvartalu i to sa 81% koliko je iznosio godinu dana 
ranije, priopÊio je Symantec u svom kvartalnom izvjeπÊu. 

Hakeri koriste prednosti ranjivosti osobnih raËunala pred 
web stranicama-klopkama, sa malicioznim kodom koji se 
uËitava u raËunalo. Inficirana raËunala su tada pod kontrolom 
hakera te se koriste kao dio mreæe drugih raËunala koja su 
takoer inficirana malicioznim programima. Takva raËunala 
se zatim koriste za krae identitet, slanje spamova i druge 
oblike kompjuterskog kriminaliteta.

 (Reporting by Tarmo Virki; editing by Andre Grenon)

Europol izdao upozorenje o 
eksplozivu sakrivenom u tijelu

EUROPOL issues warning about explosive suppositories 

7 October 2009

Agence Europe

Not Available for Re-Dissemination, except as permitted by your subscriber 
agreement. (c) Agence Europe, Brussels 2009. All rights reserved. 

Brisel, 06/10/2009 (Agence Europe) - Dana 18. 
rujna, policije Europske Unije zaprimile su memorandum 
Europolove jedinice za borbu protiv terorizma-SC5, u kojem 
su upozorene na opasnost koriπtenja eksplozivnih naprava 
od strane terorista, a koje su sakrivene u tijelu poËinitelja. 
Europski policijski ured u Haagu temelji svoje upozorenje na 
sluËaju samoubilaËkog bombaπkog napada poËinjenog od 
strane Al Qaida-e u Saudijskoj Arabiji 27. kolovoza 2009., 
gdje je mladi bombaπ samoubojica uspio proÊi sigurnosne 
kontrole, ukljuËujuÊi i sigurnosne prolaze u dvije zraËne luke 
te uÊi u urede zamjenika ministra unutarnjih poslova, gdje 
je isti Ëekao, okruæen tjelesnim Ëuvarima, otprilike 30 sati, 
nakon πto je bio detaljno pregledan.

Policijski forenziËki eksperti stoga vjeruju da je poËinitelj 
morao imati sakrivenu daljinsko upravljanu improviziranu 
eksplozivnu napravu u svojem rektumu.

Sigurnosne mjere na aerodromima u ovom trenutku ne 
mogu detektirati eksplozivne naprave noπene u ljudskom 
tijelu, objaπnjeno je od strane Interpola, a πto je navedeno u 
prilogu radio stanice Europa 1 iz Francuske, koja je uspjela 
doÊi do preslike dokumenta od 10 stranica. Navodno ovakve 
eksplozivne naprave mogu biti aktivirane koriπtenjem mobilnih 
telefona. Francuske novine, Le Figaro, u ponedjeljak su pisale 
o tajnom memorandumu francuske antiteroristiËke jedinice 
o istom samoubilaËkom napadu na sina saudijskog ministra 
unutarnjih poslova (koji je tom prilikom jedva izbjegao smrt). 
U istom listu je francuski struËnjak za pitanja terorizma ovu 
metodu opisao kao nemoguÊu za otkrivanje te da je jedina 
uporabljiva metoda zabraniti koriπtenje mobilnih telefona u 
zrakoplovima.
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NjemaËki tim razvio trenutni 
tekuÊi detektor eksploziva

Nova tehnologija omoguÊit Êe putnicima da u 
zrakoplove ponovno unose tekuÊine.

German team develop instant liquid explosive detector

The new technology could allow passengers to bring liquids on planes 
again.

AFP/Expatica, 21/10/2009

Berlin - NjemaËki znanstvenici u Ëetvrtak su izjavili da su 
razvili novu tehnologiju koja Êe putnicima omoguÊiti unoπenje 
tekuÊina u zrakoplove tako πto Êe biti u stanju trenutno otkriti 
jesu li one eksplozivne.

Knut Urban, πef tima fiziËara iz istraæivaËkog centra u 
Juelichu, izjavio je da je njihov prototip ureaja u stanju otkriti 
eksplozivne sastojke u djeliÊu sekunde.

Od 2006. godine putnicima je omoguÊeno da u zrakoplove 
unose samo manje koliËine tekuÊina ili samo one koje su 
kupljene u samim zraËnim lukama i to nakon sigurnosnog 
pregleda, a πto je slijedilo nakon otkriÊa da se planira 
napad eksplozivom na neki od prekooceanskih zraËnih 
prijevoznika.

Tri britanska muslimana doæivotno su zatvorena proπlog 
mjeseca zbog planiranja napada eksplozivnom napravom, 
koji je ukljuËivao gotovo identiËni scenarij inspiriran 
samoubilaËkim napadima Al Qaede.

Nova tehnologija, navedeno je u magazinu Superconductor 
Science and Technology, ukljuËuje analizu πirokog spektra 
elektromagnetskih valova koji oznaËavaju molekularni ‘’otisak 
prsta’’ odreene tekuÊine. 

UNODC i INTERPOL nude 
edukaciju u borbi protiv 

terorizma
UNODC, INTERPOL OFFER TRAINING TO COMBAT TERRORISM 

6 October 2009

States News Service

(c) 2009 States News Service 

SljedeÊa informacija je priopÊena iz UN-ovog ureda za 
drogu i kriminal:

U danaπnjem svijetu terorizam ne poznaje granice. 
Kriminalci obavljaju svoje ilegalne aktivnosti putujuÊi iz 
jedne zemlje u drugu i operirajuÊi sa nekoliko teritorija. Kao 
rezultat, u svijetu poveÊane neovisnosti, niti jedna se zemlja 
samostalno ne moæe uËinkovito boriti protiv terorizma.

Meusobna suradnja izmeu dræava u prevenciji i suzbijanju 
teroristiËkih akata danas je kljuËna i dræave moraju osigurati 
uËinkovitu i brzu asistenciju onoj drugoj strani kako bi na pravi 
naËin odgovorili teroristiËkoj prijetnji.

S ciljem jaËanja ove meusobne suradnje, UNODC je, 
zajedno s Interpolom te DiploFoundation, nedavno zapoËeo 
sa online teËajem za osobe koje su ukljuËene u meunarodnu 
policijsku suradnju u kaznenim stvarima, posebice kod 
izruËenja i pruæanja meunarodne pravne pomoÊi.

TeËaj u trajanju od 6 tjedana, koji je zapoËeo 28. rujna, 
pruæit Êe zemljama Ëlanicama tehniËku potporu u jaËanju 
pravosudne i policijske suradnje u borbi protiv terorizma. 
Povrh toga, omoguÊit Êe pravosuu i sluæbenicima agencija 
za provoenje zakona, podjednako onima iz razvijenog 
i iz nerazvijenog svijeta, da implementiraju univerzalne 
instrumente protiv terorizma.

Pedeset sudionika koji predstavljaju 45 razliËitih zemalja, 
radit Êe uz pomoÊ visoko interaktivne online platforme koja 
nudi sveobuhvatni interaktivni pristup temeljen na najboljim 
iskustvima pravosudne i policijske suradnje u podruËjima 
protuterorizma.

Neke od tema koje Êe biti obraene na teËaju su: 
mjere prevencije teroristiËkih napada, razmjena policijskih 
informacija, meusobna pravna pomoÊ u kaznenim stvarima 
te traganje i izruËenje terorista.

Ovaj online trening je jedna od mnogih aktivnosti potpore 
koja je pokrenuta od strane UNODC kako bi ojaËala nacionalne 
kapacitete dræava Ëlanica u borbi protiv terorizma.

Europol i Eurojust sklopili novi 
sporazum

Svrha novog sporazuma je ojaËati suradnju izmeu ove 
dvije institucije u borbi protiv teπkih oblika meunarodnog 
kriminala. Ovaj sporazum nudi modalitete za tjeπnju i 
jaËu suradnju te odredbe koje Êe omoguÊiti razmjenu 
opÊih i osobnih podataka, u suglasju s pravilima o zaπtiti 
podataka. 

Predmetni sporazum potpisan je 1. listopada 2009. od 
strane predsjednika Eurojust-a, gospodina José Luís Lopes 
da Mota i direktora Europola gospodina Roba Wainwrighta, 
tijekom sveËanosti odræane u prostorijama Europola u Den 
Haagu.

Uz potpisnike sporazuma, ovoj sveËanosti nazoËili 
su i gospoa Beatrice Ask, πvedska ministrica pravde, 
predsjednik VijeÊa te predstavnik πvedskog predsjedavanja 
EU.

Tijekom sveËanosti, g. Wainwright izjavio je sljedeÊe: 
‘’Ovo je jedan vaæan sporazum. Ovo je novi korak bliæoj i 
boljoj meusobnoj suradnji naπih dviju organizacija koji Êe 
nam omoguÊiti razmjenu informacija na joπ uËinkovitiji naËin. 
Ovaj sporazum takoer Êe nam omoguÊiti bolju potporu 
policijskim sluæbenicima u zemljama Ëlanicama.’’ 

Gospodin Lopes da Mota, predsjednik Eurojust-a, dao je 
sljedeÊi komentar: 

“Mi imamo vrlo dobru meusobnu suradnju s Europolom 
u proteklih nekoliko godina; sada poËinjemo novu fazu. 
Ne mogu dovoljno naglasiti vaænost razmjene informacija 
izmeu tijela i agencija Europske Unije koji djeluju na 
podruËju provoenja zakona i pravosudne suradnje. Ovo 
Êe dati dodatnu potporu naπoj uËinkovitosti u borbi protiv 
organiziranog prekograniËnog kriminala.’’m 

Pripremio Stellan PETRI∆
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©kola je osnovana 25. lipnja 1998. 
odlukom predsjednika Republike i vrhovnog 
zapovjednika OS dr. Franje Tumana. 

Draæenu Pezeru, pripadniku Zapovjedniπtva specijalne 
policije MUP-a RH, instruktoru specijalistiËke obuke koji je 
sedam mandata proveo u meunarodnim mirovnim misijama  
zbog njegovih iznimnih rezultata postignutih u svom poslu, 
zanimanju i pozivu pripala je Ëast biti uz ponajboljih desetak 
Ëasnika hrvatskih Oruæanih snaga polaznikom ovogodiπnjeg 
veÊ dvanaestog naraπtaja najelitnije i najviπe hrvatske ËasniËke 
πkole - Ratne πkole OS RH  „Ban Josip JelaËiÊ“ koja djeluje pri 
Hrvatskom vojnom uËiliπtu MORH-a u Zagrebu. O djelovanju, 
radu i ustroju ove po mnogo Ëemu hvalevrijedne, jedinstvene 
i prestiæne hrvatske ËasniËke institucije u njezinu sjediπtu 
na »rnomercu govorili su nam ljubazni domaÊini obnaπatelj 
duænosti naËelnika πkole kapetan bojnog broda Ivan BakaviÊ 
i te njezin ponosni MUP-ovac, polaznik Draæen Pezer. 

Najviπa πkola u vojnom sustavu izobrazbe

Sa zanimanjem smo proπetali  prostorima toga zdanja koje 
je svo u ozraËju spoja hrvatske povijesne i suvremene vojniËke 
doktrine. Tu su prikazi odora pripadnika povijesnih hrvatskih 
vojnih postrojbi, stjegovi, grbovi postrojbi iz Domovinskoga rata, 
a meu njima svima, jasno, dominiraju portreti, poznate skulpture 
zaπtitnika πkole slavnog hrvatskoga bana, uzornog domoljuba, 
pobjedniËkog generala, vojskovoe Josipa JelaËiÊa. 

- R© „Ban Josip JelaËiÊ“ najviπa je πkola u vojnom sustavu 
izobrazbe u Hrvatskoj. Dalje od te πkole nema organiziranog 
πkolovanja. Ona je, za razliku od ostalih koje su u karijeri 
Ëasnika obvezne, privilegij. Polaze je ljudi koji su se posebno 
dokazali na svojim duænostima i od kojih sustav oËekuje 
najviπe. Njezini polaznici dolaze na preporuku zapovjednika. 
Takav je sluËaj bio i s kolegom iz MUP-a Pezerom s kojim smo 
posebice zadovoljni ovdje, jer njegov dolazak ovamo kao i 
njegovog kolege Stjepana MilkoviÊa proπle godine dokazuje 
uspjeπnu suradnju MUP-a i MORH-a i nadamo da Êe se ta 
praksa i nastaviti. Jasno, i sve buduÊe polaznike iz MUP-a mi 
Êemo primiti otvorenih ruku. Mislim da su i njihova iskustva 
ovdje jako pozitivna. Nadamo se da Êe kolege iz MUP-a ta 
znanja koja su stekli ovdje koristiti i u buduÊoj karijeri. Dakle, 
ovamo na πkolovanje dolaze ljudi s kojima se raËuna na 
najviπe poloæaje u naπem sustavu obrane i sustavu nacionalne 
sigurnosti opÊenito, pojasnio je Ivan BakaviÊ. 

SpominjuÊi povijest i strukturu, polaznike te nastavne planove 
ove elitne πkole, BakaviÊ dodaje: - ©kola je osnovana prije 
dvanaest godina odlukom predsjednika Republike i vrhovnog 
zapovjednika OS dr. Franje Tumana 25. lipnja 1998. i otada 
radi u kontinuitetu. ©kolu su dosad uspjeπno zavrπilo jedanaest 
naraπtaja, odnosno, 144 polaznika od kojih su tu bili i neki iz 
Makedonije, BiH, SR NjemaËke, Crne Gore kao i djelatnici naπih 
MVPEI i MUP-a. Æelja nam je da polaznika izvan MORH-a bude 
i viπe jer se u πkoli ne izuËava samo i iskljuËivo vojne predmete, 
nego je program koncipiran tako da polaznicima pruæi opÊenita 
znanja iz podruËja nacionalne sigurnosti. U jednogodiπnjem 

U posjetu Ratnoj πkoli Oruæanih snaga „Ban Josip JelaËiÊ“

Pezer: »ast mi je biti polaznikom Ratne πkole 
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programu podijeljenom u dva 
semestra koji se dijeli na pri-
premni i glavni dio te dodatne 
sadræaje polaznici odsluπaju, 
izvede se 1056 nastavnih sati u 
kabinetima i praktikumima πkole 
kao i u drugim organizacijskim 
cjelinama HVU. Tu su i studijska 
putovanja u zemlji i inozemstvu 
u praktiËnom dijelu nastave. 
PredavaËi u πkoli su visoko 
pozicionirani Ëasnici, dræavni 
duænosnici, sveuËiliπni profesori 
svih profila, ali i domaÊi i inozemni 
eksperti iz podruËja obrane, 
ekonomije i menagementa. 
Promocija polaznika je svake 
godine u Vukovaru 25. lipnja na 
Dan πkole.

InaËe, temeljni cilj i zadaÊa 
izobrazbe R© je sistematizacija 
postojeÊih i stjecanje novih 
znanja i vjeπtina strategijskog 
promiπljanja u: strategijskim 
nacionalnim i meunarodnim 
politiËkim, sigurnosnim i obram-
benim pitanjima, voenju i up-
ravljanju obrambeno-sigur-
nosnim i vojnim poslovima na 
strategijskoj razini, podruËju 
obrane i sigurnosti te umijeÊa 
ratovanja i vojne strategije. 

Po ustroju R© OS „Ban 
Josip JelaËiÊ“ dio je Hrvatskog 
vojnog uËiliπta kojim zapovijeda 
ravnatelj. Zapovjednik R© je 
zamjenik ravnatelja HVU. ©kola 
ima naËelnika, a kako je on  
trenutno u pripremama za odlazak u vojnu misiju u Afganistanu, 
u tim okolnostima ravnatelj  je imenovao naËelnikom kapetana 
bojnog broda Ivana BakaviÊa. Samo HVU obuhvaÊa pet πkola: 
Ratnu πkolu, Zapovjedno-stoæernu πkolu, »asniËku πkolu, 
DoËasniËku πkolu i ©kolu stranih jezika. 

Na pitanje je li ulazak Hrvatske u NATO-savez ove godine 
πto promijenio i novo donio R©, BakaviÊ je kazao: - Nas 
ulazak u NATO nije iznenadio, mislim opÊenito na MORH. 
Mi smo i prije vrlo intenzivno suraivali, vrlo intenzivno uËili. 
Jednakim intenzitetom pratimo sve πto je bitno za naπ posao, 
kompatibilni smo s njima. Normalno je da Êe se prednosti koje 
nosi nama NATO-savez odraziti i na naπe πkolstvo pa tako i 
na naπu R©.

Dolazak u R© omoguÊio mi je napredovanje u 
struci

Draæen Pezer iznimno je zadovoljan pohaanjem ove πkole 
te istiËe: - Dolazak u R© omoguÊio mi je napredovanje u struci. 
Ovdje kao polaznik iz jedne operativne, taktiËke razine koju sam 

obavljao u Zapovjedniπtvu SP, 
dobivam i onu viπu strateπku. 
Zavaljujem prije svega stoga 
svom zapovjedniku JaniÊu 
πto mi je omoguÊio dolazak 
ovamo, jasno i naπem ministru 
Tomislavu Karamarku, za-
mjeniku glavnog ravnatelja 
Milijanu BrkiÊu, ali i MORH-
u, pripadnicima HVU i R© 
πto su me dobro doËekali i 
primili. Posebna mi je Ëast 
biti polaznikom ove πkole, 
ponosan sam. Meni je posebice 
zanimljiv dio programa onaj s 
podruËja  sigurnosti, obzirom 
na moje iskustvo u mirovnoj 
misi j i  na Kosovu. Recimo, 
osiguravanjem tog podruËja mi 
smo osiguravali i sigurnost naπe 
regije. Svi polaznici R© su visoko 
pozicionirani Ëasnici i dolaze iz 
svoje struke, meusobno se 
cijenimo i poπtujemo. Ovdje 
nisu predavanja klasiËna, mi 
sudjelujemo u njima svojim 
iskustvom, raspravama, miπ-
ljenjima. O nama se svi brinu, 
imamo sve organizirano na viso-
koj razini. Nedostaju mi samo 
brojne aktivnosti iz specijalne 
policije, letovi, pokret, akcija, 
ali i supruga koja je trenutno 
u Engleskoj na doktorskom 
studiju.

Skica za portret

InaËe samozatajan Draæen Pezer punih je 19 godina 
u policiji, od poËetka Domovinskoga rata u specijalnim 
jedinicama policije. Tu je proπao sve razine od specijalca, voe 
specijalistiËke grupe do instruktora specijalistiËke obuke, a bio 
je i pomoÊnik zapovjednika u SJP „Alfe“, nakon Ëega prelazi 
u Zapovjedniπtvo Specijalne policije. Nositelj je viπe visokih 
odliËja za zasluge u Domovinskome ratu. Sedam mandata, tri i 
pol godine  proveo je u kao pripadnik MUP-a u meunarodnim 
mirovnim misijama. U Gruziji u misiji OESS-a je bio dva puta, 
dok je na Kosovu u UN-ovoj misiji bio i uspjeπan zapovjednik 
hrvatskog policijskog kontingenta koji je brojio 14 djelatnika. 
Draæen Pezer poznat je i kao Ëovjek ptica, letaË, instruktor 
padobranac, skakaË vratolomnih B.A.S.E. skokova, instruktor 
je alpinizma, skijanja. Iza njega su dvije uspjeπne himalajske 
ekspedicije, Ëlan je Gorske sluæbe spaπavanja, zaljubljenik je 
u prirodu i naravno, svoj posao u Zapovjedniπtvu specijalne 
policije koji Êe nakon zavrπetka R© „ Ban Josip JelaËiÊ“ joπ 
struËnije obavljati.m

Biserka LUKAN
Snimio: Ivica LAJTNER 

Vaæno je napomenuti da je 2008. godine, po 
prvi put sukladno Zakonu o obrani i Odluci 

ministra OS RH upuÊeno pozivno pismo 
tadaπnjem ministru MUP-a RH o upuÊivanju 
nekog od djelatnika MUP-a u Ratnu πkolu 

„Ban Josip JelaËiÊ“- najviπu razinu izobrazbe 
u sustavu vojnog πkolovanja u Oruæanim 

snagama Republike Hrvatske. Velika Ëast, da 
kao prvi djelatnik MUP-a RH  dobije status 
polaznika XI. Naraπtaja, pripala je mr. sig. 

Stjepanu MilkoviÊu, djelatniku Zapovjedniπtva 
specijalne policije. MilkoviÊ je pod 

mentorstvom dr. sc. Mirka BilandæiÊa, docenta 
na Odsjeku za sociologiju Filozofskog fakulteta 
SveuËiliπta u Zagrebu, 16. lipnja 2009. obranio 
diplomski rad pod naslovom „Specijalne snage 

OS RH i MUP-a RH u borbi protiv terorizma“, 
te na taj naËin opravdao svoje  upuÊivanje na 

navedeno πkolovanje.

Ivan BakaviÊ i Draæen Pezer
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Mnogi voze i prije posjedovanja vozaËke, ne 
veæu se, razgovaraju na mobitel - a nadaju 
se da Êe se oko visine kazni „veÊ nekako 
nagoditi s policajcem“

Istraæivanje koje je na temu „Utjecaja raznih Ëimbenika na 
stanje sigurnosti cestovnog prometa“ proveo GFK - Centar za 
istraæivanje træiπta d.o.o., predstavljeno je 26. listopada 2009. 
godine u Ravnateljstvu policije. Rezultate istraæivanja predstavili 
su voditeljica projekta Tamara Kraus, GFK, pomoÊnik glavnog 
ravnatelja policije naËelnik Uprave policije Zoran NiËeno i naËelnik 
Odjela za sigurnost cestovnog prometa, Boris OrloviÊ. 

Poginulo 112 ljudi manje

PomoÊnik glavnog ravnatelja policije naËelnik Uprave policije 
Zoran NiËeno kazao je kako je ovo istraæivanje provedeno u 
sklopu aktivnosti Nacionalnog programa sigurnosti cestovnog 
prometa, koje Êe se koristiti za daljnje kreiranje politike 
NPSCP-a, kao i rada MUP-a u segmentu sigurnosti cestovnog 
prometa. Takoer je dodao kako su ove godine zabiljeæeni 
iznimno dobri rezultati prometa na cestama, potkrepljujuÊi to 
Ëinjenicom kako je na cestama poginulo 112 ljudi odnosno 20 
posto manje u odnosu na proπlu godinu te istaknuo kako se 
takav trend planira zadræati i u nadolazeÊim mjesecima. 

TreÊina vozi i prije posjedovanja vozaËke

O istraæivanju koje je provedeno od 24. srpnja do 7. 
kolovoza ove godine  nad 3500 ljudi, putem telefonam, po 
reprezentativnom uzorku prema æupanijama, dobi i spolu, 
pobliæe je predstavila voditeljica projekta Tamara Kraus iz 
GFK. Kako je rekla Kraus, glavni ciljevi istraæivanja bili su: 
utvrditi percepciju graana o poznavanju i krπenju prometnih 
propisa, poπtivanje prometnih propisa pjeπaka i vozaËa u 
zemlji i inozemstvu, njihov stav o moguÊim sankcijama nakon 
napravljenog prekrπaja, dosadaπnji kontakti s prometnom 
policijom i ocjena njihovog ponaπanja te percepcija odgovornih 
institucija za poboljπanje sigurnosti cestovnog prometa i ocjena 
njihova rada. 

Istraæivanje je takoer pokazalo kako 60 % osoba iznad 18 
godina vozi automobil,  njih 51 posto vozi svaki ili gotovo svaki 
dan, dok su dvije treÊine njih 64 % muπkarci. ©to se tiËe mladih 
vozaËa motocikala iznad 16 godina, vozi ga njih 14 posto, dok 
njih 11 posto u dobi od 16 do 19 godina starosti, motocikl voze 
svakodnevno. Statistika pokazuje kako je 33 posto vozaËa koji 
danas posjeduju vozaËku dozvolu, vozilo i prije posjedovanja 
iste. NajËeπÊe su to Ëinili muπkarci 43 posto njih, osobe mlae 
od 16 do 19 godina 63 % 20 do 29 godina njih 40 % te 41 
posto osoba s niæim obrazovanjem. NajËeπÊi prekrπaji su; 
prekoraËenje brzine do 20 km/h od dozvoljene - 75 posto i od 
21 do 50 km/h od dozvoljene - 50 %, nedozvoljeno koriπtenje 
mobitela 48%, nevezivanje sigurnosnim pojasom 37 %. 

Zanimljivo je napomenuti i podatak koji govori strahu od 
plaÊanja kazni po poËinjenim prekrπajima u RH i inozemstvu. 
Prema istraæivanju, polovica vozaËa misli da Êe u inozemstvu 
sigurno platiti propisanu kaznu, a u Hrvatskoj njih 32 posto. 
Njih 21 posto smatra da kod nas sigurno neÊe platiti propisanu 
kaznu te da Êe se veÊ nekako „izvuÊi“ ili platiti neku manju 
u dogovoru s policajcem. O ponaπanju policajaca tijekom 
postupanja u prometu, njih 80% misli da su ljubazni, 29 posto 
kaæe kako su im policajci struËno objasnili koji su prekrπaj 
poËinili, 10 posto ispitanih kaæe da su se ponaπali bahato, 7 
posto kaæe da su bili nepristojni, dok 6 posto ispitanika tvrdi 
kako su ih policajci uvjeravali da su poËinili prekrπaj. 

Ovo istraæivanje obuhvatilo je i ponaπanje pjeπaka u 
prometu, a rezultati govore da njih 71 posto kolnik prelazi na 
neoznaËenim mjestima (pjeπaËkim prijelazima), 30 posto ih 
prelazi kolnik na crveno svjetlo, 60 posto ne koristi sigurnosne 
pojaseve na straænjem sjedalu a 29 posto ih se ne veæe kada 
su na suvozaËkom mjestu. 

SkraÊenicu NPSCP poznaje njih samo 1 posto, dok njih 70 
posto ne poznaje niti jednu od akcija Nacionalnog programa 
sigurnosti cestovnog prometa. ©to se tiËe vezivanja djece u 
automobilu, njih 77 posto nepropisno vozi djecu u autu, osobito 
onu u dobi od 5 do 11 godina. Ispitanici takoer smatraju da 40 
do 45 posto prekrπitelja nikada nije zaustavljeno na cestama, a 
razlog tome vide u nedostatku broja prometnih policajaca.m 

Boris SADILEK
Foto: Dubravka PAVKOVI∆ - POGA»AR

promet

MUP i GFK proveli istraæivanje o sigurnosti cestovnog prometa

Dvadeset posto manje poginulih u prometu
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Policija je u prvih devet mjeseci ove godine 
poduzela 24 tisuÊe mjera u prometu i oko 
30 tisuÊa mjera slanja prekrπajnih naloga 
vlasnicima neosiguranih vozila

ZajedniËka akcija MUP-a RH i Hrvatskog ureda za 
osiguranje vozila pod nazivom: „STOP neosiguranim vozilima!“ 
predstavljena je 5. studenoga ove godine u Ravnateljstvu 
policije. O razmjerima, posljedicama i naËinima rjeπavanja 
aktualnih problema vezanih uz osiguranje vozila kao i ciljevima 
akcije govorili su naËelnik Uprave policije Zoran NiËeno, 
naËelnik Odjela za sigurnost cestovnog prometa, Boris OrloviÊ 
i Hrvoje PaukoviÊ iz Hrvatskog ureda za osiguranje vozila. 

GovoreÊi o uoËenim problemima u prometu, Boris OrloviÊ 
je rekao kako je jedan od ciljeva akcije buenje svijesti javnosti, 
a posebice vozaËa, o potrebi osiguranja vozila. 

zbog takvih vozila svaki dan dvije osobe pretrpe lakπe ili teπke 
tjelesne ozljede, dok neosigurana vozila tjedno prouzorËe 
smrt jedne osobe, a u posljednje Ëetiri godine od takvih vozila 
i u takvim vozilima je 210 osoba poginulo. Takoer je istaknuo 
da godiπnje Ëak 300 tisuÊa vlasnika ne izvrπi tehniËki pregled 
te ne registrira i ne osigura svoje vozilo na vrijeme pa je tom 
vrstom nemara vozaËa od 2005. godine do danas nekoliko 
desetaka tisuÊa vozila postalo neosigurano, koja joπ uvijek 
nisu odjavljena, nisu vraÊene ni registracijske tablice. 

Dosljednom provedbom „Zakona o sigurnosti prometa 
na cestama“ i „Zakona o obveznim osiguranjima u prometu“ 
policija dostavlja obvezni prekrπajni nalog u iznosu od 700 
kn svakom vlasniku vozila koji u zakonskom roku ne odjavi 
vozilo i vrati registracijske tablice, ukoliko nije registrirao 
i osigurao vozilo te pokreÊe prekrπajni postupak zbog 
upravljanja neosiguranim vozilom, uz izricanje kazne od 5 do 
20 tisuÊa kuna; kaænjava vozaËa vozila u iznosu od 2 000 
kuna, ukoliko upravlja neregistriranim vozilom ili mu je isteklo 
vaæenje prometne dozvole za viπe od 15 dana; moæe, nakon 
propisanog postupka, odjaviti vozilo bez vraÊanja prometne 
dozvole i registracijskih tablica, ako je od isteka proteklo 
viπe od jedne godine. Za svu nastalu πtetu koju prouzroËi 
vozaË, tj. vlasnik neosiguranog vozila, odgovara osobno i 
neograniËeno cjelokupnom svojom imovinom!m

Boris SADILEK
Snimila Dubravka PAVKOVI∆ POGA»AR

Ravnateljstvo policije

STOP neosiguranim vozilima!

- Promet se - istiËe OrloviÊ - sastoji od tri bitna elementa: 
vozaËa, ceste i vozila pa se ovom akcijom posebna paænja 
skreÊe na vozila koja moraju biti tehniËki ispravna te 
osigurana. Stoga je cilj akcije smanjiti broj neregistriranih 
i neosiguranih vozila, tj. poveÊati sigurnost prometa na 
cestama, uz edukaciju i podizanje svijesti graana vlasnika 
vozila o πtetnim posljedicama posjedovanja i upravljanja 
neosiguranim i neregistriranim vozilima. Time se æeli upozoriti 
i na neæeljene posljedice koje se dogaaju onim vozaËima Ëija 
neosigurana i tehniËki neispravna vozila prvo njima samima, a 
zatim i ostalim institucijama stvaraju dodatne probleme kada 
svojim vozilom sudjeluju u prometnoj nesreÊi. 

NaËelnik Uprave policije Zoran NiËeno kazao je kako ovo 
zapravo nije poËetak akcije veÊ druga faza tijekom koje se 
provodi trajna edukacija i jaËanje svijesti hrvatskih graana, 
koja Êe biti imperativ akcije. DodajuÊi kako ovaj vid prevencije 
ne iskljuËuje represiju, NiËeno kaæe kako je policija ove godine 
u prvih devet mjeseci poduzela 24 tisuÊe mjera u prometu 
i oko 30 tisuÊa mjera slanja prekrπajnih naloga vlasnicima 
neosiguranih vozila sa zakonski predvienim kaznama od 
700 kuna. 

GovoreÊi o aktualnim podacima i posljedicama koje 
izazivaju neosigurana i tehniËki neispravna vozila, Hrvoje 
PaukoviÊ iz Hrvatskog ureda za osiguranje vozila, kaæe kako 

zbog takvih vozila svaki dan dvije osobe pretrpe lakπe ili teπke 
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U PU varaædinsku rasporeeno 25-ero 
polaznika Programa obrazovanja odraslih za 
zanimanje policajac

U petak, 6. studenoga u prostorijama Policijske uprave 
varaædinske naËelnik Rade Sitar sa svojim zamjenikom Siniπom 
BrkinjaËem, odræali su prijem za 25 polaznika Programa 
obrazovanja odraslih za zanimanje policajac na Policijskoj 
akademiji u Zagrebu, koji su nakon uspjeπno poloæenih ispita 
navedenog Programa, zasnovali dræavnu sluæbu u svojstvu 
policijskih sluæbenika - vjeæbenika u Ministarstvu unutarnjih 
poslova Republike Hrvatske.

Navedenih 25-ero polaznika rasporeeno je u Policijsku 
upravu varaædinsku i to u sve policijske postaje, odnosno 
policijske postaje: Varaædin, Ivanec, Ludbreg, Novi Marof, 
Postaju prometne policije Varaædin, Postaju graniËne policije 
Varaædin te Interventnu jedinicu policije PU varaædinske.

Navedeni su polaznici s obrazovanjem zapoËeli 3. 
studenoga 2008. godine, a u sklopu Programa prekvalifikacije 
za zanimanje policajac, u razdoblju od 2. oæujka do 19. lipnja 
ove godine, u  Policijskoj upravi varaædinskoj obavljali su i 
struËnu praksu.

Ovom su im prilikom naËelnik Sitar i BrkinjaË Ëestitali na 
uspjeπnom zavrπetku Programa prekvalifikacije, te im uruËili 

rjeπenja o zasnivanju dræavne sluæbe u svojstvu  policijskih 
sluæbenika - vjeæbenika.

Oni su takoer upoznati da im vjeæbeniËki staæ traje 12 
mjeseci za koje Êe vrijeme imati svoje mentore. Istaknuto je da 
Êe se za mentore odabrati policijski sluæbenici koji Êe im, zbog 
svog dugogodiπnjeg iskustva u policijskom poslu, pomoÊi u 
svladavanju svih zadaÊa te da se, kako svojim mentorima tako 
i drugim policijskim sluæbenicima, slobodno obrate sa svim 
pitanjima i nejasnoÊama, kako bi po zavrπetku vjeæbeniËkog 
rada i polaganja dræavnog  struËnog ispita, postali πto bolji 
policijski sluæbenici i u buduÊnosti doprinosili kvaliteti rada i 
sigurnosti sredine u kojoj Êe raditi. 

Vjeæbenici su isto tako upuÊeni na potrebu ispravnog 
ponaπanja u sluæbi i izvan nje, pravilnog noπenja policijske 
odore na zaduæenju, pravilnog odnosa prema opremi i 
sredstvima rada, te prije svega potrebi dobre komunikacije i 
ophoenja sa kolegama u svojim radnim sredinama, kao i sa 
graanima. Nadalje, kako policijski sluæbenici u svom radu 
primjenjuju vrlo velik broj zakona, skrenuta im je pozornost na 
potrebu uËenja i dobrog poznavanja zakonskih odredbi, te da 
u tu svrhu iskoriste sve moguÊnosti, prvenstveno predavanja 
koja se organiziraju u svim organizacijskim jedinicama 
Policijske uprave. m

Marina KOLARI∆

Vjeæbenici u PU varaædinskoj
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Promet motornih vozila u zimskim uvjetima i 
ustrojavanje zimske sluæbe

U prigodi nadolazeÊe zime u organizaciji Policijske uprave 
vukovarsko-srijemske u Velikoj vijeÊnici Æupanije vukovarsko-
srijemske 28. listopada ove godine s poËetkom u 10 sati 
odræan je radni sastanak na temu prometa motornih vozila u 
zimskim uvjetima te ustrojavanja zimske sluæbe na podruËju 
ove Policijske uprave.

Sastanku su bili nazoËni predstavnici Hrvatskih cesta, 
Hrvatskih autocesta, Uprave za ceste Æupanije vukovarsko-
srijemske, Nadcestarija s podruËja naπe Policijske uprave, 
kao i predstavnici Gradova i OpÊina Æupanije vukovarsko-
srijemske.

Tijekom sastanka svi nazoËni su izjavili kako su sve 
sluæbe spremne za nadolazeÊu zimu s potrebnim koliËinama 
soli i kamene sipine, a osim ove teme razgovaralo se i 

o problemu iznoπenja blata na kolnik. Tom prilikom su 
predstavnici OpÊina zamoljeni da na prikladan naËin o 
ovoj problematici izvijeste poljoprivredne proizvoaËe na 
svom podruËju i o opasnostima koje iz toga proizlaze.  
Od strane policijskih sluæbenika Odsjeka za sigurnost cestovnog 
prometa nazoËni su upoznati sa zakonskom regulativom i 
obvezama tijekom zimskih uvjeta na cestama i zimskoj opremi 
od strane vozaËa i svih subjekata ukljuËenih u rad zimske sluæbe. 
VozaËe pak, podsjeÊamo na zakonske odredbe tijekom 
zimskih uvjeta na cestama m

Krunoslav ÆGELA

Zimska oprema
Pravilnik o tehniËkim uvjetima vozila u prometu na 

cestama
»lanak 94.
(1) Pod zimskom opremom motornih vozila, Ëija najveÊa 

dopuπtena masa nije veÊa od 3,5 tona, prema ovom 
Pravilniku podrazumijevaju se zimske gume (M+S) na svim 
kotaËima ili ljetne gume s najmanjom dubinom profila od 
4 mm i s lancima za snijeg pripravnim za postavljanje na 
pogonske kotaËe.

(2) Pod zimskom opremom autobusa podrazumijevaju 
se lanci na pogonskim kotaËima ili zimske gume (M+S) 
postavljene na pogonske kotaËe, a autobusi i teretna 
vozila, koja zbog tehniËkih razloga ne mogu postaviti lance 
na pogonske kotaËe, moraju imati zimske gume (M+S) na 
pogonskim kotaËima.

(3) Na vozila se ne smiju postavljati gume s Ëavlima.

Zimski uvjeti na cestama
Zakon o sigurnosti prometa na cestama
»lanak 193.
(1) Zimski uvjeti na cesti su takvi uvjeti kada je kolnik 

prekriven snijegom ili kad je na kolniku poledica. (2) Za 
vrijeme zimskih uvjeta na cestama zabranjuje se promet 
motornim vozil ima koja nemaju propisanu zimsku 
opremu i teretnim automobilima s prikljuËnim vozilom. 
(3) Iznimno od odredbe stavka 1. ovoga Ëlanka, ministar 
nadleæan za poslove prometa moæe u odreeno vrijeme 
i na odreenoj cesti ili dijelu ceste propisati obvezno 
posjedovanje zimske opreme, za pojedine vrste i kategorije 
vozila, bez obzira postoje li na tim cestama zimski uvjeti. 
(4) NovËanom kaznom u iznosu od 5.000,00 do 
15.000,00 kuna kaznit Êe se pravna ili fiziËka osoba 
obrtnik ako naredi il i dopusti da se u prometu na 
cestama koristi vozilo koje nema propisanu zimsku 
opremu ili teretni automobil s prikljuËnim vozilom. 
(5) Za prekrπaj iz ovoga Ëlanka kaznit Êe se novËanom 
kaznom u iznosu od 1.500,00 do 5.000,00 kuna i 
odgovorna osoba u pravnoj osobi i u tijelu dræavne vlasti ili 
tijelu jedinice lokalne i podruËne (regionalne) samouprave. 
(6) NovËanom kaznom u iznosu od 700,00 kuna kaznit Êe se 
za prekrπaj vozaË ako upravlja vozilom suprotno odredbama 
ovoga Ëlanka.

Policijska uprava vukovarsko-srijemska

Zimska sluæba
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U Ve l iko j  æupan i jsko j  v i jeÊn ic i  u 
Vinkovcima, sjediπtu PU vukovarsko-
srijemske, 11. studenoga 2009. organiziran 
je sveËani prijem za  polaznike koji su 
uspjeπno zavrπili Program obrazovanja 
odraslih za zanimanje policajac.

Tom prilikom nazoËnima se u ime Policij-
ske uprave prigodnim rijeËima obratio 
zamjenik naËelnika Policijske uprave Ante 
Zovak.

U svom obraÊanju zamjenik naËelnika 
je polaznicima zaæel io dobrodoπlicu, 
Ëestitao na postignutom uspjehu tijekom 
πkolovanja, a potom se osvrnuo na bitne 
znaËajke policijskog poziva, s njihovim 
pravima i obvezama, te πto se od njih kao 
policijskih sluæbenika oËekuje. Na kraju 
svog obraÊanja, zamjenik naËelnika je svima 
zaæelio puno uspjeha u njihovom daljnjem radu.

NazoËnima se potom obratila voditelj ica Odsjeka 
kadrovskih poslova Mirna MariÊ, koja im je pojasnila trajanje 
vjeæbeniËkog staæa i πto ih sve oËekuje u tom razdoblju.

NaËelnik Odjela pravnih, financijskih i tehniËkih poslova 
Ivica ∆orluka takoer je polaznicima Ëestitao na uspjehu 
te poæelio puno uspjeha u daljnjem radu, nakon Ëega ih 

Policijski sluæbenici na GraniËnom prijelazu „Slavonski 
Brod“, u suradnji sa sluæbenicima mobilne ekipe carine, izrazili 
su sumnju da se na prikljuËnom vozilu VW „Transportera“, BiH 
nacionalnih oznaka i broja, nalaze dvostruke oplate. Sumnja je 
i potvrena tijekom pretrage temeljem sudskog naloga. Kad 
je razdvojena oplata imalo se πto i vidjeti: cigarete su ispadale 
na sve strane!

Bile su skrivene sa strane i u krovu, naravno u duplim 
stranicama koje laiËkom, prostom oku, i ne bi bile vidljive, no 
to iskusnom oku policijskih sluæbenika i carinika nikako nije 
promaklo. Pronaeno je skriveno ukupno 2 626 kutija cigareta 
marke Memphis s nadzornim markicama Ministarstva financija 
Bosne i Hercegovine. Njih je 27-godiπnjak namjeravao prodati 
u u NjemaËkoj, nadajuÊi se najvjerojatnije duploj zaradi ili Ëak 
i neπto viπe, no ostao je bez cigareta a dobio je - kaznenu 
prijavu.

Ovo je prvi sluËaj ove godine da je ovako velika koliËina 
cigareta pronaena skrivena na ovakav naËin. Samo dan 
prije policijski sluæbenici, u suradnji sa sluæbenicima carine, 
na graniËnim prijelazima Slavonski ©amac i Stara Gradiπka u 
πest sluËajeva pronaπli su sveukupno 446 kutija raznih vrsta 
cigareta, koje su vlasnici sakrili u prtljaæniku, ispod poklopca 
motora te ispod plastiËne obloge kutije mjenjaËa. 

PU vukovarsko-srijemska

Od poËetka godine graniËna policija PU brodsko-posavske 
biljeæi 201 sluËaj pronalaska sveukupno 33 862 kutije raznih 
vrsta cigareta, sveukupno vrijednih viπe od 255 tisuÊa kuna. 
One su bile skrivene u blatobranima, ispod tapacirunga u 
krovu, na vratima, ispod sjedala, u prostoru rezervnog kotaËa. 
Istodobno, kod putnika u vozilima, pjeπaka i biciklista evidentni 
su sluËajevi skrivanja cigareta ispod odjeÊe, ispod jakne, 
majice, oko pasa, u hlaËama, ali i ispod suknje. Takoer su 
omiljeni naËini skrivanja u kutije od cipela, kutije od Ëokoladica 
„Bananko“ te u razne kutije deterdæenata.m

Kata NUJI∆

Policijska uprava brodsko-posavska

Otkrivena velika koliËina cigareta 

Pronaeno je skriveno 2626 kutija cigareta marke Memphis s nadzornim markicama 
Ministarstva financija BiH, koje je 27-godiπnjak namjeravao prodati u  NjemaËkoj

Vinkovci: Prijem za policajce vjeæbenike

je upoznao s terminom odræavanja zavrπne sveËanosti na 
Policijskoj akademiji u Zagrebu, organiziranoj povodom 
njihovog zavrπetka πkolovanja.

Na kraju im je zamjenik naËelnika Ante Zovak podijelio 
rjeπenja o rasporeivanju na radna mjesta na podruËju ove 
Policijske uprave.m    

Krunoslav ÆGELA
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U PU liËko-senjskoj je 9. studenoga 2009. organiziran 
prijem 25 vjeæbenika srednje struËne spreme, koji su proπli 
program obuke predvien Programom obrazovanja odraslih 
za zanimanje policajac  u 2008/09. godini.

U prostorijama Interventne jedinice policije Policijske uprave 
liËko-senjske 25 vjeæbenika rasporeenih na rad u Policijsku 
upravu liËko-senjsku, primio je naËelnik Policijske uprave Æeljko 
JurkoviÊ sa suradnicima. Zaæeljevπi im dobrodoπlicu, naËelnik 
JurkoviÊ je istaknuo  znaËaj policijskog posla, ulogu policajca 
u druπtvu i lokalnoj zajednici u kojoj su rasporeeni. Posebno 

Policijski vjeæbenici u PU liËko-senjskoj

se obratio vjeæbenicima koji nisu sa podruËja Like, (njih 14 je 
iz Bjelovara) i iskazao zadovoljstvo njihovim dolaskom, ali isto 
tako i nadu u njihov ostanak na ovom podruËju. 

„Policijski posao je ozbiljan, odgovoran, a Ëesto i opasan. 
U svom djelovanju na terenu primjenjujte vaæeÊe zakone i 
neÊete pogrijeπiti. Konstantno se usavrπavajte prateÊi zakone, 
a kod svih nejasnoÊa za savjet se obratite starijim kolegama 
i mentorima“, istaknuo je naËelnik JurkoviÊ. Nakon uvodnog 
govora, vjeæbenike su preuzeli naËelnici policijskih postaja u 
koje su rasporeeni.m                                   Kristina MAODU© 
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Boæidar RuæiÊ je policajac godine prema 
izboru TuristiËke zajednice u Primorsko-
goranskoj æupaniji 

Boæidar RuæiÊ, pomoÊnik naËelnika za sigurnost cestovnog 
prometa u Policijskoj postaji Opatija, ovogodiπnji je dobitnik 
priznanja „Djelatnik godine“ za podruËje Primorsko-goranske 
æupanije u sklopu akcije provedene u organizaciji TuristiËke 
zajednice primorsko-goranske æupanije.

SveËanost dodjele priznanja odræala se 10. listopada u 
Kristalnoj dvorani Grand hotela Kvarner u Opatiji i to pobjedni-
cima na æupanijskoj razini u akcijama „Plavi cvijet“, „Zeleni cvijet“ 
i „Djelatnik godine“. 

Naime, TuristiËka za-
jednica Primorsko-goran-
ske æupanije u suradnji s 
turistiËkim zajednicama, 
Ëlanicama na podruËju 
Kvarnera, provela je u 
sklopu ekoloπko-edu-
kativne akcije „Volim 
Hrvatsku 2009“, a na 
temu „»ovjek- kljuË us-
pjeha“ i akciju izbora 
djelatnika godine. Akcija 
je organizirana u ukupno 
22 kategorije izmeu 
kojih je i kategorija policajac. Kriteriji za dodjelu priznanja bili 
su profesionalno obavljanje posla, odnos prema turistima i 
gostima te ostvareni rezultati u poslu i prihvaÊenost u radnoj 
sredini. Ove godine u ovoj je kategoriji nagradu dobio policijski 
sluæbenik Policijske postaje Opatija, Boæidar RuæiÊ. Nagradu 
mu je uruËio predsjednik TuristiËke zajednice PGÆ, Kazimir 
JanjiÊ.

Profesionalan, ljubazan, korektan

Boæidar RuæiÊ radi na poslovima pomoÊnika naËelnika za 
sigurnost cestovnog prometa u Policijskoj postaji Opatija. 
Kroz svoj viπegodiπnji rad iskazao je izuzetnu profesionalnost 
i korektnost u obavljanju svoga posla, a svojim odnosom i 
ljubaznoπÊu prema turistima i gostima na liburnijskoj rivijeri 
svakako je doprinio ugledu policijskoga posla koji obavlja. 

O dobivenom vrijednom priznanju ovaj skromni, ali izuzetno 
vrijedni policajac iza kojeg stoji 20 godina rada u policiji, kratko 
je rekao:

- Svoj posao u svakom trenutku nastojim odraditi 
profesionalno i struËno na zadovoljstvo graana. Æelim 
takvim radom i odnosom doprinijeti  sluæbi koju obavljam i 
nastojanju da ovaj grad i njegovi stanovnici imaju πto manje 
problema te da sigurnosna situacija bude na najviπoj razini. 
Nagrada me pomalo iznenadila. Nisam je oËekivao, smatrajuÊi 
da je treba dobiti policajac koji je viπe na terenu. U jednom 
trenutku sam Ëak i rekao da bi bilo dobro da se dodijeli takvom 

policajcu. No, ponavljam:  u poslu koji obavljam nastojim 
biti profesionalan i  objektivan u donoπenju odluka prema 
strankama i sluæbenicima. Dobiveno priznanje i ukazano mi 
povjerenje nastojat Êu i opravdati u svom daljnjem radu u 
Policijskoj postaji Opatija.

Poticaj za daljnji rad

Zaslugu za dobivanje ovog priznanja potvrdio je i naËelnik 
Policijske postaje Opatija, Damir Brnas koji je prepoznao i 
ocijenio rad svoga pomoÊnika izuzetno dobrim i kao takav 
predloæio za dodjelu priznanja. Izuzetno zadovoljan πto je 

policajac iz policijske 
postaje Ëiji je on ruko-
voditelj dobio vrijedno 
pr iznan je ,  naËe ln ik 
Brnas je rekao:

„»estitao bih svome 
kolegi na ovoj zaista 
vrijednoj nagradi za koju 
sam uvjeren da Êe mu 
dati poticaj za daljnji rad. 
Izuzetno mi je drago πto 
je upravo on dobio ovo 
priznanje jer je svojim  
nesebiËnim radom, ve-
likim angaæmanom to 

i zasluæio. Radi se o skromnom Ëovjeku, ali vrsnom pro-
fesionalcu, kojega sam predloæio jer smatram da je upravom 
takvim pristupom i odnosom ne samo prema graanima, veÊ 
i prema kolegama policajcima, doprinio  ostvarivanju dobrih 
rezultata tijekom ove turistiËke sezone, koja je proπla bez 
veÊih ekscesa u sigurnosnom smislu. Dobrim preventivnim 
timskim radom policajaca, meu kojima je prednjaËio upravo 
kolega RuæiÊ, postigli smo takve rezultate kojima je zadovoljna 
i lokalna zajednica.“

»estitajuÊi dobitnicima na priznanjima, svoje zadovoljstvo 
izrazila je i mr.sc. Gordana Medved, direktorica TuristiËke 
zajednice primorsko-goranske æupanije.

„Turizma nema bez djelatnika bez obzira na sva moguÊa 
unapreenja u ponudi. U turizmu je vaæna sigurnost.Vaπ je 
djelatnik kao reprezentant cijele policije koja nam pomaæe u 
milijun stvari: od regulacije prometa do osjeÊaja da se ljudi 
osjeÊaju sigurno, da im je dobro, da se imaju kome obratiti 
ako im πto zatreba.

To je dimenzija koja svakom turistu treba i koja je u 
suvremenom turizmu od  neprocjenjive vaænosti. Sigurnost 
itekako utjeËe na putovanja, Ëije se destinacije mijenjaju, a 
sudeÊi po tome  Hrvatska pripada meu vrlo sigurne dræave“.

Na kraju: joπ jednom Ëestitke kolegi RuæiÊu i puno æelja 
za joπ viπe uspjeha u radu jer njegov je uspjeh - uspjeh cijele 
policije.m

Mirjana KULA©
Fotografije: Ivica TOMI∆ - Novi list i PU PG

Policajac godine u Æupaniji primorsko-goransko

»ovjek - kljuË uspjeha
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Jedina smo policijska uprava koja petu 
godinu za redom provodi akciju „Za viπe 
graanske hrabrosti i solidarnosti“, pa u 
sklopu obiljeæavanja Dana policije redovno 
pohvaljujemo odreeni broj naπih sugraana 
- kazao nam je Pero LukiÊ, koordinator 
Policije u zajednici PU brodsko-posavske

Policija u zajednici je nova filozofija policijskog dje-
lovanja: policijski sluæbenici, graani i ostale institucije 
zajedno rjeπavaju probleme na razini lokalne zajednice.  
To od policije zahtijeva razvoj novih kvalitetnih odnosa s gra-
anima koji sada dobivaju priliku ukljuËiti se u razliËite aktivnosti 
radi unaprjeenja kvalitete æivota na podruËju gdje æive.

Pero LukiÊ, koordinator Policije u zajednici PU brodsko-
posavske, opisao  nam je, prilikom naπeg susreta u Slavonskom 
Brodu, kako je taj projekt zaæivio u njihovoj Upravi:

- Projekt Policije u zajednici u naπoj Policijskoj upravi 
zapoËeo je 2005. godine i graani su ga dobro prihvatili. Da je 
tako, potvruju pozivi i zahtjevi graana za uslugom kontakt-
policajca i kada nije u sluæbi ili na kontaktnom podruËju. 
Danaπnji ubrzani naËin i ritam æivota djelovao je i na policiju. 
Da bi udovoljili potrebama i zahtjevima ovog posla, policajci 
moraju takoer biti brzi. Za razliku od sektorskih ophodnji 
koje su uvijek u æurbi (dou, odrade intervenciju i odu, ili samo 

prolaze u vozilima), kontakt-policajac sluæbu obavlja pjeπice. 
On ima viπe vremena za graane te je uoËljiviji, πto graane 
u znaËajnoj mjeri umiruje i opuπta. Sama Ëinjenica da ga 

Jedan dan s kontakt-policijom u Slavonskom Brodu

Pero LukiÊ: Naπi graani su zadovoljni i sigurni

Pero LukiÊ, koordinator Policije u zajednici PU brodsko-
posavske
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poznaju, da je u njihovoj blizini, ulici, kvartu djeluje na njih da 
se osjeÊaju sigurnije. 

Represija ne daje uvijek rezultate koje oËekujemo pa 
smatram kako viπe moramo ulagati u prevenciju. U tu svrhu 
kao i u svrhu poboljπanja komunikacije sa institucijama koje u 

sklopu svoje djelatnosti mogu pomoÊi u prevenciji, na naπem 
podruËju su osnovana dva VijeÊa za prevenciju kriminaliteta 
i to: VijeÊe za prevenciju grada Slavonski Brod i VijeÊe za 
prevenciju grada Nova Gradiπka. 

Imamo dobru suradnju s lokalnom upravom i samoupravom 
i vrlo smo zadovoljni tom Ëinjenicom, jer smo u dosadaπnjem 
radu obostrano utvrdili da sigurnost i kvaliteta æivota ne mogu 
jedno bez drugog. ©to je veÊa sigurnost veÊa je i kvaliteta 
æivota i obrnuto. Najbolji dokaz tomu je naπ grad Slavonski 
Brod, koji je u zadnjih nekoliko godina puno uloæio u ureenje 
grada (obnovljene fasade stambenih zgrada, ureeni parkovi, 
trgovi, ulice, πetnice, sportski objekti i sadræaji i ino), πto je 
podiglo kvalitetu æivota graana. To je prepoznala i Hrvatska 
turistiËka zajednica i u akciji Zeleni cvijet ove godine grad 
Slavonski Brod ocijenila kao najljepπe ureen kontinentalni 
grad u kategoriji gradova preko 40 tisuÊa stanovnika. To nije 
jedina nagrada koju je naπ grad dobio ove godine, naime Savez 
druπtava „Naπa djeca“ Hrvatske, ovog mjeseca je  Slavonskom 
Brodu  dodijelio i status „Grad prijatelj djece“. Dakako da smo 
i mi dali svoj doprinos na oËuvanju sigurnosti æivota i imovine 
koja je obnovljena i ureena, kao i da viπe nego prije kroz naπe 
projekte, programe i akcije sudjelujemo u odgoju i obrazovanju 
naπe djece. 

Da su naπi graani zadovoljni i sigurni, potvruju to i rezultati 
ankete o njihovom osjeÊaju sigurnosti, postupanju policije i 
suradnji s lokalnom zajednicom. Osim statistiËkih pokazatelja 
za podruËje naπe Policijske uprave, koji su dobri, i subjektivni 
osjeÊaj sigurnosti graana na zavidnoj je razini, kao i povjerenje 
u policiju i rad policije. Za ovakvo stanje i miπljenje naπih 
sugraana u znaËajnoj mjeri su zasluæni i kontakt-policajci, 
koji su nositelji projekta Policija u zajednici. 

Zahvalnice za graansku hrabrost

Akcije koje smo u kontinuitetu provodili svake godine, 
takoer nam ukazuju da su graani voljni sudjelovati i pomagati 
i u provoenju mjera prevencije, a ne samo kada se neπto 
dogodi. Izuzetno smo ponosni na preventivnu akciju „Stop 
vandalizmu u Slavonskom Brodu“ u kojoj je sudjelovalo deset 
osnovnih πkola i osam srednjih πkola, a jedina smo policijska 
uprava koja petu godinu za redom provodi akciju „Za viπe 
graanske hrabrosti i solidarnosti“, kada u sklopu obiljeæavanja 
Dana policije redovno pohvaljujemo odreeni broj naπih 
sugraana koji su pomogli drugom u nevolji a samim time i 

Stop nasilju i ovisnosti

U sklopu obiljeæavanja Mjeseca borbe protiv ovisnosti u 
organizaciji Grada Slavonskog Broda u suradnji sa Zavodom 
za javno zdravstvo, 21. studenoga na gradskom Stadionu 
uz Savu okupilo se 12 mladih crtaËa grafita, koji su pokazali 
svoje vjeπtine i umjetnost u crtanju grafita. 

Osim mladih crtaËa sa podruËja naπeg grada, u akciji je 
sudjelovalo i nekoliko njih iz drugih gradova, koji su uredili i na 
svoj naËin oslikali zidove stadiona pozitivnim grafitima.

Akciju su popratili brojni πetaËi i prolaznici koji su iskoristili 
lijepo vrijeme za πetnju uz Savu, kao i brojni mlai znatiæeljnici, 
a pozitivne reakcije graana nisu izostale. Umjesto sivog i 
oronulog zida, osvanuo je novi zid oslikan veselim, vedrim 
bojama i vrlo interesantnim sadræajima, tako da brojni πetaËi 
i prolaznici uz rijeku Savu mogu pogledati zidove gradskog 
stadiona.  

Ova akcija je jedna u nizu preventivnih aktivnosti koje 
podræava i provodi Policijska postaja Slavonski Brod u 
suradnji sa lokalnom zajednicom, s ciljem da se organiziranim 
crtanjem grafita poπalje poruka djeci i mladima da grafite 
mogu crtati samo na povrπinama i zidovima na kojima 
im dozvoli vlasnik i da ti grafiti ne smiju biti neprimjereni i 
uvredljivog sadræaja. To je ujedno i nastavak akcije „Stop 
vandalizmu u Slavonskom Brodu“, koja je zapoËela proπle 
godine a nastavlja se i dalje provoditi. 

Policija Êe i dalje poduzimati i provoditi potrebne mjere 
i radnje na zaπtiti imovine graana, koja oπteÊuju djeca i 
mladi neprimjerenim grafitima. Na takav naËin naruπavaju 
izgled i ljepotu naπeg grada, koji je ove godine proglaπen 
najljepπe ureenim kontinentalnim gradom, te Êe ovakve 
i sliËne  preventivne aktivnosti provoditi i kroz edukaciju u 
vrtiÊima i πkolama. 

Takoer se provode pojaËani nadzori onih mjesta na uæem 
i πirem podruËju grada i okolice, koja su prema dosadaπnjim 
iskustvima policije poznata kao okupljaliπta mladih osoba, 
koje su nerijetko sklone konzumaciji raznih sredstava 
ovisnosti, kao i nadzor sudionika u prometu s naglaskom na 
prekrπaje voænje pod utjecajem alkohola ili droga.

Kata NUJI∆
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nama (policiji) u otkrivanju i procesuiranju odreenih poËinitelja 
kaænjivih radnji. Ove godine sedam naπih sugraana dobilo je 
Zahvalnice za graansku hrabrost, od kojih je jedan posebno 
interesantan. Pronaenu aktovku s dokumentima i punom 
novca, naπ sugraanin je bez razmiπljanja donio i predao u 
Policijsku postaju Slavonski Brod, koji su je vratili neizmjerno 
sretnom gubitniku. 

Na naπem podruËju veÊ dvije godine imamo i 15 SanduËiÊa 
povjerenja, koje smo takoer uveli u cilju poboljπanja 
komunikacije s graanima. Meutim, graani ga ne koriste u 
onoj mjeri u kojoj smo oËekivali, viπe su bazirani na direktnu 
komunikaciju, telefonom, a u zadnje vrijeme i elektronskom 
poπtom, πto je u skladu s vremenom u kojem æivimo. Takoer 

imamo i svoju web stranicu, koju redovno aæuriramo i 
informiramo graane o naπim aktivnostima.  

InaËe, projekt “Policija u zajednici”, zapoËet 2003. 
godine, dio je reforme kojim se hrvatska policija usklauje 
sa zapadnoeuropskim standardima. Ministarstvo unutarnjih 
poslova ovim je projektom ujedno æeljelo pribliæiti policiju 
graanima i zadobiti njihovo povjerenje. Koliko je u tome 
uspjelo, svaki Êe graanin procijeniti sam za sebe, no Ëinjenica 
je da je svojevrsna barijera izmeu uniformiranih osoba i civila 
pomaknuta, ako veÊ ne i probijena, pa graani viπe ne vide u 
plavim odorama samo osobe koje Êe ih legitimirati i udijeliti im 
kazne, veÊ nekog tko ulijeva osjeÊaj sigurnosti te pruæa pomoÊ 
kad je to potrebno. 

- U Slavonskom Brodu djeluje 11 kontakt-policajaca u 11 
kontakt podruËja i, bez obzira na nedostatak ljudstva, oni 
viπe od pola radnog vremena provedu na svojim kontakt-
podruËjima. Graani su ih upoznali. Sve ovisi o zahtjevima 
graana: tamo gdje ih oni traæe, nastojimo ih viπe angaæirati. 
Malo su se sada smanjile potrebe i zahtjevi graana jer su 
uvidjeli da im kontakt policajac, osim sasluπanja njihovih 
problema, ne moæe baπ puno pomoÊi. Moæe ih smiriti i 
eventualno usmjeriti na nadleæne institucije. Ali bez obzira na 
to, graani vole vidjeti policajca u svojoj blizini, pogotovo ako 
ga poznaju. Prema naπim anketama koje smo proveli meu 
graanima, njih oko 70 posto kontaktira s kontakt policajcem 
- pojaπnjava LukiÊ.

TukoviÊ za posjeta samostanu

Gvardijan u razgovoru s autoricama
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Mijo KrπiÊ, naËelnik PU brodsko-posavske, iznoseÊi 
ocjenu rada kontakt-policije, naglaπava:

- ©to se tiËe rada kontakt-policajaca i opÊenito projekta 
Policije u zajednici, moæemo biti zadovoljni, jer polako dolazi 
do ostvarenja naπeg cilja: otvaranja policije prema javnosti, 
sve bolje suradnje s graanima i sve veÊeg povjerenja u 
rad policije. Sve je to vidljivo prigodom naπih proslava Dana 
policije gdje kroz provoenja projekta „Viπe graanske 
hrabrosti“ imamo sve viπe hrabrih, odvaænih graana,  koji 
zajedno s policijskim sluæbenicima, sudjeluju u rjeπavanju  
problema koji „tiπte“ graane, i to ne samo kaznenih djela i 
prekrπaja nego i onih problema, koji nisu izravno vezani uz 
rad policije, a koje inaËe uz inicijativu policijskih sluæbenika 
rjeπavaju druge sluæbe, bilo dræavne ili one lokalne uprave 
i samouprave. Postigli smo cilj da kroz partnerski odnos 
u rjeπavanje problema ukljuËimo i druge sluæbe, koje su 
dosad bile donekle po strani, a prije svega da kod graana 
potaknemo svijest da je rjeπavanje tih problema automatski 
i njihova zaπtita za buduÊnost. Generalne sigurnosti na 
odreenom podruËju nema, ali sama sigurnost znaËajno 
se moæe poveÊati ukoliko to viπe postane ne zadaÊom, jer 
policija ima tu zadaÊu, veÊ nekom vrstom ljubavi prema 
gradu ili mjestu gdje graani obitavaju, πto Êe zasigurno 
doprinijeti sigurnijem i ugodnijem boravku na ovom 
podruËju, a mi kao policija moÊi Êemo reÊi da smo ispunili 
svoju zadaÊu. Kroz Domovinski rat policija je izgradila 
imidæ i veliki stupanj povjerenja graana u spremnost, da 
znamo, moæemo i hoÊemo i u najteæim trenutcima dati 

Doπlo je do otvaranja policije prema javnosti 
i bolje suradnje s graanima

Mijo KrπiÊ, naËelnik PU brodsko-posavske

najviπe pa i svoje æivote. Zavrπetkom Domovinskog rata 
doπlo je i do pada popularnosti policijske djelatnosti, jer 
je policija prije svega doæivljavana kao represivni aparat, 
koji poduzima neke nepopularne mjere prema graanima, 
koje se sastoje, primjerice, i u tome da Ëesto puta doe 
i do „udara po njihovu dæepu“. Teæimo promijeniti takve 
osjeÊaje i postupanje policije, usmjeravati Ëim viπe prema 
onoj manjini koja svojim ponaπanjem ugroæava onu veliku 
veÊinu graana, koja svakodnevno bespogovorno obavlja 
svoje graanske i obiteljske duænosti. Teæimo ne samo 
tome da se promijeni svijest kod graana nego prije svega 
i kod policijskih sluæbenika, jer su oni ti koji svakodnevno u 
tisuÊama prilika dolaze u kontakte s graanima i svakako 
uvelike kreiraju javno miπljenje veÊine. Cilj je stvoren, 
stvaranje veÊe sigurnosti za one koji poπtuju pozitivne 
zakonske propise i sve veÊe nesigurnosti za one koji to 
ne Ëine i na tom podruËju dobivamo sve veÊu podrπku 
graana, koji policiju neÊe doæivljavati tako da ona nije 
tu samo da provodi nekakvu represiju nego prije svega 
da pruæi pomoÊ i bude pri ruci njima u rjeπavanju njihovih 
problema. 

©to se tiËe samog rada kontakt-policajaca, mi moæemo 
biti zadovoljni. Prostora za napredovanje ima, jer smo joπ 
na putu prema nekakvom idealizmu, ako ga uopÊe ima, 
a osjeÊaj sigurnosti je usko vezan uz svakog Ëovjeka 
ponaosob. Svakodnevno poduzimamo mjere da se joπ viπe 
podigne razina njihove uËinkovitosti i smatramo da Êemo 
u tome i uspjeti.
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Odlazimo do obliænjeg novinskog kioska gdje smo 
prodavaËicu Maru upitali πto misli o kontakt-policajcu Tihomiru. 
- Jedan duæi period nije se moglo vidjeti policajca na cesti, 
mislim da je πetnja policajca kroz grad vrlo korisna, drugaËije 
je kad ih se vidi u blizini, mislim da je malo manje kriminala, 
da se oni trebaju malo proπetati… Svaπta se dogaa, treba 
preventivno djelovati - kazala je naπa sugovornica.

ProdavaËica Borjana iz Hrvatske lutrija kaæe: - Kad vidim 
da Tiho proe ovuda, ja se osjeÊam sigurnom, jer je u svakom 
trenutku dostupan. Njegov naËin rada nam ulijeva sigurnost. 
Pomogne nam u sluËaju neke ugroze (pljaËke i sl.). Naπa 
suradnja je zadovoljavajuÊa. 

Tako smo se uvjerili kako sama spoznaja da je njihov 
policajac u blizini i da se meusobno poznaju poveÊava osjeÊaj 
sigurnosti kod graana i brzinu reakcije, a to nam je svojom 
izjavom potvrdio i pater Sebastijan, gvardijan tamoπnjeg 
franjevaËkog samostana:

- Ovo je relativno mirno podruËje, tzv. zaπtiÊena zona, mi ne 
trebamo neku intervenciju policije ali nam je jako drago kada ih 
vidimo, kada nas netko, kao πto to Tihomir Ëini, od njih posjeti, 
nemam nikakvu primjedbu na njihov rad.m 

Marija KRE©
Snimio Ivica LAJTNER

Kiosci stalne postaje ophodnje

- Na rad kontakt-policajaca nismo primili ni jednu prituæbu 
- odgovara sugovornik na naπ upit o prituæbama graana i 
nastavlja: - Naπi kontakt rajoni su veliki po broju stanovnika 
(pet do devet tisuÊa) ali i povrπinski tako da policajac ne moæe 
biti svugdje prisutan. 

U sklopu provoenja Mjeseca borbe protiv o ovisnosti 
imamo ureenje jednog zida na gradskom stadionu - crtaËi 
grafita iz Zagreba Êe ga oslikati s temom o πtetnosti utjecaja 
zloporabe droga pa su pozvani mediji i πkolska djeca da vide 
ta umjetniËka djela. To je ujedno i nastavak naπe akcije Stop 
vandalizmu.

ZadaÊa kontakt-policajaca je i obilaæenje ærtava nasilja 
kojima Êe, u neposrednoj komunikaciji, nastojati pomoÊi kako 
πto bræe i lakπe prebroditi πokove i traume nastale u nekim 
doæivljenim nemilim situacijama, kako nastaviti normalno æivjeti 
te ih izvijestiti o pronalaæenju poËinitelja kaznenog djela.

Kad je njihov policajac u blizini, Broani se 
osjeÊaju sigurnijima

Nakon razgovora s LukiÊem, proπetali ulicama Slavonskog 
Broda. U samom srediπtu grada, toga lijepog sunËanog dana 
u studenome sreli smo kontakt-policajca Tihomira TukoviÊa 
koji nam je spremno pokazao svoje kontakt podruËje.

Tihomir TukoviÊ

Kontakt-policajac Tihomir TukoviÊ potvrdio nam je kako 
vraÊanjem povjerenja kod graana policija doista lakπe dolazi 
do informacija. Kontakt-policajci tako, osim πto pomaæu 
u rjeπavanju problema graana na podruËju gdje oni æive, 
prikupljaju informacije koje znaju pomoÊi i kod rjeπavanja 
vaænijih sluËajeva.

Na naπ upit o tome koliko i zbog Ëega mu se obraÊaju 
graani, Tihomir odgovara kako mu se oni Ëesto obraÊaju i 
zbog obiËnih svakodnevnih stvari: gdje uplatiti telefon, struju… 
Dogodi se i da stranci zalutaju pa traæe pomoÊ. Njegove su 
zadaÊe: obilazak srediπta grada u kojem je velika frekvencija 
ljudi, svi uredi dræavne i lokalne uprave; komunalna prevencija, 
kontakti s graanima koji mu se Ëesto obraÊaju s raznim 
problemima. 

Na svom podruËju uspostavio je, pojaπnjava naπ sugovornik, 
trajne veze s predstavnicima formalnih i subkulturnih skupina, 
predstavnicima gradske vlasti, udruga stanara i graana, 
vlasnicima ugostiteljskih objekata te graanima-civilima.  
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Dobra suradnja policije i lokalne zajednice

Dobra suradnja policije PU brodsko-posavske s lokalnom 
zajednicom pridonijela je proπirenju aktivnosti iz projekta Policija u 
zajednici, a samim tim i pribliæavanju naπim graanima i stjecanju 
njihovog povjerenja. InaËe, kriminalitet nije samo problem 
policije veÊ cjelokupne druπtvene zajednice, a najbolje policijsko 
djelovanje je ono koje ukljuËuje suradnju s graanima, πto 
brodsko-posavska policija ima u vidu te su, uz podrπku lokalne 
zajednice, policijske preventivne aktivnosti postigle dobar odjek 
kod graana. Tim povodom graani se u sve veÊem broju javljaju, 
ukazuju na probleme, ali i pomaæu policiji u poslovima sigurnosti, 
iskazujuÊi svoju graansku hrabrost i solidarnost.

Naravno, sve to podræava i gradonaËelnik Slavonskog Broda 
Mirko Duspara, koji je i osobno sudjelovao u provedbi nekih 
naπih akcija s kojim smo porazgovarali.
MUP: Kako ocjenjujete suradnju s policijom i osjeÊate li se 
sigurnim u svom gradu?

M. D.: Vrlo sam zadovoljan suradnjom s policijom i imam 
povjerenja u vaπ rad. Podræavam svaku vaπu aktivnost i projekt 
jer moramo djelovati zajedno za dobrobit svih naπih graana. 
»ovjek koji nema povjerenje u rad policije ne moæe se osjeÊati 
sigurnim. Ja se osjeÊam sigurnim u svom gradu. Æivjeti u 
Slavonskom Brodu, osobno smatram, daleko je sigurnije nego u 
nekim drugim gradovima RH. Bez obzira na nedavna istraæivanja 
koja su grad htjela prikazati u jednom drugom svjetlu, mislim da 
ipak mi, koji tu æivimo, znamo najbolje koliko je to istinito. Stoga 
se iskreno nadam da naπ grad viπe neÊe naÊi mjesta u takvim 
anketama, a to se sigurno neÊe dogoditi ako policija nastavi 
svoj posao obavljati odgovorno i savjesno.    

Vizija razvoja temelji se na mladima 

MUP: Dobra suradnja i trud brojnih gradskih institucija, 
Ëelnih brodskih ljudi, ali i samih graana, urodila je 
plodom: Slavonski Brod je proglaπen najljepπim gradom u 
Hrvatskoj. Ljepπi je, ureeniji, gradi se, obnavlja… Kakvi su 
vaπi planovi za ubuduÊe?

M. D.: Naπi su planovi za razvoj grada veliki i na korist svim 
graanima Slavonskog Broda. Grad je oduvijek bio vaæno 
obrazovno, kulturno i gospodarsko srediπte ne samo ovog 
dijela Hrvatske nego i Bosanske posavine te Êemo ustrajati na 
sve moguÊe naËine da grad to i ostane. Najvaænije je osigurati 
graanima pravo na bolji æivot u Slavonskom Brodu, a za to 
moramo stvarati i kvalitetno provoditi gospodarske programe. 
Vizija razvoja svakog grada temelji se na mladim ljudima, pa 
tako i ja vidim ovaj grad.
MUP: Aktivni ste i po pitanju razvoja ekoloπke svijesti 
naπih graana - za ljepπi grad i Ëistu rijeku Savu. BuduÊi da 
nam je tu i rafinerija nafte u susjednom Bosanskom Brodu: 
kako dalje? 

M. D.: Naravno da naπa nastojanja za ljepπi grad i Ëistu 
rijeku Savu nikada neÊe prestati. U sklopu projekta EU u planu 
je gradnja kanalizacije (proËiπÊivaË otpadnih voda, kojim Ëistimo 
rijeku Savu). Svi znamo da nam je veliki problem i najveÊi 
zagaivaË rafinerija nafte u Bosanskom Brodu, a problem je tim 
veÊi πto se radi o drugoj dræavi. Stoga se nadam da Êe nam u 
ovim aktivnostima pomoÊi i Vlada Republike Hrvatske.

Dobili smo i mjernu stanicu, kojom Êemo mjeriti rezultate 
zagaenja zraka. Na æalost, rafinerija je izgraena praktiËno u 
srediπtima dvaju gradova, a sama logika nalaæe da se rafinerije 
grade oko 30 do 40 kilometara izvan grada. Nadamo se da 
su i vlasnici rafinerije u susjednom Bosanskom Brodu ekoloπki 
osvijeπteni i da Êe πto hitnije ugraditi one filtre koji su potrebni 
da bi se smanjilo zagaenje zraka, ali i zagaenje rijeke Save. 
Mi æivimo s rijekom Savom i cilj nam je da ona bude Ëista.
MUP: Mnoπtvo je napisa po medijima u vezi sluËaja 
„KorËula“ - ovrhe - bubanj - bankrot Slavonskog Broda…
Vidite li izlaz iz te situacije?

M. D.: Da, toËno je da se naπ grad nalazi u teπkoj situaciji 
koja bi mogla odrediti njegovu buduÊnost. Sve ovisi o presudi 
Vrhovnog suda koju moramo priËekati. Nadam se pozitivnom 
ishodu jer sam optimist i vjerujem u pravnu dræavu.
MUP: Moæete li nam ukratko opisati svoje vienje 
Domovinskog rata u kojemu ste zasigurno doprinijeli kao 
lijeËnik: kako je tada bilo æivjeti u Slavonskom Brodu i 
biste li mogli izdvojiti neπto posebno?

M. D.:  Domovinski rat za sve nas ima posebno znaËenje. 
Zauvijek Êe to imati. Kao i svaki branitelj, izuzetno sam ponosan 
na svoje sudjelovanje u Domovinskom ratu od samog poËetka. 
Danas, kad se toga sjeÊate shvatite koliko je bilo po æivot 
opasnih situacija, ali tada je najvaænije bilo pruæiti pomoÊ naπim 
braniteljima bez razmiπljanja o opasnostima. Ono πto nas je 
sve vodilo u ratu naπa vjera je u boæju pomoÊ jer smo znali da 
branimo svoj narod i svoju Domovinu. Teπko mi je danas izdvojiti 
bilo koju situaciju… Moæda spaπavanje ranjenika u Ëamcu preko 
rijeke Save… Ali, najdraæe mi je sjetiti se onih mladiÊa koji su i 
danas s nama zahvaljujuÊi pomoÊi koju su primili na vrijeme. Ti 
deËki su uglavnom bili u dobi od 18 ili 19 godina, a ja sam kao 
lijeËnik tada imao 31 godinu.

Posebno me fascinirao povratak u Slavonski Brod u 
kojemu je 1991./1992. godine bilo strava æivjeti, a koji je ipak 

Razgovor s Mirkom Dusparom, gradonaËelnikom Slavonskog Broda

OsjeÊam se sigurnim u svom gradu
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normalno funkcionirao: bilo je struje, kruha… nije oskudijevao 
ni u Ëemu.
MUP: Zasigurno se i kao gradonaËelnik Slavonskog Broda 
susreÊete sa stresnim situacijama. Pribjegavate li kakvim 
antistresnim terapijama?

M. D.: Kao i u svakom poslu tako i na radnom mjestu 
gradonaËelnika stresnih situacija uvijek imate. Naravno da mi je 
u takvim situacijama vrlo bitna svijest da predstavljam 75 tisuÊa 
graana. InaËe, u takvim situacijama najbolja mi je terapija protiv 
stresa i najvaænija podrπka moje obitelji: supruge Ozane, kÊeri 
Anamarije te sinova Kreπimira, Stjepana, Antuna i Ivana.
MUP: Svaki mjesec vam u Gradsko poglavarstvo stiæe 
po jedan primjerak naπeg glasila Mir, Ugled, Povjerenje. 

Vjerojatno ste naπli vremena prolistati ga. Moæete li ga 
ukratko prokomentirati?

M. D.: Ovu prigodu koristim da vam zahvalim πto mi 
dostavljate primjerak vaπeg sluæbenog glasila. Iako kao 
gradonaËelnik imam puno obveza, ipak pronaem vremena 
kako bih prelistao vaπ Ëasopis i saznao kako se vi borite sa 
svakodnevnim problemima. Posebno mi je drago kada vidim 
uspjehe u vaπem radu i nastojanju da se posao obavlja na πto 
bolji i uËinkovitiji naËin. Mogu vas pohvaliti: Ëasopis vam je 
izuzetno kvalitetan i Ëitak, ima puno interesantnih stvari i novosti 
o tome πto se dogaa u policiji u svim policijskim upravama, koje 
inaËe u svakodnevnom æivotu ne moæemo saznati, a objedinjene 
su u vaπem glasilu.m

Kata NUJI∆

Joπ jedan uspjeh policije i carine u 
Slavonskom Brodu

Dana 17. studenoga oko 22.45 sati na graniËnom prijelazu 
Stara Gradiπka na izlazu iz Republike Hrvatske, policijski i carinski 
sluæbenici su prilikom redovite graniËne kontrole teretnog vozila 
marke „Mercedes“, BiH nacionalnih oznaka i broja, kojim je 
upravljao 34-godiπnjak s prebivaliπtem u Bosni i Hercegovini, 
utvrdili da u vozilu osim rabljenih selidbenih stvari koje je vozaË 
prijavio, prevozi i veÊu koliËinu razne druge robe koju nije prijavio.  
Temeljem sudskog naloga 18. studenoga izvrπena je pretraga 
teretnog vozila kojom prilikom je pronaeno: 1069 komada 
Nuttele od 750 grama, 516 komada Nuttele od 825 grama, 
729 komada Nuttele od 440 grama, 93 komada Nuttele od 
400 grama, 27 pakovanja deterdæenta u prahu, 382 komada 
omekπivaËa za rublje Lenor, 8 komada tekuÊeg deterdæenta, 
36 pakovanja kave Blemont Gold od 100 grama, 36 pakovanja 

kave Belmont Hober od 200 grama, 360 komada zaËina 
Sauce, 72 boce hrenovki, 240 komada pelena, 8 rola WC 
papira, 4 pakovanja hrane za pse, 4722 komada Ëokolade 
(od 100, 200 i 300 grama), 58 pakovanja Haribo bombona, 
1192 raznih vrsta keksa, 26 pakovanja raznih vrsta parfema 
(Bulgari, Lacosta, Dolce Gabana i dr.).

Sva pronaena roba vrijednosti oko 150 tisuÊa kuna 
(bez struËne procjene), izuzeta je uz potvrdu o privremenom 
oduzimanju predmeta i predana djelatnicima carine na daljnje 
postupanje.

U dogovoru s Dræavnim odvjetniπtvom Nova Gradiπka, 19. 
studenoga provest Êe se kazneni postupak uz podnoπenje 
kaznene prijave protiv 34-godiπnjaka, zbog osnovane 
sumnje da je poËinio kazneno djelo izbjegavanja carinskog 
nadzora.m

Kata NUJI∆
Foto: PU brodsko-posavska

Zaplijenjena veÊa koliËina razne robe



iz rada policije

56
studeni/prosinac• 2009. • mir • ugled • povjerenje

Policijski sluæbenici PP Orahovica iskazali 
veliku hrabrost, nesebiËnost i struËnost u 
zaustavljanju alkoholiziranog nasilnika koji je 
piπtoljem prijetio obitelji

Malo mjesto u opÊini Zdenci umalo je postalo glavna vijest 
na stranicama crne kronike. U ponedjeljak, 19. listopada 
u 13.30 sati, u dvoriπtu obiteljske kuÊe Z. K. odigravala se 
prava drama koja je na kraju sretno zavrπila. Nesuglasice u 
obitelji trajale su veÊ dulje, a kulminacija je dosegnula vrhunac 
kada je Z. K. veÊ nekoliko prethodnih dana stalno pio i nije 
se trijeznio.  Susjedi ga opisuju kao mirnog i dobrog Ëovjeka, 
meutim 51-godiπnji Z. K., dugotrajni konzument alkoholnih 
piÊa (3,62 promila alkohola), u jednom trenutku doveo se u 
psihiËki rastrojeno stanje. 

Uzeo je piπtolj i iziπao u dvoriπte te poËeo dozivati sina 29-
godiπnjeg D. K. da izie iz kuÊe govoreÊi mu da Êe ga ubiti. 
Iz kuÊe su iziπle  njegova supruga 48-godiπnja S. K. i kÊi 26-
godiπnja S. K., koje su ga pokuπale odgovoriti od namjere i stale 
su ispred njega. Kako mu je put prema kuÊi gdje se nalazio sin 
bio zaprijeËen, revoltiran je uperio piπtolj u prsa supruzi i kÊeri i 
zaprijetio da Êe ih ubiti ako ne pozovu sina D. K. da izie iz kuÊe. 
One su se, naravno, ogluπile na njegov zahtjev te mu zaprijeËile 
put prema prednjem dijelu kuÊe u kojem se trenutno nalazio sin 
i nisu mu se htjele maknuti, a revoltirani 51-godiπnjak s piπtoljem 
se okrenuo i otiπao u straænji dio dvoriπta.    

  Situacija se privremeno smirila, ali je i dalje bila neizvjesna 
jer se mogla svakog trenutka ponoviti. Brzo su reagirale te su 
pozvale policiju koja je doπla nakon nekoliko minuta. 

Velika neizvjesnost

Policajci iz Orahovice doπli su do kuÊe Z. K. i poËeli s 
razraivanjem taktike postupanja na koji naËin Êe uÊi u 
dvoriπni prostor i pronaÊi osobu koja je prijetila svojoj obitelji 

PU virovitiËko-podravska

Pijan piπtoljem prijetio obitelji
i koja kod sebe joπ uvijek ima oruæje. Prije samog ulaska u 
dvoriπte, dvojica od trojice policajaca uzeli su zaπtitne prsluke, 
dok je treÊi ostao kod automobila s posebnom zadaÊom. 
Policajci su prije ulaska u dvoriπte dobili informaciju gdje 
bi se Z. K. mogao nalaziti, ali sam ulazak u dvoriπte je bio 
neizvjestan, jer nisu znali da li Êe na njih biti pucano iz bilo 
kojeg kuta dvoriπta. Policajci su ulaskom u dvoriπte otiπli svaki 
na jednu stranu i krenuli s pretraæivanjem dvoriπnih zgrada, 
redom su detaljno pregledavane: πupa, drvarnica, garaæa, 
staja i tako redom, meutim osoba nije pronaena.

Sve se dobro zavrπilo

Iz unutraπnjosti kuÊe dolazi informacija da bi se Z. K. 
mogao nalaziti u svojem dijelu kuÊe u dvoriπnom prostoru. 
Nije bilo izbora nego se suoËiti s joπ veÊim izazovom i krenuti 
u unutraπnjost kuÊe, gdje je Z. K. bio na „svom terenu“. 
Dolaskom do ulaznih vrata koja nisu bila zakljuËana, lagano 
ih otvaraju i ulaze u unutraπnjost kuÊe, strah i adrenalin se 
mijeπaju, ali izazov i izvrπavanje zadatka nisu dale slobodu i 
mjesto panici.  Dnevni boravak je prazan… Gdje bi mogao 
biti? Vide se joπ jedna vrata koja su zatvorena, oprez mora 
biti maksimalan jer je to vjerojatno i vrhunac ove potrage 
- pomislili su tada policajci. Otvaraju lagano vrata sobe i 
u polumraku uoËavaju noge na krevetu, jedan „mig“ je bio 
dovoljan i obojica su istovremeno krenula na osobu koja 
je leæala na krevetu. To je on - prepoznao ga je jedan od 
policajaca. Uhvatili su ga za ruke i nije stigao viπe reagirati, 
sredstva za vezivanje su mu bila na rukama. Piπtolj je 
pronaen ispod jastuka na kojemu je leæao i konaËno sve 
se dobro zavrπilo.

Hrabri i nesebiËni policajci

Policijski sluæbenici PP Orahovica iskazali su veliku hrabrost 
i nesebiËnost kod razrjeπavanja ove veoma opasne i neizvjesne 
situacije. Evo kako su je opisali:
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Miroslav Biro - Mataz Mario:
- Po ulasku u dvoriπte vidjeli smo da u njemu ima dosta 

gospodarskih zgrada. Krenuli smo oprezno i polako, πtiteÊi 
jedan drugom lea, pretraæivali smo dio po dio zgrada imajuÊi 
na umu da Z. K. moæe zapucati svakog trenutka na nas. 

Detaljnim pretraæivanjem svih zgrada u dvoriπtu, nismo 
naiπli na Z. K., a onda nam je jedan Ëlan obitelji rekao da se 
Z. K. vjerojatno nalazi u svojem stambenom dijelu kuÊe. Na 
dobivenu informaciju krenuli smo sa joπ veÊim rizikom da 
ne zapuca na nas u svojoj obiteljskoj kuÊi koja je bila njegov 
teren. Uπli smo kroz nezakljuËana vrata u unutraπnjost kuÊe u 
hodnik, pa zatim u dnevni boravak u kojem smo pretpostavili 
da Êe se nalaziti, meutim - nije ga bilo. Adrenalin je rastao sve 
viπe, ali znali smo da se zadatak mora izvrπiti i naπa odluËnost, 
struËnost i nepokolebljivost u namjeri da zaustavimo ovog 
nasilnika, dala nam je za pravo da Êe sve zavrπiti na najbolji 
naËin. Iz dnevnog boravka vidjela su se joπ jedna vrata koja 
su bila zatvorena. Doπli smo do njih te polako i oprezno ih 

poËeli otvarati. Odmah smo ga locirali, te smo bez razmiπljanja  
„uletili“ u prostoriju i uhvatili ga svaki za jednu ruku i spustili 
ga na pod, kako bismo mu stavili sredstva za vezivanje. U 
toj intervenciji Zdravko je pruæao jak aktivni otpor i stalno je 
pruæao ruku prema jastuku. Prilikom  intervencije stavili smo 
mu sredstva za vezivanje, ispod jastuka smo pronaπli stari 
piπtolj sa streljivom u cijevi i sa πest metaka u okviru.

 
Kreπimir LaziÊ:
-  Prema dogovoru ostao sam kod auta i pazio na uliËnu 

i boËnu stranu kuÊe,  jer je bila pretpostavka da bi u sluËaju 
sukoba mogao krenuti u tom smjeru, nije mi bilo svejedno, ali 
na kraju sve se dobro zavrπilo.

Ubrzo su na mjesto dogaaja pristigli i naËelnik PU 
virovitiËko-podravske Slavko Kopjar, zamjenik naËelnika 
PU Draæen Huzjak  i drugi naËelnici, koji su preuzeli daljnju 
koordinaciju nad ovom situacijom.m

Josip ©TAJDOHAR

Zamjenik varaædinskog gradonaËelnika 
Zlatko Horvat uruËio naËelniku PU 
varaædinske Radi Sitaru prigodnu donaciju 
- kompjutersku opremu za kvalitetnije 
praÊenje prometne situacije

U ponedjeljak, 19. listopada, u Gradskoj vijeÊnici Grada 
Varaædina odræana je osnivaËka sjednica Savjeta za promet na 
podruËju Grada Varaædina Ëiji je cilj pravovremeno provoenje 
analize postojeÊih ali i buduÊih potencijalnih problema na 
prometnicama na podruËju Grada Varaædina, te pronalaæenje 
njihovih moguÊih rjeπenja.

Novoosnovani Savjet sastoji se od 14 Ëlanova, a uz 
predstavnike Grada Varaædina, RepubliËkog inspektora 
za ceste za Sjeverozapadnu Hrvatsku, Hrvatskih cesta, 
Æupanijske uprave za ceste, Druπtva distrofiËara i invalida 

Grada Varaædina, kao i drugih tijela i institucija, u Savjet 
su imenovana i dvojica predstavnika Policijske uprave 
varaædinske i to Danijel Posavec, voditelj Pododsjeka za 
sigurnost cestovnog prometa, te Ivica Kokot, pomoÊnik 
naËelnika Postaje prometne policije Varaædin. Za predsjednika 
Savjeta imenovan je proËelnik Upravnog odjela za komunalni 
sustav, urbanizam i zaπtitu okoliπa Grada Varaædina Marijan 
BakuliÊ.

OsnivaËkoj Sjednici Savjeta bili su nazoËni i naËelnik 
Policijske uprave varaædinske Rade Sitar te naËelnik Postaje 
prometne policije Varaædin Predrag BenËiÊ. To je ujedno bila i 
prilika da zamjenik varaædinskog gradonaËelnika Zlatko Horvat 
uruËi naËelniku Policijske uprave Radi Sitaru prigodnu donaciju 
u vidu kompjuterske opreme potrebne za kvalitetnije praÊenje 
prometne situacije s ciljem poveÊanja sigurnosti prometa koja 
Êe se koristiti u Postaji prometne policije Varaædin.m

Marina KOLARI∆

Varaædin: OsnivaËka sjednica Savjeta za promet 
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Lepoglava: sjednica VijeÊa za 
komunalnu prevenciju  

GradonaËelnik Grada Lepoglave Marijan 
©kvariÊ predao je kontakt-policajcu Boæidaru 
©umeËki na uporabu  prostoriju koju Êe 
koristiti kao svoj ured

SanduËiÊi povjerenja u OtoËcu 

Graani se tako ukljuËuju u stvaranje 
sigurnije zajednice te daju prijedloge, kritike, 
pohvale i obavijesti o kaænjivim radnjama

U utorak, 3. studenoga, u prostorijama TuristiËko kulturno 
informativnog centra (TKIC) u Lepoglavi odræana je redovita 
sjednica VijeÊa za komunalnu prevenciju Grada Lepoglave.

 Sjednici je, uz  predsjednika VijeÊa, gradonaËelnika 
Lepoglave Marijana ©kvariÊa i njegova zamjenika, naËelnika 
Policijske postaje Ivanec Borisa Divjaka, te drugih stalnih 
Ëlanova VijeÊa, ovom prigodom nazoËio i naËelnik Policijske 
uprave varaædinske Rade Sitar te naËelnik Postaje graniËne 
policije Varaædin Vladimir FriπËiÊ.

Sjednica VijeÊa zapoËela je analizom stanja sigurnosti na 
πirem podruËju Grada Lepoglave te prezentacijom dinamike 
realizacije ranije pokrenutih projekata. Isto tako, tom je prilikom 
definiran i prihvaÊen plan rada VijeÊa za 2010. godinu. 

U drugom dijelu sjednice gradonaËelnik Grada Lepoglave 
Marijan ©kvariÊ predao je kontakt-policajcu, rasporeenom na 
podruËje Lepoglave, Boæidaru ©umeËki na uporabu  prostoriju 
koju Êe koristiti kao svoj ured koji se nalazi u potkrovlju nedavno 
otvorenog TuristiËko kulturno informativnog centra u Lepoglavi. 
Ured je u potpunosti namjeπten i opremljen svim potrebitim 
prikljuËcima, od elektriËne energije,  interneta i drugim.

Ovim je prostorom graanima Lepoglave olakπana i 
pojednostavljena moguÊnost kontakta sa svojim kontakt-
policajcem, πto Êe s druge strane njemu olakπati  neposrednije 
ukljuËenje u rjeπavanje problema graana.

Takoer je na navedenoj sjednici naËelnik Postaje 
graniËne policije Varaædin Vladimir FriπËiÊ imenovan za novog 
Ëlana VijeÊa za komunalnu prevenciju. Tim je povodom 
gradonaËelnik Marijan ©kvariÊ izrazio zadovoljstvo njegovim 
ukljuËenjem u rad VijeÊa. Naime, s obzirom da je podruËje 
Grada Lepoglave svojim dobrim dijelom ujedno i graniËno 
podruËje prema Republici Sloveniji, graani koji æive uz 
granicu i imaju posjede ili rade u Sloveniji, svakodnevno su 
optereÊeni razliËitim problemima koje nosi naËin æivota uz 
granicu. GradonaËelnik je istaknuo kako vjeruje da Êe se, uz 
pomoÊ Postaje graniËne policije, takvi problemi koji optereÊuju 
stanovnike tog podruËja, rjeπavati lakπe i jednostavnije. S 
ciljem πto efikasnijeg rada sluæbenika Postaje graniËne policije 
gradonaËelnik je naËelniku FriπËiÊu, u prisutnosti naËelnika 
Policijske uprave varaædinske Rade Sitara, sveËano uruËio na 
koriπtenje jedno osobno raËunalo.m

Marina KOLARI∆

Na zadnjoj sjednici VijeÊa za prevenciju grada OtoËca, 
odræanoj 16. listopada na prijedlog zamjenika predsjednika 
VijeÊa za prevenciju Mladena KranjËeviÊa, pokrenuta je 
inicijativa za realizaciju projekta Policijski sanduËiÊi povjerenja, 
Ëija je svrha ukljuËivanje svih graana u stvaranje sigurnije 
zajednice te omoguÊavanje graanima da daju svoje prijedloge, 
kritike, pohvale kao i obavijesti o kaænjivim radnjama, a 21. 
listopada taj je projekt i realiziran. 

Naime, postavljeni su sanduËiÊi povjerenja u OtoËcu. Jedan 
se nalazi na zgradi Gradskog poglavarstva, a drugi u Donjem 
gradu u Ulici Ive Senjanina. U povodu postavljanja policijskih 
„sanduËiÊa povjerenja“ predsjednik VijeÊa za prevenciju grada 
OtoËca Mario BarkoviÊ uruËio je mobilne telefone kontakt-
policajcima Policijske uprave liËko-senjske, Policijske postaje 
OtoËac Ivici KranjËeviÊu i Tomi ©porËiÊu, kako bi oni bili joπ 
dostupniji graanima. 

Tom prilikom zamjenik predsjednika VijeÊa za prevenciju 
Mladen KranjËeviÊ iznio je prijedlog provedbe projekta „Policija 
u zajednici“ i „Mladi na internetu“. Internet je medij koji je danas 
blizak mladima te bi se u realizaciju ovog projekta ukljuËile 
srednja i osnovna πkola u OtoËcu s podruËnim πkolama, 
u suradnji s Policijskom postajom. Projekt bi se provodio 
na internetskom portalu www.hrskole.com u koji je dosad 
ukljuËeno viπe od 380 πkola. Namjera je uËiniti lik kontakt-
policajca prijateljskim, domaÊim i poznatim uËenicima, 
nastavnicima i roditeljima te ojaËati osjeÊaj zaπtiÊenosti i 
spoznaju da se u sluËaju ugroæenosti imaju kome obratiti za 
pomoÊ - istaknuo je KranjËeviÊ, iskazavπi i veliko zadovoljstvo 
realizacijom projekta Policijski sanduËiÊi.  

Postavljeni sanduËiÊi prvi su takvi sanduËiÊi na podruËju 
Æupanije liËko-senjske koji Êe graanima omoguÊiti postavljanje 
pitanja, pisanje o problemima s kojima se susreÊu te 
prijavljivanje kaznenih djela ili prekrπaja uz zajamËenu 
anonimnost. Na taj naËin oni mogu itekako pomoÊi policiji 
dajuÊi joj korisne informacije te aktivno sudjelovati u rjeπavanju 
raznih protuzakonitih radnji.m 

Kristina MAODU© 
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Odræano 30 sjednica VijeÊa za prevenciju u 
Æupaniji virovitiËko-podravskoj

Od studenoga 2007. godine i stupanja na snagu projekta 
MUP-a pod nazivom „Organizacija prevencije u lokalnoj 
zajednici“ PU virovitiËko-podravska osnovala je Radnu skupinu 
za pripremu, izradu i praÊenje provedbe projekta “Unaprjeenje 
i razvoj kriminalistiËke prevencije“ i „Organizacija komunalne 
prevencije“, koja djeluje u okviru strategije djelovanja „Policija 
u zajednici“.

Shodno ciljevima  projekta, 29. studenoga 2007. u PU 
virovitiËko-podravskoj, odræan je sastanak radne skupine 
saËinjene od naËelnika i zamjenika naËelnika PU, naËelnika 
Odjela, naËelnika PP i drugih kompetentnih osoba, tijekom 
kojeg su Ëlanovi radne skupine, upoznati sa razlozima za 
planiranje i provedbu projekta te planiranim aktivnostima, a na 
kraju su usvojeni i zakljuËci radi bolje komunikacije i suradnje.

Tijekom prosinca 2007. odræani su radni sastanci 
s gradonaËelnicima i naËelnicima opÊina na podruËju 
Æupanije virovitiËko-podravske na kojima im je u power point 
prezentaciji prikazan projekt „Organizacija prevencije u lokalnoj 
zajednici“, a upoznati su i s formiranom radnom skupinom na 
razini PU te im je dat prijedlog za sastav vijeÊa/povjerenstva 
za prevenciju na lokalnoj razini.

Nakon odræanih sastanaka s predstavnicima lokalne 
uprave i samouprave, bilo je vidljivo da su projekt ozbiljno 
shvatili, a shodno tome 30. lipnja 2008. u Æupaniji virovitiËko-
podravskoj, odræan je i prvi radni sastanak radne skupine 
PU s predstavnicima formiranih vijeÊa za prevenciju  u 
gradovima i opÊinama na kojemu su razmotrene poduzete 
mjere i aktivnosti koje se odnose na predloæene potencijalne 
projekte i provedbu razliËitih preventivnih aktivnosti (izgradnja 
djeËjih igraliπta, ureenje zapuπtenih povrπina i sl.), koje bi se 
financijski poduprle i iz sredstava UNDP-a.

Vaæniji zakljuËci o prevenciji u Virovitici

U prostorijama Grada Virovitice 2. srpnja 2008. gradonaËelnik 
Ivica Kirin odræao je radni sastanak s predstavnicom  
Ujedinjenih naroda za razvoj (UNDP) Tamarom Karaica, 

Prevencijom do bolje sigurnosti
PU virovitiËko-podravska

djelatnikom MUP-a Odjela za javni red Jozom VeselËiÊem i 
djelatnicima PU virovitiËko-podravske (naËelnikom Slavkom 
Kopjarom, zamjenikom naËelnika Draæenom Huzjakom i 
policijskim sluæbenikom za struËno usavrπavanje policije i 
koordinatorom rada kontakt-policije Ivanom ©iserom), na 
kojem je gradonaËelnik nazoËne upoznao sa planiranim 
projektima vezanim za sigurnost u Virovitici, koji se planiraju 
provesti u sklopu projekta „Organizacija prevencije u lokalnoj 
zajednici“.

U kvartovima grada Virovitice pokrenuta inicijativa 
ureenja i izgradnja πportskih terena (koπarkaπkih igraliπta, 
malonogometnih igraliπta skateboard platforma s noÊnom 
rasvjetom, karting staza, ureenje djeËjih igraliπta za 
djecu predπkolske dobi, izgradnja bazenskog kompleksa, 
vaænost postavljanja nadzornih πirokokutnih kamera u uæem 
dijelu grada, zajedniËki rad na prevenciji kroz prezentacije 
zlouporabe droga, duhanskih preraevina, alkohola, uporaba 
kaciga i sjedalica, obilazak novËarskih ustanova, uËenje djece 
predπkolske dobi prometnoj kulturi i ponaπanju u prometu, 
zajedniËki rad na prevenciji. 

Od vaænijih pokrenutih projekata u gradovima  dosad je 
ostvareno i izgraeno sljedeÊe:

U Virovitici: skateboard platforma s noÊnom rasvjetom, 
karting staza, obnovljena koπarkaπka i malonogometna 
igraliπta, ureena djeËja igraliπta za djecu predπkolske dobi, 
aktivirani su sadræaji i πportska natjecanja na gradskom bazenu 
tijekom poslijepodnevnih i veËernjih sati u dane vikenda 
(koncerti, sportske igre na vodi, πkola plivanja za predπkolski 
i πkolski uzrast, plivaËka natjecanja svih uzrasta sa podruËja 
grada i æupanije).

U Orahovici: prometno ogledalo na trgu Sv. Florijana, 
pjeπaËki prijelaz u ulici B. jelaËiÊa kod trgovine „Abazia“, 
osvjetljenje πkolskog igraliπta u sklopu Osnovne i srednje 
πkole, smanjenje trajanja radnog vremena ugost. objekata 
za vrijeme trajanja πkole, edukacijski program u vezi droga u 
πkolama i sl.

U Slatini: izmjeπtanje postojeÊeg semafora na raskriæju 
Ul. B. RadiÊa i Ulice lipa, bliæe pjeπaËkoj stazi radi sigurnijeg 
prelaska ceste, ureenje zemljiπta i obnova djeËjeg igraliπta 
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u ul. Kreminac za djecu predπkolskog uzrasta, postavljanje 
semafora za pjeπake na dræavnoj cesti D2 u blizini trgovaËkog 
centra „Lidl“.

Predloæene inicijative i aktivnosti u Æupaniji

Tijekom 2008. i 2009. godine osnovana VijeÊa za 
prevenciju na podruËju Policijske uprave virovitiËko-podravske 
evidentirala su sljedeÊe aktivnosti i inicijative na prevenciji u 
lokalnoj zajednici:

Na adekvatnim lokacijama postaviti, osim postojeÊih, joπ 4 
nadzorne kamere u Gradu Virovitica; razmotriti moguÊnost da 
se u gradu Virovitica postojeÊe nadzorne kamere po potrebi 
zamijene sa πirokokutnim kamerama; putem medija poslati 
jasnu poruku javnosti da Êe grad Virovitica traæiti odgovornost 
za poËinitelje kaznenih djela oπteÊenja gradske imovine; jedna 
od inicijativa je i da se roditelji upozore na ponaπanje njihove 
djece u svezi uniπtenja i devastacije djeËjih igraliπta; od osnovnih 
i srednjih πkola traæit Êe se da kroz svoje programe educiraju 
uËenike o poæeljnom ponaπanju nakon πkole; pokretanje akcije 
„vikend“ u organizaciji grada Virovitice, a u suradnji sa policijom, 
tijekom kojeg je zabiljeæen najveÊi broj devijantnog ponaπanja 
i oπteÊenja gradske imovine, kako bi se dodatno pridonijelo 
povoljnom stanju sigurnosti; grad Virovitica Êe inicirati radne 
sastanke sa vlasnicima ugostiteljskih objekata i upoznati ih sa 
postupanjem kod krπenja odredbi Zakona o prekrπajima protiv 
javnog reda i mira, zlouporabe opojnih droga, a po potrebi Êe 
se zatraæiti angaæman dræavnog inspektorata, poglavito kod 
krπenja odredbi o prodaji i prometu alkoholnih piÊa maloljetnim 
i alkoholiziranim osobama, te prodaju duhanskih proizvoda; 
upoznavanje Ëlanova VijeÊa sa njihovom ulogom i ciljevima 
rada VijeÊa za prevenciju; odræavanje javne tribine „Navijanje 
a ne razbijanje“, u gradu Orahovica koji se odnosi na mlade i 
na osobe koje prisustvuju odreenim sportskim aktivnostima 

te navijaËkim skupinama; odræavanje tribine u πkolama „Nasilje 
meu mladima“; odræavanje prezentacije u svezi zlouporabe 
alkohola i opojnih droga; na prostoru oko osnovnih i srednjih 
πkola poveÊati nazoËnost policijskih ophodnji, s obzirom da je 
oko istih zamijeÊeno okupljanje mladih i uniπtavanje imovine 
πkola; predloæena je inicijativa da se u mjestu »aÊinci osiguraju 
prostorije za okupljanje mladih i djece u cilju zadovoljavanja 
njihovih potreba za interesantnim  aktivnostima i sadræajima 
u slobodno vrijeme; prijedlog da se VijeÊa po potrebi proπire 
sa djelatnicima Centra za socijalnu skrb i kontakt-policajcem, 
te drugim institucijama; obiljeæavanje pjeπaËkog prijelaza u 
ulici Vinogradska u mjestu »aËinci, πto bi dodatno pridonijelo 
sigurnosti djece i drugih uËesnika u prometu; prilikom 
odræavanja roditeljskih sastanaka 7. i 8. razreda osnovnih πkola 
na podruËju cijele PU, upoznati roditelje sa provedbom projekta 
„Roditelji i djeca“ u svezi Ël. 95 Obiteljskog zakona, jer jedino 
na taj naËin roditelji mogu biti upoznati sa odredbama istoga; 
provoenje projekta u vezi pirotehniËkih sredstava povodom 
akcije „Mir i dobro“ 2009/2010; upoznavanje sa stanjem 
sigurnosti na podruËju gradova, opÊina tijekom 2010. godine; 
provedba prezentacije u osnovnim πkolama uËenicima 7. i 8. 
razreda, te srednjim πkolama - „Alkohol meu mladima“.

Vaæno je takoer napomenuti da je i na podruËju svih 
13 opÊina (PitomaËa, Suhopolje, LukaË, ©piπiÊ Bukovica, 
Gradina, Sopje, »aavica, Nova Bukovica, Mikleuπ, VoÊin, 
Crnac, Zdenci i »aËinci) u Æupaniji virovitiËko-podravskoj, na 
inicijativu „VijeÊa za prevenciju“ uz suradnju i PU, pokrenuto i 
realizirano cijeli niz projekata na sveopÊe zadovoljstvo graana, 
poglavito mlae æivotne dobi.

Realizirani projekti na podruËju Æupanije virovitiËko-
podravskoj nisu sluËajnost, to je plod velikog broja odræanih 
sastanaka „VijeÊa za prevenciju“, kojih je dosad u gradovima 
i opÊinama odræano ukupno 30.m

Josip ©TAJDOHAR

U Gradskoj vijeÊnici Grada GospiÊa, 29. listopada (u 
Ëetvrtak), odræana je redovna sjednica VijeÊa za prevenciju 
Grada GospiÊa, na kojoj je u nazoËnosti dosadaπnjeg 
predsjednika VijeÊa, gradonaËelnika Grada GospiÊa Milana 
KoliÊa, zamjenika predsjednika VijeÊa Stjepana SabljiÊa, te 
drugih stalnih Ëlanova izabran novi predsjednik VijeÊa za 

prevenciju Grada GospiÊa Ivan Biljan - zamjenik gradonaËelnika 
Grada GospiÊa. 

Na sjednici VijeÊa razmotren je prijedlog Odluke o javnom 
redu i miru, kojom se utvruju radnje, postupci i ponaπanje koje 
predstavljaju prekrπaje protiv javnog reda i mira, a koje nisu 
propisane Zakonom o prekrπajima protiv javnog reda i mira. 
Ista Odluka imala bi preventivni znaËaj usmjeren prvenstveno 
na zaπtitu graana i imovine. Prijedlog Odluke je prihvaÊen 
uz preporuku gradonaËelniku Grada GospiÊa da se isti uputi 
Gradskom vijeÊu na usvajanje.  

RazmatrajuÊi daljnji rad VijeÊa za prevenciju prihvaÊena 
je inicijativa da VijeÊe u iduÊem razdoblju planira i organizira 
okrugli stol na temu alkohola i nasilja u obitelji. 

Na sjednici VijeÊa naËelnik Policijske postaje GospiÊ, 
(ujedno i zamjenik predsjednika VijeÊa) Stjepan SabljiÊ, 
upoznao je Ëlanove VijeÊa sa stanjem sigurnosti na podruËju 
Grada GospiÊa za proteklih devet mjeseci 2009. godine, 
ocijenivπi ga zadovoljavajuÊim.m  

Kristina MAODU©

Odræana sjednica VijeÊa za prevenciju Grada GospiÊa

Stanje sigurnosti - zadovoljavajuÊe
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Svrha je postupanja zaπtititi djecu i 
maloljetnike od nepovoljnih utjecaja i 
zlouporaba πtetnih za njihov odgoj i razvoj

U Æupanijskoj vijeÊnici u Vinkovcima u petak, 6. studenoga 
ove godine s poËetkom u 11 sati odræana je javna tribina “23 
sata! Joπ si vani?!” Tribina je odræana u organizaciji Obiteljskog 
centra Vukovarsko-srijemske æupanije u okviru Programa 
aktivnosti za prevenciju nasilja meu mladima za 2009. godinu, 
koji je donijela Vlada Republike Hrvatske. Organizacijom 
tribine æeli se aktualizirati, obratiti pozornost javnosti i struËnih 
djelatnika na taj problem te osvijestiti i upoznati roditelje i djecu 
s duænostima i odgovornostima u svezi Ëlanka 95. Obiteljskog 
zakona. Tribina je namijenjena struËnim djelatnicima osnovnih 
πkola, roditeljima i njihovoj djeci - uËenicima osmih razreda.

Aktivno sudjelovanje u radu tribine imali su i policijski 
sluæbenici ove Policijske uprave, odnosno, voditelj Odsjeka 
za javni red Ivo IvkiÊ, a odnosilo se na predavanje na temu 
policijskog djelovanja prema Ëlanku 95. Obiteljskog zakona, 
prikaz praktiËnog rada policije prikazivanjem kratkog filma na 
temu noÊnih izlazaka maloljetnih osoba, kao i posljedicama 
po djecu i roditelje koje proizlaze iz takvih izlazaka. Na kraju 
obraÊanja policijski sluæbenici su nazoËnima iznijeli nekoliko 
prijedloga i savjeta te statistiËke pokazatelje za proπlu i devet 
mjeseci ove godine.

Neuvaæavanje odluke roditelja izraz je 
poremeÊaja u ponaπanju

Na tribini je, izmeu ostalog, reËeno kako je svrha primjene 
zakonskog propisa u pruæanju pomoÊi i potpori roditeljima u 
njihovim nastojanjima za uspjeπnim odgojem i pravilnim razvojem 
njihove djece. Takoer, pojaπnjeno je kako se postupanje prema 

maloljetnim osobama u primjeni odredbe mora obavljati obazrivo 
(taktiËno, uljudno, pedagoπki i komunikoloπki oblikovano), tako 
da sukladno njihovoj duπevnoj razvijenosti i osobnim svojstvima, 
poduzimanje mjera i radnji  ne πteti razvoju njihove liËnosti.

Isto tako, prilikom primjene odredbe potrebno je imati u vidu 
je li dijete zateËeno u vrijeme zabrane njegovih noÊnih izlazaka 
zato πto iskazuje neposluπnost i neuvaæavanje odluka svojih 
roditelja, πto je rezultat poremeÊaja u njegovom ponaπanju. 
Takav je sluËaj znaËajno utvrditi stoga πto nadleæni Centar za 
socijalnu skrb moæe takvo dijete uputiti na smjeπtaj u ustanovu 
socijalne skrbi. To je jedina mjera koja se izriËe protiv djeteta, a 
ne protiv roditelja (skrbnika).

Svrha je postupanja zaπtititi djecu i maloljetnike od nepovoljnih 
utjecaja i zlouporaba πtetnih za njihov odgoj i razvoj, a pri tome 
osobito od uæivanja alkohola, opojnih droga, skitnji, πtetnih 
utjecaja asocijalnih osoba, kao i drugih Ëinitelja i pokretaËkih 
mehanizama koji pogoduju razvoju njihovog delikventnog 
ponaπanja.

Na kraju je zakljuËeno kako je ovakvim dogaajima potrebno 
pristupiti odgovorno, pravodobno i s potrebnim senzibilitetom, 
buduÊi da njihove posljedice mogu ugroziti opstojnost obitelji 
ili trajno naruπiti odnose u obitelji, kao temeljnoj pori na kojoj 
poËiva naπe druπtvo.

Osim predstavnika naπe Policijske uprave, u radu tribine 
sudjelovali su predstavnici Regionalnog ureda pravobraniteljice 
iz Osijeka, Centra za socijalnu skrb Vinkovci te Obiteljskog centra 
Vukovarsko-srijemske æupanije, koji su svako iz svog podruËja 
pojasnili kazneni i prekrπajni postupak prema maloljetnicima te 
propisane sankcije.

Nakon predavanja roditeljima, djeci i struËnim djelatnicima 
u πkolama omoguÊeno je da postavljaju pitanja uz reËenu 
tematiku.m

Krunoslav ÆGELA

PU vukovarsko-srijemska

Javna tribina: “23 sata! Joπ si vani?!”
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DinamiËno partnerstvo policije i medija 
preduvjet je kvalitetne suradnje policije i 
graana

NaËelnik Policijske uprave karlovaËke Josip ∆eliÊ uputio je poziv 
svim medijskim kuÊama s kojima Policijska uprava karlovaËka 
ostvaruje skoro svakodnevne kontakte da se s njim sastanu 
14. listopada ove godine kako bi promicali daljnju suradnju 
kroz dinamiËno partnerstvo policije i medija koji su preduvjet za 
kvalitetnu suradnju policije i graana na sprjeËavanju i otkrivanju 
kaænjivih djela i ostalih dogaaja koji ugroæavaju sigurnost. 

Od petnaest pozvanih medijskih kuÊa odazvali su se 
predstavnici: Novog lista, VeËernjeg lista, KarlovaËkog tjednika, 
Hine, Radio Karlovca i Radija 047, dok se predstavnici Jutarnjeg 
lista, Radio Slunja, HTV-e, Radio Ogulina i Radio Mreænice nisu 
odazvali. 

Na sastanku je izvrπena 
analiza dosadaπnje suradnje 
i  iznijeti su obostrani prijedlozi 
kako poboljπati veÊ postojeÊu 
s u r a d n j u  u z  o b o s t r a n o 
razumijevanje ograniËenja u 
davanju informacija i potrebe 
za toËnim i pravovremenim 
informiranjem javnosti.

Uz naËelnika Policijske upra-
ve karlovaËke Josipa ∆eliÊa, na sastanku su bili prisutni zamjenik 
naËelnika Policijske uprave karlovaËke, Nenad KranjËec, 
glasnogovornica Policijske uprave karlovaËke, Tamara GrËiÊ i 
bivπa glasnogovornica Policijske uprave  karlovaËke Tanja PetriÊ 
koja im je zahvalila na dosadaπnjoj suradnji. 

Osvrt na dosadaπnju suradnju 

Predstavnike medija, koji su se odazvali naπem pozivu, zamolili 
smo da nam daju svoj osvrt na naπ naËin promicanja suradnje i 
partnerskih odnosa na πto smo dobili sljedeÊe odgovore: 

Æeljko MiliËeviÊ, urednik VeËernjeg lista, dopisniπtvo 
Karlovac:

Sastanak predstavnika Poli-
cijske uprave s urednicima i 
novinarima karlovaËkih medija, 
odræan 14. listopada 2009. g. 
u prostorijama LovaËkog roga 
– Pojatno u Karlovcu dogodio 
se u pravome trenutku. VeÊ dugo nismo imali takvu prigodu, a 
„poklopio“ se s nekim kadrovskim i organizacijskim promjenama 
s obje strane. Internet i napredna telefonija uËinili su da 
komuniciramo gotovo svakodnevno, pa i nekoliko puta, ovisno 
o zbivanjima, a, ustvari, tako rijetko se susreÊemo, viamo i 
razgovaramo. Vrijeme provedeno u opuπtenosti i neobvezujuÊoj 
atmosferi pokazalo je koliko je i dosadaπnja suradnja bila dobra 
- o poslu se tako malo razgovaralo. Da ima veÊih problema 
novinari bi zasigurno i tu priliku iskoristili za njihovo rjeπavanje. 

Kristina GlodiÊ i Majda PetruniÊ, novinarke Radija 047:
Prema naπem miπljenju Policijska uprava karlovaËka u 

posljednjih je nekoliko godina veÊ napravila veliki korak naprijed 
u poboljπanju odnosa s medijima. 
Svakodnevnim objavljivanjem 
vijesti na Web stranicama policije, 
uvelike nam je olakπano praÊenje 
dogaaja i  tema iz  vaπeg 
sektora, a joπ kvalitetniji naËin 
rada postignut je slanjem SMS 
poruka novinarima, Ëime nam je 
omoguÊena pravodobna reakcija 
i bræe objavljivanje informacije. 

Premda smo se s predstav-
nicima policije dosad imali prilike druæiti iskljuËivo u formalnim 
situacijama, poput intervjua ili konferencije za novinare, 
povremena manje formalna druæenja, poput nedavno odræanog 
sastanka, smatramo dobrom idejom. Naime, mislimo da 
razmjena iskustava, odnosno, ukazivanje na eventualne 
probleme ili poteπkoÊe u naπoj meusobnoj suradnji, mogu 
rezultirati samo daljnjim unapreenjem te suradnje. 

Neformalniji pristup novinarima dokaz je da preobrazba 
policije u moderniju, prema graanima otvoreniju instituciju, nije 
samo deklarativna, veÊ da policija uistinu radi na realizaciji toga 
cilja. Policija, baπ kao i mediji, ima ulogu servisa graana, πto 
znaËi da, usprkos svim razlikama naπih radnih mjesta, i jedni 

i drugi radimo sa zajedniËkim 
motivom; dobrobiti javnosti.

©to suradnja policije i medija 
bude bolja (za πto Êe Vama kao 
glasnogovornici ponekad biti 
potrebna maksimalna koliËina 
tolerancije, a nama kao novinarima 

maksimalna koliËina odgovornosti i etiËnosti), bit Êe i bolji i naπi 
zajedniËki rezultati, a otvaranje policije prema novinarima vidimo 
kao dokaz da policija takoer razmiπlja u sliËnom smjeru. 

Veseli nas πto ste samoinicijativno pokazali æelju da saznate 
koliko su mediji zadovoljni suradnjom s policijom jer to, nadamo 
se, podrazumijeva da Êete i dalje biti otvoreni za naπe eventualne 
prijedloge u cilju postizanja joπ kvalitetnije suradnje.m

Tamara GR»I∆ 
Snimio  Davor VUKOVI∆

PU karlovaËka

Suradnja policije i medija

PU karlovaËka u posljednjih je nekoliko godina veÊ 
napravila veliki korak naprijed u poboljπanju odnosa s 
medijima. Svakodnevnim objavljivanjem vijesti na web 

stranicama policije uvelike nam je olakπano praÊenje 
dogaaja i tema iz sektora policije, a joπ kvalitetniji 

naËin rada postignut je slanjem SMS poruka novinarima, 
Ëime nam je omoguÊena pravodobna reakcija i bræe 

objavljivanje informacije. 

Neformalniji pristup novinarima dokaz je da preobrazba 
policije u moderniju, prema graanima otvoreniju 

instituciju, nije samo deklarativna, veÊ da policija uistinu 
radi na realizaciji toga cilja.
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Cilj akcije Mi smo tu meu 
vama bio je upozoriti vozaËe 
na prisutnost slijepih 
osoba u prometu, osigurati 
pjeπaËku komunikaciju 
slijepih i slabovidnih osoba 
na raskriæjima koja nemaju 
zvuËnu signalizaciju…

U suradnji s Postajom prometne 
policije Sisak Udruga slijepih grada 
Siska i dijela SisaËko-moslavaËke 
æupanije u povodu 15. l istopada, 
Meunarodnog dana bijelog πtapa, 
organizirala je akciju pod nazivom: Mi 
smo tu meu vama. 

Akcija je sufinancirana sredstvima 
Ministarstva zdravstva i socijalne skrbi, 
a cilj joj je upozoriti vozaËe na prisut-
nost slijepih osoba u prometu, osigu-
rati pjeπaËku komunikaciju slijepih i 
slabovidnih osoba na raskriæjima koja 
nemaju zvuËnu signalizaciju, integri-
rati slijepe osobe u njihovu okolinu, 
ojaËati njihovo samopouzdanje te ih 
zainteresirati da se viπe ukljuËe u rad 
svojih udruga. Ipak, moæda je najvaænije 
od svega navedenog da se ovakvim 
akcijama naπa javnost senzibilizira 
o postojanju slijepih osoba u naπem 
druπtvu te da se πto viπe eliminira 
njihova diskriminacija.

Tako su 15. listopada u dvosatnoj 
akciji sisaËki prometni policajci na dva 
raskriæja u Sisku pomagali slijepim i 
slabovidnim osobama prelaziti kolnik 
preko obiljeæenih pjeπaËkih prijelaza. 

Johnson, tadaπnji predsjednik SAD-a, taj 
dan proglasio Danom bijelog πtapa. Bijeli 
je πtap prometni zaπtitni znak slijepih u 
sve guπÊem prometu, ali i pomagalo 
koje slijepima omoguÊava samostalno 
kretanje na poznatom terenu. 

I Republika Hrvatska je 1996. godine 
proglasila 15. listopada Danom bijelog 
πtapa te se time prikljuËila mnogobrojnim 
zemljama u kojima je Meunarodni dan 
bijelog πtapa prerastao u Meunarodni 
dan slijepih kojom se prilikom najπira jav-
nost upoznaje s problematikom slijepih 
osoba. 

Predsjednica Udruge slijepih Grada 
Siska i dijela SisaËko-moslavaËke æu-
panije, ga. Anka TurajliÊ, ovom je pri-
likom istaknula kako je bijeli πtap pro-
duæena ruka slijepe osobe i sve ostalo 
πto je izvan dosega toga πtapa velika je 
nepoznanica, ali i opasnost za osobu 
koja ne vidi. SljepoÊa je uvijek bila i 
biti Êe najteæa invalidnost te je stoga 
neophodno konstantno pratiti specifiËne 
potrebe i probleme slijepih osoba. 

Na kraju vrlo uspjeπno provedene 
akcije Ëlanovi Udruge srdaËno su zahva-
lili djelatnicima policije na suradnji i 
pomoÊi, a policajci su im iskazali svoju 
spremnost za sudjelovanje i u buduÊim 
ovakvim akcijama te za bilo kakvu drugu 
pomoÊ u prometu.m 

Iva HRANITELJ
Foto: VeËernji list

Meunarodni dan bijelog πtapa

Sisak: prometni policajci pomagali 
slijepim i slabovidnim osobama

Meunarodni dan bijelog 
πtapa obiljeæava se svake 

godine 15. listopada joπ od 
1964. godine kada je Lyndon 
Johnson, tadaπnji predsjednik 

SAD-a, taj dan proglasio 
Danom bijelog πtapa, odnosno 
Meunarodnim danom slijepih

Tom su prigodom vozaËima koji su sa 
svojim vozilima propisno stali i propuπtali 
pjeπake policajci i Ëlanovi Udruge da-
rovali prigodan promidæbeni materijal 
poput privjesaka, penkala i sl., dok je 
onim vozaËima koji su se nepropisno 
ponaπali u prometu uruËen edukacijski 
letak u kojemu su, izmeu ostalog, 
navedene zakonske odredbe kojih su 
se vozaËi duæni pridræavati, a koje se 
odnose upravo na slijepe i slabovidne 
osobe u prometu.  

Meunarodni dan bijelog πtapa 
obiljeæava se svake godine 15. listopada 
joπ od 1964. godine kada je Lyndon 
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Policija u kinu
UËenicima osnovnih πkola, 
koji organizirano dolaze na 
projekcije filmova u osjeËka 
kina, policijski sluæbenici 
Postaje prometne policije 
Osijek odræavaju kratka 
edukativna predavanja, u 
trajanju od 15-tak minuta, 
prilagoena uzrastu djece na 
temu njihovog sudjelovanja 
u cestovnom prometu. 
Osmiπljena su dva tipa 
predavanja za dva oËekivana 
uzrasta djece, uËenika od 
I. - IV. i od V. - VIII. razreda 
osnovne πkole jer u tom 
uzrastu djeca i dolaze na 
projekcije filmova. 

Kako se tijekom rujna u sklopu akcije 
Djeca, prijatelji u prometu, obraÊamo 
poukom o prometu uËenicima I. raz-
reda osnovnih πkola, tako se ostalim 
uzrastima djece æeljelo obratiti u sklopu 
ovog projekta pod nazivom Pomozimo 

Djeca -  prijatelji u prometu 

Ogulin: uspjeπna 
suradnja policije i 

Crvenog kriæa  
Policija i Crveni kriæ grada 
Ogulina odræali edukativne 
radionice roditeljima, 
uËiteljima i uËenicima prvih 
razreda

U sklopu akcije „Djeca prijatelji u 
prometu“ policijski sluæbenici Policijske 
uprave karlovaËke, Policijske postaje 
Ogulin, i Crveni kriæ grada Ogulina 
zajedniËkom su suradnjom 22. rujna 
ove godine u Osnovnoj πkoli „Ivane 
BrliÊ MaæuraniÊ“ te 2. listopada ove 
godine u 1. Osnovnoj πkoli „Ogulin“ 
odræali edukativne radionice roditeljima, 
uËiteljima i uËenicima prvih razreda. Tema 
policijskih predavanja bila je upoznavanje 
s prometnom kulturom, prometnim 
znakovima i obvezama pjeπaka u prometu 
dok su volonteri Crvenog kriæa odræali 

djeci u snalaæenju u prometu. Zapravo 
se radi o nastavku akcije Djeca, prijatelji 
u prometu samo u prostoru razliËitom 
od πkole, koji je pogodan za odræavanje 
ovakvih  aktivnosti tj. predavanja. 

Prva edukacija uËenika od V. - VIII. 
razreda iz O© “Lug” iz mjesta Lug, 
odræana je dana 30. rujna u 12.45 sati u 
kinu Urania, a koju su pratili i predstavnici 
medija. Napominjemo da je oko 8.000 
uËenika osnovnih πkola organizirano 
posjetilo osjeËka kina tijekom πkolske 
godine 2008./2009. kroz njihov program 
Back to School.  

Kinematografi Osijek (kino Europa i 
kino Urania) projekt su ocijenili korisnim i 
spremno su se odazvali zahtjevu policije 

za suradnjom s punom potporom. U 
okviru ove edukacije, policija Êe u kinima 
“pomagati i mladima u snalaæenju u 
prometu” putem tzv. πok filmova o 
prometu, koji Êe se emitirati na LCD 
ekranima, a koji Êe uskoro biti postavljeni 
u predvorjima kina Europa i Urania. ©ok 
filmovi emitirat Êe se samo tijekom kasnih 
veËernjih projekcija kada su posjetitelji 
kina mlade punoljetne osobe.      

Sa Kinematografima Osijek dogo-
vorene su edukacije o prometu za ovu 
πkolsku godinu, pa PPRP Osijek predlaæe 
da se suradnja nastavi i sljedeÊe πkolske 
godine, ali na drugu temu sa ciljem 
suzbijanja delinkvencije meu uËenicima 
osnovnih πkola.m      Edita ROTERBAUER

kratku πkolsku radionicu vezanu za 
poznavanje prometnih propisa, pruæanja 
prve pomoÊi unesreÊenima u sluËaju 
prometne nesreÊe i sl. Sudionicima 
radionica policijski sluæbenici su podijelili 
promidæbeni materijal te ih ujedno pozvali 
u posjet Policijskoj postaji Ogulin, u svrhu 
πto boljeg predoËavanja rada i naËina 
postupanja policijskih sluæbenika u 
njihovim svakodnevnim zadaÊama. 

Oduπevljeni pozivom uËenici i uËitelji 
obiju πkola poËetkom listopada ove 
godine posjetili su prostorije Policijske 
postaje Ogulin, gdje su veselo doËekani 
od strane djelatnika prometne policije 

i gdje im je predoËen naËin njihovog 
svakodnevnog rada. Policijski sluæbenici 
predstavili su se prije svega kao osobe 
koje u svom svakodnevnom radu prven-
stveno vode brigu o djeËjoj sigurnosti, 
odnosno, kako da djeca πto sigurnije 
prijeu put od kuÊe do πkole.

Nakon kraÊeg druæenja u prostorijama 
policije, djeca i uËitelji su pod budnim 
okom prometnih policajaca odvedeni u 
πetnju po Ogulinu. PraktiËnom eduka-
cijom pokazali su im najsigurniji naËin 
prelaska ceste na pjeπaËkom prijelazu 
sa i bez semafora. m Tamara GR»I∆

Snimila Æeljka ZATEZALO 
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Uz godiπnju nagradu MUP-a,
VitasoviÊ, Catela i Dokuπ 
dobili su priznanje za 
spaπavanje Slovenaca na 
moru i od HTZ-a

Zapovjednik sluæbenog plovila P516 
pomorske policije PU istarske Damir 
VitasoviÊ i Ëlanovi posade tog broda: 
upravitelj stroja Dean Catela i mornar Alen 
Dokuπ, dobili su nagradu HTZ-a (Hrvatske 
turistiËke zajednice) u kategoriji “policajac”, 
koja im je uruËena na Danima hrvatskog 
turizma krajem listopada u Bolu na BraËu. 
Nagraeni su u sklopu ekoloπko-edukativne 
akcije Volim Hrvatsku, a  priznanja im 
je uruËio ministar turizma Damir Bajs. 
VitasoviÊ, Catela i Dokuπ dobili su priznanje 
zbog ovogodiπnjih akcija spaπavanja na 
moru, posebno za spaπavanje trojice 

Policijski sluæbenici Postaje prometne 
policije Varaædin, prvi u Republici Hrvat-
skoj dobili su na koriπtenje beæiËni pri-
stup Informacijskom sustavu MUP-a 
RH za potrebe obavljanja oËevida pro-
metnih nesreÊa.

Naime, radi se o telekomunikacijskoj 
kartici jednog od mobilnih operatera koja 
omoguÊava policijskim sluæbenicima da 
na terenu, prilikom obavljanja kontrole 
prometa, oËevida prometnih nesreÊa ili 
drugih policijskih zadaÊa, mogu izvrπiti 
neposredni uvid u Evidencije vozaËa i 
vozila odnosno u druge evidencije u 
Informacijskom sustavu MUP-a.

NajveÊa je prednost rada ovakvim 
sustavom skraÊivanje vremena Ëekanja za 

Pulski policajci nagraeni u akciji HTZ-a

slovenskih dræavljana u srpnju ove 
godine, kojima se prevrnula jedrilica blizu 
medulinskog otoËiÊa Fenera.

Takoer, uruËena im je i godiπnja 
nagrada MUP-a za iznimnu hrabrost, 
poærtvovnost prilikom traganja i spa-
πavanja troje putnika s prevrnute jedri-
lice u iznimno loπim uvjetima na moru  
18./19. srpnja. Detalji akcije o  traganju 
i spaπavanju objavljeni su u 33. broju 
glasila Mir ugled i povjerenje, str.59.

Na sveËanoj dodjeli prisustvovala je i 
premijerka Jadranka Kosor.

Tim povodom zapitali smo dobitnike 
nagrada kako se osjeÊaju i πto im 
ta priznanja znaËe. Evo πto su nam 
odgovorili:

DEAN CATELA: - Ponosan sam na 
dobivene nagrade od strane MUP-a i 
Ministarstva turizma kao i moja obitelj.

DAMIR VITASOVI∆: - Drago mi je da 
sam mogao pomoÊi tim ljudima i πto 
smo ponovno sjedinili te dvije obitelji. 
Ponosan sam na dobivenu nagradu 
u svoje ime, u ime svoje obitelji kao i 
u ime Policijske uprave u kojoj radim. 
Isplovili smo i opet bismo isplovili za 
takve namjene.

ALEN DOKU©: - Sretan sam zbog 
svih nagrada, priznanja i Ëestitaka koje 
sam primio do sada. Mislim da Êe mi to 
pomoÊi u mojem daljnjem radu u MUP-u. 
Za moju æenu i obitelj je to znaËilo puno, 
jako su sretni zbog mene. Sve te nagrade 
i Ëestitke nisam ni oËekivao tako da su 
me jako razveselile, kao i moje bliænje. 
Iskreno se nadam da Êe biti sliËnih takvih 
spaπavanja, jer lijep je osjeÊaj pomoÊi 
drugima.m

Nataπa ROGI∆m

provjeru koja se do sada obavljala putem 
Operativno-komunikacijskog centra, zatim 
neposredan uvid i jednostavnije koriπtenje 
svih potrebitih podataka za bræe rjeπavanje 

prometnih nesreÊa, πto ujedno doprinosi 
i veÊoj mobilnosti policijskih sluæbenika 
ekipe za oËevid.m

Marina KOLARI∆

BeæiËni pristup Informacijskom sustavu MUP-a
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Prema nekim istraæivanjima, 
posao policajca je nakon 
kontrolora zraËnih letova i 
pilota najstresnija profesija

U Interventnoj jedinici policije u Sisku, 
24. rujna odræano je predavanje na 
temu „Stres u svakodnevnom æivotu“, 
koje je bilo namijenjeno djelatnicama 
Policijske uprave sisaËko-moslavaËke. 
Ovo edukacijsko predavanje koje je 
odræala mr. sc. Daπa Poredoπ Lavor, bilo 
je svojevrstan poklon Zajednice æena 
Katarina Zrinski u akciji „Zahvalimo onima 
koji nam pomaæu svakodnevno“.

Interes djelatnica bio je neoËekivano 
velik, tako da je uËionica u kojoj se 
predavanje odræavalo bila popunjena do 
posljednjeg mjesta, a samo predavanje 
s dodatnom diskusijom potrajalo je 
oko dva sata. Magistra Poredoπ Lavor 
na izuzetno zanimljiv i prihvatljiv naËin 
otvoreno je progovorila o temama o 
kojima u svakodnevnom æivotu i radu 
vrlo rijetko ili gotovo uopÊe ne govorimo, 
a koje su izuzetno vaæne glede naπeg 
kvalitetnog funkcioniranja, kako na poslu 
tako i kod kuÊe u naπim obiteljima. 

Uz to πto je stres i koji su izvori stre-
sa, na poËetku predavanja je reËeno 
kako stres moæe biti dobar ili loπ s 
obzirom vodi li reakcija na stres ka boljoj 
prilagodbi organizma ili u pogreπnu 
prilagodbu. Postoje mali ili svakodnevni 
stresovi, veliki æivotni stresovi (smrt bliske 
osobe, gubitak posla, razvod braka) te 
psihotraumatski æivotni stresovi (ratna 
iskustva, PTSP, teπka nasilja, teπke 
prometne nesreÊe i dr.).

Prema nekim istraæivanjima posao 
policajca je nakon kontrolora zraËnih 
letova i pilota najstresnija profesija, a 
upravo je posao policajca plodno tlo za 
razvoj tzv. posredne traume koja se javlja 
kod raznih profesionalaca pri izloæenosti 
tuim traumatskim iskustvima.

Magistra Poredoπ Lavor nadalje je 
navela kako izloæenost dugotrajnom i 
jakom stresu te preoptereÊenost poslom 
i privatnim obvezama moæe dovesti do 
umora i niza tjelesnih, emocionalnih i 
mentalnih poteπkoÊa, koje se oËituju 
u promjenama u odnosu prema poslu 
i okolini te znaËajnom padu radnog 
uËinka i kvalitete obavljenog posla, a 

poznate su pod nazivom sagorijevanje 
na poslu ili „Burnout“. 

Taj je sindrom jedan od najnepo-
voljnijih posljedica dugotrajne izloæenosti 
profesionalnom stresu te se oËituje kroz 
osjeÊaj tjelesne i emocionalne iscrp-
ljenosti, gubitak osjeÊaja osobne vrijed-
nosti, negativizam, cinizam, pesimizam, 
razdraæljivost, srdæbu, poveÊanu upotre-
bu alkohola, duhana, stimulirajuÊih 
sredstava i lijekova, izostajanje s posla, 
uËestalo obolijevanje, komunikacijske 
poteπkoÊe, gubitak seksualnog interesa 
i nastanak seksualnih problema te tje-
lesne simptome kao πto su glavobolja, 
bolovi u leima, poteπkoÊe disanja, 
spavanja, prehrane i sl. 

Sve viπe danaπnjih æena teæi uspjehu 
i karijeri te ih sve viπe javno iskazuju 
svoje ambicije. One zarauju viπe, ali 
ne isto kao muπkarci (æene zarauju 
za Ëetvrtinu manje od muπkaraca), sve 
viπe samostalno donose vaæne odluke 
u privatnom i poslovnom æivotu. 

Stres zbog posla i obiteljskih obaveza 
je prevelik tako da veliki broj zaposlenih 
æena nema vremena za sebe zbog 
obveza pa brza rjeπenja za prividno 
opuπtanje (ili bjegove) traæe u veÊim 
koliËinama cigareta, kave, alkoholnih 
piÊa, slatkiπa, kupovini, ali, πto je 
zabrinjavajuÊe, i u uporabi opojnih droga 
πto poveÊava moguÊnost od srËanog 
udara, a dugo konzumiranje moæe 
uniπtiti jetru i mentalno zdravlje.

Stresu na radnom mjestu svakodnevno 
je izloæeno 78 posto zaposlenih, a kao 
najËeπÊi izvor stresa navedene su 
nadreene osobe, prekovremeni rad 
i rokovi, ali i „uredski bijes“ postaje 
ozbiljan problem danaπnjih zaposlenih 
osoba. Æene ËeπÊe od muπkaraca 
smatraju da su pod stresom. 

Mobbing na radnom mjestu 

Mobbing se definira kao neprijateljska 
i neetiËka komunikacija koja je usmjerena 
na sistematiËan naËin od strane jednog 
ili viπe pojedinaca, uglavnom prema 
jednom pojedincu, koji je zbog tog 
zlostavljanja stavljen u poziciju u kojoj 
je bespomoÊan i u nemoguÊnosti da se 
obrani te je dræan u njoj pomoÊu stalnih 
maltretirajuÊih aktivnosti. 

Istraæivanja (Kompier, 1999., JokiÊ-
BegiÊ i sur,2003) pokazuju da se na 
spletkarenje, potkopavanje i poniæenje 
s ciljem eliminacije nepoæeljnog iz 
kolektiva troπi mnogo viπe energije nego 
na sam rad za koji se prima plaÊa. 

Istraæivanja portala www.posao.
hr pokazalo je kako je seksualno 
uznemiravanje problem s kojim se susreÊu 
mnogi zaposlenici na radnim mjestima, 
buduÊi da se viπe od polovice ispitanika, 
njih 56 posto, izjasnilo da je barem 
jednom na radnom mjestu bilo ærtvom 
seksualnog uznemiravanja. Osobe koje se 
susreÊu s takvim naËinom uznemiravanja 
na radnom mjestu najËeπÊe su izloæene: 
nepristojnim πalama i dobacivanju (30%), 
neæeljenim fiziËkim kontaktima (27%), 
neæeljenim seksualnim komentarima 
(22%), prijetnjama i ucjenama ukoliko 
ne pristanu na seksualni odnos (8%) te 
uznemirujuÊim telefonskim pozivima ili e-
mail porukama (2%). 

Muπkarci i æene podjednako su 
ærtve mobbinga, iako se Ëini da se 
zlostavljanje na poslu neπto ËeπÊe 
dogaa æenama. 

Prevencija  

U prevenciji i borbi protiv stresa 
vrlo je vaæno sustavno samoopaæanje 
jer nam ono daje niz smjernica o 

Stres u svakodnevnom æivotu
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Nakon zavrπenog teËaja za 
kontakt-policajce Zlatko 
Kucelj, policijski sluæbenik 
Policijske postaje Zlatar 
Bistrica, 13. listopada 
zapoËeo je s radom kao 
kontakt-policajac u Gradu 
Zlataru.

Uvoenje novog kontakt-policajca 
Zlatka Kucelja zapoËelo je njegovim 
predstavljanjem gradonaËelniku grada 
Zlatara dr.sc. Mirolsavu Kopjaru i njegovim 
suradnicima, kojem su prisustvovali 
naËelnik PP Zlatar Bistrica Æeljko Sug-
netiÊ, njegov pomoÊnik Mladen Fun-
dek i koordinator projekta “Policija 
u zajednici” PU krapinsko-zagorske 
Stjepan ©alamon. 

GradonaËelnik je zahvalio na razumi-
jevanju πto se napokon pronaπlo rjeπenje 
za uvoenje novog kontakt-policajca s 
obzirom na Ëinjenicu da je zbog bolovanja 
i odlaska u mirovinu prethodnog kontakt-
policajca grad Zlatar bio dvije godine 

bez njega. Pri tome je napomenuo kako 
Grad Zlatar ima potrebu za stalnom 
prisutnoπÊu policije u tom gradu i da Êe 
Grad Zlatar dati punu podrπku i pomoÊ 
u radu kontakt-policajca.

Koordinator projekta “Policija u za-
jednici” upoznao je gradonaËelnika s 
naËinom obavljanja poslova kontakt-
policajca, njegovim zadaÊama i ulozi 
pri Ëemu je posebno naglasio potrebnu 
obostranu suradnju graana i kontakt-
policajca ali i suradnju gradonaËelnika 
i njegovih suradnika, odnosno svih in-

Grad Zlatar dobio novog kontakt-policajca

stitucija na podruËju grada Zlatara s 
kontakt-policajcem.

Prisjetimo se, projekt “Policija u zaje-
dnici” na podruËju Krapinsko-zagorske 
æupanije funkcionira od travnja mjeseca 
2006. godine i do sada je kroz ovaj projekt 
postignuto puno uspjeha i pozitivnih rezul-
tata, a prije svega poduzeto je mnogo 
preventivnih akcija na jedan drugaËiji 
naËin u odnosu na koji je policija radila 
do implementacije ovog projekta na ovim 
prostorima.m 

Pripremio Stjepan ©ALAMON

daljnjem radu na sebi i ispravljanju 
pogreπnih ponaπanja. Pravodobno 
osvjeπtavanje i mijenjanje vlastitog 
ponaπanja tako smanjuje vjerojatnost 
da Êemo neku stresnu æivotnu situaciju 
joπ viπe pogorπati. 

Kretanje je najprirodnija i nejdjelotvor-
nija anti-stres aktivnost, potom pravilna 
prehrana, sluπanje glazbe Bacha, 
Mozarta, »ajkovskog (blagotvorno djeluje 
na osobe u stresu), vjeæbe istezanja, 
masaæe, humor i smijeh, ali i pozitivan 
stav prema æivotu te smijanje kojim 

oslobaamo napetosti te preveniramo 
agresiju i bijes. 

Upitane s kakvim se stresom susreÊu 
na svojim radnim mjestima, neke su mi 
kolegice odgovorile:

Marina KovaËiÊ - pomoÊnik voditelja 
smjene OKC-a u Policijskoj upravi 
- pritvorski nadzornik: Posao mi je 
izuzetno dinamiËan i stresan buduÊi 
da se sve dojave s podruËja cijele æu-
panije slijevaju k nama u OKC, a mi 
postupanje po njima moramo nadzirati 
i pravovremeno usmjeravati na druge 
policijske postaje te tijekom rada pratiti 
rjeπavanje tog, ali i svih drugih aktualnih 
dogaanja. 

Mira Horvat - tajnica naËelnika u 
Policijskoj postaji Sisak: Od jutra kada 
doem na radno mjesto telefoni poËinju 
zvoniti, a obaveze koje imam prema 
naËelniku i drugim kolegicama i kolegama 
traju do kraja radnog vremena tako da 
mi ponekad dan proe, a da praktiËki ne 
ustanem od radnog stola. Svjesna sam 
da moram biti smirena i sa svima strpljiva 
te im iziÊi ususret jer o tome ovisi i njihovo 
daljnje obavljanje posla, πto je ponekad 
izuzetno naporno i stresno. UËestali su i 

pozivi graana koje, unatoË velikoj guævi, 
ljubazno upuÊujem na prave sluæbe 
koje su nadleæne za rjeπavanje njihovih 
problema ili upita.

Sanja Kukor - voditeljica Odsjeka 
pravnih i kadrovskih poslova: OdliËno je 
πto se danas ovdje okupilo toliko mnogo 
kolegica i πto smo imale priliku posluπati 
ovo doista zanimljivo predavanje. Shvatile 
smo kako smo viπe-manje sve pod 
nekim stresom, ali viπe bih voljela Ëuti o 
tome kako da si pomognemo. 

Moje radno mjesto i posao velikim su 
dijelom povezani uz rad s ljudima unutar 
sustava te se susreÊem sa sluËajevima 
rjeπavanja njihovih statusnih pa tako i 
materijalnih pitanja. Kod nas se rjeπavaju 
i pitanja vezana za ostvarivanje statusa 
branitelja i prava koja iz toga proizlaze, 
πto je vrlo osjetljivo podruËje, a samim 
tim ponekad i stresno za odraditi.

RazliËita znanstvena istraæivanja 
pokazuju da su zaposlene æene sretnije 
i da im je vaæno da ne ostanu domaÊice 
koje Êe se samo brinuti o kuhanju, kuÊi 
i djeci, veÊ im je za sreÊu izuzetno bitan 
i dobar posao.m 

Pripremila Iva HRANITELJ

mr. sc. Daπa Poredoπ Lavor
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1. BoæiÊ - ostvarenje djela Duha Svetoga u povijesti
SlaveÊi blagdan BoæiÊa pokuπavamo uÊi u sadræaj obeÊanog u 

Starom zavjetu, iπËekivanog od naroda i ostvarenog u punini vremena. 
Bog je po stvaranju svijeta pokazao svoju ljubav jer je htio nekoga tko 
Êe s njime moÊi „razgovarati“, s njime uÊi u odnos. Vrhunac Boæjeg 
djelovanja je upravo taj odnos jer kao da u jeki kod stvaranja æene 
„Nije dobro da Ëovjek bude sam“ uoËavamo i razlog stvaranja svega 
stvorenog, kao i krunu stvorenja, stvaranje Ëovjeka. I u onom trenutku 
kada je Ëovjek odbacio Boæju susretljivost prema njemu, kada je odbacio 
komunikaciju s Bogom i sakrio se od njega jer je prihvatio krivi put 
samodostatnosti Ëovjekoljubac Bog obeÊava novi susret koji Êe se 
dogoditi u njegovu silasku Ëovjeku u utjelovljenju.

Marija je svjesna da Duh Boæji ne moæe uÊi u njezin æivot i ne moæe 
se ostvariti po sili ako mu se ona ne otvori. Njezin dijalog s anelom 
nije traæenje koje vrijea nego traæenje po kojem se Ëovjek pokazuje 
potreban istine do koje sam ne moæe doÊi, ali u isto vrijeme to je 
pokazatelj spremnosti prihvatiti rijeË koja po otvorenosti duha moæe 
Tijelom postati i nastaniti se meu nama (usp. Iv 1, 14). Tu je na djelu 
Duh Boæji koji silazi nad Ëovjeka i kome se po osobnom prihvaÊanju 
omoguÊuje djelovanje u Ëovjeku, mijenjanje Ëovjeka, poboæanstvenjenje 
Ëovjeka. Plod takvog odnosa bit Êe utjelovljenje, dolazak Druge 
boæanske osobe na zemlju. PoËetak otkrivanja Boæjeg æivota i djelovanja 
u njemu samome po kojem vjerom prihvaÊamo „boæansku dinamiku“ 
æivota Presvetog Trojstva.

2. Bog nam se po Isusu objavljuje kao jedan u trima 
osobama

Utjelovljenjem Sina Boæjega i Isusovim navijeπtanjem otkrivamo 
boæanski æivot u Bogu koji je veoma dinamiËan u samome sebi, ali i u 
odnosu prema Ëovjeku. U starozavjetnoj povijesti spasenja nasluÊujemo 
intenzivan æivot u Bogu koji se objavljuje Ëovjeku. To je zdruæeno poslanje 
OËeve RijeËi i Duha, koje je skriveno ali i djelatno (usp. KKC 702). Po 
Ivanu Krstitelju taj ciklus priprave zaokruæuje se jer u njemu Duh Sveti 
zavrπava „govoriti po prorocima“ „konaËno, u ove dane, progovori 
nama u Sinu“ (Heb 1, 1). Ivan Êe biti prvi svjedok istine o boæanskom 
æivotu Presvetog Trojstva jer njegovo svjedoËanstvo „na koga vidiπ 
da Duh silazi i ostaje na njemu, to je onaj koji krsti Duhom Svetim. I ja 
sam to vidio i svjedoËim: on je Sin Boæji“ (Iv 1, 33-34) uÊi Êe u temelje 
novozavjetnih tekstova o boæanskom æivotu Trojedinog Boga. Jasno je 
da mu ta istina dolazi od obeÊanja danog njegovom ocu Zahariji: „Duha 
Svetog bit Êe pun veÊ od majËine utrobe“ (Lk 1, 15). Samo navjeπtenje 
utjelovljenja Sina Boæjega govori nam otvoreno o toj stvarnosti. Duh Sveti 
je na djelu u utjelovljenju Sina Boæjeg jer on je Sin Sveviπnjega „njemu Êe 
Gospodin Bog dati prijestolje Davida, oca njegova...“, a to Êe se djelo 
dogoditi po djelovanju Duha Svetoga: „Duh Sveti siÊi Êe na te i sila Êe 
te Sveviπnjega osjeniti. Zato Êe to Ëedo i biti sveto, Sin Boæji“ (usp. Lk 
1, 32-35). Isus je svjestan svoga poslanja i svoje bitne povezanosti s 
Ocem. On navijeπta istinu o njemu da je pomazan Duhom Svetim. Kada 
govori o Euharistiji onda naglaπava svoje poslanje od Oca: „Radite, 
ali ne za hranu propadljivu, nego za hranu koja ostaje za æivot vjeËni: 
nju Êe vam dati Sin »ovjeËji jer njega Otac - Bog - opeËati”. Rekoπe 
mu dakle: “©to nam je Ëiniti da bismo radili djela Boæja?” Odgovori im 

Isus: “Djelo je Boæje da vjerujete u onoga kojega je on poslao” (Iv 6, 
27-29). On tu istinu o sebi iznosi i u razgovoru s Nikodemom koji teπko 
moæe razumjeti njegov govor jer je njegov naËin razmiπljanja joπ uvijek 
starozavjetni. U trenutcima kada Isusovo priznanje da je poslan od Oca 
i da sve Ëini u snazi Duha Svetoga znaËi i moguÊu osudu on Êe pred 
velikim sveÊenikom na njegov upit o njegovom boæanskom porijeklu 
sveËano izjaviti: „Ti kaza! ©toviπe, kaæem vam: Odsad Êete gledati Sina 
ËovjeËjega gdje sjedi zdesna Sile i dolazi na oblacima nebeskim“ (Mt 
26, 63-64). Ova Isusova svijest o sebi da je povezan s Ocem i da sve 
Ëini u snazi Duha Svetoga bit Êe najjaËi dokaz njegovim uËenicima da 
Êe se i na njima i po njemu ostvariti ista stvarnost. 

3. Duh Sveti u povijesti Crkve
Poslije Isusovog odlaska k Ocu apostoli zajedno s Marijom, 

majkom Isusovom, i braÊom njegovom te æenama vjerujuÊi u njegovo 
obeÊanje „bijahu jednoduπno postojani u molitvi“ (Dj 1, 13-14) oËekujuÊi 
ispunjenje rijeËi koju im je govorio. Dogaaj Pedesetice biti Êe i za njih, 
kao i za one koji su u Jeruzalemu æivjeli zajedno s njima, iznenaenje 
ali i poziv na ispunjenje obveze koju im je dao. Dogaaj koji se je zbio 
u toj maloj zajednici toliko je snaæan da Êe proizvesti uËinak koji Êe 
oznaËiti æivot Ëitave Crkve. Crkva u tom trenutku postaje svjesna onog 
dubokog u sebi πto je odjeljuje od svijeta u kojem æivi. Postaje svjesna 
karizmatiËnog dijela same sebe koji Êe je duboko povezivati ali u isto 
vrijeme i svoje druπtvene zbilje s kojom Êe ljudi morati raËunati. I uvijek 
u povijesti Crkve ona Êe biti oznaËena ovom dvostrukom stvarnoπÊu: 
nastupa u snazi Duha Svetoga te govori jezikom koji je ljudima koji 
æive izvan nje Ëesto nerazumljiv i stran, a u isto vrijeme æivi u ovom 
svijetu kao zajednica koja æeli biti prepoznatljiva po idealu za kojim 
Ëezne a Ëesto i sama ne ostvaruje. Ona je oznaËena upravo ovom 
dvostrukoπÊu i ne moæe je se razumjeti niti samo duhovno kao ni 
samo socioloπki jer upravo Duh Isusa Krista kojega je Otac poslao u 
svijet Ëini je posebnom i samo ljudski neshvaÊenom. To se dogodilo 
i apostolima na svetkovinu Duhova kada nastupaju u Kristovo ime. 
»udo razumijevanja razliËitih jezika ljudi nisu mogli razumjeti. Jedni Êe, 
ne dohvativπi u tom trenutku snagom vjere onu duhovsku dimenziju, 
govoriti o apostolskom pijanstvu, a drugi Êe postaviti pitanje „©to 
nam je Ëiniti braÊo?“. Od ovih drugih nastaje prva zajednica Isusovih 
sljedbenika ili, bolje reËeno, ljudi koji Êe se obratiti i svatko od njih bit 
Êe krπten u ime Isusa Krista da dobije oproπtenje grijeha i primi dar 
Duha Svetoga (usp. Dj 2, 1-41). Od te stvarnosti æivi prva krπÊanska 
zajednica (usp. Dj 2, 42-47), tu stvarnost Crkva predaje u nasljee 
sve do danaπnjega dana. I danas je Crkva svjesna tog jedinstva u 
dvostrukosti, svjesna je da je ljudi Ëesto ne razumiju jer je promatraju 
iskljuËivo kao socioloπku stvarnost, a ona je nositeljica Duha kojeg joj 
Otac πalje i danas po Sinu Isusu Kristu, koji je obeÊao prisutnost u Crkvi 
do kraja vremena. I svi sukobi kao i svi nesporazumi polaze odatle πto 
ljudi koji nemaju ovo iskustvo (pa makar bili i krπteni) ne razumiju rijeËi 
crkvenog uËiteljstva koje nosi sigurnost Istine koju joj je Krist zajamËio. 
Crkva je svjesna da Istina ne ovisi o broju sljedbenika i ne boji se ostati 
malo stado, ali ono πto Êe Ëuvati u svojoj biti je upravo svijest o svom 
boæanskom karakteru koji je svijetu Ëesto neshvatljiv. Bilo bi potrebno 
Ëesto u dijalogu sa svijetom znati izreÊi ovaj dvostruki karakter Crkve: 

BoæiÊna poruka vojnog ordinarija mons. Jurja Jezerinca

BoæiÊ - ostvarenje djela Boæjeg po Duhu Svetom
„Duh Sveti siÊi Êe na te i sila Êe te Sveviπnjega osjeniti. Zato Êe to Ëedo i biti sveto, Sin Boæji.“ 

(Lk 1, 26-38)
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karizmatiËni i socioloπki, a u isto vrijeme ljudi bi morali dozvoliti Crkvi 
da rekne istinu o sebi i uvaæavati tu istinu. 

4. Duh Sveti nam se daje u RijeËi i sakramentima
Crkva je kroz cijelu svoju povijest bila svjesna svoga poslanja po 

navijeπtanju RijeËi i po slavljenju sakramenata. RijeË koju je naslijedila 
od æidovske zajednice o djelovanju Boga meu ljudima do dolaska 
Krista ostvaruje se u svojoj punini po dolasku Isusa Krista na svijet i 
u njegovom djelu. Upravo zato ona ljubomorno Ëuva i starozavjetne i 
novozavjetne tekstove jer u njima vidi povijest spasenja koje i danas 
Ëovjeku ima πto reÊi. „Sve Pismo, bogoduho, korisno je za pouËavanje, 
uvjeravanje, popravljanje, odgajanje u pravednosti, da Ëovjek Boæji 
bude vrstan, za svako dobro djelo podoban“ (2 Tim 3, 16 - 17). I kada 
promatramo okupljanja zajednice Crkve onda Êemo brzo uoËiti ovaj 
sklad izmeu Sinagoge - Staroga zavjeta i Crkve - Novoga zavjeta. Uz 
ovo sinagogalno naslijee poπtivanja RijeËi Crkva u svetim znakovima 
- sakramentima vjeruje u prisutnost Boæju meu nama. Ti vidljivi znakovi 
koje je Isus ostavio zajednici uprisutnjuju Boga meu nama i Ëine ga 
prisutnim u zajednici koja je povjerovala. Tu je Duh Sveti na djelu. Kao 
πto je u utjelovljenju bilo potrebno da Duh Sveti sie nad Mariju da bi 
se Druga boæanska osoba moga utjeloviti tako Crkva nad materijalnim 
znakovima saziva Duha Svetoga da „posveti darove, koje ti donosimo 
za ærtveni prinos da postanu Tijelo i Krv tvoga Sina, Gospodina naπega 
Isusa Krista...“ (usp. TreÊa euharistijska molitva). 

5. Potvrda - sakrament krπÊanske inicijacije
I u samoj podjeli sakramenata uvaæava se ljudsko sazrijevanje i 

prihvaÊanje odgovornosti za svoje Ëine. Kao πto Ëovjek u svom ljudskom 
sazrijevanju prolazi kroz razliËite faze prihvaÊajuÊi vrednote koje mu 
najprije obitelj, a onda zajednica kojoj pripada nudi, tako i krπÊanin je 
pozvan æivjeti i krπÊanski sazrijevati u zajednici kojoj pripada. Inicijacija 
u druπtvo koje po povjerenju u zrelost ljudske osobe daje Ëovjeku 
odreene zadaÊe da ih odgovorno izvrπi samo je predznak krπÊanske 
inicijacije u kojoj sakrament Duha Svetoga - sakrament potvrde ima 
svoje posebno mjesto. Ovaj sakrament po tradiciji Crkve koja potjeËe 
od apostolskih vremena podjeljuje se kao sakrament krπÊanske inicijacije 
poslije krπtenja. Djela apostolska nam govore da veÊ na dan Pedesetice 
poslije krπtenja apostoli polaæu ruke na novokrπtenike i podjeljuju im 
sakrament potvrde. Tako Êe u Samariji apostoli podijeliti ovaj sakrament 
obraÊenicima koji „bijahu samo krπteni u imenu Gospodina Isusa“ (Dj 8, 
16). OËito je iz novozavjetnih tekstova da je preduvjet za ovaj sakrament 
sakrament krπtenja po kojem se ulazi u zajednicu onih koji su povjerovali 
Isusu Kristu i krstili se. „Vjernici naime, po krπtenju nanovo roeni, 
jaËaju se sakramentom potvrde...“ (Pavao VI. Apostolska konstitucija o 
sakramentu potvrde). KrπÊanska tradicija govori o ovom sakramentu: 
„natkriljuje se tijelo polaganjem ruku da se i duπa Duhom osvijetli“ 
(Tertuljan). Ovaj sakrament nazvan je joπ i sakramentom krπÊanske 
zrelosti kada krπÊanin osnaæen Duhom Svetim preuzima odgovornost 
u Crkvi za Crkvu i na poseban naËin ukljuËuje se u mistiËno tijelo 
Kristovo kao onaj koji se po opÊem sveÊeniπtvu nakalemljuje na Isusa 
Krista i donosi plodove Duha. Upravo zato materija ovog sakramenta 
koju Crkva rabi od samih poËetaka je razliËita od sakramenta krπtenja. 
U ovom sakramentu bitno je polaganje ruku kao stari biblijski znak 
silaska Duha Svetog, a i prenoπenje one ovlasti na drugog koju je sam 
polagatelj dobio. Uz polaganje ruku materija ovog sakramenta je i ulje 
koje biskup posveÊuje na misi na Veliki Ëetvrtak u zajedniπtvu sa svojim 
sveÊenicima. Ovo ulje mjeπavina je maslinovog ulja i mirodija koje se 
u njega ulijevaju. Forma koja se upotrebljava kod ovog sakramenta 
su polaganje biskupovih ruku i zazivanje darova Duha Svetoga na 
potvrenike te rijeËi koje se upotrebljavaju kod mazanja Ëela potvrenika: 

„I primi peËat dara Duha Svetoga“, a potvrenik odgovara sa „amen“; 
„Mir tebi“ potvrenik odgovara „I s duhom tvojim“. Redoviti djelitelj je 
biskup, a izvanredni djelitelj je sveÊenik kome biskup daje to poslanje.

6. Potvrda - sakrament koji potvruje krsnu milost
U ovom dijelu naπeg razmiπljanja susreÊemo se sa stvarnoπÊu koja 

nije toliko bliska suvremenom Ëovjeku. A sakrament potvrde-krizme 
ne moæemo vjerom prihvatiti ako ga ne postavimo u relaciji Boæje 
prisutnosti u Ëovjeku i zajednici onih koji su povjerovali. U tom svjetlu 
milost moæemo definirati Kristovim rijeËima: „tko mene ljubi, njega Êe 
ljubiti Otac moj i ja Êu ljubiti njega i njemu se oËitovati (...) Ako me tko 
ljubi, Ëuvat Êe moju rijeË pa Êe i Otac moj ljubiti njega i k njemu Êemo 
doÊi i kod njega se nastaniti“ (Iv 14, 21.23). U ovom tekstu otkrivamo 
da je temelj vjere povjerenje izmeu Boga po Isusu Kristu i Ëovjeka. 
Povjerenje koje po prihvaÊanju Boæje rijeËi Ëini Ëovjeka raspoloæivim za 
susret s Bogom koji po Duhu Svetom πalje u svijet Isusa Krista da nas 
uvede u svu istinu. Ovakvo povjerenje traæi od Ëovjeka aktivni angaæman 
prihvaÊanja puta Isusa Krista koji reËe za sebe da je „Put, Istina i Æivot“ 
(Iv 14, 6). Sakrament potvrde, dakle, kao sakrament krπÊanske zrelosti 
je milosni dar Boæje prisutnosti u Ëovjeku koji se dogaa po Boæjoj 
ponudi i Ëovjekovom prihvaÊanju te Boæje prisutnosti u Ëovjeku. Tek 
ovdje moæemo razumjeti Pavla koji Êe ustvrditi „Ta po Zakonu ja Zakonu 
umrijeh da Bogu æivim. S Kristom sam razapet. Æivim, ali ne viπe ja, nego 
æivi u meni Krist. A πto sada æivim u tijelu, u vjeri æivim u Sina Boæjega koji 
me ljubio i predao samoga sebe za mene“ (Gal 2, 19-20). Jasno je da je 
ovakva suradnja Ëovjeka s Bogom ideal koji je ponuen Ëovjeku i kojeg 
Ëovjek nastoji iz dana u dan ostvarivati hodom u zajednici Crkve. 

7. Potvrda - sakrament Duha Svetoga
Bog, koji nam se objavljuje kao jedna boæanska narav u trima 

osobama, svako svoje djelovanje usmjereno prema Ëovjeku ostvaruje 
jedinstveno. Ipak, Crkva pojedine spasenjske dogaaje pripisuje 
pojedinim osobama Presvetoga Trojstva. Upravo u sklopu toga moæemo 
govoriti o djelu Duha Svetoga kojeg Otac πalje u Isusovo ime da uvodi 
ljude u svu istinu (usp. Iv 16, 13). Upravo zato kaæemo da je sakrament 
potvrde sakrament Duha Svetoga. Naime po ovom sakramentu 
krπÊanin je pozvan na istinsko æivljenje, najprije prema Bogu, zatim 
prema samome sebi, a onda prema zajednici u koju je po povjerenju 
u Isusa Krista poslan. 

8. Potvrda - sakrament poslanja i svjedoËenja
Prije svog odlaska na nebo Isus Êe joπ jednom okupiti svoje uËenike 

i dati im posljednje upute. Najvaænije od svega je poslanje: „poite po 
svem svijetu, propovijedajte Evanelje svemu stvorenju“ (Mk 16, 15), 
a na drugom mjestu u istoj prigodi: „primit Êete snagu Duha Svetoga 
koji Êe siÊi na vas i bit Êete mi svjedoci u Jeruzalemu, po svoj Judeji i 
Samariji i sve do kraja zemlje“ (Dj 1, 8). OËito je da dar Duha Svetoga 
koji se posebno prima po sakramentu potvrde-krizme ima po Ëovjekovoj 
suradnji svoj uËinak ne samo na pojedinca nego i na zajednicu. Ovdje 
æelimo sagledati i ovo posebno poslanje koje je dano uËenicima 
prije odlaska na nebo, ali i predano svima nama koji smo po vjeri i 
sakramentima uπli u suæivot s Isusom Kristom. Isus nas πalje u svijet. 
Drugi vatikanski sabor posebno je naglasio pastoralno poslanje Crkve 
u suvremeni svijet.

Kada ovdje spominjemo Crkvu onda doista mislimo na sve koji joj 
pripadaju po vjeri i krπtenju. Suvremeni krπÊanin-katolik mora ponovno 
posvijestiti istinu da je po sakramentima, a posebno po sakramentu 
krπtenja i potvrde, poslan svjedoËiti svojim æivotom za Isusa Krista. 
OËito Isus predmnijeva da je za to poslanje potrebna snaga „odozgor“, 
snaga Duha Svetoga. DapaËe, apostolima nareuje da ne odlaze iz 
Jeruzalema dok ne budu obuËeni u silu „odozgor“. Upravo zato je 



70
studeni/prosinac• 2009. • mir • ugled • povjerenje

duhovni kutak

potrebno æivjeti kao æivi ud Kristove Crkve. Zato je potrebno okupljati 
se kao zajednica na nedjeljnu-uskrπnju Euharistiju. Ovo poslanje i 
svjedoËenje dogaat Êe se najprije u obiteljskoj zajednici gdje Êe roditelji 
æiveÊi meusobnu ljubav biti otvoreni æivotu i svjedoËiti svojoj djeci ljubav 
prema Bogu, meusobnu ljubav i ljubav prema Crkvi i Domovini. Tu u 
obiteljskoj zajednici - u Crkvi u malom - dogaat Êe se suradnja izmeu 
Boga i ljudi osnaæena prisutnoπÊu Duha Svetoga po predanoj RijeËi i 
suradnja izmeu Ëovjeka i Ëovjeka koji u Isusu Kristu biva prepoznat 
kao brat Isusov (usp. Mt 25, 40). Sakrament potvrde-krizme oËito nas 
poziva na djelovanje i uprisutnjenje Isusa Krista u svijetu u kojem æivimo. 
Ovako su æivjeli mnogi æivi udovi Crkve sve do danas i takvom njihovu 
æivljenju moæemo zahvaliti i naπu krπÊansku æivotnost danas.

9. Darovi Duha Svetoga
Da bismo sve to mogli ostvariti Bog nam po sakramentu potvrde-

krizme dariva i svoje darove. U Crkvenoj tradiciji veoma snaæno se 
razabire stvarnost sedam darova Duha Svetoga. Ti darovi su: mudrost, 
razum, savjet, jakost, znanje, poboænost i strah Boæji. 

GovoreÊi o mudrosti ljudskoj i Boæjoj sv. Pavao u poslanici Rimljanima 
govori „gradeÊi se mudrima poludjeπe i zamijeniπe slavu neraspadljivog 
Boga likom, obliËjem raspadljiva Ëovjeka, i ptica, i Ëetveronoæaca, i 
gmazova“ (Rim 1, 22-23). Pavao uoËava kako se ljudsko mudro Ëesto 
suprotstavlja Boæjem mudrom. OËito je da su razliËita polaziπta i ciljevi. 
Boæja mudrost je otkrivanje Boæje zamisli o svijetu i pokuπaj ostvarenja 
te zamisli. Mudar po Bogu je Ëovjek koji je odgovoran za darovani svijet 
i koji pokuπava otkriti πto je Stvoritelj zamislio sa svijetom te pokuπava 
slijediti taj put.

Razum kao dar Duha Svetoga pokuπava nas uvesti u svu istinu 
koju nam je Bog objavio. Razum kao dar Duha Svetoga ljudski æivot 
promatra na jedan drugaËiji naËin. On razum promatra kroz objavljenu 
rijeË te u njoj nastoji otkriti ono πto je razumno i u Ëemu je bit vlastitog 
poslanja u svijetu, a u isto vrijeme i koje je poslanje stvorenja u svijetu. 
Razuman Ëovjek Ëita u stvorenjima Boæje djelo i ljubav prema Ëovjeku, 
a nerazuman „nema ga tko bi Boga traæio“ (Rim 3, 11). Razuman Ëovjek 
otkriva uzrok svega πto postoji i vjeruje da sve ima svoju svrhu i smisao. 
On Êe vjerom prihvatiti Boæji zahvat u svijet pa makar ga Ëesto ne 
razumio shvaÊajuÊi da se onima koji Boga ljube sve okreÊe na dobro.

Savjet je dar po kojem je Ëovjek spreman primiti i dobiti dobru 
uputu. U isto vrijeme spremni su poradi profita iznositi krive stavove i 
defetizmom ruπiti moguÊnost dobra u svijetu. Duh Sveti darom savjeta 
pokuπava nas uvoditi u istinu. Savjet Êemo najprije traæiti u objavljenoj 
RijeËi Boæjoj, a onda u crkvenoj zajednici kojoj je Krist zajamËio svoju 
prisutnost sve do kraja svijeta (usp. Mt 28, 20). Znat Êemo u pravom 
vremenu upotrijebiti pravu rijeË da pomognemo onima koji su potrebni 
naπe duhovne pomoÊi i tako ih pridobijemo za dobro.

Jakost kao naravna ljudska snaga omoguÊava Ëovjeku da se 
suprotstavi zlu u svijetu i oko sebe. Jakost kao dar Duha Svetoga je 
ono unutarnje stanje milosti po kojoj je Ëovjek, otkrivajuÊi nadnaravno 
dobro, spreman sve „pregoriti“ da bi ostvario to duhovno dobro. To je 
dar koji su imali muËenici, to je snaga koju æive braËni drugovi u svojoj 
vjernosti danim obeÊanjima, tu snagu pokazuju mladiÊi i djevojke kada 
uz sve teπkoÊe ostaju vjerni svojim idealima i æive æivot slijedeÊi ne lakπi 
nego bolji put.

Znanje je moguÊnost usvajanja spoznaja koje su ljudi do naπeg 
vremena spoznali i ostavili nam kao bogatstvo koje pripada svima 
nama. Boæansko znanje koje nam se daje kao dar Duha Svetoga uvodi 

nas u svu istinu koju nam je Krist objavio. Spoznajemo da nam se Bog 
postupno objavljivao „ocima po prorocima“, a u Isusu Kristu nam je 
objavio puninu istine o sebi i „progovorio nam u Sinu“ (Heb 1, 1). »ovjek 
osnaæen Duhom Svetim u ljubavi prema Bogu koji mu se objavljuje rado 
ga æeli upoznati. Znanjem jaËa svoju vjeru, osnaæuje je i opravdava. Boga 
spoznati i po spoznatom u povjerenju prema njemu æivjeti je æivotna 
mudrost svakog Ëovjeka. Zato krπÊanska obitelj rado Ëita Sveto pismo, 
otvara se poticajima spoznaje Duha i tim znanjem krijepi svoju vjeru.

Poboænost je dar po kojem Ëovjek uspostavlja odnos s Bogom. 
Postaje svjestan da je stvorenje i da je sve πto ima dar nebeskog Oca 
te zna zahvaljivati i moliti. Poboænost kao dar Duha Svetoga pomaæe 
nam da otkrijemo istine o sebi u Boæjem svjetlu, da shvatimo koliko nas 
Bog ljubi i da s njime uspostavimo svoj odnos u iskrenosti razgovora u 
molitvi. Zato Êe naπa poboænost biti oznaËena duhom hvaljenja Boga 
i priznanja svega onoga πto je uËinio i Ëini za nas, duhom zahvaljivanja 
za sve darove te duhom proπnje po kojem Êemo u slobodi djece Boæje 
znati Bogu reÊi kako doæivljavamo pojedine stvari oko sebe i ono πto 
nam se dogaa. Uvijek svjesni da Otac zna πto je za nas najbolje.

Strah Boæji na prvi pogled kao da Ëovjeka stavlja u podreeni poloæaj 
prema Bogu. Da bi mogli u svom duhovnom æivotu æivjeti taj sinovski 
strah koji se temelji na ljubavi potrebna nam je sila odozgor u daru Duha 
Svetoga koji nam se dariva. Osnaæeni tim milosnim darom moæemo 
saËuvati ljubav prema Bogu i bliænjemu kao temeljnu novozavjetnu 
zapovijed.

10. »estitka
S Isusovim utjelovljenjem u Mariji po Duhu Svetom zapoËeo je jedan 

novi svijet u kojem Êe Duh Isusa Krista imati presudnu ulogu. Njegovo 
roenje u Betlehemu, kao i njegov æivot, poËetak je ostvarenja obeÊanja 
danog po prorocima. Meutim, danas on ima povjerenje u nas da Êemo 
i mi po sakramentu Duha Svetoga - po sakramentu krπÊanske zrelosti 
nastaviti njegovo djelo na zemlji dok on ponovno ne doe. Tom snagom 
osnaæeni i ponosni na povjerenje koje ima u nas vjerujem da Êemo i ovaj 
BoæiÊ doæivjeti kao jednu novu πansu ostvarenja Kraljevstva Boæjeg na 
zemlji. Rodio se kao dijete, ostao je meu nama da bi nam pomogao 
æivjeti æivot dostojan Ëovjeka. Potaknuti tom njegovom ljubavlju 
pokuπajmo ga uprisutniti u svojim æivotima kao i u zajednici u kojoj 
æivimo. Budimo doista njegovi svjedoci u svijetu da bismo ga mogli uËiniti 
prisutnim meu ljudima. Danas kada Hrvatska ravnopravno i ponosno 
koraËa pokuπavajuÊi stvarati mir u svijetu u sklopu NATO zajednice, 
kada se priprema uÊi u Europsku zajednicu naroda uËinimo sve da uz 
naπe domovinske vrijednosti budu prepoznate i duhovne vrijednosti po 
kojima moæemo svjedoËeÊi za Krista obogatiti svijet. Æelimo biti ponuda 
dobra koje izlazi iz naπe ljubavi prema novoroenom Kristu.

S tim æeljama obraÊam se svima Vama: gospodo ministri, gospodine 
naËelniËe Glavnog stoæera, gospodine ravnatelju policije, gospodo 
dræavni tajnici, pomoÊnici ministara, gospodo generali i admirali, gospodo 
Ëasnici i doËasnici Hrvatske vojske i policije, dragi vojnici i redarstvenici, 
poπtovani dræavni sluæbenici, poπtovani branitelji i umirovljenici, braÊo 
sveÊenici i djelatnici Vojnog ordinarijata sa æeljom da po Kristovu roenju 
joπ viπe spoznate svu dubinu darova Duha Svetoga te neizmjernu 
vrijednost za dobro Ëovjeka kada æivimo te darove noseÊi odgovornost 
jedni za druge, kako bismo dostojno æiveÊi sakrament potvrde-krizme 
mijenjali svijet na bolje i pridonijeli dobru Crkve i Domovine.

Sretan vam i blagoslovljen BoæiÊ i uspjeπna Nova 2010. 
godina!

Mons. Juraj Jezerinac, Vojni ordinarij u RH 

U Zagrebu, 22. studenoga 2009., na svetkovinu Krista, Kralja svega stvorenja
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BoæiÊni obiËaji poËinju u nas DoπaπÊem, tu 
je neizostavno posjeÊivanje sv. misa zornica 
kako bismo se svi mi i duhovno pripremili 
za dolazak maloga Isusa, spasenja svijeta. 
Posebice za tu prigodu ureuje se i naπa 
crkva. Na sv. Luciju sijemo pπenicu. Tek na 
Badnjak kiti se bor, postavljaju se jaslice, 
glava obitelji u kuÊu unosi slamu. Jasno, na 
badnju noÊ cijela obitelj odlazi na polnoÊku 
- opisala nam je gospoa Antonija Stepan 
obiËaje slavlja BoæiÊa u Luπcu

Vrijeme je DoπaπÊa. To predboæiÊno i boæiÊno vrijeme i u 
hrvatskoj je policiji obiljeæeno mnoπtvom dobrotvornih i inih 
priredaba, akcija. Kako dolazak sv. Nikole i BoæiÊa u zajedniπtvu 
s graanima obiljeæavaju ove godine pokazali su nam i ispriËali 
djelatnici PP Novi Marof, a saznali smo i o nekim tradicionalnim 
boæiÊnim obiËajima u tome kraju Lijepe naπe. 

Na njih stvarno uvijek moæemo 
raËunati

Djelatnici PP Novi Marof na Ëelu s naËelni-
kom Ivicom MatoπiÊem te gradonaËelnikom 
Darkom HreniÊem najavili su radostan dola-
zak sv. Nikole djeci s posebnim potrebama 
za koje se brine Udruga Sunce iz Novog Ma-
rofa u njihovu domu u PreseËnom. Ovim 
posjetom i poklonima, dobrotvornom 
akcijom pokazali su svoj humanizam 
i krπÊanstvo na djelu. Dok su dje-
ca sa zanimanjem razgledavala 
svoje poklone, druæila se sa svo-
jim prijateljima policajkama i 
policajcima, predsjednica Ud-
ruge Sunce SunËana PintaË 
tim povodom nam je rekla: „ 
Zahvaljujem se stvarno dje-
latnicima PP Novi Marof na ra-
zumijevanju za potrebe naπe djece 
kao i za potrebe naπe udruge. Svaka 
akcija ipak kreÊe od svakog pojedinog 
Ëovjeka, takva je i ova, a bila je i ona prije 
kada su policijski djelatnici ove postaje 
skupljali novac za nas, u vrijeme dok 
smo ureivali ovaj prostor koji je bio 
jako zapuπten. I ova danaπnja ges-
ta i one prije dokazuju da su naπi 
policajci i pravi ljudi, oni koji pokazuju 
razumijevanje za potrebe naπe djece 
koju okupljamo. Policijski sluæbenici PP 
Novi Marof prepoznali su naπe napore 
i pridruæili nam se u æelji da naπoj djeci 

uljepπamo æivot i buduÊnost. Kad nam je bilo najteæe i kad 
smo trebali velika sredstva kako bismo uredili ovaj prostor, 
naπi policajci su bili tu, pomogli su nam i svojim radom i svojim 
novËanim prilozima. PosjeÊuju nas redovito i za Dan policije. 
Dobro suraujemo sa svima u naπoj lokalnoj zajednici, ali i 
πire, a posebice s policijom, na njih stvarno uvijek moæemo 
raËunati.“ 

InaËe, Udruga Sunce iz Novog Marofa broji preko πezdeset 
Ëlanova, roditelja i djece, odraslih osoba s invaliditetom do 
Ëetrdeset godina. U njihov dom u PreseËnom dolazi dnevno 
u poludnevni boravak izmeu 20 i 25 potrebitih. Tu sudjeluju 
u radu radionica i igraonica. Ponedjeljkom i srijedom njihovu 
igraonicu posjeÊuju i zdrava djeca iz mjesta. Tako ona na neki 
naËin upoznaju osobe koje nisu jednake njima i nisu zdrave kao 
oni, a stalni pak korisnici doma, djeca s posebnim potrebama 
samim time dobivaju i na socijalizaciji. Lijepo ureeni prostor 
u kojem ta draga djeca borave udruga je dobila na koriπtenje 
od ovdaπnje osnovne πkole na petnaest godina. U njemu se 
okupljaju osim djece s posebnim potrebama i njihovi roditelji. 
Jednom tjedno djecu πtiÊenike posjeÊuju defektolog i logoped 
tako da se s njima kvalitetno radi, obzirom da nisu ukljuËeni 

ni u jedan drugi vid djeËjeg vrtiÊa, πkole. Udruga u domu 
ima stalno zaposlene dvije odgajateljice i tri struËna 
suradnika: keramiËarku, logopeda i defektologa. 
Razvili su puno raznih aktivnosti, dom im je ukraπen 

brojnim likovnim i inim radovima. Za poznati 
trgovaËki lanac DM veÊ treÊu godinu 
izrauju Ëestitke koje ta tvrtka onda 
u raznim prigodama poklanja svojim 

poslovnim partnerima, DM 
pak udruzi za uzvrat po-

klanja raznu didaktiËku 
opremu. 

Darko HreniÊ, gradonaËelnik 
Novog Marofa nazoËio je sa 
zanimanjem ovoj nikolinjskoj 
i boæiÊnoj dobrotvornoj akciji 
marofskih policajaca, a za 

djelatnike PP Novi Marof takoer 
ima samo rijeËi hvale: „Osim ove 

akcije, s policijom smo i pred mjesec dana 
imali akciju u kojoj smo Ëistili okoliπ potoka 
gdje su se inaËe u naπem gradu dogaali 
naveËer problemi s mladima. Ta je akcija 

odraena na inicijativu naËelnika 
postaje MatoπiÊa. Dobroj suradnji 
grada i policije zasigurno pridonosi 
i naπe VijeÊe za prevenciju, a s 
kojim pripremao i druge zajedniËke 
akcije. Zadovoljni smo i stanjem 
sigurnosti na naπem podruËju, 
naπi policajci iz PP Novi Marof 
su nam uvijek na usluzi. Naπ 

kontakt-policajac je umreæen 
u naπu gradsku mreæu tako 

PP Novi Marof u vrijeme DoπaπÊa
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PP Novi Marof mjeπovitog je tipa. Na podruËju ove
PP su dva grada Novi Marof i Varaædinske Toplice te 
Ëetiri opÊine Breznica, BrezniËki Hum, LjubeπËica i 

Visoko s oko 30 tisuÊa stanovnika. U postaji djeluje 
pedesetak policijskih sluæbenika koji obavljaju duænosti 

Ëuvanja sigurnosti, reda i mira na tom podruËju. 
KarakteristiËno je πto ova PP pokriva preko 30 km 
autoceste GoriËan - Zabreb te 217 cesta, 305 km 

Ëetvornih povrπine. Postaja ima i Upravne poslove 
te dva kontakt-policajca u gradovima Novi Marof i 

Varaædinske Toplice. NaËelnik MatoπiÊ stoga zadovoljno 
istiËe: „Na podruËju postaje nekih znaËajnijih problema 
nema, a dosta smo dobro i tehniËki opremljeni. Zadnjih 

par godina uredili smo prostore postaje i tehniËki se 
dobro opremili. Veliku pomoÊ u svemu tome pruæilo 
nam je naπe ministarstvo i sama PU varaædinska Ëiji 

smo sastavni dio. Puno radimo i suraujemo s lokalnom 
zajednicom, od gradonaËelnika, naËelnika opÊina do 
svih institucija i razina lokalne uprave i samouprave 

πto dokazuje i rad naπih VijeÊa za prevenciju koja 
su osnovana u svim opÊinama i gradovima, a za tri 

opÊine Breznica, BrezniËki Hum i Visoko osnovali smo 
jedno vijeÊe koje takoer dobro radi. Jedan od naπih 
najveÊih ostvarenih projekata u suradnji s lokalnom 
vlaπÊu je svakako otvaranje naπeg Ureda za stranke 

u Varaædinskim Toplicama, gdje nam je grad opremio 
prostor i financirao potrebitu tehniku. Tako da graani 
Varaædinskih Toplica, njih 7 - 8 tisuÊa sve svoje potrebe 

za osobnim ispravama mogu rijeπiti u svom gradu, 
obzirom da ih veÊina radi u tamoπnjem ljeËiliπtu, bolnici. 

Planiramo uz pomoÊ VijeÊa za prevenciju i izgradnju 
autobusnih ugibaliπta u naselju Tuhovec kako bi πkolska 

djeca na putu u πkolu i iz πkole bila πto sigurnija.“

NaËelnik Ivica MatoπiÊ

Stanko Posavec i obitelj

Autori jaslica

Dragutin TrglaËnik s djecom

da ga graani u sluËaju problema mogu uvijek nazvati. Kad je 
bilo u pitanju ureenje okoliπa u podruËju PP grad je sudjelovao. 
Suradnja s policijom kod nas je apsolutno dobra, njome smo, 
ponavljam, jako zadovoljni, a nadam se da je i policija zadovoljna 
i s nama, gradskom vlaπÊu.“ 

Za „dobro mi doπel prijatelj“

Da djelatnici PP Novi Marof sudjeluju, osim u Ëuvanju sigur-
nosti graana, javnog reda i mira, u dobrotvornim akcijama i u 
zaπtiti prirode i okoliπa u svome kraju, potvruje nam prekrasno 
ureen tamoπnji park prirode Luæec kojeg su uz Ëlanove Eko-
udruge Luæec svojim dragovoljnim radom ureivali i djelatnici 
i djelatnice PP Novi Marof. 

Ove godine tu u Luπcu prigodom nadolazeÊeg BoæiÊa izradili 
su zajedno, Ëlanovi udruge i policijski sluæbenici i sluæbenice, bor 
i jaslice, sve u prirodnoj veliËini, s pravom slamom, brπljanom. 
Tako u Luπcu, tom skrovitom mjestu, spoju eko i etno sela 
smjeπtenom na blagim breæuljcima, padinama punim izvora 
pitke vode pred putnikom namjernikom izviru æive slike tradicije 
istkane stoljetnim æivotom pitomih i radiπnih ljudi u ovome kutku 
Hrvatskoga zagorja. Sam Luæec obasjan kasno jesenskim 
suncem, ukraπen „roæicama“ podsjeÊa na æive slikarske motive 
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Pokloni su stigli ...

samog Ivana Rabuzina, velikoga hrvatskog slikara koji je baπ 
ove gore list. Prema rijeËima policijskog kapelana Horvata prije 
sadaπnjeg idiliËnog izletiπta, u Luπcu je na tome mjestu bilo 
puno izvora vode koji su bili dosta zapuπteni. No entuzijazmom 
nekoliko obitelji i ljudi iz Eko udruge Luæec meu kojima ima 
i policijskih sluæbenika PP Novi Marof, njihovim zajedniËkim 
radom taj prostor i okoliπ izgradili su, oplemenili raznim 
zabavnim, πportskim i vjerskim sadræajima te je to sada doista 
park, pravo mjesto za odmor, govori vlË. Horvat. 

Izgradnju ovoga parka koji svojim izgledom mami i poz-
dravlja „dobro mi doπel prijatelj“, pomogli su i razni donatori, 
primjerice obitelj Rabuzin je izletiπtu poklonila roπtilj i kruπnu 
peÊ. Tu je 2008. organizirana i likovna kiparska kolonija na 
kojoj su sudjelovali poznati kipari, drvorezbari iz Hrvatske i 
Maarske te su cijeli park, izletiπte ukrasili svojim radovima. 
Tako posjetitelji uz ribnjake, sjenice za odmor mogu razgledati 
i zanimljivu izloæbu na otvorenom, voziti se kilometrima dugim 
biciklistiËkim stazama. Tu je i oltar na otvorenom za sluæenje 
misnih slavlja, Kriæni put.

O obiËajima slavlja BoæiÊa u ovom kraju priËala nam je u 
Luπcu, nakon obavljena posla oko jaslica Ëlanica udruge An-
tonija Stepan, Ëiji sinovi i suprug takoer briæno paze i ureuju 
ovaj pravi „mali raj“ za srce i duπu. „BoæiÊni obiËaji poËinju u 
nas DoπaπÊem, tu je neizostavno posjeÊivanje sv. misa zornica 
kako bismo se svi mi i duhovno pripremili za dolazak maloga 
Isusa, spasenja svijeta. Posebice za tu prigodu ureuje se i naπa 
crkva. Na sv. Luciju sijemo pπenicu. Tek na Badnjak kiti se bor, 
postavljaju se jaslice, glava obitelji u kuÊu unosi slamu. Jasno, 
na badnju noÊ cijela obitelj odlazi na polnoÊku. Blagdanski 

stol je tada na BoæiÊ posebno bogat. Uz neizostavnu puricu 
s mlincima i druga birana jela, orehnjaËe, makovnjaËe tu je i 
prava domaÊa kapljica dobroga vina jer su ljudi u naπem kraju 
po tradiciji kao i svi Zagorci dobri vinogradari. VeÊ se sad i ovdje 
u Luπcu radujemo dolasku BoæiÊa, zajedniπtvu i ljubavi meu 
nama, ali svim ljudima svijeta. Ta je radost izraæena i u naπim 
starim boæiÊnim pjesmama, rado zapjevamo Radujte se narodi“, 
kaæe zadovoljna gospoa Stepan.

Zajedniπtvo policije i graana u njegovanju 
tradicije

U parku Luæec uz Ëlanove Eko-udruge Luæec zatekli smo uz 
veliku jelku okiÊenu po domaÊi crvenim jabukama boæiÊnicama 
kontakt-policajca za podruËje grada Novog Marofa Dragutina 
TrglaËnika koji o svom policijskom poslu dodaje: „Moj posao 
podrazumijeva suradnju s graanima, s lokalnom zajednicom, 
vlaπÊu koja za sada funkcionira jako dobro, graani su za-
dovoljni. Ljudi su u ovom kraju veÊinom starosjedioci, izrazito 
su marljivi i vrijedni, a vole suraivati s policijom, ugodno 
je biti ovdje meu njima kontakt-policajac. To znaËi da je 
projekt MUP-a Policija u zajednici potpuno opravdao svoje 
provoenje. Moje je miπljenje da bi svi hrvatski policajci trebali 
biti kontakt-policajci, jer samo otvorena suradnja s graanima 
pridonosi naπem uspjeπnom radu. Za sve naπe kolege uveo bih 
teËaj na kojem bi oni uËili o naËinu ophoenja, o potrebi bolje 
i jaËe suradnje s graanima. Mi vrijedimo onoliko koliko nas 
graani cijene. Bilo bi dobro da svako selo ima svojeg kontakt-
policajca, jer samo druæenje s graanima pridonosi ugledu 
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PP Novi Marof Park Luzec

policije meu naπim ljudima. Dokaz tome kod nas konkretno 
su zajedniπtvo policije i graana u njegovanju tradicije, starih 
obiËaja i navada, ali i oËuvanje prirode. Ovdje u naπem omi-
ljenom okupljaliπtu u Luπcu u suradnji s Eko-udrugom Luæec 
veÊ danas smo to pokazali. Tu se i inaËe ljudi tijekom godine 
rado zadræavaju, druæe, provode slobodno vrijeme pa smo ga 
i za ovo vrijeme DoπaπÊa s radoπÊu zajedno ukrasili i okitili. 
Treba naglasiti da su Ëlanovi ove eko-udruge æupljani æupe 
Oπtrice koju vodi uspjeπno naπ sadaπnji policijski kapelan Ivica 
Horvat tako da i zahvaljujuÊi njegovu radu moæemo govoriti o 
uspjeπnoj suradnji policije i æupljana æupe Oπtrice pa i cijeloga 
ovoga podruËja PP Novi Marof. 

Stanko Posavec, kontakt-policajac za podruËje grada 
Varaædinske Toplice, obavljajuÊi poslove u osamnaest mjesta 
u okolici grada Posavec istiËe: „Radim u naπem uredu tu 
u Toplicama. Suraujem dobro sa svim πkolama, sa svim 
graanima, ljudi zovu mene viπe nego deæurnog kolegu u Novom 
Marofu, takoer imam izvrsnu suradnju s gradonaËelnikom i 
lokalnim vlastima. Svake godine obilazim ake prvake po 
svim osnovnim i podruËnim πkolama. PosjeÊujem isto tako, 
obzirom da je u Varaædinskim Toplicama bolnica i djecu koja 
borave tu na oporavku. Dosta pomaæem kolegama i u postaji 
u Marofu.“ Na pitanje kako kad ne radi provede BoæiÊ, dodao 
je : „BoæiÊu se u naπem domu svi veselimo posebice moje 
dvije kÊeri. Slavimo ga po svim tradicijskim obiËajima ovoga 
kraja o kojima ste veÊ danas dosta Ëuli.“ 

BoæiÊ je blagdan obitelji

Ivica Horvat, æupnik je Æupe sv. Fabijana i Sebastijana 
Oπtirce veÊ deset godina, bio je i vojni kapelan, a od 1. rujna 
ove godine postao je policijski kapelan. GovoreÊi nam o 
svojim zadaÊama æupnika u Oπticama i policijskog kapelana 
na podruËju PP Novi Marof i u ovo vrijeme DoπaπÊa kazao 
je: „ Stanovniπtvo ovoga kraja tradicionalno je rimokatoliËko i 
vjerniËko. Oni su ponosni katolici, osobito æupljani Remetinca i 
Oπtrica, starih æupa koje ovdje djeluju stoljeÊima. PodruËje PP 
Novi Marof pokrivaju dvije biskupije Varaædinska i ZagrebaËka, 
pa slijedom toga i dva biskupa, odnosno tri biskupa, jer je 1. 
rujna 2009. osnovana Kapelanija sv. Jurja MuËenika za PU 
varaædinsku. Posebna tradicija vezana uz slavlje DoπaπÊa i 
BoæiÊa je u ovome kraju vezana uz posjeÊivanje ranojutarnjih sv. 

misa zornica, crkve su tada pune. Mise zornice u naπem narodu 
obiljeæavaju radosni dolazak, iπËekivanje, doπaπÊe. Redovito 
se slavi u naπim æupama prije BoæiÊa i Nikolinje, u zajedniπtvu 
slavlja sa svim mjeπtanima sudjeluju i djelatnici PP Novi Marof. 
Organiziramo tako u to vrijeme tradicionalno priredbe, igrokaze, 
a sv. Nikola proveze se koËijom diljem sela, podijeli darove 
svakom djetetu. Pred BoæiÊ odræavamo zajedniËke sv. ispovijedi 
na koje su pozvani i svi policijski sluæbenici. Djelatnici PP Novi 
Marof sa svojim obiteljima redovito posjeÊuju misna slavlja i ne 
samo o blagdanima. Takoer sudjeluju u radu æupnih vijeÊa, 
sluæbenice PP Novi Marof pjevaju u æupnom zboru. Tijekom 
tjedna upriliËujemo susrete za djecu i mlade u æupi na koje Ëesto 
pozivamo i kontakt-policajca koji im dræi predavanja recimo na 
temu zloporabe droga, ovisnosti meu mladima. Policija doista 
djeluje u vrijeme BoæiÊa u koordinaciji sa æupnicima kako bi i 
za vrijeme polnoÊke javni red i mir bio na visokoj razini.“ Tako 
za BoæiÊ vlË. Horvat poruËuje: „ BoæiÊ treba biti blagdan mira. 
Najvaænija poruka BoæiÊa je da je to blagdan obitelji, blagdan 
zajedniπtva, da obitelji budu zajedno, da se druæe i ponovno 
zbliæe. Temeljna poruka ljubavi sadræana je u Isusovoj poruci 
koju smo primili i koju za BoæiÊ na osobit naËin æelimo æivjeti.“ 

NaËelnik PP Novi Marof Ivica MatoπiÊ o slavlju BoæiÊa na 
podruËju svoje PP istiËe pak: „I za BoæiÊ policiji je prva zadaÊa 
da vodi brigu o sigurnosti, stanju javnog reda i mira, da se 
graani osjeÊaju, ugodno sigurno. Tada nam se stanovniπtvo 
vidno poveÊava jer nam veliki broj graana dolazi doma iz 
inozemstva. U vrijeme boæiÊnih blagdana provodimo naπu 
MUP-ovu akciju ‘Mir i dobro’. Tada ostvarujemo i izvrsnu 
suradnju sa svim naπim æupnicima, sredstvima javnog 
priopÊavanja. ZahvaljujuÊi tome tako proπle godine na naπem 
podruËju nije uopÊe bilo bacanja, a kamoli samo ozljeivanja 
graana, mladih. U samoj postaji u vrijeme DoπaπÊa okitimo 
bor, tako da se i kod nas osjeÊa blagdansko ozraËje. Policijski 
kapelan Ivica Horvat ima æupu na naπem podruËju i kad 
god zatrebamo on je tu. Svake godine prigodom BoæiÊa 
organiziramo humanitarne akcije, pomaæemo starijim i bolesnim 
ljudima. Posebice pomaæemo kao πto ste vidjeli Udruzi Sunce u 
PreseËnom koja se brine o djeci s posebnim potrebama. Proπle 
godine smo skupili za njih i novËana sredstva, u tu akciju su se 
ukljuËili i naπi umirovljeni policajci i gradonaËelnik.m 

Biserka LUKAN
Snimio Ivica LAJTNER



75
 mir • ugled • povjerenje • 2009. •studeni/prosinac 

boæiÊni obiËajiboæiÊni obiËaji

VOJNO STRUČNI TJEDNIK MINISTARSTVA OBRANE

Svakog tjedna donosi nove informacije o aktivnostima
unutar Oružanih snaga i MORH-a, vojno stručne priloge

o stranim oružanim snagama, naoružanju, vojnoj tehnici,
povijesti te temama globalne važnosti.

Dostupan svakog petka na kioscima u cijeloj Hrvatskoj.

www.hrvatski-vojnik.hr  
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U organizaciji Odjela za suradnju s Vojnim ordinarijatom 
u Republici Hrvatskoj u Valbandonu su od 15. do 18. rujna 
odræane duhovne vjeæbe za djelatnike iz policijskih uprava Si-
saËko-moslavaËke i KarlovaËke. Vjeæbe je vodio pater Stjepan 
HarjaË, policijski kapelan u Ravnateljstvu policije, a sudjelovalo 
je po 15 djelatnika iz svake policijske uprave.

VeÊ pri prvom susretu s paterom moglo se razabrati kako 
Êe ove duhovne vjeæbe biti spoj ugodnog s korisnim jer je pa-
ter uistinu pristupaËan i vedar Ëovjek koji na doista prihvatljiv 
i zabavan naËin govori o duhovnim temama. 

Na samome poËetku objasnio nam je naËin izvoenja duho-
vnih vjeæbi te nam pojasnio koji su naπi zadaci u svemu tome. 
Naime, u ova Ëetiri dana svakodnevno smo imali po tri kratka 
razmatranja s paterom na razliËite zanimljive teme, nakon kojih 
bi te teme samostalno analizirali.

U te ugodne i tople dane pravo je zadovoljstvo bilo ne ra-
zmiπljati o brigama i problemima koji nas svakodnevno optere-
Êuju na poslu ili kod kuÊe, veÊ je to bila prigoda da naπe misli 
preuzmu neke druge, mnogo ugodnije i zanimljive teme. Na 
kraju svakoga dana pater je sluæio Svetu misu i na taj bismo 
naËin zavrπavali svoj „radni dan“. 

Na duhovnim vjeæbama ponajprije smo upoznati πto su one 
uistinu. Bitno je naglasiti kako to nije niz uËenih predavanja ili 
teoloπkih rasprava, gomilanje poboænih vjeæbi, molitava, kla-
njanja, niti je to proces u kojemu se nas æeli na neπto prisiliti. 
Upravo suprotno: to je vrlo rijetka i dragocjena prigoda kad k 
Isusu dolazimo sa svim svojim pitanjima, nedoumicama, stra-
hovima, radostima i æalostima, uspjesima i poniæenjima, kre-
postima i grijesima. Izuzetna je to prigoda kad Gospodina kroz 
naπa samostalna razmiπljanja moæemo upitati sve πto nam u 
svezi naπega æivota nije jasno te πto nas muËi i tiπti u duπi, a 
ne znamo mu uzroka. 

Jedinstvena je to prigoda da ostavimo sve brige i probleme 
te da prepoznamo vaænost molitve i razgovora s Isusom, da 
prepoznamo vaænost trenutka kada u miru i samoÊi moæemo 
razgovarati s Njim. Izmeu mnogih tekstova i tema razmatrali 
smo kakve sve ljudi imaju slike o Bogu te zakljuËili kako tu sliku 

nije moguÊe zauvijek definirati jer se ona mijenja s promjenom
Ëovjeka. Potom je bilo rijeËi πto je Bog, kako Ga prepoznati, 
kako mu se u molitvi predati i zamoliti Ga za pomoÊ. Govorili 
smo o problematici molitve i potrebi naπe ustrajnosti upravo 
u njoj. Bilo je mnogo rijeËi o vaænosti Isusa u naπem æivotu i o 
tome kakav nam je zaista Isus prijatelj.

Izuzetno su zanimljivi bili tekstovi o naπim osobnim talentima 
za koje je neosporno da ih svi imamo, samo ih trebamo pronaÊi 
i pravilno iskoristiti te razmatranje o odlukama u æivotu, kako 
donijeti najbolju odluku, kako se rijeπiti koËnica pri donoπenju 
odluke te koji nam pri tome moraju biti prioriteti. Potom po-
malo intrigantni tekstovi o raznim duπevnim bolestima i njiho-
vim nastancima, a najzanimljivije je bilo predavanje o braku i o 
svim dobrim i manje dobrim stvarima koje se izmeu braËnih 
partnera dogaaju.

Upitan πto misli o duhovnim vjeæbama te kakva je njihova 
vaænost za svakoga Ëovjeka, pater Stjepan je odgovorio: - Ne 
postoji πportaπ, atletiËar koji bi postigao neke manje ili veÊe 
rezultate u πportskim disciplinama, a da ne vjeæba, ne trenira i 
time stjeËe potrebitu tjelesnu kondiciju za postizanje πto boljih 
rezultata. Puno toga znamo i Ëitamo o vrhunskim atletiËarima 
i o njihovom odræavanju tjelesne spremnosti. Upravo ih takve 
vjeæbe i ostala odricanja dræe na vrhuncima.

Isto tako ne postoji neka osoba koja bi mogla za sebe tvrditi 
kako je napredovala u duhovnom æivotu, a da ne vjeæba svoj 
duh. S toga nam se nameÊu pitanja zaπto bi trebalo vjeæba-
ti svoju duhovnu stranu? Æivimo, muËimo se, borimo se oko 
svojih æivotnih potreba i, viπe-manje, idemo naprijed. 

Tragovi u pijesku

S jedne strane svatko od nas ima iskustvo u svom æivotu 
kad smo bili u duπi rastrgani, izgubljeni, nezadovoljni, slabi 
i nemirni. U takvom nam je stanju trebalo puno æivaca i vre-
mena za poslove i obiËno ih nismo napravili kako treba. S 
druge strane imamo i iskustvo kada smo u srcu bili zadovolj-
ni, smireni da nam je trebalo puno manje vremena i æivaca 
za te iste poslove.

Mnogi ljudi u poslovnom svi-
jetu koji donose vaæne poslovne 
odluke, nastoje odvojiti neko 
vrijeme, povuÊi se na duhovne 
vjeæbe. U naπem Ministarstvu 
sve viπe i viπe pretpostavljenih 
prepoznaje i uvia kako je vaæno 
za njihove suradnike, kolegice i 
kolege, da budu zadovoljni, smi-
reni, bez veÊih æivotnih trzavica 
i lomova. Samo takvo nutarnje 
raspoloæenje jamËi i rezultira do-
bro obavljenim poslom.  KonaË-
no, svatko tko je u sebi smiren, 

O Boæe, zar si pozvao mene?                
Tvoje usne moje rekoπe ime.  
Svoju lau sada ostavljam æalu,     
Od sad idem kamo πaljeπ me TI.
 („Krist jednom stade na æalu“, Papa Ivan Pavao II.)

Duhovne vjeæbe u Valbandonu
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zadovoljan i radostan zrcali svojim rijeËima, ponaπanjem i djelima 
tu svoju nutrinu i na ljude oko sebe.

©to su zaista Duhovne vjeæbe i πto kroz njih moæemo spo-
znati, moæda najbolje objaπnjava jedan tekst pod naslovom 
Tragovi u pijesku.

- Neki je Ëovjek jedne noÊi sanjao kako πeta s Bogom duæ 
obale. Uz to su mu se pokazivale i prolazile scene iz njegovog 
æivota kao tragovi u pijesku.

GledajuÊi te tragove na pijesku, primijetio je da je ponekad 
bio samo jedan trag i to upravo u onim vremenima kada mu 
je bilo najteæe u æivotu. Zbog toga upita Boga: „Gospodine, 

zapazio sam da se u najtuænijim trenucima vidi samo jedan 
trag nogu. Ti si mi obeÊao da Êeπ uvijek biti sa mnom. Ne ra-
zumijem zaπto si me tada, kada sam te najviπe trebao, osta-
vljao samog?“.

Tada mu Gospodin odvrati: „Drago moje dijete. Volim te 
i nikada te ne bih ostavio. U danima, kada si najviπe trpio i 
mene najviπe trebao, tada i tu gdje vidiπ samo jedan trag, to 
su bili dani i trenuci gdje sam te ja nosio. To su bili moji, a ne 
tvoji tragovi nogu.“

Iskoristite svoju priliku i otiite na Duhovne vjeæbe! m
Iva HRANITELJ  

VeleËasni Damir Vrabec je 
prvi sveÊenik koji je imenovan 
policijskim kapelanom PU 
bjelovarsko-bilogorske

U crkvi Svete Terezije Avilske u Bjelovaru 
sluæena je 16. studenoga Sv. Misa povodom 
imenovanja vlË. Damira Vrabeca kapelanom 
posluæiteljem Policijske kapelanije „Svetog 
Mateja apostola i evaneliste“ za Policijsku 
upravu bjelovarsko-bilogorsku. Misu je, u kon-
celebraciji sa joπ 12 vojnih kapelana i sveÊeni-
ka, predvodio biskup mons. Juraj Jezerinac, 
vojni ordinarij. Naime, Dekretom Vojnog ordi-
narijata u Republici Hrvatskoj, veleËasni Damir 
Vrabec imenovan je kapelanom posluæiteljem 
navedene Policijske kapelanije sa svim pravi-
ma æupnika te je juËeraπnjom Svetom Misom 
uveden u sluæbu. Sveta Misa zapoËela je po-
zdravnim govorom naËelnika Policijske upra-
ve bjelovarsko-bilogorske Jakova BukviÊa, 
koji je tom prilikom zahvalio biskupu mons. 
Juraju Jezerincu πto je potaknut pastoralnim 
razlozima osnovao ovu Policijsku kapelaniju, 
a  policijskom kapelanu poæelio mnogo sreÊe 
i uspjeha u njegovim poslovima duπobriæniπtva 
za djelatnike Policijske uprave. S istim se æe-
ljama policijskom kapelanu u uvodnom dijelu 
Svete Mise pridruæio i sam biskup, koji je rekao 
da je njegovo uvoenje u ovu sluæbu povijesni 
trenutak, jer je on prvi sveÊenik koji je imeno-
van za policijskog kapelana Policijske uprave 
bjelovarsko-bilogorske.

Vojni  ordinarij Juraj Jezerinac u svojoj na-
dahnutoj propovjedi istakao je da je najveÊi 
neprijatelj vjere neznanje. Da bi netko po-
stao policajac mora znati najosnovnije stvari 
o struËnom poslu, a to isto vrijedi i za vjeru. 
Svakom Ëovjeku je, dakle, pored integralnog 
obrazovanja prije svega potrebno ono duho-
vno koje omoguÊava Ëovjeku da æivi jedan 

skladan æivot. Stoga mu je osobito 
drago πto od svojih æupnika Ëuje 
pohvale na raËun djelatnika  vojske 
i policije kao aktivnih Ëlanova æupne 
zajednice.

Na kraju  Svete Mise okupljeni-
ma, meu kojima su bili vjernici iz 
Bjelovara i okolice, policijski slu-
æbenici iz svih organizacijskih je-
dinica PU bjelovarsko-bilogorske, 
predstavnici Ministarstva unutarnjih 
poslova i Hrvatske vojske, æupan 
Bjelovarsko-bilogorske æupanije 
Miroslav »aËija te gradonaËelnik 
Bjelovara  i saborski zastupnik An-
tun Koruπec, obratio se veleËasni 
Damir Vrabec koji je izjavio da je 
njemu osobno osnivanje ove Policij-
ske kapelanije trenutak od iznimne 
vaænosti, jer se ostvaruje ono za Ëim 
su on i sada novi æupljani teæili goto-
vo pet godina. Zahvalio je svima koji 
su tome pridonijeli, a posebice je 
zahvalio svim djelatnicima Policijske 
uprave koji su ga, kako je rekao, pri-
hvatili kao prijatelja, jednog od njih, 
ali prije svega kao sveÊenika koji je 
poslan radi njih i za njih.m  

Draæen MEDVED

Bjelovar: Damir Vrabec imenovan kapelanom

VeleËasni Damir Vrabec (1970.) za 
sveÊenika ZagrebaËke nadbiskupije 
zareen je o Petrovu 1996. godine, a 
potom od jeseni iste godine obnaπao 
je sluæbu æupnog vikara u zagrebaËkoj 
Æupi sv. Blaæa. 

Godine 1999. u istoj je sluæbi premjeπ-
ten u æupu Blaæene Djevice Marije, Majke 
Boæje u Mariji Bistrici, a nakon sedam go-
dina sluæbe æupnog vikara, 2003. godine 
dolazi u æupu Uznesenja Blaæene Djevice 
Marije u Novu RaËu za upravitelja æupe gdje 
se nalazi i danas. 

Na sluæbi u Vojnom ordinarijatu u RH  
radi od 1. listopada 2004. kao kapelan 
posluæitelj filijalne kapelanije Blaæenog
Alojzija kardinala Stepinca u zapovjedni-
πtvu HKoV-e, Karlovac, za vjernike Vojne 
biskupije koji pripadaju bjelovarskoj vojar-
ni „BILOGORA“, a dekretom Vojnog ordi-
narija u RH od 1. sijeËnja 2005. imenovan 
je za duπobriænika u Policijskoj upravi 
Bjelovarsko-bilogorskoj za vjernike Vojne 
Biskupije - do opoziva. U toj funkciji bio 
je sve do ovog dekreta o imenovanju za 
kapelana posluæitelja Policijske kapelanije 
„Svetog Mateja apostola i evaneliste“ za 
PU bjelovarsko-bilogorsku. 
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Poπtovani, dobro ste primijetili da Ëlanak nisam zapoËeo 
s “BuduÊi da sam joπ uvijek glasnogovornik…”) i u pravu ste. 
To znaËi upravo to. Ovaj tekst napisao sam i Ëekao da ga 
objavim kad viπe ne budem glasnogovornik i do sad sam ga 
viπe puta ispravljao, mijenjao i dopunjavao. Za objavu sam 
na kraju izabrao ovu varijantu. Takvu kakvu cijeli æivot i igram. 
Otvorenu, leprπavu, brzu po krilima, Ëvrstu u sredini i proboj-
nu u napadu. Igru u kojoj je vaæno dati viπe. Joπ da se barem 
danas igra takav nogomet (osim na Otoku).!

Zbog toga je ovaj tekst bez nekog posebnog naslova (mi-
slim da nije ni potreban buduÊi da sve emocije sadræavaju 
navedene pjesme), nadnaslova, podnaslova, meunaslova, 
prored ovakav ili onakav, razrada teme i drugo, odnosno, 

sliËno. Sve to prepuπtam glavnoj 
urednici koja uvijek vjeπto popravi 
sve πto joj donesem i odradi teæaË-
ki posao s mojim tekstovima. Kuæi 
misao i smisao, a πto je najvaænije i 
trenutak, na Ëemu sam joj zahva-
lan. Posebno se zahvaljujem i svim 
kolegicama i kolegama po oruæju, 
uredniπtvu, redakciji i struËnom 
savjetu glasila, matiËnoj PU i naË-
elniku, te svima ostalima na dosa-
daπnjoj poslovnoj suradnji tijekom 
koje sam zaista puno nauËio. 

A ja, hvala Bogu, ne piπem za 
paru, slavu, promociju niti za sa-
moreklamu. Piπem iz “guπta”, u 
jednom dahu ono πto mislim, ono 
πto govorim i ono πto mislim da bi 
se trebalo znati. Radim to za sve 
nas jer ne kaæe se zabadava: Ëist 
raËun, duga ljubav!

Sjetim se tako dugih zimskih 
noÊi provedenih po zasjedama, 
prismotrama, u nadzoru prome-
ta…, πkripe snijega proπaranog 
toËkicama s naπih gojzerica, tvr-
dih polu smrznutih hlaËa i ledeno 
tupih koljena. Pa opet ispoËetka. 
I doe ljeto pa ne znaπ πto je gore 
- vruÊina ili zima. Osam sati na no-
gama izmeu kolone vozila, oËe-
vidi, prometne nesreÊe…, nadzori 
rukovoditelja koji Ëine posebnu 
priËu i.t.d.

Ljubav prema plavom najsnaæ-
niji je motiv koji te pokreÊe da uvi-

jek dajeπ viπe. I æeliπ viπe. Napredujeπ malo pomalo, zavrπiπ 
fakultet, postaneπ rukovoditelj (nekako ne volim taj izraz) i joπ 
uvijek dajeπ viπe za onaj osjeÊaj u sebi. Zato je - kad si stajao 
na zimi, kiπi, snijegu i vruÊini, imao ovakve ili onakve zadaÊe i 
posao, kad nisi ni znao zapravo πto i kako treba - ovaj dana-
πnji trenutak bio nezamisliv. Nedostiæan, neuhvatljiv, kao da 
bosonogi kroz trnje trËite prema zvijezdama.

Nije vaæno koliko treba, koliko dugo putujeπ, vaæno je dati 
sve od sebe i biti poπten. Stoga, kolege krenite!  Niπta nije 
nemoguÊe, potvrujem vam iz prve ruke. I da samo znate 
kakav je to osjeÊaj! Joπ da u stvarnosti zaæivi da je policija ka-
rijerna sluæba, da se uredi napredovanje u sluæbi/kroz sluæbu 
prema godinama rada i rezultatima te ubiranje plodova (ma 
slobodno Ëitaj: plaÊe i oznake na ramenima) prema stvarnom 
zvanju i znanju a ne „askribiranom“ poloæaju! 

Naime, i u 15-toj godini staæa u policiji kolege iz moje ge-
neracije joπ uvijek nose na ramenima oznaku policajca i za 
to, naravno, i primaju takvu plaÊu (graniËna policija). Znam i 
kolege u prometnoj kojima sam rukovodio da, usprkos poloæ-
enim zvanjima, dobivaju plaÊu po zvanju radnog mjesta, iako 
prema svim parametrima zasluæuju veÊu plaÊu (rezultati rada, 
godiπnja ocjena, operativna zapaæanja i poloæeno zvanje). To 
uistinu nakon nekog vremena postaje demotivirajuÊe i ubija 
volju za poslom. A neki zbog toga i ne æele polagati ispit za 
zvanje jer im niπta ne donosi.

A o kakvom to osjeÊaju govorim? Pa kad sam prvi put na-
pisao kaznenu prijavu, mislio sam da je to najbolje πto je svijet 
ikad vidio, obavio oËevid i napisao zapisnik diveÊi se kao da 
ljudske ruke bolji nisu stvorile, onda kada su me prepoznali i 
dali mi priliku da krenem dalje na putu na kojem nisam znao 
dokle Êu stiÊi, danas mi je to ravno tom osjeÊaju. Opet pri-
hvaÊam izazov i joπ uvijek dajem viπe od sebe, cijeneÊi jaËe 
no ikad trud i rad kolegica i kolega koji rade sve ono πto sam 
i ja nekad radio. 

Od Blata Do Neba1

SAMO ZA TAJ OSJE∆AJ2

1 Album legendarne zagorske punk grupe Zadruga objavljen 1993. godine za 

etiketu Sluπaj Najglasnije

2 Pjesma najveÊe hrvatske punk atrakcije Hladnog piva s albuma ©amar obja-

vljenog 2003. godine za etiketu Dancing Bear 
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ODJAVA PROGRAMA
BuduÊi da odlazim s mjesta glasnogovornika PU krapinsko-

zagorske (o tom poslu ovom prilikom ni slova jer sam veÊ dosta 
napisao, samo pozdrav svim kolegicama i kolegama) na novo 
radno mjesto u Policijsku akademiju (πto mi Ëini iznimnu Ëast i 
zadovoljstvo a ne materijalnu korist veÊ naprotiv…, ali “neke se 
stvari ne mogu kupiti novcem”), joπ jedanput sve pozdravljam i 

zahvaljujem svima s kojima sam radio i suraivao. Novom gla-
snogovorniku æelim svu sreÊu u nadi da sam mu ostavio pristoj-
nu ostavπtinu ureenosti poslova odnosa s javnoπÊu.    

Na kraju, puno uspjeha svima koji stvaraju i ureuju naπe gla-
silo sa æeljom da u tome ustraju na zadovoljstvo svih nas.m

Pozdrav! 
Robert PAVI∆
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Zahvala

Poπtovani,
æelimo iskazati zahvalnost Vaπ-

im kolegama iz Protueksplozijskog 
Odjela MUP-a PU zagrebaËke, go-
spodinu naËelniku SekaËiÊu i gospo-
dinu MehiÊu, za odliËno predavanje 
za Ëlanove PDS Velebita i HGSS-a 
na temu “zaostala minsko-eksplozi-
vna sredstva iz Domovinskog rata”, 
a koje se odræalo 29. listopada 
2009. u prostorijama PDS Velebit, 
Zagreb, RadiÊeva 23, s poËetkom 
u 19,45 h.

»lanovi Planinarskog druπtva 
SveuËiliπta Velebit, Zagreb, RadiÊ-
eva 23.

Voditelj planinarske πkole 2009
Ivanuπ Marko
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Sredstva poticaja za poËetak rada zadruge 
dobili su od Ministarstva obitelji, branitelja 
i meugeneracijske solidarnosti, a danas su 
jedna od najboljih braniteljskih zadruga u 
Hrvatskoj

Braniteljska zadruga „Ponos“ iz Slunja organizacijom 
turizma danas na poseban i jedinstven naËin pronosi ime, 
„Ponos“ je i PP Slunj, grada Slunja, Rakovice i cijelog tog 
prelijepog krajolika znanog po burnoj hrvatskoj povijesti, 
u Domovinskome ratu proslavljenim pripadnicima slunjske 
policije i 14. domobranske pukovnije grof Franjo Frankopan 
Slunjski. 

 Naime, Ivan PaniÊ idejni zaËetnik i osnivaË, upravitelj 
slunjske Braniteljske zadruge „Ponos“ i tajnik slunjske HVIDR-
e bio je odluËan i hrabar redarstvenik, policajac i naËelnik PP 
Slunj u vrijeme poËetka srpske agresije i Domovinskoga rata 
1990. i 1991. na ovaj kraj πto nije bila nimalo laka zadaÊa. 
Iako boluje od reumatoidnog artritisa, a ta teπka bolest mu 
se javila joπ prije 18 godina od silnog stresa na dan pada 
Slunja 16. studenoga 1991., predsjednik zadruge PaniÊ, di-
plomirani kriminalist, neumoran je borac, zaljubljenik u Slunj, 
hrvatsku policiju i vojsku, svoju zadrugu. 

Njegova Braniteljska zadruga „Ponos“ inaËe broji devet 
Ëlanova, zadrugara koji su svi hrvatski branitelji, bivπi pri-
padnici policije. Cilj osnivanja zadruge, govori nam njezin 
predsjednik,  PaniÊ bio je popraviti braniteljima, policajcima 
kao i njihovoj djeci materijalno stanje, egzistenciju u ovo 
naπe vrijeme. U buduÊnosti bi rad ove zadruge, koja Êe s 
vremenom prerasti u tvrtku,  preuzeti naπa djeca, naglaπava  

ponosno njezin predsjednik PaniÊ : - Naπa zadruga, moæda 
jedinstvena takva u Hrvatskoj, bavi se i iznimnim turistiËkim 
uslugama. Djelujemo veÊ treÊu godinu i sve smo jaËi i jaËi. Na 
podruËju OpÊine Rakovica na koriπtenje smo dobili na »oviÊ 
brdu staru πkolsku zgradu te tamo uredili pravi trim-poligon, 
paintball igraliπta, a uokolo u nedirnutoj prirodi, slapovima 
naπih πuma, pokraj rijeka imamo Ëak 50 km ureenih staza 
za quadove Ëiji se broj sada popeo veÊ na 12. Tako na tom 
prostoru organiziramo teame building , off roaud na quado-
vima, streliËarstvo, pucanje lukom i strijelom u zadanu metu 
s razliËitih udaljenosti, tu je i paintball pa nordijsko hodanje, 
biciklizam na viπe ili manje zahtjevnim stazama kroz zaËudne 
πumske krajobraze duge i do 20 km za skupine i pojedince. 
Zadovoljni smo radom zadruge. Dolaze nam brojni turisti, 
stranci Europljani, ali i  Amerikanci, Izraelci, Japanci, goto-
vo svi oni koji posjeÊuju PlitviËka jezera. Na taj naËin svo-
jom posebnom ponudom i mi pridonosimo prepoznatljivosti 
slunjskog kraja, njegovih prirodnih, povijesnih i etnografskih 
znamenitosti na velikom svjetskom turistiËkom træiπtu - go-
vori predsjednik PaniÊ. Valja naglasiti kako PaniÊu u poslu 
oko voenja zadruge revno pomaæe supruga Ivanka, koja 
njihove goste nudi i kulinarskom delicijama ovoga kraja, ali 
ih i suvereno poduËava voænji quadom, streliËarstvu, æivotu 
u prirodi ljeti i zimi. Dolaze im Ëesto ovamo i privatna druπ-
tva na proslave roendana, slavlja, ali i razne udruge, mla-
deæ, tvrke. Sredstva poticaja za poËetak rada zadruge do-
bili su od Ministarstva obitelji, branitelja i meugeneracijske 
solidarnosti, na Ëemu su im zahvalni jer su zahvaljujuÊi tim 
sredstvima danas jedna od najboljih braniteljskih zadruga u 
Hrvatskoj pa se nadaju da Êe uskoro postati i respektabilna 
tvrtka, optimistiËan je predsjednik Ivan PaniÊ. 

PU karlovaËka

Slunj - Braniteljska zadruga „Ponos“

sjeÊanja
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I dok razgledavamo radoznalo ovo PaniÊevo zanimljivo 
mjesto igre, πporta, zabave na »oviÊ brdu πto podsjeÊa na 
filmske priËe o ameriËkim Indijancima, pustolovima, ratnicima
i marincima,  mislimo na dalju i bliæu povijest naπih hrvatskih 
ratnika, na velikog domoljuba i borca za hrvatsku dræavu Eu-
gena Kvaternika, ne moæemo ne pitati naπeg domaÊina bivπeg 
ratnika policajca, sada zadrugara PaniÊa o zbivanjima na po-
Ëetku devedesetih proπloga stoljeÊa u ovome kraju, obzirom 
da se pribliæava 16. studenoga i tuæna 18. godiπnjica srbo-
ËetniËke okupacije i razaranja Slunja, ali i cijeloga ovoga kraja, 
koji je stradao poput Vukovara u isto vrijeme kad i Vukovar te 
za Hrvatsku sumorne jeseni 1991.. 

SjeÊanje na 16. studenoga 1991. 

Ivan PaniÊ, ratni zapovjednik PP Slunj poËinje svoju hr-
vatsku slunjsku policijsku ratnu „Ilijadu“ sa znakovitim sjajem 
hrvatskog branitelja u oËima: - U Slunj sam doπao joπ kao 
policijski vjeæbenik iz Virovitice, na poËetku moje policijske 
karijere. PoËetkom 90- te sam zavrπio fakultet, iako me nisu 
puπtali na ispite. U policiji u Slunju su bila tada 32 djelatnika 
od toga samo πest Hrvata. Kad sam svojim tadaπnjim nadre-
enima donio diplomu kriminalista, rekli su mi da mi taj papir 
niπta ne vrijedi, da Êu i dalje raditi u patroli na cesti, iako nitko 
osim mene u postaji nije imao visoku struËnu spremu. Dolazi 
zatim i priËa o viπestranaËju, polagano sve kuha. Dogaaju 
se prvi izbori, a „oni“ su i dalje na vlasti, no to se sad veÊ sve 
klima. Recimo 30. lipnja 1990. od nas Hrvata u postaji nitko 

nije bio na rasporedu. Zato je nas πestorica 1. srpnja 1990. 
uπla u zgradu policije u Slunju i nismo viπe nikoga pustili unutra 
dok se ne rijeπi pitanje zaπto nas uopÊe nema na rasporedu?  
Ministar MUP-a RH tada je bio Josip Boljkovac, mi smo ga 
nazvali. Potom su doπli nadleæni ljudi iz PU KarlovaËke i donijeli 
mi rjeπenje kojim sam postao naËelnikom PP Slunj. Bivπi naË-
elnik postaje Simo KrniÊ nije htio otiÊi: nije mogao vjerovati da 
sam ja postao naËelnik, da srpska linija i kljuË u policiji gube 
bitku i na ovom podruËju. Sve djelatnike sam sazvao potom 
i rekao im kako viπe u policiji nema politike, da se okreÊemo 
profesionalnom policijskom poslu. 

PoËinjala je turistiËka sezona 1990., svi smo trËali i radili… 
I sam sam bio na cesti, regulirao promet, tolika je bila guæva. 
Tada je u postaji bilo samo 25 policajca. Svoj smo posao oba-
vljali s velikim elanom i zadovoljstvom. Slunj je stari hrvatski 
grad,  no u πiroj okolici Slunja veÊinom je æivio srpski narod i 
oni su se veÊ u to vrijeme poËeli pripremati na pobunu pro-
tiv novoizabrane hrvatske vlasti, dræave. Mi nismo mogli niti 
slutiti da Êe to biti baπ tako veliki rat. Na svoju ruku sam tada 
nakon jedne dojave o pobuni Srba u Kninu, mobilizirao neke 
naπe ljude iz rezervne policije kako bi pojaËali postaju - sjeÊa 
se PaniÊ. 

Oæivljavanju sjeÊanja na te dane PaniÊu se u priËi pridruæ-
io i sam policijski sluæbenik, sudionik obrane Slunja danaπnji 
naËelnik PGP Maljevac Josip ©tefanac, dragovoljac Domo-
vinskog rata, u redovnom policijskom sastavu PP Slunj od 
16. 3. 1991. 

Ivan PaniÊ, ratni zapovjednik PP Slunj
Josip ©tefanac, dragovoljac Domovinskog rata, danaπnji 
naËelnik PGP Maljevac
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Kako je 19. 8. 1990. poËela  „balvan revolucija“ u Kninu, bio 
je to pokuπaj da sve eskalira i ovdje u srpskim selima, pojasnili 
su i nastavili PaniÊ i ©tefanac: -  Mi smo cijelo vrijeme Ëekali 
dolazak naπih redarstvenika da se pojaËamo ljudstvom kojeg 
nemamo. To govori primjerice sluËaj Primiπlje, gdje smo trebali 
iÊi napasti i raπËistiti barikadu. Polagano su srpski odmetnici 
poËeli zauzimati svoj dio teritorija, izdvajati se iz PU karlovaËke 
i pripajati se tzv. „SAO Krajini“. Tako smo i mi iz Zagreba dobili 
dva autobusa policajaca kako bismo se mogli braniti. Dolazile 
su nam u postaju u Slunj i famozne kontrole iz „saveznog MUP-
a“ u kontrolu oruæja, a mi oruæja tu ni nemamo. Tek kasnije za 
obranu smo dovlaËili oruæje na sve naËine iz Karlovca. 

ObruË se steæe

Kao i sve ljude u Hrvatskoj potresao ih je i „krvavi Uskrs 
na Plitvicama“ u kojem nisu sudjelovali kao policajci u prvim 
redovima - ali su sudjelovali. A tada su u PP Slunj imali veÊ 
114 policajca: i dalje su radili policijske poslove te osnovali i 
jedinicu specijalne policije. Posebno su teπko doæivjeli slunjski 
redarstvenici 4. 8. 1991. kada je napadnuta njihova patrola u 
BudaËkoj Rijeci. Tu su muËki iz zasjede ubijena tri policajca 
Joæa MilËiÊ, Zlatko ©krlac, Mile Butina, a Nikola Rakocija je 
teπko ranjen, izvukli su ih baπ njihovi slunjski specijalci. Nakon 
toga, nastavljaju, za policiju i graane Slunja nastaju sve opa-
sniji dani, ostali su blokirani i izolirani, kao Vukovarci. Mogli 
su se koristiti samo prometnicom Slunj- Primiπje- Ogulin pa 
onda u Karlovac ili prema Bosni. Opsada Slunja se stezala. 
Policajci branitelji se unatoË svemu hrabro dræe, dok 15. 8. 
1991. nisu bili potpuno odsjeËeni, ostali u potpunoj nepri-
jateljskoj opsadi. Prijetila im je, istiËu, opasnost i od JNA s 

ovdaπnjeg poligona od 400 Ëetvornih kilometara s 27 ulaza, 
a na kojem je tada bila komanda 5. armijske oblasti zlogla-
sne JNA.  Agresor je sve viπe pojaËavao napade, paljenja 
hrvatskih sela i u samoj OpÊini Slunj, a posljedice svega su 
bili brojni prognanici koji su utoËiπte traæili u gadu Slunju u 
kojem nije bilo niti struje, telefona, lijekova, opskrbe, niËega, 
osim hrabrih hrvatskih ljudi, branitelja i policajaca. Kako bi se 
sprijeËilo granatiranje i napadanje Slunja viπe puta je PaniÊ 
pregovarao s neprijateljskim snagama JNA, Ëetnika. Iako im 
je broj policajaca narastao na 448 s priËuvom, naËelnik  PaniÊ 
je znao da obrana grada gotovo nije moguÊa, jer se oruæje 
teπko nabavljalo i dolazilo do njih, a teπkog oruæja uopÊe nisu 
imali. U tim i takvim nemoguÊim uvjetima do 16. 9. 1991. je-
dino su policijske postrojbe sudjelovale u obrani bivπe opÊine 
Slunj, a onda tek im se pridruæuju pripadnici ZNG. 

- Europski promatraËi su nam predlagali da se i mi kao 
IloËani tada predamo i iselimo. Izgubili smo komunikaciju s 
MUP-om u Zagrebu, nismo imali niπta osim motorola. Ipak 
smo 107 dana dræali 54 kilometara bojiπnice, a u potpunom 
okruæenju daleko nadmoÊnijeg neprijatelja. Tako smo ustvari 
i branili Karlovac sve do 15. 11. kada su neprijatelji grana-
tirali Slunj pa smo16. 11. 1991., da bismo preæivjeli i mi i 
preostalo hrvatsko stanovniπtvo, morali napustiti Slunj, otiÊi 
u progonstvo, iako je bilo potpisano 13. primirje. Mi smo se 
Ëasno povukli pred daleko nadmoÊnijim neprijateljima, nismo 
se predali. Naπi susjedi Srbi su otiπli prije ili meu pobunjene 
Srbe ili na poligon koji je dræala JNA. IzvlaËili smo se u Bosnu, 
a da to nismo uËinili, svi bismo izginuli. Tamoπnji ljudi su nam 
puno pomogli. Iz Bosne smo se onda vraÊali na razne naË-
ine u Karlovac, gdje je bila i izmjeπtena naπa PP. Mi Slunjani 
proveli smo u progonstvu Ëetiri godine sve do VRO“ Oluje“, 
povratka 6. 8. 1995.. Najteæi trenutak u okupiranom Slunju 
mi je bio kad sam saznao da je Vukovar pao. Kao pripadnik 
policije Domovinski rat sam proveo u Pakracu, gdje sam od 
1997. zbog bolesti umirovljen, a i mnogi naπi Slunjani kao 
branitelji sudjelovali su u obrani domovine na svim bojiπti-
ma“- zakljuËio je svoje sjeÊanje PaniÊ.

Slunjski branitelji ovjekovjeËeni u literaturi

Vrijeme Domovinskoga rata u Slunju i cijelom tom kraju 
dobro je obraeno i u literarnoj grai. Tako su o patnjama 
i stradanjima, herojskoj obrani i bitki za Slunj pisali slunjski 
æupnik i dekan mons. Mile PeciÊ u djelima Zakopani dnevnik 
i Godine otpora i hrabrosti te Ivan StriæiÊ u grai za povijest 
slunjsko-plitviËkog kraja Bitka za Slunj.

NaËelnik PP Slunj u protekle Ëetiri godine je Draæen ÆivËiÊ, 
o ulozi policije u obrani Slunja za je  kazao: - Na podruËju 
Slunja 1990. hrvatska policija bila je oliËenje hrvatstva i hr-
vatskih snaga. Policija je bila prva koja je zauzela PP Slunj 
i tu poËela oformljavati hrvatske policijske jedinice. Sve πto 
se tiËe obrane Slunja poËelo je u policiji. Iz policijskog sa-
stava i ovdje se razvijala hrvatska vojska, Ëuvena legendarna 
14. slunjska domobranska pukovnija Grof Franjo Frankopan 
Slunjski. O tome se na æalost ne piπe, o tome se ne zna i 
o tome se πuti. Moæda je razlog tome πto je grad Slunj pao 
istovremeno kad i grad Vukovar. Naime cijelo vrijeme izolacije 
i okupacije, okruæenja Vukovara i Slunj je bio u takvoj sliËnoj 
izolaciji i neprijateljskom okruæenju. Spasile su nas kolege iz 

sjeÊanja
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Bosne, jer je jedini koridor izlaska iz Slunja bio za nas prema 
BihaÊu, Bosni. Uvijek naglaπavam da je veliki uspjeh kolege 
PaniÊa to πto je u toj okupaciji i granatiranju Slunja poginulo 
malo policijskih sluæbenika. Naime, na dan pada Slunja po-
ginula su samo tri hrvatska policajca, njima smo podigli ove 
godine spomen ploËu u organizaciji HVIDR-e i PP Slunj. 

PP Slunj danas

U lijepoj, novoureenoj PP Slunj, govoreÊi o Policijskoj po-
staji danas njezin prvi policajac ÆivËiÊ je najprije rekao kako 
je Slunj grad ugodnog æivljenja, potpuno siguran u svakom 
pogledu te da je u njemu zadovoljstvo biti i policajac jer hr-
vatska policija ima ovdje dobar glas. - InaËe, u ovu zgradu PP 
Slunj koju su te devedeset i prve godine ostavili u plamenu, 
djelatnici PP Slunj vraÊaju se nakon Oluje 1995. iz Karlovca 
gdje su duænost obnaπali na podruËju Gaze, bili su raspore-
eni i po ostalim PP u Hrvatskoj. Tako PP Slunj brine o nekih 
800 Ëetvornih kilometara prostora, nadleæna je za grad Slunj, 
za OpÊine Rakovica i Cetingrad. S vremenom ona pokriva 
i granicu. Od 1. 2. 2006. se graniËna policija odvaja od PP 
Slunj i ustrojem PGP Maljevac - obrazlaæe ÆivËiÊ. 

NaËelnika ÆivËiÊa pitali smo koji su danaπnji prioriteti PP 
Slunj: - U zadnje dvije godine uloæeno je oko 700 tisuÊa kuna 
u obnovu naπe postaje, buduÊi da je bila stvarno u derutnom 
stanju. Izmijenili smo fasadu, stolariju, suvremeno su po eu-
ropskim kriterijima ureene prostorije za zadræavanje uhiÊenih 
osoba. Proπle 2008. osnovali smo VijeÊe za prevenciju na 
Ëijem je Ëelu gradonaËelnik Slunja Ivan BogoviÊ. Slunj je manji 
gradiÊ s pet-πest tisuÊa stanovnika, imamo izvrsnu suradnju 
s lokalnom upravom. Ostvarujemo projekt Policija u zajedni-
ci. Naπe VijeÊe za prevenciju ima niz ostvarenih projekata na 
lokalnoj razini, a ima i jedan projekt s UNDPI-em koji je sad u 
fazi realizacije. Radi se o izgradnji polivalentnog igraliπta za 
djecu u samom gradu Slunju. Ovaj mjesec osnovali smo i Vi-
jeÊe za prevenciju OpÊine Rakovica. ZnaËaj OpÊine Rakovica 
je u tome za policiju πto ima veliki autokamp. U sezoni u tom 
autokampu boravi i do dvije tisuÊe gostiju, za πto je potreban 
dodatan vid sigurnosti. U kontinentalnom dijelu Hrvatske to 
je opÊina s najveÊim brojem ugostitelja. Moæemo se pohva-
liti da zadnjih dvije godine, a pogotovo ovu godinu nemamo 
ni jedno kazneno djelo u OpÊini Rakovica. U dijelu poslova 
preklapamo se i s PGP Maljevac. Pokrivamo i tranzit na D1 u 

duæini od 47 km , tako da nam je na podruËju PP Slunj pro-
met prioritet. Biljeæimo i pad poginulih u prometu u odnosu 
na proπlu godinu kao i pad prometnih nesreÊa. U πkolama, 
vrtiÊima promoviramo prometnu kulturu. Tu su i Rastoke, 
male Plitvice, koje su u ljetnim mjesecima prepune gostiju 
posebice Izraelaca i Amerikanaca. Biljeæimo  poveÊanje broja 
gostiju iz godine u godinu, svi koji posjeÊuju Plitvice dolaze 
i na Rastoke, a bilo ih je u proteklom razdoblju oko 900 ti-
suÊa. Tu su joπ i turistiËke atrakcije rafting na Mreænici. Sve 
navedeno policija i te kako prati, osigurava. InaËe, PP Slunj 
ima 51 policijskog sluæbenika, a po sistematizaciji treba imati 
83, nedostaje nam joπ 32 policijskih sluæbenika.

BogoviÊ: Graani Slunja imaju povjerenja u 
hrvatsku policiju

Ivan BogoviÊ, gradonaËelnik Slunja veÊ treÊi mandat za 
redom i predsjednik je slunjskog VijeÊa za prevenciju krimi-
naliteta. O izvrsnoj suradnji s policijom, a sve u interesu veÊe 
sigurnosti graana, oËuvanja njihovog javnog reda i mira u 
Slunju gradonaËelnik BogoviÊ je rekao: - VijeÊe za prevenciju 
kriminaliteta u Slunju odlukom Gradskog vijeÊa osnovano je 
15. veljaËe proπle godine. Iako smo mi i prije osnivanja vije-
Êa zajedno s policijom, naËelnikom ÆivËiÊem radili na nekim 
projektima vezanima uz mladeæ i prevenciju. Radom vijeÊa 
uvidjeli smo moguÊnosti i naπe bolje suradnje te ostvarili 
nove projekte. U rad VijeÊa su ukljuËeni predstavnici svih 

NaËelnik PP Slunj u protekle Ëetiri godine je Draæen ÆivËiÊ

Na podruËju OpÊine Rakovica na koriπtenje 
smo dobili na staru πkolsku zgradu te 

tamo uredili pravi trim-poligon, paintball 
igraliπta, a uokolo u nedirnutoj prirodi, 

imamo Ëak 50 km ureenih staza za quadove 
Ëiji se broj sada popeo veÊ na 12. Na tom 

prostoru organiziramo teame building , off 
roaud na quadovima, streliËarstvo, pucanje 
lukom i strijelom u zadanu metu s razliËitih 

udaljenosti, tu je i paintball pa nordijsko 
hodanje, biciklizam

PP Slunj 
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naπih lokalnih i gradskih nadleænih tijela. Prva naπa zajedni-
Ëka akcija bila je osvjetljavanje prostora oko naπe osnovne 
πkole u Slunju, buduÊi da su se tu Ëesto okupljala djeca i 
mladi te devastirali prostor same πkole. Nakon osvjetljavanja 
praktiËki besciljnih okupljanja mladih ljudi tamo viπe nema, a 
ako se mladi tamo i okupljaju, onda je to organizirano i pod 
nadzorom. ©to dokazuje da se naπa zajedniËka preventivna 
djelatnost isplatila. SljedeÊa naπa aktivnost bila je u dogo-
voru s ravnateljem osnovne πkole postavljanje video nadzo-
ra u prostorije osnovne πkole. Projekt su financirali pedeset
posto osnovna πkola te pedeset posto grad Slunj. Kako bi 
djeca bila sigurnija u dolasku i odlasku iz πkole autobusima, 
vijeÊe je financiralo i izgradnju parkiraliπta za autobuse, odno-
sno, mjesta pred πkolom gdje su djeca maknuta od glavne 
gradske prometnice te su  sad dok Ëekaju autobus sigurna 
u dolasku i odlasku iz πkole. BogoviÊ nam je takoer spo-
menuo i projekt VijeÊa  „ Sigurno u prometu“. - Radimo ga 
zajedno s  UNDIP-em te na podruËju grada Slunja planira-
mo postaviti uspornike na ceste, ulice gdje nam je i glavna 
frekvencija putnika, a tu su i osnovna i srednja πkola, nova 
πportska dvorana, vrtiÊ. U sklopu tog projekta kandidirali smo 
i izgradnju viπenamjenskog djeËjeg igraliπta.

 Saznali smo i kako sve spomenute projekte VijeÊa najvi-
πe financira grad Slunj, a i za slijedeÊu godinu kod pripreme
gradskog proraËuna u gradu planiraju izdvojiti sredstva za 
njegov rad. Na naπe pitanje kakav je odnos graana Slunja 
prema policiji, jesu li zadovoljni njome, gradonaËelnik BogoviÊ 

je rekao: - Dakle, na svim razinama policija je ovdje izvrsno 
ukljuËena u æivot grada, suradnju s graanima od organiza-
cije i osiguranja raznih πportskih i inih priredaba pa nadalje. 
Policija je kod nas stvarno servis graanima svih dobnih 
skupina i uzrasta: imamo izvrsnu suradnju! Graani Slunja 
imaju povjerenja u hrvatsku policiju. Ona je dio ove sredine, 
ovoga grada, za razliku od one situacije prije Domovinskog 
rata kad im se tadaπnja „milicija“ urezala ne baπ po dobru u 
pamÊenje. Problem je jedino πto nam nedostaje za potrebe 
naπe postaje joπ tridesetak policijskih sluæbenika. No, proπ-
le godine, zahvaljujuÊi djelovanju meu graanima VijeÊa za 
prevenciju, s naπeg se podruËja na πkolovanje za zanimanje 
policajac javio Ëak 21 mladi Ëovjek. Dakle, doπkolovanjem 
mladih ljudi iz naπega kraja i taj problem se rjeπava. Ipak, 
manja smo sredina i moguÊnost stvaranja nekakvih veÊih 
poroka i kaznenih djela, problema, kod nas je, s obzirom na 
naπ zajedniËki rad  - nemoguÊe. Kontakt-policajac je tu u 
gradu stalno, dostupan svima. Proπle godine za Uskrs dje-
latnici PP Slunj, policija i Ëlanovi vijeÊa djelovali su humani-
tarno. Naime, jednoj materijalno ugroæenoj obitelji u Slunju 
namjestili smo spavaÊu i djeËju sobu, kupili perilicu za rublje 
od prikupljenih vlastitih novËanih sredstava, a ukljuËila se 
tada i jedna ovdaπnja tvrtka. Takve i sliËne aktivnosti uprili-
Ëujemo i za BoæiÊ ili na kraju godine. Kao vijeÊe nastojimo 
stvarno prepoznati kome je kakva pomoÊ potrebna, a tako 
Êemo Ëiniti i ubuduÊe. 

Doista boravak u Slunju, Rakovici, toga kasnojesenjeg 
sunËanog dana, uz pratnju bivπeg i sadaπnjih naËelnika PP 
Slunj, otvorio je nama putnicima, novinarima „namjernicima“ 
osim policijskih vidika, spoznaja, i ponovni pogled na mo-
stove, fenomen slapova SlunjËice koja se tu u Rastokama 
ulijeva u Koranu, okolne πumovite nepregledne predjele u 
tisuÊama nijansi toplih jesenjih boja. Dozvao u misli povi-
jesne znamenitosti ovoga kraja utvrde Frankopana i Napo-
leona, stari grad Cetingrad poznat po hrvatskom saboru 
1527., spomenik Eugenu Kvaterniku. U tom kraju je pred 
toËno dvjesto godina bila i istoËna granica Ilirskih provinci-
ja. Ne Ëudi stoga da je baπ u Slunju slavni marπal Marmont 
joπ 1810. zapisao: „ ©to ih viπe gledam, sve sam uvjereniji 
i sigurniji da je Hrvatska vojska najdragocjenije od svega u 
ilirskim provincijama“ - a tome svjedoËe danas i junaci ove 
policijske slunjske priËe.m

Biserka LUKAN
Snimio: Ivica LAJTNERIvan BogoviÊ, gradonaËelnik Slunja

Proπle 2008. godine PP Slunj osnovala 
je VijeÊe za prevenciju na Ëijem je Ëelu 

gradonaËelnik Slunja Ivan BogoviÊ. Slunj je 
manji gradiÊ s pet-πest tisuÊa stanovnika 

te imamo izvrsnu suradnju s lokalnom 
upravom. Ostvarujemo i projekt Policija u 

zajednici. Naπe VijeÊe za prevenciju ima niz 
ostvarenih projekata na lokalnoj razini, a ima 
i jedan projekt s UNDPI-em koji je sad u fazi 
realizacije. RijeË je o izgradnji polivalentnog 

igraliπta za djecu u samom gradu Slunju.
Off road rekreacija Ëlanova udruge

sjeÊanja
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Umirovljeni djelatnici MUP-a, braËni par 
Ankica i Mato DudiÊ te njihov kolega Æeljko 
–ukiÊ razgovarali su s nama o danima koje 
su proæivjeli u ratu ali i danaπnjici koju 
proæivljavaju nakon mirne reintegracije

Æivot Vukovaraca osamnaest godina nakon pada Vu-
kovara, te mirne reintegracije, sasvim je drugaËiji od æivota 
graana koji æive u drugim gradovima Hrvatske. Kao jedan 
od najskupljih gradova, koji se konstantno obnavlja, za Vu-
kovarce je Vukovar ponos ali i izazov u kojem se otvaranje 
novih radnih mjesta te vraÊanje gospodarstva u prijeratno 
stanje oËekuje najviπe od svega. Stoga smo s umirovljenim 
djelatnicima MUP-a koji su branili Vukovar, danas Ëlanovima 
Udruge umirovljenika MUP-a Vukovar i bili u njemu do kraja, 
razgovarali o danima koje su proæivjeli u ratu ali i danaπnjici 
koju proæivljavaju nakon mirne reintegracije. 

Kako su mi napomenuli moji sugovornici - umirovljeni 
djelatnici MUP-a braËni par Ankica i Mato DudiÊ koji danas 
imaju Ëetvero djece, te njihov kolega Æeljko –ukiÊ, otac dvo-
je djece, njihova je priËa jedna meu stotinama neispriËanih 
æivotnih priËa vukovarske istine. O poËecima sukoba na vuko-
varskom podruËju, Ankica kaæe da su sukobi zapravo poËeli 
joπ nekoliko mjeseci ranije i to pucnjevima u Borovu. Kasnije 
smo, kako je situacija postajala sve opasnija, æivjeli u luci pa 
onda u Vukovaru, gdje sam ja sa ostalim æenama kuhala za 
naπe policajce, kaæe Ankica. Æeljko kaæe da je sa sukobima 
i napetostima sve zapoËelo joπ 1990. godine, a u Borovu 
naselju joπ ranije, jer se napetost osjeÊala i u prosincu 1989. 
kada se vratio s odsluæenja vojnog roka u JNA. PokretaËi 
svih sukoba bili su Srbi. Potom su se u proljeÊe i ljeto poje-
dinci isticali sa srpskim zastavama i πajkaËama na glavama, 
πto je veÊ bila naznaka svega πto nas je Ëekalo. Ja sam tada 
bio u priËuvnom a brat u djelatnom sastavu policije. Kasnije 
kako se formirala policija, imao sam Ëast da sam zajedno s 
Blagom Zadro, njegovim sinom i ostalima iπao na preglede 
u Zagreb za hrvatskog redarstvenika. Susjedi Srbi u Borovu 
su nas konstantno provocirali, ponajprije svojim ËetniËkim 
pjesmama, noπenjem odjeÊe s ËetniËkim znakovljem, da bi 
sve kulminiralo pucanjem po nama kada smo bili u redovitim 
patrolama po naselju, kaæe Æeljko –ukiÊ.

Preæivjeli smo OvËaru

Ankica i Mato su se u upoznali u Vukovaru poËetkom 
1990. godine, gdje je Ankica zavrπila πkolu i veÊ tada radila. 
Proæivjeli su kao i Æeljko sva vukovarska dogaanja, do 18. 
studenoga 1991. Ankica je iz Vukovara uspjela izaÊi preko 
Mitnice, nakon Ëega ih je preuzela jugovojska pa ih pet dana 
vozala okolo. Ne znam ni sama gdje sve nismo bili. Vozili su 
nas i po Srbiji, bili smo i u Mitrovici, u ©idu, pa opet u Vuko-
var, pa opet okolo.  Stalno su nam govorili da nas naπi neÊe, 
pa su nas pokuπali vratiti u Vukovar preko Bogdanovaca 
gdje su se vodile borbe, pa nas opet vraÊali u Srbiju, rekla 
je Ankica. Mato kaæe da je nakon predaje Mitnice zavrπio u 

hangaru na OvËari zajedno sa Æeljkom –ukiÊem. Tada smo 
obojica  trebali biti streljani meu prvima, ali moram reÊi da 
nas je od Ëetnika koji su jedva Ëekali na nas, tada spasila 
vojna policija JNA, koja nas je 19. studenog transportirala u 
Mitrovicu, gdje sam bio devet mjeseci. Razmijenjen sam 14. 
kolovoza 1992. godine u velikoj posljednjoj razmjeni „svi za 
sve“ u Nemetinu. Æeljko kaæe da je u Mitrovici bio pet mje-
seci, pa na vojnom sudu u Beogradu, pa potom razmijenjen 
na isti naËin kao i Mato.

Htjeli su nas sve poklati

U centru Vukovara tadaπnji su se stanovnici srpske naci-
onalnosti preko noÊi obukli u Ëetnike. Na Mitnici su bili pri-
padnici vojske JNA koji su bili obrijani, dok su u gradu i na 
OvËari bili oni pravi Ëetnici s bradama i πubarama. GovoreÊi o 
tim danima, Mato kaæe da je samoj predaji Mitnice prethodila 
masovna pljaËka, ali i pretres zarobljenika kojima su oduzimali 
sve ono πto je bilo vrijedno, zlato, nakit i sl. Spasila nas je tada 
vojska, jer nisu dali Ëetnicima da uu u autobus jer su vikali 
„pusti da ih koljemo“. –ukiÊ dodaje kako se sjeÊa da se tu noÊ 
Ëuo rad bagera u daljini a to je, kako smo poslije shvatili, bilo 
kopanje jame na OvËari, jer su iduÊeg dana, znaËi 19. na 20. 
studenog poubijani ranjenici iz vukovarske bolnice. Kad smo 
bili u hangaru na OvËari, Ëuli smo te zvukove jer je hangar u 
kojem smo mi bili, svega 500 metara zraËne linije od maso-
vne grobnice, a Ëuli smo i dovikivanja da se to kopa za nas. 
Bilo nam je viπe potpuno svejedno jer smo se osjeÊali kao 
janjad pred klanje, kaæe Æeljko –ukiÊ. Od kad su nas odvezli, 
bili smo sakrivani od Crvenog kriæa da nas ne mogu pronaÊi. 
A kad su nas tovarili u kamione, jednom smo gospodinu iz 
Crvenog kriæa dali papiriÊe sa svojim imenima, tako da je on 
znao da se negdje nalazimo ali nije znao gdje smo jer nam se 
gubio svaki trag. Tek 15. sijeËnja 1992. su uspjeli saznati da 
se nalazimo u logoru u Mitrovici, gdje nas je tada evidentirao 
Crveni kriæ, rekao je Mato. Od 180 ljudi dvojica su podlegla 
u logoru. Æeljko –ukiÊ dodaje kako se za njega nije joπ duæe 
znalo gdje je, jer je tek oko Uskrsa Crveni kriæ dospio do nje-
ga, a bio je u samici u Mitrovici s –urom LevaËiÊem. 

Kuhala za policajce

Kako kaæe Ankica, ona i Mate se tijekom borbi tada nisu 
ni mogli viati svaki dan, ali je Mato nastojao doÊi do nje sva-
kog drugog dana da vidi je li æiva. Mato kaæe da mu je tada 
najteæe bilo u dane kada je napadnuta i spaljena policijska 
uprava, gdje je Ankica radila kao pomoÊna kuharica u kuhi-
nji i kuhala za policajce. Nisam znao je li æiva i gdje je uopÊe, 
kaæe Mato. IduÊeg dana, kada sam Ëuo da je spaljena upra-
va, doπao sam po Ankicu, koja je tada veÊ bila sa ostalima 
u mini marketu koji je bio preko puta uprave. Zatim smo sjeli 
u nekakav golf koji nije imao vjetrobransko staklo, te poveli 
joπ nekoliko naπih branitelja. Prolazili smo gradom i veÊ tada 
vidjeli Ëetnike po ulicama koji su pjevali ËetniËke pjesme, pa 
smo samo Ëudom proπli kraj njih, jer su vjerojatno mislili da 
smo neki od njihovih, sjeÊa se Mato. Da nisam povezao i te 

NeispriËana vukovarska priËa
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naπe branitelje, vjerojatno danas ne bi bili æivi jer bi ih vjero-
jatno pobili na OvËari zajedno sa svim ranjenicima koje su 
odveli iz vukovarske bolnice. 

Mislila sam da sam u paklu

Ankica se tih dogaaja prisjeÊa i kroz priËu, kada ju je po-
πtar izvukao iz ruπevina policijske uprave, jer je od uruπavanja 
zgrade bila zatrpana ciglama koje su se sruπile na nju. Nisam 
znala gdje sam, kroz glavu su mi prolazile slike djetinjstva i 
svega onoga πto sam u æivotu preæivjela. Kada me poπtar 
izvukao iz ruπevina, mislila sam da sam mrtva i da sam u pa-
klu jer je svuda okolo veÊina bila spaljena i sve je bilo veliko 
zgariπte, a on je na glavi imao zaπtitnu masku zbog plinova 
od granata koje su eksplodirale, pa je masku navukao i meni. 

Tada sam razmiπljala o Mati gdje je i hoÊe li me opet ikada 
naÊi i znati gdje sam, kaæe Ankica. 

Jedini put kojim se moglo otiÊi iz Vukovara i vratiti se bio 
je tzv. „kukuruzni put“, kojim su mnogi Vukovarci izbjegli u 
druga mjesta i spasili svoje æivote. Mato kaæe da se tuda 
prolazilo uvijek na vlastitu odgovornost jer je su s lijeve 
strane puta bili ukopani tenkovi JNA a s druge su u πumi 
bili Ëetnici. Tijekom borbi viπe puta je prolazio tim putom i 
vraÊao se u Vukovar. Poπto sam ja bio kod bolnice, kaæe 
Mato, doÊi do vodotornja na Mitnici uvijek je bio æivotni ri-
zik, jer je vodotoranj konstantno bio u dimu zbog stalnog 
granatiranja. Ankica kaæe da se tada hrana naπim branitelji-
ma vozila neko vrijeme, a dalje se nije moglo. »esto se sva 
hrana vraÊala, πto je znaËilo da branitelji nisu mogli napustiti 
svoje poloæaje i doÊi po nju. A πto se tiËe samog kuhanja 
hrane, to je bilo umijeÊe, jer smo morale od niËega skuhati 
neπto. Da bismo oprali kante skupljali smo kiπnicu u vojni-
Ëke sanduke, koju smo prokuhavali i koristili za kuhanje i 
pranje, kaæe Ankica. 

Mogu svakome pogledati u oËi

GovoreÊi o danaπnjem æivotu, Mato kaæe da danas u Vuko-
varu æivi ponosno. Ne sramim se nikome pogledati u oËi, za 
razliku od onih Srba koji su se vratili a za koje se zna πto su 
napravili. Mi smo se dostojanstveno vratili u svoj voljeni grad. 
Nama je danas dobro æivjeti u Vukovaru jer smo to i htjeli, 
kaæu Ankica i Mato, ali mislimo da se Srbima i dalje previπe 
podilazi. To se najviπe vidi u kriterijima koji nisu isti za sve, jer 
prema tome i kako im se popuπta, ispada da ja ne smijem 
voljeti Hrvatsku dok oni mogu raditi πto hoÊe, kaæe Mato. To 
govorim iz razloga jer im smeta hrvatska zastava na mojoj 
kuÊi i Ëak se ne ustruËavaju prigovarati mi za to. Moj jedini 
odgovor na to njima je da ja svoju zastavu na kuÊu stavljam 
za sve one dane kada ju oni ne stave a trebali bi, kaæe Mato. 
Velika je razlika izmeu nas i njih. Ni jedan Hrvat se ne pono-
si ustaπtvom koje nam stalno predbacuju a i dan danas nas 
tako zovu po gradu, dok se oni ne libe reÊi da su Ëetnici pa 
se time joπ i ponose. 

Srbi su krali jedni od drugih

Ankica kaæe kako im je danas puno lakπe, jer kad su se 
meu prvima vratili u Vukovar, nisu imali koga pozdraviti jer 
su u kuÊama do njihove æivjeli ratni zloËinci, koji su s vreme-
nom kako su se Hrvati vraÊali jedan po jedan odlazili u Srbiju.  
SjeÊam se od tada jedne bake Srpkinje koja je rekla: „PriËaj-
te vi πta god hoÊete protiv Hrvata, ali dok se oni nisu vratili, 
osjeÊali smo se nesigurno i ugroæeno, nismo imali ni struje ni 
vode, i svatko ti je mogao doÊi u dvoriπte i odvesti blago bez 
pitanja“. Vladalo je potpuno bezvlae i bezakonje. Kad smo 
se vratili, naπi parkovi su bili æive πikare, Dunav se nije vidio od 
zaraπtenosti, pa onda stvarno ne znam kako su ti ljudi do tad 
æivjeli, kaæe Ankica. Bila je to potpuna zona sumraka. 

Nema suæivota bez istine

Veliki problem suæivota je Ëinjenica da mnogi od Srba koji 
i danas æive u Vukovaru, znaju gdje su grobnice preostalih 
poubijanih, ali o tome ne æele niπta govoriti, kaæu Mato i Æelj-

Ankica i Mato DudiÊ pored vukovarskog vodotornja koji je odolio 
tisuÊama agresorskih projektila

sjeÊanja
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ko. Navodna mjesta gdje joπ ima zakopanih ljudi, pretvaraju 
u odlagaliπta glomaznog otpada. Nas osobno smetaju oni 
za koje znamo da su u njihovim kuÊama mlatili i zlostavljali 
naπe ljude, a oni i dalje ovdje æive bez obraza i zakonskih 
sankcija. Treba im biti jasno da smo se mi vratili dostojan-
stveno na svoje i da se oni trebaju integrirati u Hrvatsku a 
ne mi u samozvanu krajinu o kojoj oni joπ dan danas sa-
njaju. Koliko vidimo, njima je joπ uvijek u podsvijesti da sve 
joπ nije gotovo i kako Êe se valjda joπ neπto dogoditi, kaæe 
Æeljko. Dodao je takoer kako kao katolici mogu oprostiti, 
ali nemaju kome kad ih netko uz izreËenu istinu ne traæi ni-
kakav oprost. Ankica kaæe kako hrvatska djeca u πkolu idu 
po svom a srpska po srpskom programu, a dok se igraju 
igraju se Hrvata i Srba. Ankica je za kraj naπeg razgovo-
ra, uz niz problema s kojima se svakodnevno suoËavaju, 
istaknula problem zapoπljavanja jer se veÊinom zapoπljava 
Srbe dok Hrvati i dalje ostaju bez posla, jer je oËigledno 
osamnaest godina premalo za uspostavu dobrog suæivota 
a prekratko za potpunu obnovu gospodarstva kakav Vuko-
var zasluæuje.m  

Razgovarao Boris SADILEK
Snimio Ivica LAJTNER

Æeljko –ukiÊ: Kome da oprostim kad me nitko ne traæi oprost?

Kreπimir ©imiÊ, sin poginulog hrvatskog 
branitelja, svojom je pjesmom „Dijete 
usnulog vojnika“ gotovo rasplakao uzvanike 

„Suze moje duπe“ naslov je zbirke pjesama, autora Kreπimi-
ra ©imiÊa, sina poginulog hrvatskog branitelja u Domovinskom 
ratu, koji je Ëitanjem svoje pjesme „Dijete usnulog vojnika“ 
skoro rasplakao uzvanike prilikom obiljeæavanja Dana poli-
cije u Policijskoj upravi brodsko-posavskoj. A pjesmom koju 
je posvetio policiji, pod nazivom „Njima u Ëast“, na poseban 
je naËin dirnuo policajce - hrvatske branitelje, izmamivπi im 
suze u oËima.

Kreπimirove pjesme nikoga ne mogu ostaviti ravnoduπ-
nim te smo, saznavπi da je pjesma koju je posvetio policiji 

Pjesmom „Njima u Ëast“, koju je posvetio policiji, 
Kreπimir ©imiÊ je na poseban naËin dirnuo policajce 
- hrvatske branitelje PU brodsko-posavske
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nastala spontano, tek dva dana prije sveËanog obiljeæavanja 
Dana policije, porazgovarali s ovim simpatiËnim dvadese-
togodiπnjakom, koji je zapoËeo svoju priËu:

Otac je moj ponos, moja snaga, moje sve….

„Imao sam neπto viπe od tri godine kad mi je otac poginuo. 
Smrt nas je rastavila, oduzela mi njegov zagrljaj i toplu rijeË, 
ali ja i dalje æivim sa smijeπkom na licu, s ponosom u srcu, ali 
i suzom u oku. 

SjeÊam se dosta slika iz Domovinskog rata, Ëak i nekih 
detalja sahrane svoga oca. Majka mi je bila najveÊa potpo-
ra u mom æivotu, a pomogla mi je i u izdavanju moje knjige. 
Odgojila me uz pomoÊ dvije bake (tj. bake i majËina tete) da 
poπtujem vrednote Domovinskog rata i uvijek podsjeÊala na 
oca, πto je posebno obiljeæilo moje djetinjstvo i moj æivotni 
put“, te dodao: 

„…U duπi mojoj… “
U duπi djeteta usnulog vojnika
zauvijek gori svjetlo
koje tjera tamu
da ne prekrije istinu o tebi,
oËe moj…..“

NajveÊa mi je æelja postati hrvatski policajac

Na naπ upit koji su mu planovi i πto bi preporuËio mladima, 
Kreπimir je rekao: 

„Planiram i dalje pisati. I druga knjiga mi je pri kraju. U 
njoj sam nastojao doËarati moje odrastanje bez oca, odno-
sno, vedrije strane odrastanja bez oca. InaËe, poËeo sam 
pisati pred kraj srednje πkole. »ovjek se ne treba predati 
kada ostane bez voljene osobe, ne treba preklinjati Boga, 
veÊ se joπ viπe boriti za uspjeh u æivotu.

S obzirom na sve slike koje su se provlaËile kroz moj æivot: 
na odoru Ëasnog vojnika… Ëasnog policajca… najveÊa mi 
je æelja postati hrvatski policajac! O tome maπtam od malih 
nogu, a ni danas nisam prestao. Upisao sam i Kineziologiju, 
na treÊoj sam godini te se nadam da Êu uskoro steÊi visoko 
obrazovanje i postiÊi joπ viπe.

BuduÊi da sam i sam sportaπ - trËim izmeu ostalog i 
ultra-maratone, πto je vrlo naporno (te  mi neki kaæu da sam 
„lud“), preporuËio bih svim mladima da se bave sliËnim akti-
vnostima. Glavu treba podignuti visoko gore. Ne treba se 
stidjeti onoga πto jesi, treba biti iskren jednostavan i otvoren 
da bi bio sretan, a  ne æivjeti pod maskom “, istaknuo je na 
kraju razgovora Kreπimir.m

Kata NUJI∆

Zbirka poezije „Suze moje duπe“

Pjesma posveÊena policajcima - hrvatskim braniteljima

NJIMA U »AST

Ma tko joπ pita danas, gdje su oni ljudi
»ije su plave koπulje, krvlju
Njihovom nevinom uprljane?

Tko joπ pita za suze njihovih majki,
Koje su od silne boli i tuge
Za izgubljenim sinom, presuπile?

Tko joπ pita za te hrabre ljude,
Koji su ostavili policijske znaËke,
Koji su se digli iznad ovlasti, i 
Granice svoje domovine Hrvatske
Vlastitim tijelima branili?

I taj vaπ pramen sijede kose,
Ispod πapke policijske,
Joπ je jedino vidljivi trag na bolno sjeÊanje,
Na vaπe rane krvave, na vaπe pale prijatelje….

I danas svi æivite i radite, stresne poslove,
I danas se budite sa mislima na godine devedesete,
I dalje ste tako skromni, a u srcu ponosom obogaÊeni,
I molim vas, nemojte se onoga πto ste bili,
A i ostali, nikada stidjeti….

Iako danas Ëistu plavu koπulju 
Boje modroga neba nosite, svakome prolazniku
Kojega sretnete, o svojim palim prijateljima priËajte,
O vaπoj hrabrosti Hrvatima govorite, 
Jer vi ste ti, heroji ove zemlje istinski
I neka znaju svi da policiju hrvatsku
Ne Ëini piπtolj i znaËka,
Nego veliko srce, πto ispod koπulje plave
Hrabro i sa ponosom vjeËno bije!

Kreπimir ©imiÊ

sjeÊanja
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sindikat

Cilj je SPH poboljπanje uvjeta rada 
policijskih sluæbenika, dræavnih sluæbenika 
i namjeπtenika, poveÊanje plaÊa, bolja 
zakonska zaπtiÊenost i opremljenost za rad

Ne zaboravljajuÊi sve one koji danas viπe nisu s nama, Sindi-
kat policije Hrvatske odluËio je 10. godiπnjicu osnutka obiljeæiti 
u Vukovaru, gradu ponosa, simbolu borbe, stradanja, ali i gradu 
heroju Domovinskog rata. SveËanom obiljeæavanju nazoËili su 
oni koji su zasluæni za njegovo osnivanje, utemeljitelji i osnivaËi 
podruænica. 

Obiljeæavanje godiπnjice zapoËelo je kad su u njihovu druπ-
tvu Ëlanovi Predsjedniπtva SPH poloæili vijence i zapalili svijeÊe 
na Memorijalnom groblju u Vukovaru, a potom i na Spomen 
obiljeæju „OvËara“. 

Boravak u Vukovaru bila je prilika mnogima da po prvi put 
obiu vukovarsko groblje i „OvËaru“ gdje su se i sami kroz govore 
o tim teπkim trenucima mogli uvjeriti u strahote koje su proæivjeli 
svi oni koji su ubijeni u Vukovaru. Mnoge se posebno dojmila 
slika 938 bijelih kriæeva - koja govori viπe od rijeËi. OsjeÊaji su 
tad prevladali gromoglasnu tiπinu najveÊe masovne grobnice 
u Europi nakon II. svjetskog rata, gdje svaki od tih 938 kriæeva 
simbolizira jednu ærtvu ekshumiranu iz masovne grobnice, na 
Ëijem se mjestu danas nalazi veliki kriæ s vjeËnom vatrom, koja 
simbolizira uskrsnuÊe i novi æivot. 

Nakon obilaska groblja kolona se uputila prema Spomen obi-
ljeæju „OvËari“, gdje su takoer zapaljene svijeÊe i poloæeni vijenci, 
a potom je uslijedio i obilazak Spomen doma „OvËara“, hangara 
u kojem su u studenome 1991. godine oni koji su tamo ubijeni 
proveli svoje posljednje sate æivota. Izaslanstvo Predsjedniπtva 
SPH tijekom boravka u Vukovaru obiπla je i vukovarsku bolnicu i 
Borovo naselje te su kod Spomen obiljeæja pogibije dvanaestero 
hrvatskih redarstvenika zapaljene svijeÊe i poloæeni vijenci. 

JagiÊ: Bez Sindikata bi bilo joπ gore

Srediπnji dio proslave 10. godiπnjice SPH bila je sveËa-
na skupπtina koja se odræala u vukovarskom Hotelu „Lav“, 
na kojoj su utemeljiteljima i osnivaËima SPH podijeljene pri-

godne plakete i zahvalnice. Pozdravne rijeËi okupljenima 
uputio je Goran Baliban, sindikalni povjerenik . ZahvaljujuÊi 
domaÊinima susreta, povjereniku SPH u Vukovaru Goranu 
Balibanu i njegovu zamjeniku Josipu NikoliÊu na odliËnoj or-
ganizaciji, Predsjednik Sindikata policije Hrvatske Dubravko 
JagiÊ osvrnuo se na deset godina rada Sindikata. - Naime, 
1. svibnja 1999. u V. policijskoj postaji MedveπÊak pokrenuta 
je inicijativa za osnivanjem Sindikata. Bilo je jako puno raznih 
vrsta pritisaka i trebalo je vremena kako bismo skupili potre-
bne potpise kako bi se Sindikat mogao pravno i registrirati. 
To πto je proπla VPP MedveπËak, to su svi kasnije prolazili. 
Uvijek kaæem kako sa Sindikatom nije uvijek baπ sjajno, ali 
bez njega bi bilo joπ gore - kazao je JagiÊ. Ujedno je pod-
sjetio kako zahvaljujuÊi zajedniËkom napornom radu SPH 
danas ima viπe od 15.000 Ëlanova, πto nije mala stvar za 
prvi policijski Sindikat, koji je danas moÊna i respektabilna 
organizacija. JagiÊ se takoer prisjetio vremena u kojima je 
SPH izdræao sve napade i pokuπaje gaπenja od strane aktu-
alnog ministra, koji je kao odgovor svom neuspjehu osnovao 
drugi lojalni Sindikat. Takoer je poruËio kako nema niπta 
protiv konkurencije, ali nije dobro kad je konkurencija ne-
lojalna. GovoreÊi o zajedniËkim postignuÊima i rezultatima 
rada, JagiÊ je istaknuo poπtivanje Kolektivnog Ugovora, rje-
πavanje rada subotom i nedjeljom, rjeπavanje mnogobrojnih 
tuæbi te isplaÊivanja naknada za prekovremena sate. - Nije 
joπ sve rijeπeno do kraja, ali u odnosu na druge Sindikate iz 
europskih zemalja, daleko smo ispred njih jer mnogi od tih 
EU Sindikata ni ne znaju πto je to Kolektivni ugovor - rekao 
je JagiÊ. Takoer je istaknuo kako je cilj SPH daljnje pobo-
ljπanje uvjeta rada policijskih sluæbenika, dræavnih sluæbenika 
i namjeπtenika, πto se zapravo odnosi na poveÊanje plaÊa, 
bolju zakonsku zaπtiÊenost i opremljenost za rad, πto su 
uostalom ciljevi svakog normalnog sindikata. - Za razliku od 
drugih, mene ne zanima ni recesija ni kriza jer mislim da se 
na sigurnosti nikad ne smije πtedjeti- istaknuo je JagiÊ. Na 
kraju govora JagiÊ je zahvalio svim osnivaËima i Ëlanovima 
SPH te istaknuo kako smo samo zahvaljujuÊi njihovu povje-
renju danas uæivamo povjerenje mnogih.m 

Boris SADILEK

Deseta godiπnjica SPH 
sveËano obiljeæena u Vukovaru
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Zaπto
viπe
nemamo
policijsku
konjicu?

Razgovor s policajcem Albertom VukoviÊem, djelatnikom PPP Varaædin, koji se koliko znamo, jedini bavi 
preponskim jahanjem i dresurom konja

Na mnoga pitanja iz rada policije nemoguÊe je 
odgovoriti odmah. Odgovori na takva pitanja koja 
su na prvi pogled teπka, a zapravo vrlo jednostavna, 
najËeπÊe se dogaaju s vremenom koje koËi birokracija, 
ponekad neorganizacija i nestruËnost, dovodeÊi mnoge 
odgovore u stanje zaborava i puke proπlosti. U prilog 
tome nedavna proπlost nas podsjeÊa na vremena kada 
je hrvatska policija imala svoju konjicu, ali istovremeno 
i na Ëinjenicu da je Hrvatska jedina dræava u regiji koja 

nema svoju policijsku konjicu. U Ëemu je problem? Ne 
postoji li dobra volja, imamo li struËnjake i djelatnike 
osposobljene za rad s konjima, bojimo li se financijske
strane koju zahtijeva konjica ili problem ima svoje neke 
druge korijene. Povod ovakvoj temi bio je razgovor 
s naπim kolegom policajcem Albertom VukoviÊem, 
inaËe djelatnikom PPP Varaædin, rodom iz »akovca, 
koji se koliko znamo, jedini bavi preponskim jahanjem 
i dresurom konja. 
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Alberto se, kako sam kaæe, jahanjem bavi veÊ dvanaest 
godina. Do bavljenja konjima doπlo je zahvaljujuÊi njegovom 
kolegi iz kvarta u »akovcu gdje i æivi, a koji se konjima bavi od 
djetinjstva. S kolegom sam iπao po natjecanjima i na treninge, 
gdje sam prvi puta i jahao konja, a da nauËim jahati trebalo mi 
je mjesec i pola dana, pa sam poËeo i samostalno jahati. Dugo 
vremena sam jahao tue konje za neke klubove a tek proπle 
godine sam uspio kupiti svoga konja, kobilu Dugu (Rainbow). 
Potpuno je razliËito jahati svog ili tueg konja. Kad jaπete tu-
eg konja, uvijek ste vezani nekim ugovorima, kaæe Alberto te 
dodaje u πali da je sada konaËno svoj na svome.

Plemeniti i ljekoviti

VeÊina ljudi o konjima ima puno predrasuda jer su uglavnom 
vidjeli situacije u kojma se konj riËe, a ja iskreno nikad nisam 
Ëuo da je nekoga konj ritnuo jer se to rijetko dogaa ako se 
redovno radi s konjem, kaæe Alberto. S konjem treba postupati 
na pravilan naËin, bez biËa i batina. Samim time konj u bræem 
roku stjeËe povjerenje i vrlo brzo se navikne na svog vlasnika. 
Konji su plemenite i posluπne æivotinje, zraËe pozitivnom ener-
gijom, a koriste se i u „Hipo terapiji“ kod osoba s cerebralnom 
paralizom pri Ëemu se najbolji rezultati postiæu kod djece kod 
koje bolest nije uznapredovala. I osobno znam za jedan sluËaj 
djevojËice iz Sv. Martina na Muri Ëiji su roditelji kupili konja, pa 
je nakon godinu dana terapijskog jahanja djevojËica prohoda-
la. Kretnje konja djeluju tako da pokreÊu sve miπiÊe, koje ne 
moæete pokrenuti ni jednom vrstom sporta. To je stoga jer konj 
ima isti korak kao i Ëovjek. Kad πeÊete kraj njega koraci su 
vam isti. Kad sjedite na konju i on se kreÊe, tada vam kukovi 
rade isto kao da hodate i zato vam se miËu svi miπiÊi a ujedno 

se kreÊu i svi oni miπiÊi koje ne moæete inaËe pokrenuti, kako 
sam veÊ napomenuo. Osobama s cerebralnom paralizom to 
jako pomaæe jer im se izravna kiËma, πto daje dobre rezultate, 
kaæe Alberto. Za konje kaæe da nisu tvrdoglavi kao magarci pa 
zato kaæu da je magarac pametniji od konja jer je tvrdoglav. 
Osim toga, izrazito su inteligentni, a πto se tiËe samih trenin-
ga, neke stvari logiËno da morate ponavljati i vjeæbati kako 
bi nauËio sve πto treba, jer brzo i zaboravljaju. Moja kobila je 
stara sedam godina a moram reÊi da jako dobro pamti i da je 
posluπna, pohvalio se Alberto. 

Kako trenirati 

Treninge odraujemo dva puta tjedno unutra, u manjeæu 
kada radim dresuru, zatim dva puta tjedno radimo na lonæi bez 
jahanja  i dva puta tjedno idemo na jahanje u prirodu, πto njoj 
najviπe i odgovara. Svi oni koji se æele baviti konjima, prvo bi 
se trebali raspitati kod nekoga tko se veÊ dugo bavi konjima 
te saznati sve ono πto je potrebno ako æele imati konja, istiËe 
Alberto. VeÊina ljudi grijeπi kod nabavke konja jer misle da je 
to auto ili motor, πto je potpuno pogreπan stav. Prvo morate 
znati πto æelite od konja, da li ga æelite za sport, rekreaciju ili 
neπto drugo, a to su bitne razlike. Konji za rekreaciju su zna-
tno jeftiniji i dostupniji. Ja sam svoju kobilu Dugu nabavio u 
Maarskoj jer je Maarska izvoznik konja i dugo se bave nji-
hovim uzgojem a i vodeÊi su izvoznici konja u svijetu. ©to se 
tiËe samog uvoza konja ne bi trebalo biti problema, iako naπi 
veterinari pri uvozu izdaju popis s provjerom za dvadeset bo-
lesti dok se u Europi konji testiraju na samo pet.  ©to se tiËe 
samih natjecanja, prve rezultate moæemo oËekivati za dvije do 
tri godine, jer Dugu za natjecanja pripremamo tek godinu dana. 
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Alberto takoer kaæe kako mjeseËna briga o konju iznosi oko 
pet stotina kuna, πto ukljuËuje sijeno, zob, vitamine i dodatke 
koji se daju sportskim konjima. 

Policijska konjica

O tome da se konji ponovno vrate u sastav policije RH, Al-
berto kaæe da je on veliki pobornik toga jer smo jedina dræava 
u Europi Ëija policija nema konje, naæalost. Kod prve nabavke 
konja kada su bili u sastavu naπe policije, dogodilo se πto se 
dogodilo jer su konje nabavljale nestruËne osobe. Usporeu-
juÊi to s danaπnjim vremenom kada se policijsko vozilo „Puh“ 
nabavlja za 350 tisuÊa eura, Alberto kaæe da se tim iznosom 
moæete kupiti deset konja, za njih napraviti πtala, obuËiti po-
licajce i osigurati hrana za konje u iduÊe dvije godine. ©to se 
tiËe samog rada konja u sastavu policije oni su najbolji za javni 
red i mir, osobito kad su u pitanju veÊa okupljanja, utakmice ili 
osiguranja javnih skupova. Osim toga, policijski konj je uvijek 
turistiËka atrakcija. Hvalimo se da smo turistiËka zemlja, pa bi 
od velikog znaËaja bilo da turisti vide policajce na konjima jer, 
koliko znam, tako je i u drugim zemljama gdje se uvijek æele 
slikati s njima. Kad sam bio nedavno na konjiËkom turniru u 
Veroni, sasvim je normalno da mahnete konjiËkoj policiji, zau-
stavite ih i poslikate se s njima. 

Ne znam πto je pravi razlog tome zaπto naπa policija viπe 
nema konjicu, kaæe Alberto. Vjerojatno ne postoji dobra volja 
ili u MUP-u misle da je to skupo. Predlaæem neka kontaktiraju 
mene pa Êu im lako predoËiti na papiru da to uopÊe nije skupo. 
©to se tiËe Hrvatske koja, za razliku od BiH, Slovenije, Srbije i 
Crne Gore, nema konje, dovoljna bi bila konjiËka jedinica koja 
bi pokrivala veÊe skupove, a s vremenom bi se takoer mogle 

ustrojiti i manje konjiËke jedinice u veÊim gradovima s po pet do 
deset ljudi. Konji koji su se obuËavali u Gudovcu kraj Bjelovara, 
bili su potpuno krive pasmine konja, koje uopÊe nisu bile za ono 
πto se s njima htjelo raditi. InaËe, dva konjanika zamjenjuju dva-
deset policajaca, i puno duæe mogu stajati na utakmicama za 
razliku od policajaca, kojima nije lako. Najbolja pasmina konja 
koju bi trebali kupiti, ako Êe se nabavljati za policiju, su svi visoki 
konji, njemaËkih, maarskih, francuskih i belgijskih toplokrvnih 
pasmina. Za Hrvatsku bi bilo najjednostavnije konje nabaviti iz 
Maarske ili moæda Ëak bolje iz NjemaËke jer smo s Nijemci-
ma oduvijek u dobrim odnosima, pa se moæda u buduÊnosti 
jedna od njemaËkih donacija hrvatskoj policiji moæe odnositi i 
na donaciju njemaËkih pasmina konja. 

GovoreÊi o buduÊnosti Alberto kaæe kako ne planira ku-
povati joπ jednog konja, zato je i kupio kobilu od koje oËekuje 
podmladak. Uskoro Êu se upisati za voditelja jahanja a kasni-
je za trenera πto se upisuje i u radnu knjiæicu jer predavanja 
vezana uz Kinezioloπki fakultet idu preko Olimpijskog odbora. 
Ukoliko postoji dobra volja, bilo bi dobro kad bi policija finan-
cirala troπkove toga πkolovanja jer oni iznose 5,5 tisuÊa kuna, 
kaæe Alberto. Situacija u Hrvatskoj s konjima se poËela pobo-
ljπavati, pa tako danas na podruËju Hrvatske æivi dvadesetak 
tisuÊa konja. ©to se tiËe buduÊih propisa EU, oni propisuju 
da na odreen broj stanovnika mora biti sto tisuÊa konja. U 
inozemstvu je to sasvim normalno, gdje zapravo svi jaπu od 
najmlaih do najstarijih, od kojih su veÊina rekreativci, kazao 
je Albert VukoviÊ na kraju naπeg razgovora.m 

Razgovarao Boris SADILEK
Snimio Mario MIKULI∆

Fotograf Mario MikuliÊ nije mogao odoliti Ëarima jahanja
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O ljubavi prema æivotinjama razgovarali 
smo s naπim kolegom Æeljkom Breπkim, 
zvanim –ebo, iz PP Ivanec, u pitoresknom 
lepoglavskom kraju.

Tko ne voli æivotinje, ne voli ni ljude - narodna poslovica, 
stara koliko i samo poznavanje svijeta flore i faune, dovoljno
govori o karakternim osobinama mnogih. Nekima moæe zvuËati 
vrlo strogo, dok se neki moæda pitaju o njezinu pravom znaË-
enju. Briga i odgovornost koju je potrebno posvetiti æivotinja-
ma vjerojatno je samo dio njezina znaËenja koji se odnosi na 
oËuvanje vrsta kao i na voenje kvalitetne brige o æivotinjama 
koje posjedujemo, s kojima æivimo. 

kaæe kako danas od papiga dræi: nimfe, rozele, burgove, 
pjevajuÊe papige, barabante, tigrice i rozenkolise. Takoer 
dræi i uzgaja πumske zebe, ËiËke, zelendure, kanarince ra-
znih vrsta, kineske i japanske prepelice, kineske galebiÊe, 
dijamantne golubiÊe, grlice, golubove sisaËke prevrtaËe, kin-
gove i paunaπe. Osim toga Æeljko ima i divlje patke, zlatne 

Tko ne voli æivotinje, ne voli ni ljude

Æeljko sa zecom kapitalcem

Viπe od sto jedinki

Svoju ljubav prema æivotinjama ne krije ni naπ kolega Æeljko 
Breπki, zvan –ebo, iz PP Ivanec, s kojim smo o njegovom æi-
votnom hobiju razgovarali u pitoresknom lepoglavskom kraju. 
Sa æivotinjama se bavim joπ od djetinjstva, kaæe –ebo. Prvo 
sam imao par golubova paunaπa, zatim sam s vremenom 
nabavio kanarince, papige i ostalo. Bilo ih je posvuda, na 
tavanu, u podrumu, oko kuÊe, pa sam ih s vremenom stavio 
veÊinu na jedno mjesto u ovu veliku prostoriju s volijerama 
u kojima imaju puno viπe mjesta za kretanje i letenje. Æeljko 
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fazane, pjetlove - minijaturne indijske bor-
ce, paunove i zeËeve. U kuÊu je smjestio 
dva akvarija, dok mu dvoriπte krasi jezero 
sa zlatnim ribicama, a takoer se brine i 
othranjuje vjeverice i puhove koje su mu 
ljudi donijeli iz πume, koji su pali iz gnje-
zda, a koje kad porastu vraÊa u njihovo 
prirodno staniπte. ZbrajajuÊi ukupan broj 
æivotinja koje ima, Æeljko kaæe kako ih ima 
oko stotinu. 

Æivotinje razvijaju odgovornost

O svemu tome veÊinom se brinem ja, 
dok ribice u akvarijima hrane djeca. Sva-
tko vodi brigu za jedan akvarij. Neke od 
æivotinja morao sam kupiti na izloæbama 
æivotinja jer su to djeca silno æeljela, al se 
to kasnije svejedno svede na „tata kupi - 
tata hrani“. Æeljko takoer kaæe da æivoti-
nje dræi iz ljubavi. Kad sam pod stresom ili 
loπe volje, ne postoji niπta bolje od bavljenja æivotinjama, a i 
uostalom na razliËite ljude neke stvari razliËito djeluju. Pozna-
jem kolege koji imaju razliËite hobije, jedan skuplja kamenje, 
drugi neπto drugo, dok su moja zanimacija ptice i male æivo-

tinje. Savjetovao bih i roditeljima da 
svojoj djeci, ukoliko imaju prostora 
i moguÊnosti, omoguÊe dræanje ku-
Ênog ljubimca jer je za djecu dobro 
da se brinu o neËemu i da si stvaraju 
takve navike. »lan sam Udruge ljubi-
telja malih æivotinja u Lepoglavi s ko-
jima Ëesto odlazim na razne izloæbe 
malih æivotinja. U bliskoj buduÊnosti 
organiziramo izloæbu u πkoli a πto se 
tiËe nabavke novih vrsta, zanimaju 
me joπ neke manje vrste papiga, a 
kad doe vrijeme za mirovinu, æelja 
mi je da si tada nabavim malog ko-
nja Ponyja, kaæe Æeljko.  

Marina i miπ

Za ugodan boravak meu Æeljko-
vim æivotinjama, i vrijeme provedeno 
uz naπu kolegicu Marinu KolariÊ, 
koja nam je kao glasnogovornica 
PU varaædinske bila domaÊin i voa 
puta, pobrinuo se svima dobro po-
znati stanovnik o kojem se priËaju 
priËe a snimaju se i filmovi. Naime, 
razgledavajuÊi volijere s pticama, 
kroz otvorena vrata dvoriπta u pro-
storiju je utrËao mali domaÊi miπ 
koji na samom poËetku nije nikoga 
uplaπio niti zbunio. No kada smo ga 
potjerali da izae van, miπ je krenuo 
prema Marini koja nam je sasvim 
glasno prezentirala svoje glasovne 
moguÊnosti koje najËeπÊe proizvo-
de oni koji se boje miπa. Nakon πto 
je vrisnula, Marina se uputila prem 
vratima, a πto drugo reÊi nego da 
naπem smijehu nije bilo kraja. No 
bilo kako bilo i miπ je pokazao da 
Æeljkove æivotinje dobro æive i do-
bro jedu, pa gdje ima za njih toliko, 
bit Êe valjda i pokoja sjemenka i za 
malog miπa. Æeljku æelimo da mu se 
ispuni æelja o nabavci Ponyja, a svi-

ma vam koji Ëitate poruËujemo da usitinu onaj tko ne voli 
æivotinje taj ne voli ni ljude.m

 Boris SADILEK
Snimio Mario MIKULI∆
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Nasilniπtvo na nogometnim terenima glavna 
je prijetnja suvremenom nogometu. Kako se 
razvijalo nogometno nasilje i koji su naËini 
njegova sprjeËavanja, samo su dio sadræaja 
izloæbe netom zatvorene u Muzeju grada 
©ibenika

U Muzeju grada ©ibenika tijekom listopada i studenog bila 
je postavljena izloæba pod nazivom „Zaπto suparnici?“ u or-
ganizaciji Muzeja policije. Intrigantni naslov izloæbe, zanimljiv 
postav i tema izloæbe - nogomet, navijaËi i navijanje, koje je 
u posljednje vrijeme preraslo u nogometno nasilniπtvo πirih 
razmjera privukli su pozornost ©ibenËana. Iako se nasilje na 
sportskim boriliπtima dugo smatrano ‘engleskom boleπÊu’, 
ono  apsolutno ‘vlada’ europskim nogometom, ali i na naπ-
im prostorima pa je izloæba prinos nastojanjima da se nasilju 
stane na kraj.

Sadræajno izloæba govori i o naËinima kako se dræavne vlasti, 
u svijetu i kod nas, suprotstavljaju onima koji naruπavaju javni 
red i sigurnost graana na sportskim boriliπtima ustrojavanjem 
posebno osposobljenih i uvjeæbanih policijskih jedinica.

»etvrto „uprizorenje“ ove izloæbe izvan prostora MUP-a 
nadopunjeno je novim izloπcima i novom filmskom graom 
pa su posjetitelji πibenskog postava izbliza mogli vidjeti za-
straπujuÊe ‘navijaËke rekvizite’, meu inim, i palicu u obliku 
buzdovana i bokser, predmete koji su oduzeti jednom navija-
Ëu u Rijeci, te lutku za napuhavanje koju su navi-
jaËi jednog zagrebaËkog nogometnog 
kluba u znak „dobrodoπlice“ novom 
igraËu objesili na tribine pomoÊnog 
stadiona. ZahvaljujuÊi susretljivosti TV 
Nove emitiran je film o divljanjima hr-
vatskih „navijaËa“ posljednjih godina u 
Hrvatskoj i susjednim zemljama.  

Izloæba je postavljena uz svesrdnu pomoÊ pripadnika In-
terventne jedinice policije i Odsjeka tehnike Policijske uprave 
πibensko-kninske, a fotografijama i izloπcima pridruæila se i 
Udruga navijaËa hrvatske nogometne reprezentacije „Uvijek 
vjerni“.

Ivica KostaniÊ, naËelnik Policijske uprave πibensko-kninske, 
otvorio je izloæbu, a nazoËnima se obratila Marijana KlisoviÊ 
Kalauz, kustosica Muzeja grada ©ibenika, naglasivπi suradnju s 
Muzejom policije, a o sadræaju izloæbe govorio je Æeljko JamiË-
iÊ, voditelj Muzeja policije, koji je apelirao da svaki pojedinac u 
sklopu svojih moguÊnosti pridonese da se nogometnom nasilju 
stane na kraj. Otvaranje izloæbe i njezinu najavu popratila su 
javna elektronska glasila ©ibenika i terenska ekipa HTV-a

Osvrt na izloæbu

Kako svaka izloæba Muzeja policije ima i pedagoπki dio, na 
razgledavanje izloæbe pozvane su sve osnovne i srednje πko-
le ©ibenika i okolice, a tijekom razgledavanja uËenicima je bila 
otvorena moguÊnost da izraze svoj stav o navijaËkom nasilju i 
osjeÊaju sigurnosti kad se nau na sportskim boriliπtima te da 
predloæe kako bi rijeπili ovaj ozbiljan druπtveni problem. Svoja 
razmiπljanja mogli su izraziti na papiru koji se potom ostavljali na 
odgovarajuÊem panou, πto je potom posluæilo kao podloga za 
raπËlambu. ©to su mladi sugerirali? VeÊim dijelom smatraju da 
navijaËe na stadionima treba razdvojiti i da na osiguranjima treba 
biti viπe poli- cije, a neki su za ukidanje nogometa na naπim

stadionima. Zabrinjava Ëinjenica da veÊina 
anketiranih dræi da je nasilje plod imaginarne 
mrænje prema drugom klubu i njegovim na-
vijaËima te da se sukobi ne mogu sprijeËiti.  
Zanimljivim nam se uËinio komentar Antonia 
iz 7d, koji je izmeu ostaloga napisao „… 
Meni su osobno ti sukobi smijeπni jer poËi-
nju kad se skupina povede za pojedincem 

 ©IBENIK

‘Zaπto suparnici?’ 
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VeÊina komentara odnosila se na upit zaπto na izloæbi 
nije prikazana udruga  navijaËa πibenskog nogometnog 
kluba zvanih „Funcuti“ jer su na panoima prikazane udruge 
BBB, Torcida, Ultrasi, Armada i Kohorta. Naæalost, Funcuti 
se nisu odazvali pozivu za suradnju, a Funcuti su se barem 
dosad viπe spominjali u pozitivnom ozraËju nego u loπem i 
nepoæeljnom za πto ih treba svakako pohvaliti, πto ne znaËi 
da u ©ibeniku policija nije na nogama kad se igraju prven-
stvene utakmice. 

Izloæbu je razgledalo neπto viπe od tisuÊu petsto posje-
titelja na zadovoljstvo djelatnike Muzeja grada ©ibenika, a i 
organizatora.m 

Æeljko JAMI»I∆

Grad saËuvanih proËelja
Da lokalni navijaËi vole svoj grad, vidi se veÊ na prvi po-

gled. 
Naime, proËelja πibenskih starih i novih zdanja nisu iπa-

rana i ispisana „navijaËkim“ grafitima. Ima ih, ali su rijetki oni
koji izraæavaju netrpeljivost prema drugim navijaËima i policiji, 
πto bi se moglo pripisati Ëinjenici da je ©ibenik grad djece. 
To je grad u kojem se veÊ pedeset godina radi s djecom i za 
djecu. Podrobnija razrada temeljnog kulturoloπkog i pedago-
πkog djelovanja poznatog Festivala djeteta premaπuje okvir 
ovog Ëlanka, ali se u gradskim prostorima moæe osjetiti da 
je to grad u kojem se razliËitim oblicima umjetnosti za dje-
cu, djeËjem stvaralaπtvu i opÊenito estetskom odgoju djece  
poklanja izuzetna pozornost. Zato se danas beru plodovi ta-
kvog dugogodiπnjeg rada i moæda je to razlog πto se πibenski 
navijaËi ne spominju u loπem kontekstu.

Ako niste znali
Ovo je prva „policijska“ izloæba u Muzeju grada ©ibenika, 

srednjovjekovnoj Kneæevoj palaËi. Kako je knez bio odgovo-
ran i za provedbu mjera sigurnosti, donosimo kratak osvrt u 
proπlost sluæbe sigurnosti u ©ibeniku.

U srednjem vijeku temelj sigurnosti i javnog reda u ©ibe-
niku bile su noÊne straæe sastavljene iz redova puËana na 
Ëijem su Ëelu stajali kapetani noÊi. Veliko vijeÊe je biralo po 
dva kapetana noÊi iz redova plemiÊa od kojih je jedan za-
povijedao straæom u vijeÊnici, a drugi straæom na brdu izvan 
grada. Ako se netko iz redova plemiÊa ili puËana nije pojavio 
na straæi, plaÊao bi kaznu.

Kad je sredinom XV. stoljeÊa ©ibenik potpao pod vlast 
Venecije ona je imenovala kneza koji je bio odgovoran za 
provedbu cjelokupne dræavne vlasti. Od tada istrage pro-
tiv noÊnih straæara koji nisu doπli u sluæbu obavljaju  noÊni 
kapetani i kneæev Ëasnik koji je izvrπno tijelo kneza, njegov 
pratilac, tjelohranitelj i ujedno redarstveni Ëasnik koji provo-
di istrage.

Postojali su i pudari ili Ëuvari vinograda i obraenih po-
lja, kao i u drugim komunama. U vrijeme sakupljanja soli 
postavljali su se i posebni Ëuvari solana koji su sprjeËavali 
krijumËarenje soli.

bez ikakvog povoda. NajveÊa je sramota πto se u sve to mora 
mijeπati policija te troπiti vrijeme i novac na spreËavanje tih pro-
blema umjesto da to ulaæe u spaπavanje æivota ljudi …“.

muzej policije       1909.-2009.
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S posjeta izloæbi „Uspomene (na) jednog 
bana“ 

Bana Josipa JelaËiÊa, vojskovou i politiËara,  nesumnjivo 
jednog od najsnaænijih simbola hrvatskoga domoljublja uopÊe 
predstavlja nam i oæivljuje pred nama nadasve zanimljiva izloæba 
„Uspomene (na) jednog bana“, autorice Andreje Smetko i kusto-
sice Mate Brstilo Reπetar, postavljena u Hrvatskom povijesnom 
muzeju u Zagrebu povodom sto pedesete obljetnice smrti sa-
moga bana JelaËiÊa. 

Pred posjetitelj ima 
tako Ëak 350 izloæenih 
predmeta, odabranih iz 
Ostavπtine JelaËiÊ koja 
se inaËe Ëuva u Muze-
ju, svjedoËi na osebujan 
naËin o æivotu i ulozi bana 
JelaËiÊa, ali i njegove obi-
telji u razdoblju od kraja 
18. do poËetka 20. sto-
ljeÊa u hrvatskoj povijesti. 
VeÊ sam naziv  izloæbe 
otkriva da su predmeti 
iz Ostavπtine JelaËiÊ sa-
gledani na dva naËina, s 
jedne strane kao osobne, 
obiteljske uspomene Ëu-
vane u Novim dvorima, 
a s druge kao povijesni 
izvor, materijalna svjedo-
Ëanstva koja svojom do-
kumentarnom vrijedno-
πÊu iznose potankosti 
o vojniËkom, banskom, 
dræavniËkom nastojanju 
Josipa JelaËiÊa. 

„Ponosio sam se uvi-
jek πto me hrvatska maj-
ka u hrvatskoj domovini 
rodila…Evo sam, narode 
mili, duπom i tijelom tvoj 
ban, primi me u bratim-
ski naruËaj tvoj i budi 
uvjeren da Êu jedino za 
domovinu i kralja æivjeti 
i umrijeti“, znamenite su 
rijeËi bana JelaËiÊa iz po-
zdravnog govora izgovo-
rene prigodom sveËanog 
Ëina njegove banske in-
stalacije, 5. lipnja 1848.. 
Da te banove rijeËi odre-
uju njegov æivotni put i stremljenje potvruju mnogi eksponati 
s ove izloæbe koja je, inaËe, podijeljena u tri cjeline.

Tako je u prvoj i najveÊoj cjelini izloæbe pod nazivom Ban Josip 
JelaËiÊ: Ëovjek, vojnik i politiËar u izdvojenim podtemama: Banovo 

djetinjstvo i mladost, Sofija JelaËiÊ i æivot u Novim Dvorima, Jela-
ËiÊ narodni ban, Banove posljednje godine æivota, Pogreb bana 
JelaËiÊa pored ostaloga prezentiran portretima sam ban i njegova 
obitelj, njegovo djetinjstvo i mladost, a tu se mogu vidjeti i banove 
ljubavne i rodoljubne pjesme. Banovo geslo „©to bog dade i sreÊa 
junaËka“ posjetitelje uvodi u razdoblje njegova æivota koje pred-
stavlja ujedno i vrhunac njegova javnog djelovanja, ali najavljuje i 
njegov brzi odlazak iz hrvatske politike. Pozornost posjetitelja sva-
kako  privlaËe banovi osobni predmeti kojima se sluæio kao ban 

i vojskovoa svi u bijelo-
crvenim tomovima nacio-
nalnoga hrvatskoga grba 
ili  hrvatske trobojnice, a 
svjedoËe njegovu ugledu 
i popularnosti u naπemu 
narodu kao i oni darovani 
mu predmeti. Druga cjeli-
na izloæbe „Baπtinici Novih 
Dvora i Ostavπtina JelaË-
iÊ“ posveÊena je sudbini 
Novih Dvora nakon bano-
ve smrti, ali i ulozi imanja 
u oËuvanju uspomene na 
bana Josipa JelaËiÊa, dok 
posljednja pod naslovom 
Ban nakon bana-remi-
nescencije na bana na-
znaËuje razliËite vidove 
nazoËnosti bana JelaËiÊa 
u hrvatskome druπtvu i æi-
votu do danaπnjih dana.  
Kao posebna zanimljivost 
tu se moæe vidjeti izbor iz 
dokumentacije koja se 
odnosi na podizanje spo-
menika banu JelaËiÊu na 
glavnom zagrebaËkom 
trgu 1866. i 1990..

Doista, svjestan ili ne 
svoje povijesne i legen-
darne uloge u naπemu 
narodu, pred kraj æivota 
JelaËiÊ je kazao: „ Moje 
ime pripada povijesti. 
Ona Êe pisati o meni, 
ali o onome πto se krilo 
u mom srcu neÊe niπta 
kazati“. Kako bi shva-
tili znaËaj i smisao ovih 
banovih rijeËi, preporu-

Ëamo djelatnicima MUP-a, naπim  Ëitateljima razgledavanje 
ove izloæbe „za uspomenu i pamÊenje“, jer povijest je i naπa 
uËiteljica æivota, zar ne?m 

Biserka LUKAN
Snimio Ivica LAJTNER

Ban JelaËiÊ ponovno meu Hrvatima



poznati o policiji

99
 mir • ugled • povjerenje • 2009. •studeni/prosinac 

Znam da se od mene uvijek oËekuje da 
pobijedim: nauËila sam se nositi s tim 
oËekivanjima javnosti vjerojatno zbog toga 
jer su i moja oËekivanja sliËna

Nakon niza poznatih osoba Ëije su izjave, a i sama poja-
va u naπem glasilu, doæivjele razne komentare, odluËno smo 
krenuli joπ bolje. Naπoj sugovornici visine ne predstavljaju ni-
kakav problem u æivotu, dakle vjerojatno joj sa 193 cm visine 
za skidanje zavjesa ne trebaju ljestve, dok iz ostalih priËa ljudi 
koji su i viπi od nje saznajem kako ta tjelesna visina uvelike 
pomaæe kod liËenja zidova i sliËnih poslova. RijeË je o naπ-
oj zlatnoj svjetskoj prvakinji Blanki VlaπiÊ koja se, kako nam 
je sama rekla, baviti sportom poËela sasvim spontano. Oko 
same realizacije razgovora pomogli su nam glasnogovornica 
splitsko-dalmatinske PU, Marina Gudelj, pomoÊnik naËelnika 
kriminalistiËke policije II PP Split, Stipan SkejiÊ kao i kolege 
iz I PP Split, Renato VrbatoviÊ i Miroslav ©Êurit, koji su rado 
pozirali uz naπu Blanku, vezali je lisicama i na ubrzanom teË-
aju ispred hotela „Park“ upoznali s Ëarima policijskog posla. 

Osim vezanja lisicama, Blanku su Renato i Miroslav upozna-
li s tehnikom kojom su opremljena policijska vozila koju je, 
naravno, odmah i isprobala (sirene, rotacijska svjetla i blje-
skalice), a bila je to i prilika da Blanka uæivo vidi oruæje kojim 
se koriste naπi policajci te da ga bez okvira, po prvi puta u 
æivotu dræi u rukama. 
MUP: Kada ste zapravo, nakon poËetnog bavljenja 
atletikom, poËeli sa skokovima u vis?

- Baviti se sportom zapoËela sam zapravo spontano. Moja 
cijela obitelj se bavi sportom pa sam tako s tatom odlazila na 
treninge atletiËara i tenisaËa. Ne postoji neka prelomna godina 
kad sam se ozbiljnije poËela baviti atletikom, ali sjeÊam se da 
sam veÊ u petom, πestom razredu svakodnevno odlazila na 
treninge i trenirala - tada je to postalo malo viπe od hobija. 
Oko Ëetrnaeste godine sam ozbiljnije poËela sa skokovima 
u vis, a do tada sam probala sve discipline. Ubrzo su shva-
tili da s obzirom na svoju visinu imam predispoziciju za skok 
u vis. Nisam bila ni spora za svoju visinu, a πto je najvaænije 
bila sam koordinirana. Nakon πto sam se odluËila ozbiljnije 

Razgovor s Blankom VlaπiÊ

Policija me zaustavila
prvi dan kada sam dobila vozaËku
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okuπati u skoku u vis, tata je doveo trenera za tehniku sko-
ka u vis Bojana MarinoviÊa, koji je ostao s nama dan danas. 
To je rezultiralo dobrim rezultatima: sa πesnaest godina sam 
postala svjetska juniorska prvakinja, pa smo si „dali“ joπ dvije 
godine. Joπ uvijek to nije bilo sigurno jer je trebalo priËekati 
prijelaz iz juniorske u seniorsku kategoriju. Nakon godine za 
godinom, u treÊem razredu srednje se pokazalo da je to za-
pravo - to te je trening postao prioritet. 
MUP: I tako posljednjih 12 godina ...

 - Zapravo da, jer nakon πto sam postala juniorska prvaki-
nja 2000., godinu poslije postala sam Ëlanom svjetske seni-
orske elite, ali joπ uvijek nisam mogla „upasti“ na sve mitinge 
jer sam bila premlada, dok sam 2001. godine ipak prvi puta 
nastupila u Zürichu, kad sam bila πesta, a πto je veÊi uspjeh 
nego prvo mjesto na juniorskom prvenstvu. 

Poπtenim radom i treniranjem do uspjeha

MUP: Situacija u druπtvu nam naæalost pokazuje kako 
mnogi do uspjeha æele doÊi ne svojim radom, veÊ „preko 
noÊi“ na razne naËine. »ega ste se sve morali odreÊi kako 
biste postigli rezultate koje danas imate?

- Naπa ne samo sportska nego i æivotna filozofija je ta da
se sve gradi korak po korak, ciglu po ciglu, Ëime se jedino 
mogu stvoriti neki stabilni temelji, koji se uvijek mogu samo 
nadograivati, a ne vraÊati unazad. SjeÊam se kad sam prvi 
puta skoËila 2,0 metra - to viπe nisam mogla izgubiti, veÊ 
samo nadograivati i preskoËiti joπ viπe, a sve to zahvaljujuÊi 
naËinu na koji sam doπla do toga: poπtenim radom i trenira-
njem. Da nisam tako napravila cijeli bih se æivot okretala i pro-
matrala hoÊe li me netko uhvatiti ili ne, a tu prije svega mislim 
na doping kojeg neki koriste. ©to se tiËe samih odricanja, ne 
znam Ëega sam se zapravo odrekla jer otkad sam svjesna 
sebe i svojih postupanja otada je ovo moj naËin æivota i ja ne 
znam drugaËije. Kad se odmaram nekoliko dana ili tjedana ja 
si sama priuπtim sve ono Ëega se zaæelim, bilo da je to veË-
ernji izlazak ili neπto sliËno, a osim toga kad mi je „napeto za 
izaÊi“ i u sredini sezone - i tada iziem! Ne ostanem naravno 
do ranih jutarnjih sati, ali iziem. Zaπto koËiti sebe u neËemu 
πto æeliπ?! Moja filozofija je takva da mogu sve, ali s odre-
enom mjerom, a tako mi je i puno ljepπe jer se i ja kao i svi 
drugi zaæelim nekih stvari. Stoga mislim da se nisam puno 
toga odrekla, veÊ naprotiv: puno toga sam dobila jer da se 
ne bavim ovim poslom mislim da nikada ne bih vidjela toliko 
svjetskih zemalja i proputovala toliko, upoznala puno ljudi i 
iskusila πto znaËi pobjeivati pred prepunim stadionima. 
MUP: Kako izgleda jedan od vaπih uobiËajenih dana?

- Mojim izborom se budim u 6.30, a trening je u 8 sati, 
jer sam jutarnji tip i volim iskoristiti dan. Nakon treninga sam 
doma veÊ u 9.30 pa imam vremena do ruËka nakon kojeg 

odmaram pa po-
novno na trening 
od 17 do 20 sati, 
a zatim na pli-
vanje pa doma 
doem posl i je 
21.30 sati. Tada mi 
ne ostane baπ puno 
od te veËeri, ali ako si 
Ëovjek sve u æivotu dobro 
organizira, sve moæe napravi-
ti, a ako ima dobru motivaciju 
moæe uistinu postiÊi sve. 

Najdraæe medalje

MUP: ©to se tiËe samih skokova: 
πto vam predstoji sljedeÊe 
godine, hoÊete li nas moæda 
iznenaditi s novim visinama?

- ©to se tiËe same forme, razvijam 
je tako da mogu dobro skakati i na 
poËetku i na kraju sezone, a to πto ne-
kad u sredini imam moæda neki „pik“ na neko natjecanje - to 
ipak nisu neke velike razlike u rezultatima. Kad se pripremam, 
pripremam se da budem opÊenito bolja nego proπle godine. 
Meni su sva natjecanja „biti ili ne biti“, osim kad se oko velikih 
natjecanja stvori velika medijska pozornost, kad uz taj silan 
pritisak sve intenzivnije doæivljavam i proæivljavam. 
MUP: Svaki vaπ skok veÊina graana prati sa strepnjom 
i svi su pomalo napeti, iπËekujuÊi najbolje. Kako vi 
proæivljavate taj sav silni pritisak, osobito onaj trenutak 
prije skoka kad poËinjete od tiπine pa sve do ritmiËnog 
pljeska publike?

- Meni je u tom trenutku lako. To mi je puno lakπe nego 
doËekati da sve poËne. Prije veÊih natjecanja na odreena 
mjesta doputujem puno ranije ukoliko postoji vremenska ra-
zlika. Izoliram se od svega, treniram i veÊ unaprijed znam πto 
ljudi oËekuju od mene. Znam da se od mene uvijek oËekuje da 
pobijedim. NauËila sam se nositi s tim oËekivanjima javnosti 
vjerojatno zbog toga jer su i moja oËekivanja sliËna, odnosno, 
moja su uvijek veÊa. NauËila sam sve misli koje me optereÊ-
uju staviti sa strane. Ti trenuci su puni emocija izazvanih tim 
pritiskom. Nedavno sam dan prije natjecanja u Berlinu sjela 
za vrijeme ruËka i jednostavno poËela plakati. Nije to zbog 
toga da bih ja pobjegla od toga πto me Ëeka nego zbog tog 
silnog pritiska i koliËine stresa. Ali jako je dobro da je na taj 
naËin „to iziπlo van“ iz mene. Sve to nestane odmah Ëim sam 
na terenu gdje znam da sam svoj na svome. Jer: kad se radi 
onda nemaπ vremena razmiπljati o ostalim stvarima. Ne znam 
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πto bih postigla s time kad bih 
prije svakog skoka mislila: a πto Êe biti ako 

sad ne preskoËim .... To nema smisla! U onoj 
tiπini prije skoka ja samo razmiπljam o svakom 

koraku i onom πto trebam napraviti kako bih πto 
bolje skoËila. 

MUP: Kako vidimo na natjecanjima nakon 
skokova s Bojanom se konzultirate o koracima. O 

Ëemu se radi?
- Da, samo provjeravam jesam li doπla preblizu, iπla 

preblizu, jesam li spustila kukove u kljuËnim trenucima. To 
su samo dvije tri natuknice, nema tu previπe detalja jer detalje 
razraujemo na treningu. Kad su velika natjecanja i inaËe mi 
on daje neku sigurnost i kad ga pogledam znam πto misli i 
na neki naËin me uvijek smiri. 
MUP: Koja vam je medalja najdraæa, odnosno, za koju 
ste se najviπe pomuËili?

Kad sve zbrojim, vidim koliko je zapravo teπko neπto obra-
niti, neπto postiÊi i ostati na vrhu. A najdraæa mi je medalja iz 
Berlina! Tamo sam po drugi puta obranila svjetsko zlato, dok 
sam u Osaki bila lovac, nisam imala πto izgubiti! U NjemaËkoj 
su se stvorile velike tenzije jer je Njemica njima bila favorit, a 
i imala je bolje rezultate. Ono πto se dogaalo na skakaliπtu 
je bila erupcija svega πto se skupljalo joπ od zime. Trebalo 
je u svemu tome ostati hladne glave s obzirom na te brojne 
njemaËke pritiske pa sam stoga joπ viπe ponosna na berlin-
sku zlatnu medalju. Moram reÊi da sam sve to proæivljavala i 
mjesece prije kad sam, moram priznati, proæivjela motivacij-
ski pad πto nisam previπe javno govorila. Jako malo ljudi zna 
u kojoj sam „rupi“ bila nakon jednog natjecanja i kako sam 
se osjeÊala. Onda mi je opet trebalo vremena da posloæim 
stvari na svoje mjesto. Bilo mi je vrlo teπko, ali sam prihvatila 
kao osobnu pobjedu πto sam se u potpunosti vratila i sve 
nadiπla, a to se pokazalo dobrim jer sam ove godine bolja 
nego ikad. Ne biste vjerovali, ali u Berlinu sam bila sasvim 
mirna i staloæena. 
MUP: Komunicirate li sa svojim suparnicama, npr. 
Arianom Fridrich, njemaËkom skakaËicom - buduÊom 
policajkom?

- Ne, mi se uopÊe ne viamo. Svaka je u svojoj sobi u ho-
telu. NajËeπÊe sa svojima obilazim gradove, razgledam. Ali 
ako se sretnemo u hodniku popriËamo, a uostalom nemam ja 
baπ ni toliko vremena jer je sve isplanirano. Teπko je tu stvoriti 
neka prijateljstva, a ja ionako nemam ni potrebu za tim. 
MUP: Postoji li neka æelja koju si æelite u skorije vrijeme 
ispuniti?

- U profesionalnom smislu æelim skoËiti svjetski rekord 
2,10 m - ali to je neπto πto stoji na mom putu, prema Ëemu 
idem. Tu svijet zasigurno ne zavrπava jer: ako skoËim tu vi-

sinu onda Êu zasigurno moÊi skoËiti i viπe od toga! Ja sam 
2,08 skoËila sam jedanput i to onda kada mi se sve poklopilo 
kako treba. Velike su to razlike skoËiti s 2,08 na 2,09 ili 2,10, 
velike su to visine i veÊa je razlika od skakanja s 1,80 na 1,81 
m. Trebat Êe joπ vremena da se dostignu te veÊe visine, a to 
i bitno utjeËe na dobru karijeru. Najbitnije je ustrajati u tome 
i biti uporan! 

Moji susreti s policijom uvijek su bili dobri

MUP: Vaπa iskustva s policijom ...
- Policija me nekoliko puta zaustavila u prometu radi pro-

vjere, a i radi brzine na autocesti. Prvi dan kad sam dobila 
vozaËku - zaustavili su me i to zato πto sam iπla na cestu 
s tri trake i to odmah u prvu traku. Tada je naletjela policija 
tako da smo se umalo sudarili. Malo su vikali na mene. Cila 
sam bila u πoku! I od tada su u meni probudili neki respekt, 
a mislim da tako i treba biti. Moji susreti s policijom su uvijek 
bili dobri. Kad su mi rekli za kakav prekrπaj uvijek sam rekla 
da sam ga napravila - nisam se bunila. Platila sam i nekoliko 
kazni. Jednom za brzinu, a jednom kad sam stala usput pred 
kemijskom Ëistionicom sa „sva Ëetiri“ pa je naravno policija 
odmah doπla i naplatila mi kaznu od 500 kuna. Osim tih su-
sreta s policijom, imala sam ih i nakon πto sam doæivjela sudar. 
Sama sam se s kontejnerom sudarila kad sam bila mlaa. 
Osim toga i moj susjed je policajac, ali mi ne priËa baπ puno 
o poslu i ne dræi mi lekcije. 
MUP: Radi li policija svoj posao ili ne?

- »ula sam da je postotak otkrivenosti, odnosno, uËinak 
otkrivanja poËinitelja za kriminalistiËku policiju viπi od dvije 
treÊine - pa ako je to tako, mislim da je to dobro. Meni su 
policajci uvijek pozitivci koji se uvijek bore protiv onih loπih - 
ja na taj naËin razmiπljam o njima. 
MUP: Splitska policija ima dosta posla sa zlouporabama 
droga i opojnih sredstava. Kako ti gledaπ na rjeπenje tih 
problema?

- Takvi problemi dolaze iz obitelji. Po meni, ono πto dje-
ci ugradiπ do neke 15 ili 16-te godine - to je to. Potrebna je 
kontrola razvoja djeteta koja podrazumijeva davanje kreativne 
slobode djetetu uz usmjeravanje u pravom smjeru jer djeca 
Ëesto ne znaju πto je za njih najbolje. Kad si mlad uvijek je 
najlakπe skrenuti s puta jer æeliπ sve vidjeti i probati, a privla-
Ëe te i one neke malo opasnije stvari. Zato mislim da takvi 
problemi potjeËu od roditelja od kojih neki, naæalost, nemaju 
utjecaja na svoju djecu koja su zapala u neke kritiËne grupice, 
iz kojih nekolicina izae s problemima sa zakonom. Teπko je 
popraviti neπto kad je veÊ kasno za to, a i teπko je vjerovati 
da Êe odjednom preko noÊi pronaÊi novi æivotni put. Tako-
er je vaæna i πkola koja isto tako ima vaænu ulogu u izgradnji 
osobe. Ja sam veÊ kao mala znala koja je cijena odricanja, 



poznati o policiji

102
studeni/prosinac• 2009. • mir • ugled • povjerenje

a da bi se uspjelo u æivotu (a to se tiËe discipline treniranja), 
dok su drugi bili po ulici, iπli u kino i sl. 
MUP: MUP je jedino ministarstvo koje se konstantno 
proziva u javnosti ...

- Da, definitivno im nije lako, stresan je to posao. Znam i
sama kako je to svaki dan biti „na tapeti“ javnosti. A tu vidim 
i dosta sliËnosti jer se svaki uspjeh vrjednuje kroz javnost i 
medije, pri Ëemu smo podloæni miπljenjima ljudi bez obzira 
poznaju li mene ili vas ili ne. U svemu tome je upitno zna li 
javnost i mediji uvijek baπ sve toËno, tj. imaju li pravi uvid u 
situaciju o kojoj govore. 
MUP: Kad biste radili u policiji koji biste posao radili?

- Ne bih nikada mogla raditi oËevide i sl. Ja bih izdava-
la putovnice! Sve drugo ne bih mogla jer ne volim sukobe, 
guævu ...
MUP: Ali i na „πalterima“ ljudi znaju biti naporni i 
bezobrazni ...

- Ma, verbalno bih ja to uspjela nekako veÊ rijeπiti, ali da 
lovim nekoga ili neπto takvo.... - ne bih! Sve πto ne ukljuËuje 
mrtve, da ih moram pregledavat ili negdje da radim u opa-
snosti, rado bi radila. Mislim da su se vaπe kolegice koje rade 
kao forenziËarke veÊ valjda navikle na to sve kao i uostalom 
svatko na neki drugi posao - ali ja to ne bih mogla! Danas se 
policajci suoËavaju sa svakakvim ljudima u raznim situacija-
ma, a naæalost bilo je i primjera gdje su neki naæalost ubijeni. 
Sama ta Ëinjenica da je taj posao opasan i da se ne moraπ 
vratiti doma - definitivno je stresna! Mislim da ipak treba biti
poseban karakter za to da budeπ policajac i da svaki dan 
radiπ taj posao. 
MUP: Uloga æena u policiji ...

- OpÊenito sam miπljenja da æene mogu raditi sve poslove 
pa tako i policijski. Æene po predispozicijama fiziËki jesu sla-
biji spol, ali mislim da se to moæe anulirati na razne naËine. 
Isto tako vjerujem da postoji bræih i spretnijih æena od nekih 
policajaca. 
MUP: Mnogima ste primjer uspjeπnosti. ©to biste onda 
poruËili naπim mladim policajkama i policajcima: kako 
da dobro rade svoj posao, odnosno, kakvi da budu prema 
ljudima prema kojima Êe postupati, ali i meusobno?

- Ljudi razmiπljaju i djeluju po naËinu sustava vrijednosti 
koji im je usaen veÊ obiteljskim odgojem. Ja mislim da sve 
πto je steËeno na pravedan i poπten naËin - jedino dobro i 
kvalitetno πto se tiËe i karijere, ali i materijalnih dobara. Bitno 
je da su oni naπi prvi motivi ispravni a to je: samoostvarenje i 
samoispunjenje nekog svog poslanja. Vjerujem da je ta svaka 
osoba koja ide za policajca, u nekoliko stvari bolja od drugih 
jer je to ipak i takav poziv. Zato i mislim da su svi oni koji su 
veÊ sad na Policijskoj akademiji davno prije prekvalifikacije
razmiπljali o tom pozivu i da su za taj poziv veÊ potpuno izgra-
eni. Raditi ono πto voliπ je najveÊi dar pa samim time mislim 
da onaj koji tako radi u svom poslu ne moæe biti neuspjeπan 
i sigurno Êe dati puno viπe od sebe nego da radi neπto πto 
ne voli. Svaki dan je osobna prilika za napredak, bez obzira 
koliko imate radnog staæa, godina ili iskustva. Napredovanje 
je otkrivanje sebe, a to je ljepota svega. Kad pratite taj svoj 
razvoj i kad vidite kako se penjete, onda zapravo vidite da je 
to najveÊa osobna satisfakcija. m

Boris SADILEK
Snimio Mario MIKULI∆
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Peta godiπnjica sudjelovanja na europskom 

turniru sluæbi migracija i azila

Od 2005. godine kada je ekipa Ministarstva unutarnjih 
poslova na poziv Saveznog ureda za migracije i izbjeglice, 
Savezne Republike NjemaËke prvi puta sudjelovala na 6. eu-
ropskom nogometnom turniru sluæbi migracija i azila, redovito 
svake godine sudjeluje na turnirima koji se tradicionalno svake 
godine odræavaju u drugoj dræavi.

Od  vremena kad smo oblikovali ekipu, uz struËnu pomoÊ 
nogometnog kluba Zagreb 92 i suradnju Ravnateljstva poli-
cije, dosegli smo takvo oduπevljenje i entuzijazam za turnir 
meu djelatnicima Uprave za upravne i inspekcijske poslove 
da nakon pet godina sudjelovanja ima dovoljno zainteresira-
nih djelatnica/ka da bi mogli sastaviti dvije vrste, a ne jednu 
mjeπovitu s kojom smo nastupili na 10. europskom nogo-
metnom turniru sluæbi migracija i azila u rujnu ove godine u 
Albeni, Bugarska.

»lanovi ekipe Uprave za upravne i inspekcijske poslove u  
mjeπovitoj - rekreativnoj kategoriji bili su: Anita MandiÊ–kape-
tanica, Lana VuËiniÊ, Jasmina Zrinski, Marina AndroiÊ, Marija 
Lang, Emina Gvozden, Miroslav Horvat, Mate Znaor, Hrvoje 
Milas, Alen KoæiÊ i golman Josip MarπiÊ). Selektor i trener 
ekipa bio je Renato Tandara, a voditeljica sportske delegacije 
Anica Æibret. 

Od ukupno dvadeset i pet europskih dræava, koje sudjelu-
ju na nogometnim turnirima sluæbi migracija i azila, na turniru 

u Albeni je sudjelovalo 39 vrsta iz Ëetrnaest dræava (Belgija, 
Bosna i Hercegovina, Bugarska, »eπka, Finska, Francuska, 
Hrvatska, Litva, Nizozemska, Norveπka, NjemaËka, Portugal, 
Rumunjska, ©vicarska). Rekreativna - mjeπovita ekipa u svojoj 
kategoriji osvojila je 1. mjesto od ukupno 7 ekipa (Hrvatska, 
Nizozemska, Francuska, Portugal, Finska, Bugarska i Litva), a 
igraËica Emina Gvozden proglaπena je najboljom igraËicom.

U finalu igrali smo utakmicu s Portugalom koja je zavrπi-
la nerijeπeno 1:1 i nakon izvoenja penala odluËujuÊi gol za 
hrvatsku momËad dao je Mate Znaor dugogodiπnji sudionik 
ovih turnira. 

Na sveËanom proglaπenju pobjednika i zatvaranju turnira, 
nagrade i priznanja u ime organizacijskog odbora uruËio je 
zamjenik predsjednika Dræavne agencije za izbjeglice Krasimir 
Kosatev, koji ujedno i aktivno sudjeluje u turnirima u sastavu 
bugarske muπke momËadi - rekreativaca.

10. europski  nogometni turnir sluæbi migracija i azila odræan je od 9. do 11. rujna 2009. u Albeni, Bugarska

Radost druæenja

»lanovi ekipe s trenerom i voditeljicom)

Krasimir Kosatev uruËuje priznanje hrvatskoj momËadi za prvo 
mjesto
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uspostavu neposrednijih odnosa sa sluæbama migracija i azila 
europskih dræava. U pauzama izmeu utakmica i u slobodnim 
trenucima, razgovaramo o svojim iskustvima i doæivljajima u 
sluæbi. Nastavljamo razgovore s kolegama s kojima smo se 
susretali tijekom proπlih turnira, kao da smo se juËer rastali, a 
æalimo za onima koji nisu mogli ove godine doÊi.

Interesantna je praksa pojedinih europskih dræava (naroËito 
Nizozemske, Belgije, Norveπke, Velike Britanije, Francuske) da 
u sluæbama migracije i azila zapoπljavaju strance koji su stekli 
njihovo dræavljanstvo. Koja je prednost takve prakse najbolje 
govori iskustvo naπih prijatelja koji rade u Belgiji, a porijeklom 
su iz Bosne i Hercegovine. RazgovarajuÊi tako s najstarijim 
od braÊe DobriÊ, Zeusom, doznala sam mnogo o njihovom 
æivotnom putu. Kao psihologu jasno mi je kolika je prednost  
zapoπljavanja u sluæbama migracija i azila struËnjaka razliËitih 
nacionalnosti. Osim πto se koriste kao prevoditelji Zeus, pri-
mjerice, u svakodnevnoj praksi u radu s ilegalnim migrantima 
s prostora Ex  Jugoslavije dokazuje da nije prednost samo u 
tome πto nema jeziËne barijere, nego i ljudski odnos te, moæda 
najvaænije, u postupanju s migrantima poznavanje mentaliteta 

BuduÊi da je u ekipi Uprave za upravne i inspekcijske 
poslove, koja je sudjelovala na ovogodiπnjem turniru u Albe-
ni, bila veÊina igraËa iz Odjela za strance i azila upitali smo 
naËelnika odjela Draæena Horvata zaπto podræava naπe su-
djelovanje:

- Nogometni turnir sluæbi migracija i azila nije samo no-
gometni turnir, a rekao bih da nogomet i nije primarna svrha 
odræavanja tih godiπnjih susreta sluæbenika koji u dræavama 
Europe rade na podruËju azila i migracija. To je prvenstve-
no prigoda da se nau ljudi koji rade u ovom, vrlo vaænom, 
podruËju jer migracije su, vjerojatno Ëitav ljudski vijek, obi-
ljeæile æivot na Zemlji. Uz govor, pokretnost je glavni Ëimbe-
nik koji je omoguÊio razvoj i interakciju civilizacija. Uz vatru, 
kotaË je bio jedan od najvaænijih izuma. Niπta manje vaæno 
nije niti pruæanje zaπtite osobama koje su æivotno ugroæene 
u dræavama podrijetla. Ratovi i drugi oruæani sukobi obiljeæili 
su proπlo stoljeÊe, a razliËiti oblici nasrtaja na ljudski æivot i 
dostojanstvo nastavljaju se na mnogim kontinentima i u ovo-
me stoljeÊu. Zbog toga Êe i dalje biti potreba za pruæanjem 
utoËiπta onima koji su u neposrednoj opasnosti. Ali, s obzirom 
na brojne zlouporabe kojima se nastoji ovaj institut iskoristiti 
za druge, posebice ekonomske probitke ili poboljπanja, va-
æno je razmijeniti iskustva i upoznati najbolje prakse drugih 
dræava. Nogometni turniri susreti su branπe koji daju moguÊ-
nost da se putem neformalnih i prijateljskih druæenja sklapaju 
poznanstva, razmjenjuju informacije vezane uz posao te da 
se na taj naËin i formalna strana posla olakπa kroz buduÊe 
sluæbene komunikacije ljudi koji se meusobno poznaju, koji 
znaju tko je iza druge strane „æice“ i tko od kolega moæe dati 
najmeritornije savjete i podatke. Meutim, nije sluËajno da je 
upravo nogomet kao „najvaænija sporedna stvar na svijetu“ 
izabran za medij i sredstvo povezivanja sluæbenika i sluæbi 
razliËitih dræava. Nogomet kao igra daje najbolje rezultate kad 
se napravi dobra kombinacija timskog rada i ingenijalnosti 
pojedinaca. A upravo ta kombinacija daje najviπe uspjeha i 
u drugim podruËjima ljudske djelatnosti pa i u radu sluæbe 
azila i migracija. Zato je nusproizvod sudjelovanja na ovim 
nogometnim turnirima i svojevrsni oblik team-buildinga, a re-
zultat bi u konaËnici trebao biti i bolja meusobna suradnja 
kolega iz istog „tima“ u svakodnevnom obavljanju radnih 
zadaÊa. Na kraju, svim svojim kolegicama i kolegama Ëe-
stitam na osvojenom prvom mjestu, a oËekujem da iskaæu 
isti entuzijazam te da takve  rezultate postiæu i u svom sva-
kodnevnom poslu.  

NaËelnik Draæen Horvat

Emina Gvozden: 
- Prvi put sam sudjelovala na malonogometnom turniru, 

joπ smo k tome osvojili prvo mjesto, te sam izabrana za naj-
bolju igraËicu mjeπovitih (sastav mjeπovite ekipe 3 muπkarca: 
golmana i 2 igraËa plus 4 igraËice) ekipa. 

Bolji scenarij nitko nije mogao zamisliti. Pobijedili smo jer 
smo bili prava ekipa, pozitivni od samog poËetka i jer smo 
imali veliku æelju i joπ veÊe srce za pobjedom. Dali smo sve od 
sebe, maksimalno se uæivjeli u svaku utakmicu i to je moralo 
rezultirati ovim uspjehom.

Bugarska Êe mi ostati u sjeÊanju cijeli æivot, bilo je tu 
svakakvih dogodovπtina, moram pohvaliti cijelu organizaciju, 
sve je bilo super, od ljudi koje sam upoznala, smjeπtaja, te 
sadræaja koji su nam bili na raspolaganju…

Albena je pravi mali raj! 
Ovakvi susreti trebali bi se ËeπÊe odræavati, jer nema bolje 

reklame za Hrvatsku od sporta i sportaπa! I da ne zaboravim, 
puno hvala mojim kolegicama Aniti DakiÊ i Jacinti StaniÊ. 
One znaju zaπto. 

SrdaËna atmosfera koja vlada tijekom natjecanja i druæenja 
sudionika - timova nogometnih  turnira - izvanredna je prigoda 
za upoznavanje i razvitak dobrih odnosa s kolegama, kao i za 
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ljudi tih prostora. Tako on ekscesne i riziËne situacije, koje 
struËnjaci psiholozi i socijalni djelatnici nisu u stanju rijeπiti, 
razrjeπava u veoma kratkom vremenu i ilegalce, koji se nalaze 
u pritvoru, privoli da surauju u postupku. 

Sve ovo ne bismo postigli da nas od prvog naπeg sudje-
lovanja pa sve do danas nisu u naπim naporima podræavali 
ravnatelj Uprave za upravne i inspekcijske poslove Æarko KatiÊ 
i naËelnica Sektora za upravne poslove, strance i dræavljan-
stvo Gordana Valenta, koji su shvatili znaËaj sportskog dru-
æenja za razvoj meunarodne suradnje i razumijevanja meu 
sluæbama migracija i azila. 

Krasimir Kosatev, zamjenik predsjednika Dræavne agencije 
za izbjeglice i VijeÊa ministara Republike Bugarske, ujedno 
i kapetan bugarske nogometne ekipe, izjavio je o znaËaju 
Europskog nogometnog turnira sluæbi migracija i azila slje-
deÊe:

- Svake godine moje kolege i ja smo uzbueni  da se za-
putimo u novu avanturu - novu europsku destinaciju, gdje 
Êemo biti srdaËno doËekani od naπih kolega iz sluæbi migra-
cija i azila. 

Ove godine bilo je drugaËije i u punom smislu osobno 
iskustvo: moja zemlja bila je domaÊin i Dræavna agencija za 
izbjeglice i VijeÊe ministara organizirala je 10. europski nogo-
metni turnir, koji se odræavao u lijepom morskom ljetovaliπtu 
Albeni. S ponosom mogu izjaviti da je turnir uspio zahvaljujuÊi 
naporima naπeg organizacijskog tima i  pomoÊi koordinatora 
dræava sudionica tijekom registracije svih timova.   

OsjeÊaj zadovoljstva naπeg organizacijskog tima pojaËano 
je ne samo pismima zahvalnosti koje smo dobili od delegacija 

koje sudjelovale nego takoer i Ëinjenica da smo privoljeli sve 
sudionike da aktivno prihvate moguÊnost da sretnu i pozdrave 
jedni druge u neformalnom i prijateljskom ambijentu.

Jedno od znaËajnijih postignuÊa nogometnog turnira je 
jedinstveni oblik neformalne praktiËne suradnje, gdje su i for-
malne diskusije takoer dozvoljene. To je vrijedna vjeæba team 
building  koja nudi nova prijateljstva svake sljedeÊe godine.  

Nadalje ta sportska avantura daje svakome πansu da 
putuje na novu destinaciju svake godine, otkrivajuÊi razliËi-
te kulture i susrete s kolegama s kojima je netko u kontaktu 
putem e-maila, telefona,  faksa svaki dan - ali moæda nikad 
nije imao πansu da ih inaËe osobno sretne. 

Posljednje ali ne i po vaænosti, dozvolite mi da podijelim 
s vama dodatnu vrijednost turnira: æeljeli mi to ili ne, on sve 
nas odræava fiziËki sposobnim i aktivnim svih ovih proπlih 10 
godina, moji prijatelji! 

Kao πto sam rekao u Albeni, prije mjesec dana „mi smo 
veÊ dobri kolege, mi postajemo dobri prijatelji i napustit Êemo 
Albenu postajuÊi bolji prijatelji.“ 

Moj tim se veseli ponovnom susretu svih naπih prijatelja u 
Nizozemskoj 2011. godine.

Trener Renato Tandara zakljuËuje: 

- Nastupom na navedenom nogometnom turniru moæemo 
biti izuzetno zadovoljni. Osim osnovnog cilja ovakvog turnira, 
druæenja s djelatnicima koji rade na poslovima migracija i azila 
iz viπe europskih dræava, ostvaren je i uspjeh na sportskom 
planu. Pozitivnim pristupom, sportskim æarom, zalaganjem 
te uz malo sportske sreÊe, osvojeno je prvo mjesto - πto je 
najljepπa nagrada za sve uloæeno na turniru! m

Anica ÆIBRET

Anita MandiÊ sudjeluje od 2005. godine na turnirima. U 
poËetku samo kao podrπka naπoj vrsti, do aktivnog sudjelo-
vanju u organizaciji 8. europskog nogometnog turnira sluæbi 
migracija i azila odræanog u PoreËu, Plava Laguna kad je hr-
vatsko Ministarstvo unutarnjih poslova bilo domaÊin, pa sve 
do igraËice u mjeπovitoj ekipi 2008. godine, da bi ove godine 
bila izabrana za kapetanicu momËadi i postigla prvi gol. Nje-
zina izjava najbolje izraæava osjeÊaje sudionika:

- UnatoË tome πto turnir sam po sebi predstavlja natjeca-
nje. Europski nogometni turnir migracija i azila je viπe zami-
πljen kako bi se druæili i sklapali prijateljstva. Sklopljena prija-
teljstva odræavaju se veÊ godinama, iako se veÊina sudionika 
vidi samo jednom godiπnje. Premda je svima nama drago 
pobijediti i po moguÊnosti biti prvi, kad vidite na primjer ekipu 
Portugala, kako finalnu utakmicu doæivljavaju kao jedan dobar 
party - ne bi mi bilo æao ni da smo od njih izgubili! 

ZajedniËka fotografija ekipa Hrvatske i Portugala
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Alen AleriÊ i Adis HamziÊ doπli su na ideju 
da okupe polaznike zainteresirane za 
borilaËke sportove

Dolaskom na πkolovanje polaznika Programa obrazovanja 
odraslih za zanimanje policajac u studenom 2008. godine, 
Alen AleriÊ iz Splita i Adis HamziÊ iz Buja, koji su se od ranije 
poznavali kroz sudjelovanje na natjecanjima, doπli su na ideju 
da okupe zainteresirane polaznike spremne na okuπavanje 
u izazovima borilaËkih sportova. Ubrzo su tu svoju ideju i 
pretvorili u djelo te su na samom poËetku πkolovanja okupili 
tridesetak Ëlanova. 

Tijekom πkolske godine, uz redovitu nastavu, specijalnu 
tjelesnu obuku te treninge, veÊi broj zainteresiranih je odu-
stao tako da se broj Ëlanova zaustavio na broju 13. Trinaest 
najupornijih, najpredanijih i najuspjeπnijih Ëlanova Ëine AleriÊ 
Alen i Dario Hajduk (judo), Adis HamziÊ i Matej PaveliÊ (karate), 
Predrag Juren i Nenad ©akanoviÊ (hrvanje), Kreπimir ©arava-
nja (taekwondo), Abel Peπut (Thai boxing), Kreπimir ∆olakoviÊ 
i Draæen MajiÊ (box), Ante Verunica i ©ime Dunatov (kick box) 
te Josip Knez (Tang Soo Do).  Starosna dob ovih mladiÊa je 
izmeu 20 i 24 godine, u prosjeku veÊina njih trenira dulje 
od deset godina a svoje prve uspjehe poËeli su nizati veÊ u 
predπkolskoj dobi na kadetskim natjecanjima.

Popis osvojenih medalja i titula popriliËno je dugaËak, 
krenuvπi od æupanijske i dræavne prema meunarodnoj, eu-
ropskoj i svjetskoj razini.

Alen AleriÊ juniorski je i seniorski prvak RH, osvajaË srebr-
nih i zlatnih odliËja na meunarodnim natjecanjima i kupovima, 
posljednje Ëetiri godine prvak je Splitsko-dalmatinske æupa-
nije u judu kojeg trenira od svoje devete godine. Posljednje 
vrijeme posvetio se i hrvanju te veÊ ostvario prve zapaæene 
rezultate i medalje.

Adis HamziÊ karate trenira veÊ 15 godina, osvajaË je me-
dalja na dræavnim, europskim i meunarodnim natjecanjima, 
neko vrijeme borio se i za austrijski karate klub iz Salzburga 
s kojim je postao dræavni prvak te je tom prilikom osvoio i 
svjetski kup, trenutno se nalazi na listi uæeg sastava hrvartke 
karate reprezentacije.

Dario Hajduk od svoje desete godine trenira judo, sudionik 
je mnogobrojnih natjecanja gdje je osvajao srebrna i zlatna 
odliËja. Uz mnoπtvo visokorangiranih rezultata za napome-
nuti je dva puta na dræavnom kupu osvajao bronËane meda-
lje. Za vrijeme njegovih kadetskih dana osvoio je prvenstvo 
Hrvatske u judu a trenutno nosi i naslov prvaka Vukovarsko 
- srijemske æupanije.

Demo Team
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Ante Verunica viπestruki je prvak Hrvatske u kick boxu te 
je nekoliko puta izabran za najboljeg borca. Svjetski je i eu-
ropski juniorski prvak te seniorski prvak Hrvatske.

Daræen MajiÊ boxom se bavi veÊ 7 godina, nosi titulu naj-
boljeg omladinskog boxaËkog tehniËara u Hrvatskoj, uz titulu 
prvaka i viceprvaka Hrvatske, osvajaË je i prvog mjesta na 
meunarodnoj razini.

Kreπimir ©aravanja trenira taekwondo veÊ trinaest godina, 
Ëlan je ITF reprezentacije Hrvatske, viπestruki vlasnik odliËja 
sa meunarodnih turnira, juniorski i seniorski viceprvak Hrvat-
ske te kadetski prvak Hrvatske. Zanimljiva je i Ëinjenica da je 
Kreπimir trenirao i s naπim najpoznatijim majstorom borilaËkih 
vjeπtina Mirkom FilipoviÊem.

Josip Knez osam godina trenira borilaËku vjeπtinu koja nije 
tako poznata i zastupljena u naπim krajevima a to je Tang Soo 
Do, vrlo je sliËna taekwondou a zasada jedini takav klub nalazi 
u Sinju gdje Josip i trenira. Takoer je osvajaË mnogobrojnih 
odliËja na europskoj i meunarodnoj razini.

Uz satove specijalne tjelesne obuke, te sve ostale obveze 
koje su im postavljene samim πkolovanjem redovito treniraju 
minimalno tri puta tjedno po dva sata dok im najveÊu potporu 
u ovim pothvatima pruæa instuktor specijalne tjelesne obuke 
Mario Culej kao i ostali djelatnici Odjela za policijsku obuku. 
Uvelike su zahvalni voditeljima obrazovnih skupina na Ëelu s 
naËelnikom Marjanom ÆuljeviÊem na ukazanoj im velikoj potpori 
te omoguÊavanju uvjeta za kontinuirano odræavanje treninga u 
prostorima Policijske akademije.

Ovaj „Demo team“ kako ih joπ nazivaju, svoje je vjeπtine i 
umjeÊa pokazao i na obiljeæavanju Dana policije tijekom sveË-
ane priredbe gdje su pred uzvanicima i kolegama prezentirali 
borilaËke sportove kojim se bave.

Cilj ove skupine jest svojim radom u πto veÊoj mjeri promovi-
rati sveobuhvatnu korist borilaËkih sportova, probuditi svijest te 
zainteresirati πto veÊi broj policijskih sluæbenika o korisnosti bo-
rilaËkih vjeπtina u svakodnevnom policijskom postupanju.m

Tekst i slike: Mario MIKULI∆

Trinaest najupornijih, najpredanijih i najuspjeπnijih Ëlano-
va Ëine AleriÊ Alen i Dario Hajduk (judo), Adis HamziÊ i 
Matej PaveliÊ (karate), Predrag Juren i Nenad ©akanoviÊ 
(hrvanje), Kreπimir ©aravanja (taekwondo), Abel Peπut (Thai 
boxing), Kreπimir ∆olakoviÊ i Draæen MajiÊ (box), Ante Ve-
runica i ©ime Dunatov (kick box) te Josip Knez (Tang Soo 
Do). Starosna dob ovih mladiÊa je izmeu 20 i 24 godine, 
u prosjeku veÊina njih trenira dulje od deset godina a svoje 
prve uspjehe poËeli su nizati veÊ u predπkolskoj dobi na ka-
detskim natjecanjima.
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Treniranje Hapkida zasigurno Êe donijeti 
pozitivan pomak zbog novih elemenata koji 
se mogu prilagoditi policijskoj samoobrani, a 
s kojima su zadovoljni policijski sluæbenici, 
pogotovo oni iskusniji poznavatelji 
samoobrane - izjavio je  Miljenko KovaËeviÊ 
koji biljeæi brojne uspjehe na natjecanjima iz 
samoobrane u PU brodsko-posavskoj.

Aikida i korejskog Tekwon-doa. Osim kombinacije tih dviju vje-
πtina, Hapkido sadræava i dosta elemenata japanskog Judoa i 
Ju Juitse“, rekao nam je Miljenko.   

 „Nekoliko mojih kolega i ja traæili smo borilaËku vjeπtinu koju 
bismo trenirali, a koja bi bila najsliËnija policijskoj samoobrani. 
Naime, veÊ 20-tak godina treniram policijsku samoobranu. Tre-
nirao sam i druge borilaËke sportove, kao karate, judo, tajlandski 
boks, meutim policijska samoobrana je skup nekoliko borilaËkih 
vjeπtina i stavljam je na prvo mjesto, naravno, vezano za poli-
cijski posao. Smatram da dobro poznavanje moæe policijskim 
sluæbenicima dati odreenu samouvjerenost u radu i izvrπavanju 
svakodnevnih radnih zadataka. 

Postoji velika sliËnost izmeu Hapkida i policijske samoo-
brane jer velik broj zahvata iz Hapkida temelji se na dovoenju 
protivnika u takav poloæaj gdje ga se polugom onemoguÊava 
na daljnje pokrete, sliËno kao zahvati za privoenje iz policijske 
samoobrane.

Sa mnom trenira i voa interventne grupe IJP Filip VuËkoviÊ 
(crni pojas 1.dan), policijski sluæbenik IJP Darko Glavaπ (plavi 
pojas) te osim njih i bivπi pomoÊnik zapovjednika IJP Davorin 
MatkoviÊ (crni pojas 1.dan), koji je u mirovini, ali i buduÊi poli-
cijski sluæbenik Davor LovriÊ (crni pojas 1.dan), koji se trenuta-
Ëno nalazi na πkolovanju za policijskog sluæbenika u Policijskoj 
akademiji. 

Iako je testiranje priliËno naporno, ponosan sam jer sam 
nositelj crnog pojasa 1. dan. Na naπem testiranju bio je ma-
ster Peter Sanders iz Nizozemske, koji je prethodno odræavao 
seminare u Slavonskom Brodu. Testirani smo pojedinaËno, a 
prikazivali smo oko 60 razliËitih tehnika, od padova, bacanja, 
udaraca rukama i nogama, poluga, zakljuËavanja, oslobaanja, 
borbe protiv nenaoruæanog i naoruæanog protivnika do borbenih 
akcija“, rekao je Miljenko.

Zlatne medalje na natjecanjima iz samoobrane

InaËe, Miljenko KovaËeviÊ biljeæi brojne uspjehe na natjeca-
njima iz samoobrane na razini Policijske uprave brodsko-posav-
ske. Zajedno sa voom interventne grupe Filipom VuËkoviÊem u 
nekoliko navrata osvojio je zlatne medalje, kako u pojedinaËnoj  
konkurenciji, tako i ekipno. A buduÊi policijski sluæbenik Davor 
LovriÊ ove je godine u Umagu na Europskom kupu taekwon-doo 
klubova osvojio bronËanu medalju iz istoimenog sporta.

MomËad u kojoj Miljenko trenira je vrlo zanimljiva jer na je-
dnom mjestu treniraju bivπi, sadaπnji i buduÊi policijski sluæbe-
nici. 

Miljenko, kao perspektivan i vrlo uzorit hrvatski policajac, 
moæe reÊi da iza sebe ima ostvarene sportske uspjehe, ali i 
uspjehe na poslu jer je i nositelj nastave iz policijske samoobrane. 
Treniranje Hapkida zasigurno Êe donijeti pozitivan pomak zbog 
novih elemenata koji se mogu prilagoditi policijskoj samoobra-
ni, a s kojima su zadovoljni policijski sluæbenici, pogotovo oni 
iskusniji poznavatelji samoobrane. 

Istodobno, Miljenko je svojim uputama razbio monotoni-
ju treniranja pa su dobili novu motivaciju i volju za treniranjem 
ovog sporta.m

 Kata NUJI∆

Hapkido i policijska samoodbrana

PomoÊnik zapovjednika Interventne jedinice policije Slavonski 
Brod Miljenko KovaËeviÊ, veÊ neko vrijeme bavi se Hapkidom 
i naravno, kada smo to saznali, zainteresiralo nas je: ©to je to 
Hapkido?  

 „U Slavonskom Brodu djeluje Hapkido klub ‘Semper Fidelis’. 
Hapkido je moderna borilaËka vjeπtina koja je nastala u Koreji 
sredinom 20-tog stoljeÊa. Nastao je kao mjeπavina japanskog 
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Nogometna ekipa PGP Varaædin pobijedila u 
malom nogometu

U Ëetvrtak, 12. studenoga, u Goriπnici u Republici Sloveniji 
odræano je sedmo po redu tradicionalno sportsko druæenje 
policijskih sluæbenika PP Goriπnica i PMP ZavrË iz Republike 
Slovenije te  Postaje graniËne policije Varaædin.

Tako je u sportskoj dvorani Goriπnica odræano natjecanje u 
malom nogometu izmeu spomenutih ekipa, a tom je prilikom 
pobjedu zasluæeno odnijela nogometna ekipa PGP Varaædin, 
osvjeæena novim snagama - policijskim sluæbenicima vjeæbe-
nicima. Drugo mjesto na ovom susretu pripalo je PMP ZavrË, 
koja je u borbi za to mjesto savladala domaÊina susreta, PP 
Goriπnicu, rezultatom od 4:2.

Natjecanje je odræano u ekipnoj 
„πprinterskoj“ disciplini - πtafeta 4 x 50 
metara i disciplini 50 metara slobodno za 
pojedince

U Koprivnici je 19. rujna s poËetkom u 9 sati na Gradskim 
bazenima „Cerine“ odræano natjecanje u plivanju policijskih 
sluæbenika Policijske uprave koprivniËko - kriæevaËke. RijeË 
je o drugom od planiranih dogaanja tijekom mjeseca rujna 
u povodu u Dana policije 29. rujna ove godine. TreÊe je to 
πportsko natjecanje ove vrste policijskih sluæbenika Policijske 
uprava u lijepom objektu gradskih bazena.

InaËe, uzornom suradnjom s gradom Koprivnicom i Zaje-
dnicom πportskih udruga grada policijski sluæbenici i svi ostali 
zaposlenici Policijske uprave koprivniËko – kriæevaËke imaju na 
raspolaganju slobodne termine koriπtenja bazena za potrebe 
podizanja opÊe tjelesne pripreme, odnosno, za rekreaciju.

Natjecanje je odræano u ekipnoj „πprinterskoj“ disciplini - 
πtafeta 4 x 50 metara te u disciplini 50 metara slobodno za 
pojedince. U ovom finalnom natjecanju sudjelovalo je osam
policijskih sluæbenika. Nakon zanimljivih i nadasve borbenih 
utrka, najbræa je bila momËad Odjela kriminalistiËke policije 
(Davor StruËiÊ, Darko Rep, Zoran Gajari i Dario BabiÊ) s vre-
menom 2:26.09. Druga je bila momËad Interventne jedinice 

Sportsko druæenje policajaca Hrvatske i Slovenije
Nakon uspjeπno odræanog sportskog nadmetanja, druæ-

enje je nastavljeno na seoskom turizmu u mjestu ZavrË, uz 
proglaπenje rezultata te ugodno druæenje policijskih sluæbe-
nika iz svih ekipa.

Tom su prilikom u meusobnim pozdravnim obraÊanjima, 
domaÊica susreta, komandir PP Goriπnica Tina-Otilija Me-
dved, komandir PMP ZavrË Mojmir ©imuniÊ te naËelnik PGP 
Varaædin Vladimir FriπËiÊ, istaknuli kako je cilj ovakvih susreta, 
prije svega jaËanje policijske suradnje na zajedniËkoj dræavnoj 
granici, kao i meusobno bolje upoznavanje, razmjena isku-
stava u sprjeËavanju nedopuπtenih migracija i prekograniËnog 
kriminala, a samim time i jaËanje sigurnosti na zajedniËkoj 
dræavnoj granici.m 

Marina KOLARI∆

Koprivnica: natjecanje u plivanju

policije (u sastavu: Vedran BlaæekoviÊ, Ivica KereËeni, Tiho-
mir Pelesk i Slaan JuriÊ)  s vremenom 2:26.27, a treÊa je 
bila momËad Policijske postaje Koprivnica (Damir ©imuniÊ, 
Marino Æagar, Marko GrudiÊ i Dejan NovakoviÊ) s vremenom 
2:41.19.

U pojedinaËnom dijelu natjecanja pobjedu je odnio Davor 
StruËiÊ (Odjel kriminalistiËke policije) sa rezultatom 33:37, 
ispred drugoplasiranog Vedrana BlaæekoviÊa (Interventna je-
dinica policije) sa rezultatom 33:38 i Darka Repa (Odjel krimi-
nalistiËke policije) sa rezultatom 34:02.

Pehare i prigodne poklone za osvojena mjesta natjecatelji-
ma je dodijelio naËelnik Policijske uprave Dragutin Vurnek na 
SveËanoj akademiji u petak, 25. rujna.m

 Draæen LALJEK
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Na turniru je, uz Policijsku postaju Ozalj, 
sudjelovalo joπ 9 ekipa i to uglavnom 
predstavnika drugih policijskih postaja iz 
Republike Slovenije

Spoj je to moto i alkarskog natjecanja: vozi 
se na motociklima s dva kotaËa - a pravila 
su identiËna onima na Sinjskoj alci

U nedjelju  27. rujna 2009. godine  Moto-klub “Bjelovar”, 
pod pokroviteljstvom Grada Bjelovara,  organizirao je 21. 
moto-alku na gradskom korzu u Bjelovaru, obiljeæavajuÊi  tako  
33. godiπnjicu  odræavanja ove priredbe, zamiπljanje i odræane 
prvi puta 22. listopada daleke 1976. godine na istom mjestu 
u Bjelovaru. 

 Kao spoj moto i alkarskog natjecanja, moto-alka se vozi 
iskljuËivo na motociklima s dva kotaËa, bez obzira na snagu 
motora, u klasi jednosjed i u klasi dvosjed. Pravila natjecanja 
i bodovanja pogodaka su gotovo identiËna kao i na poznatoj  
Sinjskoj alci. Dakle voze se tri trke u svakoj klasi i pobjednik je 
onaj koji  osvoji najviπe bodova-punata, a pehare osvajaju tri 
vozaËa i posade najbolji u klasi te posebne nagrade osvajaju 
tri prvoplasirana kluba, najbolja natjecateljica i æenska posada. 

»etvrti ‘Kosov memorijal’
Dana 28. listopada ove godine policijski sluæbenici Policij-

ske uprave karlovaËke, Policijske postaje Ozalj sudjelovali su 
na tradicionalnom IV. Kosovu memorijalu u malom nogometu 
u spomen na pokojnog djelatnika Policijske postaje Metlika 
Æeljka Kosa. Na turniru je uz Policijsku postaju Ozalj sudjelo-
valo joπ 9 ekipa i to uglavnom predstavnika drugih policijskih 
postaja iz Republike Slovenije. 

U cilju odræavanja dobre suradnje dviju graniËnih policijskih 
postaja na dræavnoj granici Republike Hrvatske i Republike 
Slovenije, djelatnici Policijske postaje Ozalj odazvali su se na 
njihov poziv te su svojim prisustvovanjem doprinijeli i humani-
tarnom dijelu ovog turnira s obzirom da su uplaÊene kotizacije 
nogometnih ekipa za sudjelovanje u nogometnom turniru bile 
predane obitelji pokojnog djelatnika. 

U cjelodnevnom druæenju djelatnici su razmijenili radna 
iskustva s kolegama policajcima Republike Slovenije te se do-
govorili da Êe se njihova daljnja suradnja odvijati i kroz ovakva  
sportska druæenja.m 

Tamara GR»I∆ 
Snimio Darko BELI∆  

Prometni policajac:
najbolji alkar na Moto-alci Bjelovar 2009.

VozaË i posada bez osvojenih punata u tri voænje ( tri puta “u 
niπta”) osvaja “utjeπnu” nagradu - vijenac od kobasica. Ako viπe 
vozaËa ili posada ima jednak broj osvojenih punata, pristupa 
se dodatnim voænjama - pripetavanju. Bitno je naglasiti da je 
brzina voænje ograniËena na 30-40 km/h za klasu jednosjed, 
dok je za klasu dvosjed to 40-50 km/h, a mjeri se ureajem 
za mjerenje brzine.  

NastavljajuÊi izvrsnu suradnju Postaje prometne policije 
Bjelovar i Moto-kluba “Bjelovar”, u natjecanju su sudjelovala i 
dva moto-alkara, policijska sluæbenika ove policijske postaje 
na sluæbenim policijskim motociklima.   

Kolege  Zoran KatekoviÊ i  Josip BlaæeviÊ  natjecali su se 
u klasi jednosjed te je, u oπtroj konkurenciji  iskusnih moto-
alkara, Zoran uspio  osvojiti pehar za prvo mjesto s ukupno  
sedam  „punata“, od Ëega je u drugoj trci pogodio „u sridu“, 
a u prvoj i zadnjoj „u dva“. Naæalost, Josip nije zabiljeæio za-
paæeniji rezultat kao prethodnih godina. No, bitno je  usdjelo-
vati, zar ne !? m   

Draæen MEDVED
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filatelija

U povodu 100. obljetnice osnutka policijskih 
snaga Monako je izdao 23. travnja 2002. 
prigodnu poπtansku marku, nominale 0,53 
eura, s motivom policijskog sluæbenika u 
ljetnoj i zimskoj odori

Kneæevina Monako je grad - dræava, omeena Francuskom, 
smjeπtena na obali Sredozemnog mora, koja je 18 km udaljena od 
Nice i 12 km od talijanske granice. To je druga najmanja dræava po 
veliËini na svijetu, povrπine 1,95 km kvadratnih, Ëija duæina kopne-
ne granice iznosi 4,4 km i koja je prema popisu iz 2004. g. imala 
32270 stanovnika. Od njega je manji samo Vatikan, povrπine 0,44 
km kvadratne. Monako nema mornaricu niti zraËne snage, jer se o 
poslovima obrane brine Francuska, ali zato ima po broju stanovni-
ka i povrπini podruËja najveÊi broj pripadnika policije (515 polica-
jaca za 32.000 osoba) odnosno nazoËnost policijskih sluæbenika 
u svijetu. Policija u Monaku utemeljena je 23. lipnja 
1902. g. koja  tijekom svoje povijesti od samog po-
Ëetka u svom djelokrugu rada usko surauje s fran-
cuskom policijom. U povodu 100. obljetnice osnutka 
policijskih snaga Monako je izdao 23. travnja 2002. 
g. prigodnu poπtansku marku, nominale 0,53 eura, 
s motivom policijskog sluæbenika u ljetnoj i zimskoj 
odori, koja je u Michel katalogu zabiljeæena pod br. 
2597. Na marki je prikazan i grb policije na kojem su 
vidljivi ornamenti grba Kneæevine Monako. 

Monako se razvio se na mjestu feniËke, a potom 
grËke kolonije Monoikos, koja je bila  osnovana u 6. 
stoljeÊu pr. Kr., po Ëemu je i dobio sadaπnje ime. Od XIII. stoljeÊa 
Monako je u posjedu Genove, a 1297. g. pripao je Ëlanovima ge-
noveπke feudalne obitelji Grimaldi, kada je François Grimaldi osvojio 
tvravu. Jedino razdoblje u kojem dinastija Grimaldi nije vladala 
Monakom, bilo je izmeu 1793. i 1814. g. kada su tim podruËjem 
upravljali Francuzi. Pariπkim ugovorom 1814. g. dinastija Grimaldi 
bila je vraÊena na prijestolje. Monako je  1815. g. doπao pod pokro-
viteljstvo Sardinskoga Kraljevstva koje je trajalo do 1860. g.  kada 
je BeËkim kongresom odluËena samostalnost Monaka. Francuske 
opÊine Menton i Roquebrune bile su dijelovi kneæevine, dok se nisu 
u revolucionarnoj 1848. g. proglasili slobodnim gradovima, koje je 
knez 1861. g. i formalno ustupio Francuskoj. Iako je od 1865. g. u 
carinskoj uniji s Francuskom, zadræao je dræavnu samostalnost. Do 
donoπenja ustava 1911. g. Monako je bio apsolutna monarhija, a 
poslije je postao parlamentarna monarhija. U lipnju 1918. g. ure-
eni su odnosi izmeu Monaka i Francuske, kojima se ustupljuje 
ograniËena kontrola Francuskoj nad Monakom. Naime, Francuska 
je preuzela nad Monakom pokroviteljstvo i pravo nasljea, ako 
dinastije izumre, a knez se obvezao da Êe vladati u suglasnosti s 
francuskim politiËkim, vojnim i gospodarskim interesima. Sporazum 
o prijateljstvu i suradnji s Francuskom sklopljen je 1951. g. Prema 
Ustavu iz 1962. g. Monako je parlamentarna unitarna dræava i na-
sljedna monarhija, koji carinska, monetarna i vanjskopolitiËka pita-
nja rjeπava u sklopu Francuske. Sporazum o morskim granicama s 
Francuskom postignut je 1982. »lanicom Organizacije ujedinjenih 
naroda postao je 2000. g., a u VijeÊe Europe prihvaÊen je 2004. g. 
Izmeu Monaka i Francuske je 2002. g. potpisan  novi ugovor u 

kojem je postignut dogovor da kneæevina ostane neovisna dræava 
Ëak i u sluËaju ako nema nasljednika dinastije.

Monako predstavlja monarh, odnosno knez koji izvrπnu vlast 
obavlja preko Dræavnoga vijeÊa, koje Ëini dræavni ministar i tri dræ-
avna savjetnika. Zakonodavnu vlast ima jednodomni parlament 
Narodno vijeÊe, sastavljeno od 18 zastupnika koji se biraju na 
mandat od pet godina. Najviπu sudbenu vlast ima Vrhovni sud. 
Pravo glasa stjeËu svi dræavljani s navrπenom 21. g. æivota. Dræava 
je administrativno podijeljena na 3 samoupravna podruËja, kojima 
upravljaju izravno birana vijeÊa. U Monaku je 1856. g. otvorena 
kockarnica koje su ubrzo postale znaËajan izvor prihoda kneæevi-
ne. Danas je Monako snaæno meunarodno financijsko, poslovno i
turistiËko srediπte s mondenim izletiπtima i kasinima. VeÊinu stano-
vniπtva Ëine Francuzi 47%, dok domaÊe stanovniπtvo Monegaski i 
Talijani Ëine 16% stanovniπtva, a ostalih 21% Ëine pripadnici nekih 
od 15 raznih nacionalnih skupina koji æive u Monaku. Monako je 

podijeljen na 6 Ëetvrti: Monako-Ville, stari grad, La 
Condamine, luËka zona i trænica, Monte Carlo, stam-
bena zona i kasino, Fontvieille, nova Ëetvrt uz more, 
Le Larvotto, plaæe i Les Moneghetti, sjeverozapadna 
stambena zona. Sluæbeni jezik je francuski, ali se 
takoer upotrebljava engleski, talijanski, kao lokalni 
monegaski jezik. Poreznom politikom malih pore-
znih stopa kneæevina je privukla znatan broj bogatih 
osoba iz sportskih, filmskih, estradnih i inih krugova
Ëime se pogoduje privlaËenju stranog financijskog
kapitala, zbog Ëega je postao jedno od najsigurnijih 
„poreznih utoËiπta“. 

Policijske snage u Monaku podijeljene su u nekoliko divizija 
koje se sastoje od nekoliko odjela. KriminalistiËku policiju saËinja-
vaju: Odjel kriminalistiËkih istraga, Odjel kriminalistiËke identifika-
cije (koordinira sa Interpolom) i Odjel resursa. Gradska policijska 
divizija koordinira aktivnosti uniformiranih policajaca, ukljuËujuÊi i 
generala policijske brigade, Specijalizirane interventne postrojbe, 
Operativno srediπnje zapovjedniπtvo i Tajniπtvo policije. Upravna 
policijska divizija odgovorna je za kretanje stranih dræavljana preko 
granica Monaka, dok se na Odjelu za upravu i informacije bilje-
æe sigurnosno vaæni dogaaji za policijske sluæbenike. Pomorski 
i aerodromski policijski odjeli brinu se o sigurnosti u pomorskom 
i zraËnom prometu, sudjeluju u spaπavanju ljudi na moru, vode 
nadzor i koordinaciju prekograniËne policijske suradnje s francu-
skom policijom. Utemeljeni su 1960. g. kada su sigurnosna pi-
tanja vezana za zraËni i pomorski promet prenesena na kontrolu 
ravnatelja javne sigurnosti. Pomorska policija sudjeluje u kontroli i 
registriranju putnika u tranzitu i nadzoru brodova. Takoer provodi 
nadzor teritorijalnih voda, ukljuËujuÊi i podmorske prirodne resurse. 
Postoji i posebna postrojba koja se brine o sigurnosti kneæevske 
obitelji i sudjeluje uglavnom na ceremonijalno-protokolarnim zbi-
vanjima, koja broji 112 pripadnika. S obzirom na broj stanovniπtva 
i broj policijskih pripadnika Monako spada u jednu od najsigur-
nijih dræava na svijetu. Blagodati porezne politike s ekskluzivnom 
turistiËkom ponudom te uËinkovit sigurnosno-policijski aspekt su 
nedvojbeno primamljivi razlozi koji doprinose privlaËenju brojnih 
turista iz razliËitih dijelova svijeta u Kneæevinu Monako.m

Stjepan Zdenko BREZARI∆

Policija u Monaku
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Gripa je akutna virusna zarazna bo-
lest diπnih puteva. Spada u kapljiËne 
infekcije. Gripa je ozbiljna bolest koju 
ne treba olako shvatiti jer moæe izazva-
ti i vrlo opasne komplikacije, od nje se 
moæe i umrijeti, ali ne treba raditi ni pani-
ku. Potrebno je pridræavati se lijeËniËkih 
savjeta i preleæati gripu.

Povijest gripe je duga:

500 godina prije Krista, u GrËkoj se 
spominje bolest sliËna gripi.

1170. godine zabiljeæena je u Engle-
skoj, a od 1358. godine u Italiji kada do-
biva ime influenza. Kod nas se uvrijeæio 
naziv gripa. Francuski izraz je gripare πto 
znaËi zgrabiti, πËepati, a to je i najbolji 
opis kako poËinje bolest - naglo.

Velika pandemija gripe svjetskih raz-
mjera zabiljeæena je 1850. godine u Aziji, 
a 1700. godine u Europi.

U 20.stoljeÊu zabiljeæene su tri velike 
pandemije.
1. “©panjolska gripa” 1918. godine poja-

vila se u ©panjolskoj, a za 17 mjeseci 
proπirila se po Ëitavom Svijetu. Njezin 
uzroËnik bio je i kod svinjske gripe, 
jedna varijanta  H1N1 virusa gripe. 
Samo u Europi od nje je umrlo 20 mi-
lijuna ljudi, ali se epidemija proπirila 
na Ameriku, Japan i Indiju. Ukupno 
je bilo 500 milijuna ljudi inficirano πpa-
njolskom gripom.

2. “Azijska gripa”  1957. godine takoer 
je bila uzrokovana tipom gripe A 
(H2N2). Od ove gripe umrlo je 2 mili-
juna ljudi, a trebalo je 12 mjeseci da 
se proπiri na sve kontinente!

3. “Hongkongπka gripa” 1968. godine 
bila je uzrokovana virusom gripe tipa 
A(H3N2) i trebalo je samo 6 mjeseci 
da se proπiri na sve kontinente.
Od nje je umrlo milijun ljudi.
U danaπnje vrijeme, kada se za neko-

liko sati moæe proputovati oko cijeloga 
svijeta, vrijeme πirenja pandemije bilo bi 
znatno kraÊe.

Virus gripe A(H1N1) koji uzrokuje sa-
daπnju pandemiju u svijetu, novi je pod-
tip virusa gripe, koji moæe uzrokovati 
infekciju kod ljudi, a prema izvjeπtajima 
Svjetske zdravstvene organizacije ima 
genetsku strukturu koja dosad nije iden-
tificirana nigdje u svijetu.

Gripa (INFLUENZA) i H1N1 gripa

 UzroËnik gripe su virusi

Postoje 3 virusa grupe: A, B i C.
Na svojoj povrπini imaju dva antige-

na: hemaglutinin  H i neuraminidazu  
N koji nisu isti za sva tri virusa.

Virusi A, B i C meusobno se razli-
kuju po antigenskoj strukturi i epide-
mijskom potencijalu.

Virus A ima najveÊi epidemijski po-
tencijal, to znaËi da se antigene pro-
mjene dogaaju ËeπÊe.

Virus A uzrokuje teæu bolest, virus 
B blaæu, a virus C vrlo blagu bolest.

Virus A se pojavljuje kao uzroËnik 
svih pandemija i veÊih epidemija.

Gripa izazvana virusom tipa A jav-
lja se najËeπÊe tijekom prosinca i si-
jeËnja, a gripa koja se javlja u veljaËi i 
oæujku je obiËno uzrokovana virusom 
tipa B.

Simptomi sezonske i H1N1 
svinjske gripe su:

Visoka temperatura preko 38 C, grlo-
bolja, kaπalj, bolovi u miπiÊima i zglobovi-
ma, glavobolja, opÊi umor, slabost.

Simptomi se poËinju razvijati jedan 
do Ëetiri dana nakon ulaska virusa u or-
ganizam. Najviπe obolijevaju djeca i mla-
e osobe, najËeπÊe bez komplikacija.

Stariji rijetko obole od gripe, ali kod 
njih moæe doÊi do komplikacija.

Do komplikacija moæe doÊi i kod 
kroniËnih bolesnika bez obzira na dob 
- odrasli i djeca (srËani, pluÊni, bubreæ-

ni, osobe koje su imale transplantaciju, 
dijabetiËari i dr.).

Kod zdravih osoba gripa u veÊini 
sluËajeva proe bez komplikacija za oko 
tjedan dana. LijeËenje se sastoji u miro-
vanju, uzimanju toplih napitaka, sniæava-
nja tjelesne temperature antipireticima. 
Gripu treba preleæati kod kuÊe. Na taj  
naËin se organizam oporavlja, ali se ujed-
no virus ne prenosi na druge. 

Ako se jave simptomi kao πto su:
-  oteæano disanje ili nedostatak zraka
-  bol ili pritisak u prsima ili u trbuhu
-  iznenadna nesvjestica
-  povremeno ili stalno povraÊanje
-   visoka temperatura koja se ne sniæa-

va nakon primjene antipiretika, po-
trebno je odmah zatraæiti lijeËniËku 
pomoÊ.
LijeËenje svinjske H1N1 gripe provodi 

se antivirusnim lijekovima poput TAMIF-
LUA ili RELENZA. Lijek se uzima 5 dana 
i ublaæava simptome gripe. Antivirusni li-
jekovi mogu se uzimati i u trudnoÊi.

Cijepljenje protiv gripe najbolji je na-
Ëin zaπtite od gripe jer se u organizmu 
stvaraju zaπtitna protutijela. Svaka serija 
cjepiva proπla je sve zakonom propisane 
kontrole kvalitete. 

Cijepljenje je najuspjeπnija i 
najisplativija javnozdravstvena 
metoda

UËinkovitost cjepiva nije 100%, ali su 
ipak najbolje zaπtiÊene one osobe koje 
su ga primile. Za sezonsku gripu cijepiti 
se treba u 10. i 11. mjesecu, zaπtita je 
kratkotrajna, oko 6 mjeseci, te je potreb-
no svake godine ponoviti cijepljenje.

PreporuËa se cijepiti protiv sezon-
ske i pandemijske AH1N1 gripe kako 
bi se u potpunosti zaπtitilo od gripe. 
Cijepljenje se preporuËa osobama 
kojima gripa predstavlja veliki rizik, a 
to su osobe starije od 65 godina, te 
kroniËni bolesnici bez obzira na dob. 
Cijepljenje je dragovoljno i besplatno 
za sve riziËne skupine, meutim naj-
bolja obrana od gripe, sezonske, pa i 
AH1N1  gripe i drugih infekcija je jaki 
imunoloπki sustav. Prirodna otpornost 
stjeËe se pravilnom prehranom, redov-
nim vjeæbanjem, izbjegavanjem stresa, 
alkohola, puπenja.   

Dr. Cvijeta STOJAN
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Policija na dijetu 
Kako je nedavno prenijela HINA, vlasti u glavnom meksiË-

kom gradu naredili su policajcima da krenu na dijetu, u sklopu 
zdravstvene kampanje u “drugoj najdebljoj zemlji” na svijetu, 
nakon Sjedinjenih Dræava. Oko 1.300 policajaca Êe sudjelo-
vati u akciji mrπavljenja, koja se odvija u organizaciji gradske 
policijske uprave i saveznog ministarstva zdravstva.  Teπko da 
ih moæemo natjerati da prestanu jesti tortase (velike meksiËke 
sendviËe) ili takose, kaæe lokalna policijska duænosnica, ali ih 
moramo upozoriti da, ako pojedu jedan takav obrok na dan, 
sljedeÊi mora biti s povrÊem. »ak 70 posto policajaca u gla-
vnom gradu, koji vrvi πtandovima s brzom hranom, debelo je.  
Policajci Êe u novoj akciji svaki mjesec na zdravstveni pregled, 
a za pola godine Êe ponovno stati na vagu.  Oko 40 posto 
odraslih Meksikanaca prekomjerne je tjelesne teæine, a 30 po-
sto ih je debelo, prema podacima ministarstva zdravstva. 

Ubijena Malalai Kakar, najpoznatija 

uzvikuju: “OpÊa opasnost. Svemirci napadaju.” Neki optuæuju 
lokalne vlasti da ne Ëine dovoljno u hvatanju izvanzemaljaca. 
Tako je jedna osoba poginula kada je policija pucala u deset 
tisuÊa prosvjednika koji su traæili policijsku zaπtitu od tajanstve-
nih napadaËa. Ljudi jednostavno zaprjeËuju ceste i napadaju 
policiju svaki put kad netko umre ili se ozlijedi, rekao je lokalni 
duænosnik Amrit Abhijat, koji tvrdi da je ulovio jedan NLO - ali 
samo na filmu.

Razlike izmeu vozaËa i vozaËica
Izmeu muπkaraca i æena postoje razlike kad je rijeË o vozi-

lima i voænji, pokazali su rezultati istraæivanja koje je provedeno 
u NjemaËkoj na uzorku od 150.000 vlasnika vozila za tjednik 
Capital Investor. Samo dva posto æena kupuje automobile 
skuplje od 50.000 eura. Prema podacima iz istraæivanja, samo 
dva posto æena kupuje automobile skuplje od 50.000 eura 
dok to Ëini 5,1 posto muπkih ispitanika. Muπkarci rjee dopu-
πtaju nekome da vozi njihov automobil (16 posto), dok to Ëini 
25 posto æena. VozaËi prelaze godiπnje viπe kilometara nego 
vozaËice - 46 posto Nijemaca godiπnje prijee od 12.000 do 
30.000 kilometara, dok 60 posto æena u toj dræavi svojim vo-
zilom prijee manje od 12.000 kilometara godiπnje.

Veslom pretukao krokodila, pozvao 
policiju i dobio kaznu

Amerikanac Adam Rush joπ uvijek ne moæe doÊi k sebi od 
burnog vikenda koji je proæivio u travnju. Nedjeljni Êe ribolov 
pamtiti po napadu krokodila. Uspio se obraniti  udarajuÊi ga 
veslom, nakon Ëega je nazvao policiju za pomoÊ, te dobio 
kaznu zbog toga πto je ulovio premalu ribu. Ribe koje je ulo-
vio zavezao je ribolovnom trakom te ih prebacio preko ruba 
Ëamca. Po napadu krokodila upomoÊ mu je pritekao prijatelj 
te sluæba 911. Nakon svega, stigli su i sluæbenici Odjela za di-
vljaË, koji su mu dali kaznu za male ribe koje je upecao, jer za 
hvatanje istih nije imao dozvolu. Aligatora je vjerojatno privukla 
riba koja je visila sa Rushovog Ëamca, smatraju struËnjaci za 
divlje æivotinje, jer nema sluËajeva neizazvanog napada aliga-
tora na ljude u Sjevernoj Carolini. Za izdanu kaznu djelatnici 
Odjela za divljaË su ustvrdili kako samo rade svoj posao i 
provode zakon.

Papiga iz ‘Pirata s Kariba’ napala 
policajca 

Papigu je razbijesnilo πto su je odvojili od vlasnice, koja je 
vozila bez vozaËke, pa je kruæila po automobilu i kljucala poli-
cajca. Britanska policija zaustavila je vozaËicu ugledavπi papigu 
kako joj leti po vozilu. Shvatili su da vozaËica nema vozaËku 
dozvolu i priveli je. Zbog toga je jedan je policajac morao odve-
sti njezin auto do postaje. VozaËicina ogromna ljubimica, bije-
sna πto su ju odvojili od vlasnice, kruæila je po autu i zalijetala 
se na policajca. Izgrebala ga je i iskvocala po cijelim rukama. 
InaËe, ljutita papiga je bila zvijezda filma ‘Pirati s Kariba: Pro-
kletstvo crnog bisera’. Po æivotinju je doπao roak vozaËice, 
dok je æena dobila kaznu zbog voænje bez dozvole.m

Pripremio Boris SADILEK

afganistanska policajka
Malalai Kakar, najpoznatija policajka u Afganistanu, ubijena 

je nedavno u rujnu ispred svojeg doma u Kandaharu, uporiπtu 
talibana na jugu Afganistana. U Malalai Kakar pucale su na-
oruæane osobe ispred njezine kuÊe dok je odlazila na posao. 
Odmah je preminula a sin joj je ranjen. Malalai Kakar (40) bila je 
majka πestero djece. Predvodila je odjel za zloËine protiv æena 
u policiji u Kandaharu, gradu na jugu zemlje i kolijevci talibana 
koji su joj prijetili u viπe navrata.

Za napade okrivljuju NLO-e, a policija 
velike kukce

“To dolazi noÊu, iz svijetleÊe kugle, ispuπta crvenu i pla-
vu svjetlost kojom napada ljude”, tvrde seljaci u siromaπnim 
krajevima Indije, a policija za tu pojavu “okrivljuje’” insekte. 
Najmanje sedam osoba umrlo je od neobjaπnjivih ozljeda u 
indijskoj dræavi Uttar Pradesh. Prema izjavama seljaka, “to” ih 
napada pod okriljem mraka, a ærtve nerijetko ostaju rasparana 
trbuha. Policija, pak, ima drugo objaπnjenje. RijeË je zapravo o 
desetak centimetara dugom krilatom kukcu koji izaziva osip i 
povrπinske rane, rekao je viπi policijski inspektor Kowindra P. 
Singh. Do toga je zakljuËka policija doπla nakon πto su stano-
vnici jednoga sela pronaπli do tada nepoznate kukce. Uzne-
mireni seljani meutim ne vjeruju tim objaπnjenjima i vjeruju 
da je u pitanju NLO. Stanovnici okruga Mirzapur osnovali su 
zaπtitne odrede koji patroliraju ulicama i uz tutnjavu bubnjeva 
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